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BIOGRAPHICAL SUMMARY

Frank Cullen Sr. was bom June 29, 1926 in Brooklyn, New York. He was
educated at parochial schools in Brooklyn, first attending St. Brendan's Elementary
School and then St. Francis Preparatory School. At an early age he planned to become a
priest and attended St Francis part time while studying at St. Anthony's Novitiate, OFS
seminary located in Smithtown, New York. Gradually he lost interest in joining the
priesthood and instead decided to join the war effort, enlisting in the United States
Army Air Force in November of 1943. He was sent to Santa Monica, Califomia, to
study to be a flight engineer for the A-26 airplane. Once he completed training he
helped transport A-26 airplanes overseas. He was discharged in 1946.

From 1946 to 1952 Cullen attended the College of the Holy Cross in Worcester,
Massachusetts. While attending Holy Cross he met his future wife Mary Anne White,
the daughter of a prominent New York City Democrat. She enlisted Cullen's help in
John F. Kennedy's 1948 congressional campaign and despite the fact that Cullen was a
registered Republican he agreed. Cullen's involvement in JFK's 1948 campaign as well
as his 1952 U.S. Senate campaign led to his changing his party affiliation to Democrat.

In 1951 he married Mary Anne White and in 1952 graduated fi"om Holy Cross
with a B.S. in economics and administration. Cullen continued to be politically active
during the 1950s, participating in Adlai Stevenson's presidential campaign in 1952 and
1956. In the early 1950s he began his own business Frank Cullen Associates (FCA) to
help train insurance salesman, His business success led to his expanding FCA and
moving his family to Califomia in 1958.

hi 1959 Cullen became active in politics again when he was contacted by Robert
F. Kennedy asking him to serve as advance man for JFK's presidential bid in 1960.
While attending the Democratic National Convention in Los Angeles in 1960, Cullen
met Govemor Edmund G. "Pat" Brown Sr. as well as Elizabeth Snyder, chairwoman of
the Califomia Democratic Party. Cullen became involved in state politics when he
leamed that Richard Nixon was going to be running for govemor in the 1962 election.
He immediately volunteered to work on the campaign. During the 1962 election he was
assigned campaign duties in San Diego, Orange, and Imperial counties although he
focused primarily on San Diego. After the 1962 election, Cullen first served as a
consultant to Govemor Brown before joining the staff as assistant to the legislative
secretary and then assistant legislative secretary under Frank Mesple.

Cullen took a leave of absence in 1964 to work on Pierre Salinger's campaign for
tlie U.S. Senate and serve as Salinger's aide after he was appointed by Govemor Brown
to fill the unexpired term of Senator Clair Engle. He also joined Govemor Brown's
campaign team when Brown ran for an unsuccessful third term in 1966.

When Brown left office he asked Cullen to form two companies, one to do public
relations and press work, the other to carry out legislative, public affairs, and political
operations. From 1967 until 1996 when Govemor Brown passed away, Cullen served
as Brown's chief of staff. Cullen participated in a number of political activities
including serving as executive director of the National Commission on the Reform of
the Federal Penal Code, working on Hubert H. Humphrey's 1968 presidential campaign,
and helping to found the Edmund G. "Pat" Brown histitute for Public Affairs in 1979.

iii



The Institute is now part of California StateUniversity, Los Angeles.
Cullen served for nine years on the State of CaliforniaEconomicDevelopment

Commission as a commissioner appointed by Democratic governor JerryBrownin
1982 andreappointed by Republican governor George Deukmejian in 1987.

Cullenwas also extremely activeon behalf of the United States Senate
Democratic Campaign Committee (DSCC) from 1979 through 1992. Hereactivated his
interest for the 1996 campaign andhas recently reactivated for the 2004campaign.
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[Session 1, May 5, 2003]

[Begin Tape 1, Side A]

YATES: More formally, thanlc you for agreeing to meet, and let's start with early life

history, is what we call it. We always start at the beginning, which is when

and where were you bom?

CULLEN: OK. I was bom on June 29,1926, in Brooklyn, New York. I was one of four

boysbom to my mother and father. My fatherwas Robert J.F. Cullen, and he

was educated in Brooklyn, left school at the seventh grade, yet he went on to

become one of the first Irish Catholic vice presidents of the General Electric

Company. And you can't do that today, but in those days.... He went to

work for General Electric in 1906.

My mother was Maye [E.] Branigan Cullen, and she was bom in New

York City,but broughtup in Brooklyn. My mother and father were married

in 1921. I was the third of a family of four boys.

My oldestbrother, Robert [J. Cullen], went on to become a lieutenant in

the armyduring WorldWar II, then went into finance, first with General



Electric Company, then with Chemical Bank of New York, and thenfor thirty

years he was treasurer of Sony Corporation of America. He's now still alive.

He'll be celebrating his eighty-second birthdayJrme 22 of this year.

Unfortunately, he's in an Alzheimer's facility, with advanced Alzheimer's.

YATES: That's too bad.

CULLEN: Yes, it is. My secondbrother, StephenEdwardCullen, is two years older

than I am. He left school, as a matter of fact, like my father did, only he left

high school andhejoined themarines andhe served a veryhardwar in the

Pacific. He did the island-hoppingwith the Marine Division. He was on

many of the big battles. He holds the SilverStar, the Bronze Star, and five

Purple Hearts, so he fought a very hard war.

Then there's myself, and I went to St. FrancisPrep[aratory], which was..

. . I was educated at St. Brendan's Elementary School, a Catholic parochial

school, and then went on to St. Francis Preparatory School,both in Brooklyn.

I became interested in the Franciscan Order, the OFMs, Order of Friars

Minor, and studied for a while to become a priest, and divided my time

between seminary and St. Francis Prep, depending upon courses and what

have you.

During that time, in the summertime, I worked in my uncle's pawnshop

as a runner and learned a little bit about jewelry. Then the summer before 1

joinedthe air force in 1943,1 worked as anusher at Ebbets Field and ended



up babysitting Dolph Camilli's children.

YATES: You said you have a youngest brother.

CULLEN; Yes. My youngest brother is five years youngerthan I am. His name is

James Austin Cullen, known as "Jimmy." He worked for thirty years for

New York Life and became the midwestem general manager ofNew York

LifeInsurance Company Claims Division. Thenhe retired, gotbored, andhe

now, for the past ten years, has beenworking as a greeter at Sam's in Wal-

Mart, Sam's Club in Wal-Mart in St. Louis, Missouri.

My older brother lost his wife back in 1969. He has two children. My

second brother, Steve, has four children, and lost his wife just last year. They

were married fifty-four years. I lost my wife [MaryAnne White Cullen] in

1995, and fortunately, Jim's wife is still alive—^Lillian [Fees Cullen]—and

they have five children.

YATES: Well, it sounds like, from the names of your parents, that there's an Irish

backgroimd.

CULLEN: On both sides. My father's family, the Cullens, came to America duringthe

potato famine.

YATES: So that's 1848?

CULLEN: Eighteen forty-two. Theycamein 1842. We have the records of my great

grandfather arriving in 1842. His namewas also Robert Cullen, and he had

two sisters. One married a man named Flanigan and I don't remember.... I



used to know. My mother's family came much later. My father's family

came in through New York.

My mother's family came from Ireland. Their name was Branigan, and

they came to Nova Scotia in the 1850s and then to Boston. My grandfather

[Stephen E. Branigan] became a policeman in Boston and then didn't like

Boston, and they moved to New York and he became a policeman in New

York.

YATES: When did they come to New York, do you know?

CULLEN: I believe it was in the 1880s. I believe it was the late 1880s.

YATES: So your mother was bom in New York, you said?

CULLEN: My mother was bom in New York, yes. My mother was bom in New York.

YATES: Do you know how your parents met?

CULLEN: How my parents met? Yes, they belonged to a Catholic youth group at St.

Mark's Church in Brooklyn. My mother worked as a stenographer for a large

corporation. I forget which corporation. My father actuallyalways worked

for.... His first job was with General Electric. He went to work for them on

August 11,1906, and worked until August 11, 1957. So fifry-one years he

spent with General Electric.

YATES: Now, what was your mother's educational background?

CULLEN: My mother's education, she graduated from Erasmus Hall, which was a high

school in Brooklyn, a city high school. Many noted actors, singers, and



business leaders went to Erasmus over the years.

She was one of a largefamily. My fatherwas an only child. His father,

Robert Cullen, died six weeks aftermy fatherwas bom. He never knew his

father. Andmy grandmother, her name wasHannah Josephine [Casey]

Cullen—everybody calledher Aunt Josie—and she brought my fatherup,

really, alone. A real singlemotherback at the end of the 1800s.

YATES; You mentionedyourmotherwas a stenographer. Did she go to school for

that?

CULLEN: Yes, she did. Well, after she graduated from ErasmusHall, she did go to

stenography school. Yes,both she and her sister. Her sister also went to....

But her sister [RoseBranigan Ketcham] worked in one of the big department

stores in New York. I forget whether it was either a company called B.

Altman [and Company], I believe it was, whichnowbeen out of business for

years. Butmymother worked And I really don't remember thename of

the corporation, because after mymother married, shewas busyraising a

family.

YATES: Of four boys.

CULLEN: Shegaveup working when shewasmarried. But interestingly enough, my

grandmother lived withusuntil shedied. I mean shelived withus. Audit's

interesting becauseshe was in failing health duringthe war, but she kept

alive, kept herselfalive, until all three of us cameback. All three of us came



back. My other younger brother was too young to go in the service. He was

in the Korean War.

YATES; Now, I'm sorry, I can't remember if you mentioned, what did your father do

when he went to GE—started working for GE?

CULLEN: He started working at GE as a messenger. He started out as a messenger at

120 Broadway, which was then the General Electric offices, and he ended up

his career at 570 Lexington Avenue, which was the headquarters of General

Electric.

YATES: Working his way up to....

CULLEN: He worked his way up. As a matter of fact, I have a plaque over there, which

you can't see. I'll show it to you. In World War I, he was not in the army,

but he was doing some kind of governmentwork with General Electric up in

Schenectady, New York. They were trying to perfect some kind of a faster

engine and I think it was for tanks, not for airplanes.

But after the war, he stayed up in Schenectady and he was what they

called "on test" and it was to teach how the General Electric products were

made, and they even worked on the big turbines. There were classes of like

eight to ten men in a class. No women in those days.

He worked for a man named Dr. [Charles P.] Steinmetz, who was a

world-famous electrical engineer and very famous. Dr. Steinmetz was a

severelydeformed individual. He was only about four-feet-six tall and he had



a spinal problem, but he was a genius, an absolute genius.

My father learned a lot from him and sort of took to what Dr. Steinmetz

was teacliing. And the one who was most proficient in giving the instructions

of the particular turbines they were working on would get the GE plaque from

the turbine, and my father won for the year. He got the plaque in 1919.

Then he left Schenectady, came back to New York, and began his work

in New York.... Back to his work in New York, but he started with a

different company. General Electric Supply Corporation, which was a

division of GE, and he stayed with that company imtil he left, until

retirement.

YATES: So what was it like growing up in Brooklyn?

CULLEN: Well, it was rather strange, because we were one of the few Republican

families in an Irish-Catholic area. As I say, St. Brendan's.... There were

very few Republicans in the Irish Catholic area. Either you were an Irish or

Italian who was a Democrat, Irish or Italian who were Democrats, or you

were Jewish and you were Democratic, so the three groups were mostly

Democrats.

It was great growing up. I mean, we had a very integrated group. I grew

up with kids whose family came from Czechoslovakia, from Italy, from

Ireland, from England. A lot from the Middle East. We had a lot of Jewish

refugees who were living in our area. Itwas apartofFlatbush. It was called



CentralFlatbush. It was, as I say, St. Brendan's parish was mostly a Catholic

area.

YATES: I was going to say, was there one group that predominated?

CULLEN: Yes, mostly Catholic, but we would play at the PSAL Park, which was the

[Public Schools] Athletic League, and everybody played, whether you were

Catholic, Irishman, or a Jew. It didn't really matter.

YATES: When you say Catholic, was it You mentionedItalian and Irish.

CULLEN: Right, but when I say Catholic, the Irish I had a lot of kids in my class. I

had mostly Irish. The second group would be Italian, then Czechoslovakian,

and some Russian Catholics.

YATES: This is at St. Brendan's?

CULLEN: St Brendan's. St. Brendan's. As a matter of fact, my eighth grade teacher

was a lady, a mm, but I was terribly impressed with her name, it was Sister

Romuold, from Romuold and Remus, the founders ofRome. And when I

went in the seminary, I took the name as Brother Romuold, after her, because

I was so impressed with her.

YATES: I'm sorry, what grade did she teach?

CULLEN: She taught seventh and eighth. Then she became the principal. A very, very

smart lady.

YATES: You mentioned your interest in the seminary, becoming a priest. When did

that develop?



CULLEN: I think it always developed.... I was an altar boy at St. Brendan's. I was

very close to a numberof the priests. We had Monsignor [ ] Hickey, I

thought was a very bright man, andwe hadFather[ ] Sheridan that I liked

verymuch andI thought he was a verysmartman. He was a marvelous

spealcer and, youknow, I always sortof went toward public speaking. I did

almost all the plays in school. I was a part of the plays in school. I was on

the debating team. I was, you know, very.... It was hard to shut me up.

[Laughter] So it was sort of a natural bent.

Then my grandmother really wanted a priest in the family, and so, as I

said, I divided mytimebetween St. Francis Prep, where I went to school, and

the seminary, and half the time I'd spend out in the seminaryand half the

time at prep.

YATES: At what age were you at that point?

CULLEN: From the time I was fourteen until I was seventeen, so fourteen, fifteen,

sixteen, and I was seventeen. ThenI left in June. But I ultimatelygraduated,

from St. FrancisPrep not until 1945, but I finished by correspondence class

because I was already in service. They were very liberal, let me put it that

way, with anybody who was in the service. You got your diploma, but you

had to know You had to take a test and what have you, and I passed the

test.

YATES: Describe a little bit what your family life was like.
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CULLEN: Family life was really great. By that time, my father.... In the thirties, my

father was.... Because you've got to realize, this was in the middle of the

Depression, and my father was a veryhard worker. He was, at tlie time, a

manager of a division of General Electric Supply Corporation that handled

appliances. Things like.... A new thing came in the late twenties, just about

the time I was bom, a little after, the refrigerator came on the scene. Then the

radio became popular, and then electric ovens became popular, and vacuum

cleaners, and all the things you thinlc about that mn with electricity. And my

father tumed out to be a very, very successful salesman, and he devised a plan

that all the appliance companieswere having a terrible time, a terrible time,

because nobody had any money, and the Depression was very, very serious.

It hit New York very hard. It hit the United States very hard, but it hit the big

cities terribly, terribly, and it really was a very depressing time.

We were fortunate because my father had had so many years with

General Electric by that time—he had almost thirty years with General

Electric by that time—he was not in danger of being fired. He got his check,

but what happened beginning in 1933,1 believe it was, maybe *34, they'd

only pay him half his salary in the check. The rest he got in stock, which was

terrible at the time, but it tumed out to be very beneficial in later years.

[Laughter]

YATES: The long run.
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CULLEN: Anyway, but whathe did, he came up with an idea.. ..Andin thosedays.

General Electric had no stores. They sold through the department stores.

There were no big box stores like there are today. Everything was sold

through department stores. Sears, Roebuck [and Company] or a company

called Abraham and Strauss or RH Macy [and Company] or Bloomingdale's;

theyall had an appliance department. Andiny father went around andhe got

all these appliance people andhe started a contest. The guywho, every six

months, sold the most General Electric appliances would get a cachet that

would allowhim to go on a cruise, and my fatherwould organize the cruise.

YATES: That sounds quite luxurious.

CULLEN: It turned out to be greatly luxurious. As a matter of fact, that's why Em a

greatcook, if I maysayso myself, because whenmy father andmother would

go on the cruise on the SS Vilendam or the SSRotterdam or the SS Voltzdam,

all these damn Dutch ships, theywouldcruise the Caribbeanand my father

would take maybe200 people. General Electricwould foot the bill and take

all these people who'd never been on a boat before, including my parents

when they Erst went, and it turned out it was one ofthe most popular things.

That's why my father ascended so quicklyin General Electric,becausehe

cameup with this ideaof this contest. And it just spread throughout, andby

the end of the forties, or the middle of the forties, he was the general manager

from the entire eastern seaboard from the Atlantic Ocean to Illinois, from the
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Canadian border to Washington, D.C. This vast area.

And then little things like the guy who sold the most General Electric

light bulbs. You don't even think, but when you're selling thousands of light

bulbs. My father also got the contract to light the Holland Tunnel and to light

the George Washington Bridge, so I mean, he was just a very, very great

salesman.

Now, how that reflected to our life growing up in the Depression, we had

food on the table all the time. My mother and father were away. We had an

Irish lady who worked for us, Mrs. [Mary] Hill. Mrs. Hill was about four-

foot-nothing, but she was a greatcook, so when my father and mother would

leave—and my fatlier couldn't boil water—^but he would say, "Now, Mrs.

Hill, when I come back, I want Francis to know this, I want Stephen to know

this, I want Robert to know this." And she said, "What do you mean 'this'?"

And he said, "Well, how do you cook an egg? How do you make a loaf of

bread? How do you bake a cake? How do you cook a chicken?" And we got

specificinstructions, and at twelveyears old, you knew how to cook.

YATES: That sounds unusual for boys of that age, that era.

CULLEN: Ohyes. There were no girls in ourhouse. So that's how it happened andit

was marvelous. And we all learned to cook. My brother Jimmy is a

marvelous cook, although he wasn't part of that. He was too young. But

because we were all good cooks, he became a cook. And my father, later on.
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he became a great barbecuer.

Also, the same year I was bom, my mother and father bought a bungalow

down at a place calledRockaway Point. Rockaway Point was a real closed

area. I mean, you talk about the area...

YATES: That's still in New York?

CULLEN: It's still in New York. It's in Queens County. As a matter of fact, I used to

go to school by boat.

YATES: Really.

CULLEN: Yes. I used to go to school by boat when I was at St. Brendan's. We would

move from the house we had in Brooklyn and we would load the car....

That's the other thing. My father always, from the mid-twenties, always had

a car. And a lot of people in those days did not have cars, but all during the

Depression, my fatherused to have... The first car he had was a LaSalle.

Then he had Buicks. We always had Buicks. We had Buicks.... I think my

father never had anythingother than a Buick, that I remember, except the

LaSalle, that I don't remember.

YATES: What time ofyear would you go to Rockaway Point?

CULLEN: We'd go to Rockaway Point around the beginning ofMay, maybe the first

week in May, and we'd stay over there, and my mother would stay over there,

and my Aunt Rose, mymother's sister, would very often come down when

my mother and father were traveling. My grandmother would move over.
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And the bungalow, we were right on the ocean. We were physicallyon the

ocean. It was 110 Oceanside, as a matter of fact.

It was a wonderful way to grow up. From May until probably the last

week in September, first week in October,we lived there. We had to go

across Sheep's HeadBay,which was the bay between ConeyIsland and

Rockawayand BreezyPoint. ConeyIsland is in Brooklyn. Sheep's Head

Baydivides the westendof Long Island. Peopledon't realize, but Brooklyn

and Queens are both on the island of LongIsland, as opposed to Manhattan

and the Bronx—the Bronx is on the U.S. mainland—and Staten Island, which

are separate islands.

But what we would do very often as young children, my father would

take us on his.... He'd take us a day away firom school, take us all out of

school and load us in the car and we'd drive out to Riverhead or we'd drive

out to Montauk Point, while he would make his business calls along the way

to hardware stores and department stores and what have you. We did that for

years and years and years, so you got to know things.

Then on Sundays, we would go to museums. My father was a great

museum-goer anda great zoo-goer. So Saturday and Sunday were family

days, and we'd go to the museumor we'd go to a ball game or we'd go to the

park. Brooklyn had a series ofwonderful parks. TheBattle of Brooklyn, as a

matter of fact, duringthe Revolutionary War, was fought on what is now
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Prospect Park, a very, very popular park, a beautiful park.

YATES: How would you say you compared economically to your neighbors and

friends?

CULLEN: We were upper income.

YATES: It sounds like your father was doing quite well.

CULLEN: My father was doing quite well. During the Depression, he was doing

extremely well, as a matter of fact. And my father was a very gregarious

man. He was very outgoing. As I say, he was a crackeijack salesman and he

was a good businessman, but he was devoted to General Electric. General

Electric's big competitor was a companycalled Westinghouse Electric.

YATES: Yes. I remember Westinghouse.

CULLEN: Do you? Well, the mantra of General Electric salesmen was "Every louse

needs Westinghouse. Every louse buys Westinghouse. Buy GE. Buy GE.

It's a better brand." [Laughter]

Anyway, but, yes, we were in good shape. We weren't rich, but we

doing well. You know, we certainly weren't rich, although once I got into St.

Francis Prep, I started going out with a different group of people rather than

the St. Brendan's group and became very friendly.... A classmate ofmine

went to a school called Brooklyn Prep[aratory], which was a Jesuit school. I

went to St. Francis Prep, which was a Franciscan school. But they were sort

of the upper echelon because you had to pay tuition to go there. Most of the



16

people went to cityhigh schools. You went to Erasmus Hall or [James]

MadisonHigh School. We, as I say,were a little more fortunate in terms that

we went to private schools. As a matterof fact, it even cost me to go to the

seminary. It cost my family; it didn't cost me anything. It cost the family to

go to seminary. But it was very good.

Then the other thing that happened after I left the seminary, I discovered

girls. [Laughter] I usedto travel around with this fellow who was in my

class, [P. Richard] DickEgner. He wenton to go to Georgetown [University]

and become a very, very successful investment banker. He now has a twelve-

room apartment on Park Avenue and Sixty-third Street, and every time I go to

New York, I'm pledged to stay with him. Doesn't cost me anything to stay

there.

YATES: You've mentionedquite a bit aboutyour father. How do you think your

mother influenced you and your siblings?

CULLEN: Verymuch. I think my motherhad a very I think my mother was typical

time-of-the-era.... I guess the era of the time leant to homemakers and my

mother was.... She was very, very interested in.... She had a bridge group.

My grandmother was blind, and she would take her up to play bingo every

Friday night and, youknow, thatwas a big thingin those days. You.didn't

win any money, but you won things, because nobody had any money.

But my motherwas very, veryinfluential. And my family all calledme
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Francis. I didn't turn to use Frank until after I got out of the seminary.

Everybody called me Francis until I wasprobably sixteen or seventeen. My

mother still called me Francis till she died. She lived to be ninety-four.

My father, unfortunately, like many energetic people of the era, was a

terrible, terrible chain-smoker. He smoked four or five packs of Camels a day

forprobably fifty or sixtyyears. He diedat seventy-seven from emphysema

andlungcancer. He wentfrom 170 pounds to 90 pounds, andjust a terrible,

terrible death.

But mymother livedto be ninety-four, was never in a hospital. Had all

four children at home. She was very active, sort of with the church

community, but shewasn't like one of the ladies who went up anddressed the

altar, was not what she did, but she was very active in trying to raise money

for the church and she worked in the bazaars and those kinds of things.

And she was active in taking groups ofus from school. We'd need

parents to accompany. Ofcourse, thenuns at that timecouldn't travel with

their longhabits. Nuns used to have these habits down to their ankles and

what have you. And they hadthese bibs that theywore andtheydidn't like to

travel on the subways. So the mothers would takeus on a lot of these field

trips. Wewent up to theFrick [Art] Museum or we went to the Cloisters or

we went to the Metropolitan Museum [ofArt]. If it was a school trip, the

mothers would take us. The nuns would not accompany us.
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YATES: Is there anything specific you can identify with your mother in terms ofhow

she influenced you?

CULLEN: Well, she was very proud of the fact that I was going to become a priest. She

thought that was a great idea and she liked it very much. And my

grandmother liked it very much, and I think I probably stayed a year there

longer than I would have because of their interest. But I sort of lost interest, I

think in the second year.

YATES: What about your dad? How did he feel about your ...

CULLEN: He was not too happy about it. He thought it was a waste of everybody's

time. He thought that I should get out.... And you've got to understand, by

the time I was in the seminary, World War II was started and I felt that I

didn't belong there. I felt that I wanted to get in the action, see what's going

on.

YATES: Now, what year was this?

CULLEN: Nineteen forty-two, '43.

YATES: But you were pretty young.

CULLEN: Oh yes. I went in at fourteen, and I was seventeen, and I went into the service

on November 17, 1943. So I was just seventeen. Of course, the air force and

the navy would take you when you were seventeen and a half. The army

would not. You had to be eighteen.

YATES: That's what I thought.



19

CULLEN: So I wouldn't be eighteen until my next birthday, but you see, until June 29 of

the following year. But of course, right after I went in on the 17 of

November, pushing it just a little bit [Laughter] You see, they were so

desperate to get people to join the air force, everybody.... A lot ofpeople

didn't want to enlist; they waited to be drafted. People who enlisted wanted

to join the navy because the navy had a better PR [public relations] program.

Very few people wanted to join the air force, for a number ofreasons. They

didn't know enough about it. The air force had only really.... It was still

part of the army. It was the army air force. There was no real air force. It

was the army air force. My discharge says United States Army Air Force.

I went in on November 17 of '43 and I was discharged December 12,

1946. Then I stayed in the reserves till 1949, and then I didn't re-enlist in the

reserves.

YATBS: Well, let me ask you, because I want to ask you some more specific questions

about your military experience, you mentioned earlier that you family was

one of the few Irish Republican families in your neighborhood.

CULLEN: Most of them were Irish Democrats. Right.

YATES: Now, I assume you mean both your parents were Republicans? Were both of

them Republicans?

CULLEN: Both of them. Well, I would not say how my mother voted when she got in

the booth, but General Electric was a very.... All major corporations of the
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United States, and I say this as a general terms, the Eastern establishment and

the Midwest corporationswere primarily run by Masons. The Masons really.

... It was a WASP area. Jews and Catholics need not apply in the early part

of this century. That's why you'll find a lot of Jews went into the medical

business or became lawyers, because they couldn't get into big business or

government. A lot of the Irish people become policemen or went in the

military or became priests. [Laughter]

YATES: So when you mention ...

CULLEN: It was economic.

YATES: ... that your dad became the first Catholic, that was very unusual.

CULLEN: It was very unusual at the time. Now, it was beginning. There was a man

who never got to be a vice president. His name was Harry Mulligan. He was

my father's very close friend, worked for General Electric almost as long as

my father, had a college degree and he never became a vice president. My

father left during seventh grade.

YATES: So his career at GE. .. . I'm just trying to think. . . . The influence ofbeing

Republican was part ofbeing part of GE?

CULLEN: Everybody he worked with was pretty much a Republican. I mean, all the

management people, all thepeople he looked up to, wereRepublicans, andso

that's really why. And I was a Republican and my two older brothers. Asa

matter of fact, my two brothers are still very, very.... My older brothers are



21

rock-ribbed, and my youngerbrother is a raving lunatic Republican. I mean,

theykept the faith. I probably would havekept it, too,but I met this girl. I

told you that story. [Laughter]

YATES: Right. We'll come to that, too.

CULLEN: We'll come to that later on.

YATES: But to what extent were your parents interested in politics, like local or....

CULLEN: None at all.

YATES: No New York politics?

CULLEN: They were not interested. My mother, she never missed voting, but she was

not active politically. My father was toobusyworking. And part of the time

in the late thirties, when my father was transferred from the New York office

to Newark, and he had to travel to Newark every day, and he ran From

Newark, New Jersey, he ran the New York, New Jersey, and Connecticut

states for all of General Electric. They just happened to have the

headquarters in Newark.

YATES: It sounds like he must have been gone a lot.

CULLEN: He was gone a greatdeal. He was gone a great deal. But he would always be

home on weekends.

Then he had a party, which we all wouldwork on as kids. He would

have a party the last weekend of September at our bungalow, and he would

invite all the people who All the men who worked for him. No women



22

allowed. We, as kids, would go down and we would cook the lobsters and

we would shuck the com and we would cook the com and the clams, and

we'd have a big clambake on the beach in front of the house, and he'd have

as many as fifty, sixtypeople there. I've got pictures of it here.

YATES: Sounds delicious.

CULLEN: Oh, it was wonderful. Eachyear he'd have a differenthat. One year they'd

have a derbyhat. Nextyearthey'd have a cap. Next yearthey'd havea high

hat. It was all drinking, eating, and having fun with the guys.

Then as thingswore on, we got sent to the friends next door while they

went on and they played cards and what have you.

YATES: So did you have any discussions at home around the dinner table about

politics?

CULLEN: I would say on Sundaywas probably the one time.... Now, very oftenmy

father would not get homeuntil seven or eight o'clock, and my mother liked

to eat at six-thirty. Then when the kids were in school, so we got our

homework done. My mother was very, very tough. Now, you've got to

remember, these were the days before television. It was radio. You had the

Lux Radio Theater that my mother always listened to. Then my grandmother,

who was blind, would listen to these soap operas all day long, these radio

soap operas, Pepper Young andall these just. ... And you'd walkin and

Grandma would have this thing on and she'd say, "Who's that?" I'd say, "It's
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Francis." "Sit down and hear this. It's wonderful." [Laughter] It would

drive me nuts.

Anyway, I was not into sports growing up, so I used to play.... We

playedroller hockeyand we playedstickballand we played softball,but I was

really not... I was more interested in fishing. We'd always go down to

Sheep's HeadBayandI loved to fish. I usedto spend a lot of time fishing.

And reading. I was a great.... Sir Walter Scott and those kinds of things. I

loved to read and I spent more time reading and preparing for debates. I

loved to talk.

YATES: What about your own interest in politics? Did you have. ... I mean, even

though it was the Depression and then leading into World War n....

CULLEN: No, I had no interest whatsoever in politics. I had very little interest in sports.

Occasionally,my father would take us all to see a [New York] Ranger game,

the hockey game, or he'd take us to a baseball game, go up to see the [New

York] Yankees, or we'd go to Ebbets Field and see the BrooklynDodgers,

but he was not a real sports fan either. He was just taking the kids to an

outing.

YATES: So even though there was a Democratic president, there wasn't discussion

about Roosevelt?

CULLEN: Oh, there was a lot ofdiscussion. As a matter of fact, when the president

died, my father and my uncle decided that they had to devise a way to pay off
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the national debt, and that was to put a privy on the tomb of Franklin Delano

Roosevelt. [Laughter] So that givesyou an idea of their political bent.

No, theywerereally committed Republicans, but theydidn't work at it,

except in 1948. My father was in a highenough—^vice president of General

Electric—where he got involved in workingfor [Thomas E.] Dewey, fund-

raising for Dewey. He had a quota, so he was fund-raising for Dewey and

what have you. Other than that But growing up, no, politics was really

not a part ofour life.

I think it also had to do with my mother [who] was somewhat.... She

always voted, but her fatherwas a policecaptain in the New York CityPolice

Department, based in Brooklyn. As I say, she came from a very large family.

While my fatherwas an only child, my motherhad two sisters and five

brothers. There were eight children. Her older sister died—^Alice [Branigan].

I think she died at like seven or eight. Why, I don't know. And one ofher

brothers was killed in World War I—^Frankie [Branigan]. I think I was

named after him, but I was also named after my Uncle Frank, who was not

really my uncle. He was my great-uncle. I beg your pardon. He was my

grandmother's brother. My Grandmother Hannah Josiewas [Francis M.]

FrankCasey's sister, sohe wasmy great-uncle. UncleFrank. And he lived

to be ninety-six.

YATES: So longevity on your mother's side, it sounds like.
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CULLEN: No, that was my father's side.

YATES: Oh, Fm sorry.

CULLEN: That was my father's side. My grandmother died at eighty-six and her

brother died at ninety-six.

YATES: Oh, that's incredible.

CULLEN: Yes, and Aunt Alice [Grimmond], who was a cousin of my grandmother's,

she lived to be ninety-three. My mother lived to be ninety-four. So there's a

lot of longevity in my family. If my father hadn't smoked as much, I think

he'd be.... You know.

YATES: OK, so you're attending Catholic school. You go to St. Francis and then

you're also studying at the seminary.

CULLEN: Right. St. Anthony's [Novitiate, OFS] seminary.

YATES: So how does that work in terms of your school and your schedule, you life, at

that point?

CULLEN: Well, I would go out and spend several months out in St. Anthony's, which

was in Smithtown. Then I'd take the train out, a group ofus would go out,

and then we'd come back and we'd spend two months at St. Francis and then

we'd go back. It was a way that the Franciscans wanted their students not to

be isolated, but to have more of a general.... So they put us back in the

general population about.... Probably you'd do three months, one month,

then three months more, then one month, and by that time your semester, you
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know.... And I did that for three years.

YATES: That's a long time at that young an age.

CULLEN: Yes, but it was fun. Riding on the train. You go out, it was two hours and a

half to ride out on the train because it made all the damn stops.

YATES: But you said you kind of lost interest after the first year?

CULLEN: After the second year. Well, I'll tell you, I was hearing all these tales—when

I'd get back to school—about these guys and the parties they were having and

the girls they were going with and what have you. I think I got interested in

girls. [Laughter] I mean, I didn't want to live a celibate life, and I think that

as much as everything. . ..

Then I think the trigger thing that really did it was a telegram that my

mother and father got when my brother got this eye wound. I believe it was

on Iwo Jima. I'm not sure. But they got a telegram, you know, "We regret to

inform you your son Stephen has been seriously wounded and is being taken

care of at hospital so-and-so in Palau," or some place we couldn't even

pronounce. And he didn't come home.... Steve didn't come home until....

He never came home from the time he joined until right after.... But he was

in the Pacific the whole war from.... And that, I just decided, when that

telegram came, "I've got to get out ofhere. I've got to join up."

YATES: So your interest in going into the army air force was because you could get in

at your age?
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CULLEN: Well, I could get in easily and also, my father had some fnends at Mitchell

Field, who were in the army, who were, like, ranks of majors and what have

you. There was one lieutenant colonel that my father had sold motors to and

engines, that he knew in the thirties. He knew them. And he wanted me to

join, too, at that point in time.

YATES: Your father did.

CULLEN: My father did. He thought it was a great idea, a way to get me out of the

seminary, numberone, and numbertwo.... As I say, he wasn't very much

interestedin my goingin the seminary. And my mother reallywas not

opposed to it. Shereally felt, you know, shehad two stars up. Whynot put

three? So she did.

YATES: So yourtwo olderbrothers—you mentioned Stephen—and Robertwas also

serving?

CULLEN: Robert was serving. He was in the army. He was in college at the time, so he

was invited to go to officer candidate school. Hewent to officer candidate

school, then theyfound outhe knew howto playbaseball. He was quite a

baseball player.

YATES; Oh, really.

CULLEN: So he was the starpitcher for the officers' candidate classthat he was in, and

theykepthim on as a teacher for sixmonths to finish thebaseball thing.

They were somewhere down in Florida.
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Anyway, then he went over.... Also, he never went to the European

war; he went to the Pacific and he ended up in the Philippines. He spent

about a year, and somehow he got into the adjutantgeneral's office. He was

not a lawyer, but how he got in there, I have no idea. But he was on Luzon

and....

YATES: Well, remind me again. Now, you enlisted, you said, in November?

CULLEN: November of 1943.

YATES: And you had not finished high school.

CULLEN: I had not finished high school. I had not finished high school. I left the

seminary in June of '43. I gave them notice.

YATES: And when would you have finished high school?

CULLEN: Ordinarily, in 1944. I would have finished in 1944.

YATES: Why not just finish high school and then enlist?

CULLEN: Well. . . . Turn that off.

[Interruption]

YATES: We just took a briefpause. OK, so you joined early.

CULLEN: OK. I joined early, because technicallyI would have to wait six months from

June 29, so you would have had July, August, September, October,

November. So it was November 29 was the earliest, OK? But they usually

waited an extra month, to give you that time to decide, so it really would be

December 29. Well, I didn't want to wait, so I joined and we got special
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dispensation, if I can use that term, to be accepted. I went to Fort Dix, New

Jersey, for orientation. Then I was sent down to KiesslerField in Mississippi

for my basic training.

I had an IQ. that was sufficient enough to become an officer, so they sent

me to the basic schools to become.... Because you had to be either a flight

officer or a What do they call those guys? I don't remember. Warrant

officer. Either a flight officer or a warrant officer and you had to have a

certain IQ. Well, I had the IQ, so I started out in pilot school. I didn't make

it because of the math. They then sent me to navigator school. I didn't make

it because of the math. Then they sent me to bombardier school. Again, I

didn't make it for the math.

So they gave me another option to come to California and go to a newly

opened training programto train flight engineers for the A-26 airplane. It

was really the hottest airplane coming out at the time. So I accepted that

assignment and I traveled by train to Santa Monica.... Actually to Los

Angeles.

YATES: Hold on a second. That's a good place. I'm going to turn the tape over.

[End Tape 1, Side A]

[Begin Tape 1, Side B]

YATES: So you said you took the train out. You arrived in Santa Monica.

CULLEN: I arrived in Los Angeles.
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YATES: Oh, sorry. Los Angeles.

CULLEN: Right. And then they met the train at Union Station and they met us at the

bus and then they took us to Santa Monica and gave us orientation at the

Douglas [Aircraft Company] plant in Santa Monica. Then we were billeted

in a barracks, really, in El Segundo. So I had to go from El Segundo to Santa

Monica. They took us by bus every day.

YATES: Now, when was this?

CULLEN: This was early 1944.

YATES: Pardon my ignorance. What does a flight engineer do?

CULLEN: Well, what a flight engineer does is he's the airplane's mechanic. And I had

no mechanical training or knowledge whatsoever. However, you leam. And

we were all excitedabout the airplane. It was just absolutely. . . . Theysold

us a bill of goodson this airplane. It was incredible. It was a two-engine

attack bomber called the Invader, the A-26. And it went on.... Not only did

it do incredible service in the end ofWorld War n, but all through Korea and

all throughVietnam. Theymade a navyversion, an armyversion, and evena

coast guard version. I mean, it wasjust an incredibleairplane. It had two

2800 Pratt and Whitney engines that are giant, giant engines.

What the flight engineer does is make sure those engines run like a top.

It had special tri-blade Hamilton propellers. It was the first radar-operated

gun system in an airplane. It was the first airplane that was all aluminum, but
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also had armor plating around the canon. It could fire a twenty-millimeter

cannon from the nose, or you could put a bomb sight and a bombardier in

there. In other words, so you could do any configuration.

We could fire eight fifty-caliber guns forward and eight aft, without

shaking the plane apart. I mean, it was just absolutely awesome.

YATES: How many people would be on the plane?

CULLEN: Three. There would be.... Well, I only flew in.... Most of the flights I was

on, was two. We had a pilot and a flight engineer. Ordinarily, in combat, the

plane would have a radar gunner, and he controlled all the armory on the

plane, except the bomb. The bombs would be dropped by the pilot or the

flight engineer, as the case may be. Sometimes the flight engineer was also a

navigator. I did not have that distinction.

YATES; It sounds like you had to learn a lot.

CULLEN: I had to learn a lot in a very short time.

YATES: And you did this at Douglas.

CULLEN: At Douglas.

YATES: You got your training.

CULLEN: Got my training at Douglas here in Santa Monica, and it was marvelous. It

was just very, very...

YATES: What did that involve?

CULLEN: Well, it would involve.... We'd get up at five o'clock and have breakfast at
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six and then be here at seven, start at seven. Sometimes we'd work till seven,

eightat night. They'd feed us lunch here at the Douglas plant. And it was

incredible orientation. I mean, you learned everything about the engine, you

leamed how the aircraftoperation system worked. You really.... You had to

know how to pilot the plane on the ground. You couldn't take it off the

ground, but you had to knowhow to start the engines, how to stop the

engines, you know, how to maneuver the plane on the ground. So very

extensive training and very exciting for a kid that age, I mean. And all of us

were.... I mean, there were few transfers. By that time, the air force was

getting popular, mid-1944.

I have a great distinction here. In 1944,1 won the Hollywood Canteen

jitterbug contest. [Laughter] Really. With a ladyby the name of Joan Young

from LongBeach. She was one of the hostesses, volunteersup there, and I

got a ...

YATES; In your spare time, you got to jitterbug.

CULLEN; On Saturdaynight, they had the Saturday night dance every Saturdaynight

and all the servicemen were welcome, and I won the Saturday night contest.

Maybe that was January '45 or February '45.

YATES: How many hoxus did you have to dance?

CULLEN: Oh, you just....

YATES: It was just whoever was the best?
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CULLEN: Yes. We won the Lindy-Hop. I guess it was 1945, and we each got a twenty-

five dollar war bond, signed and delivered to us by Bette Davis and John

Garfleld. And I still have it in a safe deposit box—never cashed it in.

YATES: How many of you were involved in the training for being a flight engineer?

CULLEN: Hundreds. I mean I probably....

YATES: And would they break you down into smaller groups?

CULLEN: Oh yes. We would be in smaller groups. We would be in classes of about

twenty to twenty-one.

YATES: But they were obviously trying to get as many trained....

CULLEN: They were trying to get as many. . .. Because this plane was a hot plane. It

was redlined, which means it couldn't go any faster, although it could, at 475

miles an hour. Well, in those days, this was before jets.... I mean, this is a

propeller-driven plane,with two engines that weighed a lot, that really could

go 475 miles an hour, with all this armament on it. It was incredible. I mean,

it was one ofDouglas' greatest inventions. It was absolutely an awesome

airplane.

YATES: How long did you do the training for?

CULLEN: We did it until late'44, probably the fall of'44. Then we kept training. We

always kept training, even though then we would start delivering them. I

made six flights, six trips to Europe and one to the... . And that was very

exciting. I mean, it was just marvelous.
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YATES: So once you did, sounds like, initial training, what was the first trip that you

took, or leaving....

CULLEN: The first trip we took was to delivera flightof A-26s to MyrtleBeach, South

Carolina, which was an A-26 base, pretty much—^Myrtle Beach air force

base. Then they flew us back, and then the second trip was the first trip I took

overseas. We would fly cross country to Miami, then firom Miami to Recife

in Brazil, and then fi:om Recife in Brazil to Dakar in North Afiica. We would

leave the planes in NorthAfiica, in Dakar. We'd spend a day resting, what

have you. Then they'd fly us back on what they called an OA-10, or the

Catalina, which was a twin-engine seaplane. And there were tankers. By that

time, the threat of the U-boats was pretty much gone in the South Atlantic. It

was still very much alive in the North Atlantic, but it wasn't so much in the

South Atlantic. So they stationed.... As a way to get the planes across to the

European theater, they used this....

YATES: They did this route that you're describing?

CULLEN: They did this route. Absolutely. Now, it was different. Say a plane was

built.... To give you an example, take the Grumman plant, where they built

B-26s. Well, the B-26 had a much longer range than the A-26—and the B-24

the same way, or the B-17. A lot of those were built on the East Coast or in

the Midwest, so they would fly directly to New York and then they'd go up to

Gander. And they'd go fi"om Gander, Newfoundland, across to Great Britain.
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Then tliey'd get in the war that way. So it was only the southernbelt that

went the route we went, and one of the reasons we went the route was

because this seemed the most practical way because the A-26 couldn't carry

as much fuel as the big bombers could.

YATES: But you said at that point they were still.... You were delivering planes for

the European theater.

CULLEN: Right. Up until May of.... The last flight of that was in May. Then we'd

come back and we'd have.... I spent, all in all, probably eight weeks of that

time interspersed with these trips, at Myrtle Beach.

I mean, that was our base there and that's where I met another Catholic

chaplain by the name.... The first Catholic chaplain, a man named J. Bryan

Connors [S.J.],who was an incredible man. I mean, they should have written

a book about J. Bryan. He was a Jesuit teacher from the College of the Holy

Cross, and he convinced me that when I got out of the army and was going to

go to school, that I should go to Holy Cross. And I really liked him. He was

just a character,just a marvelous, marvelous man. He had headed the

Departmentof Englishat Holy Cross. He had an incrediblevocabulary, and

like many Jesuits, he came from a very, very wealthy family. And even

though he was in the army and he was a captain, he had his own car and he

had a dog and his own apartment offbase. But because ofmy religious

background, I becamehis chaplain's assistant while I was in basic training.
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YATES: Oh, I see.

CULLEN: And I got to leam to ride a motorcycle, and we would ride around the base.

He'd go visit the troops and I'd drive the motorcycle and he'd sit on the back

and he'd carry the host with him and he'd give communion in the morning. It

was hysterical. Anyway, he was just a great guy.

YATES: Were you planning to go to college? Had that entered your mind, what you

were going to do once you got out?

CULLEN: Oh yes. All ofus, we all were going to go to college. I mean, that was my

father.... Since my father never had a real education he wanted us all to go

to college. My brother was already at.... He joined the army from Saint

John's University. He was a pitcher at Saint John's University. He was on

the....

YATES: This was Robert?

CULLEN: Robert, yes. Stephen never went to college. He was going to go. He started

Brooklyn College, but didn't like it, so he went to Alaska. This was after the

war, after he came back from the marines.

YATES: So this meeting J. Bryan Connors had a big impact on you, it sounds like.

CULLEN: Terribly big impact on me, and then we corresponded all the time, or we'd be

on the phone and what have you, and talk. He was very interested in my

career and what have you, and wanted to make sure that he was very much...

. The Franciscans are good, but the Jesuits are better—that kind of thing. So
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we did this dog and pony show and we got to be just very close fnends.

And it turned out, whenI would stop off at Myrtle Beach, the chaplain

there happened to be anotherJesuit priest from Holy Cross, whose name was

John FrancisDevlin [S.J.], and he and I becamevery good friends, and he

was an amateur cook. And at the time, they were having trouble with cooks

at the base. So I volunteered. I said, "I can cook." Stupid me. So I ended up

cooking for hundreds of people. I mean, learning how to cookwith these big

vats and making soupwith ten turkeys. I mean, it was just incredible, but it

was fun.

When you're that age and the war is on, you just have a different outlook

on things. You have a different.... And the other thing, and this, I think,

also had to do with my religious training, a lot of the guys who were away

from home for the first time I was not really away from home for the

first time, but I had a more structured family life and a more structured

educational life because of my religious bent. So a lot of the guys would go

out and all theywanted to do was meet girls and have sex over the weekend,

and that just didn't interestme. So I sort of stayedon base and got to know a

lot of the guys and I playeda lot of cards and did a lot of cooking. It was fun.

And I got to know this other priest.

So then.... Go ahead.

YATES: I was going to ask you, you said you made six trips altogether?
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CULLEN: I made six trips altogether, to Europe, and the last trip I made, we got back in

May. As a matterof fact, we were goingto spend a week in MyrtleBeach,

got back and then we went delivering to the Pacific. And what we did was to

fly to Hawaii and spend a day in Hawaii. Then from Hawaii, we went to

Midway, and from Midway then to Guam. That flight, we only had three

airplanes. We used to do flights of six.

YATES: I was wondering how many you would take over.

CULLEN: We'd fly six at a time. We wouldn't fly in formation. This would be the

group. You didn't fly in formation, you know.

YATES: That was how many you were delivering.

CULLEN: Exactly. Exactly.

YATES: So I'm sorry, this last trip you said was three planes?

CULLEN: It was three planes. Right. We endedup We got to Guam and we got

orders that they neededthe planes further on. So at the time, the Battle of

Okinawawas goingon, and we, withoutknowingit, got into the Battle of

Okinawa and that was exciting.

YATES: What does it mean when you say you got into the battle? What exactly

happened?

CULLEN: What exactlyhappened? We would take off and fly over Okinawa and drop

bombs. Then we would strafe the Japanese troops. I only did that for about a

week, seven, eight days. Then the atomic bomb happened, so it was a
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surprise to all ofus.

YATES: You had no idea, obviously, that that's what was going to happen.

CULLEN: None of us. No, none ofus had any idea. As a matter of fact, we were all

scared to death. It was absolutely I mean, it was very, very We knew

we had a goodairplane andwe knew thatwe'd prettymuchknocked out the

Japanese air force. Weweren't concerned. But flakwas terrible. I meanflak

was really.... The Japanese had a lot of antiaircraft guns all over the area.

I'll let you read a chapter inmy book about that.^ But the other side of

the coin was that when you got there, you stayed because they wanted to get

the troops that had been there the longest out, and so....

YATES: I'm sorry. Remind me of the timing. Of course I know when the bomb was

dropped.

CULLEN: I got to the islandof Okinawa, landingin Okinawa, in late Septemberof

1945, and I stayed through....

YATES: But you'd been on thebombing before the You said for a week, week

and a half or so.

CULLEN: We were about eight days, I think, really in fighting. When I say fighting, we

were dropping bombs and we were strafmg the islands around the...,

Okinawais notjust an island. It's the Ryukyu chain of islands. Okinawais

the central island, but there's a whole archipelago. If you look at a map, if

1. Mr. Cullen is working on a book, "Governor Pat and the Presidents".
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you figure.... You come down from Japan, there's a tremendous maybe a

thousandmiles, maybeeighthundredmiles of water, and then the Ryukyu

chain begins, and Ryukyu is where Okinawa is. And I didn't leave there

until.... How long was I there? Jesus, I was there....

YATES: Well, I mean after the bomb was dropped and you were at Okinawa starting

in September, you said?

CULLEN: We were transferred there in September. Actually, we went there right after

we went to Australia. We were in Australia for, I guess, maybe three weeks,

four weeks. Then we were assigned to Naha Air Base, and that's where I was

all the time I was at Okinawa. In fact, by November, I had 110 Japanese

prisoners of war working for me.

YATES: Doing what?

CULLEN: Cleaning therunway—^which didn't need to be cleaned. Werequisitioned all

of these big brooms and we would have these guys in two rows, twenty

across, with brooms, sweeping the runwaythis way, then sweepingit that

way, just to keep them busy, because we didn't knowwhatwas going to

happen. It was dangerous if youwere going to the mess hall. You go to the

mess hall for breakfast in the morning and the road you were on might be

blown up, because a lot of the Japanese didn't believe the war was over,

didn't believe they'd lost. So theywould come in and they'd put hand

grenades, and when you stepped on thething, the hand grenade would go off.
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A lot ofour guys lost their legs and what have you. Oh, it was really....

They were still shooting until February, March of 1946.

YATES: What were your responsibilities at that point, once you were assigned at

Okinawa?

CULLEN: Unfortunately, there was so little to do, that you just had to find ways of....

Turn that off for a minute.

[Interruption]

YATES: OK. You were just showing me a box that was made. . . .

CULLEN: It was made by the prisoners of war on Okinawa, and I showed you a ring

that's made of aircraft aluminum, all hand-done by Japanese prisoners ofwar.

Very often theywould giveus gifts as a token.... By that time, probablyI'm

talking now into 1946, theprisoners understood that they'd lost the war and

they were much more docile, to use that term, and a lot of them were very

defeated.

A lot of them We had a number of suicides. As a matter of fact,

there was a terrible suicide attack—not an attack, but a suicide—that

happened on Okinawa just in the lastdays of July, wherehundreds of

Japanese literallyjumped off a cliff into the ocean, and the cliff was really

pretty high, like 500 feet. So I mean, therewas numbers of that, and that

happened all over the islands. I mean, there were many. .. . And many

committingritual suicide. And that was throughout SoutheastAsia. It was
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notjust confined to theislands. I mean, it happened in Malaysia, it happened

in Indonesia, it happened all over Southeast Asia, where the Japanese were so

devastated that theyhad lost, that there was a tremendous amount of suicide.

YATES: What did you learn from interactingwith the Japanese prisoners ofwar?

CULLEN: Very, verylittle. I'll be honest withyou. I'm sure you've seen it sometime in

your life, the show Sargent Bilko?

YATES: Yes. I'm not really familiar with it. I know of it.

CULLEN; Well, SargentBilko was a con artist sergeant who reallyjust got. . . . And a

lot of that went on, because people had nothing to do. I had one good friend

literallywho had a traveling whorehouse in an American ambulance and

made a bloody fortune. Cameback to Brooklyn—^his name was Herb

Goldberg—and Herb had this operation going and he would recruit American

nurses, he would recruit.... I'm serious. It was just absolutely.... And they

all made tremendous amounts of money.

YATES: It sounds like it was a weird period.

CULLEN: It was a terribleperiod. I mean, it was a terribleperiod. And we would do. ..

. We would very often what you call RON, which was called "[radio] over

night," and I got to see almost all of Southeast Asia. I got to Christchurch,

New Zealand. I got to Wellington. I got to Perth, to Sydney. I got to

Shanghai, to Peking. I flew overTokyo, and thendecided the next weekend

we went back and we walked through Tokyo. I mean, it was just incredible.
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But we had gasoline, we had airplanes that flew,we had pilots that loiew

howto fly, whowere bored sillyandneeded to put the time on to show they

were flying, so we would go along. And we had a couple ofreally good

airplanes.

Then we had another thing that was very strange. We had beautiful

airplanes, but there was a war going on, as youknow, in Chinabetween

Chiang Kai-shek andMaoTse-tung. Andthe Britishand Americans had both

decided that they would help Chiang Kai-shek, so the Russians got very upset

about that. So there was a team Now, I was not part of this and just

heard this. I didn't see it happen, so I can't be first-hand, but people I know

werepart of it, at leastsaidtheywere part of it. Therewas a Chinese, an

American, a Frenchman, a Russian, British too. Did I say British? There

were five.... Anyway, the five main players. And we were giving these

airplanes to the Chinese, to Chiang Kai-shek's air force. AndtheRussians

said,'TSlo, you can't do that. The waris over now," andwhat have you. And

theyinsisted thatthetails of the airplanes be cut off and thenyoucould give

them away. [Laughter] It was so bizarre.

But I was witness to planes being taken out and sunk or bombed for no

reason at all, because, "We didn't need these things anymore." You couldn't

believe the waste.

YATES: Now, youmentioned to mewhen we wereplanning for the taping, thaton one
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ofthe trips you took, you saw.... Was it Hiroshima?

CULLEN; Hiroshima. That was in late October. It was actually You weren't

supposedto fly over it, and we managed to do it. I did not get to Nagasaki,

but we did fly, and there really wasn't much control. There really was not

much control.

YATES: To keep you from flying over.

CULLEN; Yes.

YATES: And what did you see?

CULLEN: Well, it was just devastating. I mean, it was just absolutely.... The amount

of destruction was nothing like we'd ever imagined it would be. I mean, the

city was just blackened, and there wasn't any steam or smoke coming up

from it because it was over a month earlier, but it was just complete

desolation, just areas where there were no buildings, where there had been

buildings, and it was just nothing but rubble, rubble, rubble everywhere.

And you saw very little movement because, you know, it was a

contaminated area. People just got the hell out of there. It was just, I would

say, devastation and complete destruction of an awesome, awesome kind. It

was just.... Imagine. As a matter of fact, we flew over this way then we

turned around and went the other way. Then we decided we'd spent too

much time and got out of there. We were concerned about radiation, but we

didn't know much about radiation then, so we didn't know where it was.
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YATES: I was going to say, that's a later I mean, people didn't know much.

CULLEN: Nobodyknew anything. You know,what's an atomicbomb do? Well,we

saw what it did, so let's get the hell out ofhere.

YATES: So what you saw.... I mean, what you heard versus what you saw were....

You couldn't imagine what you were seeing, is what I'm trying to say,

basically.

CULLEN: Yes, I would say that you're exactly right. I mean, I could not believe that so

much could be destroyed by one bomb. I mean, it was just "Boom!" I mean,

you're taking a giant foot or something like this and just destroyed everything

underneath. The rubble.... There were very, very few discemable things you

could say, yes, that was a building. I mean, there were some superstructures

left, but very, very little. And the amount, the size of the thing was massive.

I mean, it was just absolutely massive. So it was scary. It was very scary.

But I had one very comic thing happen to me. It wasn't very comic at the

time. When you asked me about the interaction with the Japanese. Saturday

mornings we would have inspection, and I had charge of 110 Japanese

prisoners whose assignment was to keep the flight deck area clean, the

runway and the hangars and everything. And I had an office in one of the

hangars that was sort ofon a raised pedestal. The hangars were just made out

of tin. And I had this gigantic desk. I have no idea where it came from. I

think it came from some university.
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But everySaturday morningwe had this inspection, and the colonel, who

was in chargeof Naha Air Base, and sometimes General [Robin] Oldes, this

generalwho was also.... And a Lieutenant [ ] Lewis, who was the bane of

my existence. Anyway, they would do this inspection thing and they would

do a walk-through, and you had to have everybodysquared away. And one of

the things they did is you had to.... At the time, because we were guarding

prisoners and what have you, we had side arms. So I had a .45, United States

Army issue .45 Colt Automatic sidearm. So you had to have your weapon

ready for inspection, and then the guys that worked with me, they all had M-

16 carbines. So you had to clean your guns on Saturday, and what have you,

before the inspection.

And what we would do, we would say, "Post four," and we would post

fourpoints and then we'd bring the prisoners in, and they'd stand up and

they'd be all dressed and cleanand make sure they were all nice, and smile.

Then the officers would walkthrough and say, "Yes. Fine. Thanks.

Goodnight." Boom, get out ofhere. And they would go off their merry way

and go drinking.

Anyway, while I was getting my weapon ready for the inspection, I

finished it and cleaned the weapon and I go to put it in my holster, and it

missed my holster and it hit this raised thing that I was in, and it made a

sound, because the raised thing was hollow underneath, and when this .45,
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which weighs about threepounds, hit this piece of wood, it just resounded.

And I was sort of surprised, and all of a sudden, dead silence. So I reached

down and picked up my gun and looked at it. It wasn't broken. So I put the

clip on it and put it back in the holster. So, "Oh, too bad, sergeant. Too bad,

sergeant. Don't worry about it."—said a prisoner.

So about four days later, I walk into my office. My office was four times

the size of this apartment. I mean, it wasjust a big open space with a desk in

it. And these guys were up there and these Japanese guys are going, "Boom!

Oh, ho, ho, ho," and they're all mimicking me dropping my gun. [Laughter]

And I walk in. Well, boy, you couldn't hear a pin drop. I mean, talk about

"Ho, ho, h.... " I mean, the looks on their faces. I mean, I don't think they

knew what was going to happen.

YATES: Yes, you caught them.

CULLEN: I had caught themmaking fun of their captor. So I just gave this very stem. ..

. You know, I was a kid. I wasn't even twenty, you know. I gave this very

stem look around at them like that, and I take my gun out ofmy holster like

this and go, "Ho, ho, ho, ho." And they all started to laugh. [Laughter]

YATES: It was the right way to handle it.

CULLEN: It was the only way. It was the only way. But those kinds of experiences you

never forget. I mean, those things arejust.... Another thing, I was in

Christchurch,New Zealand, at a USO [United Service Organization] dance..
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.. Not a USO dance, a Red Cross dance that was put on by the girls at

And I loved to dance at that time. In those days I think weighed about 160

[pounds], so it was a lot different. So I was dancing with this girl andwe

weredancing thisjitterbug thing, andall of a sudden she turns to me and,

"Oh, I've got to stop. You've got me all knocked up." [Laughter] And that

kind ofhad a little surprise.

YATES: Yes.

CULLEN; But that was just....

YATES: Their expression.

CULLEN: Theirexpression, you know, forjust "I'm tired." [Laughter] It reallyscared

me.

YATES: Well, when you were discharged, remind me what month it was.

CULLEN: December of 1946,1 was discharged.

YATES: So what happened next then?

CULLEN: Then I decidedwhere I'd go to school, so I appliedto Holy Cross. I applied

to Fordham [University]. I appliedto Georgetown. I just decided I'd go to a

Jesuit schoolbecauseof these two priestsI'd met. I was acceptedat Fordham

and at HolyCross. I wasnot accepted at Georgetown, although the fellow I

mentioned earlier, Dick Egner, who'd been in grammar school with me and

we were friends, he's still my oldest friend. I've known him since the third

grade andhe's oneof the few people from that era that I still keep in contact
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with. We see each other maybe once every two years or so. He has a

magnificent home out in Southampton. He has a beautiful place on Park

Avenue, and he's come out here occasionally. Anyway, I used to have a big

house down in Palm Desert and he used to come down there.

Anyway, he decided he was going to go to Georgetown and I wasn't

accepted at Georgetown, so I called Father Connors up, and he said, "Oh,

Francis, you've got to come up here. You've got to come up here."

Incidentally, then everybodycalled me Frank, except Father Connors always

called me Francis, and my mother and father did too.

So I went up in the spring of 1947—eachweekend before I actually

enrolled in the fall—and went to Holy Cross.

YATES: What were you planning to study, or did you know at tliat point?

CULLEN: I had no idea, but I took a course. ... I started taking English. I was going to

be an English major, and then my father said, "No, no." He said, "Switch and

take economics." He said, "It's going to be important after the war." So I

majored in economics. I've got a B.A. in economics. Economics, history,

and English are my three main. .. . And I was in the Debating Society, very

active. I was president of the Outing Club, president of the Metropolitan

Club, which is the New York group. I was very, very active.

And I had a roommate whose stepfather was president of J.C. Penney,

and his name was Arthur Kelley. His stepfather. Buster Mills, was president
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of J.C. Penney. And I wanted to buy a car, and I was talking My other

roommate was a guy named George Dagher, who still is a very close friend. I

don't see Artie Kelly much anymore, but I see a lot of George Dagher,

although he lives on Long Island.

Anyway, Artie said, "Hey,you know, my stepfather's got a great car he

wants to sell. Would you be interested in it?" I said, "What kind of a car is

it?" He said, "It's a 1941 Packard." And I said, "Well, that sounds great." I

said, "Is it two-door or four-door?" He said, "Oh, it's a two-door. It's a

convertible." I said, "Oh, a convertible. I'd like to see that."

So anyway, thesepeople, they lived at the WestchesterCountryClub,

which is really posh New York. I mean, talk about WASPs. Wow. Anyway,

that was it. So we went down to the Westchester Country Club and go into

the garage, andhere thisPackard is up onblocks. It hadn't been driven since

1942becauseyou couldn't get gas for it. It only got six miles to a gallon. It

was a twelve-cylinder Packardwith an aluminum body that was built

specially for this guy. So I said, "Mr. Mills, howmuch are youasking for this

car?"

And he said, "I'll take $1,000 for it." And I thought my heart had

stopped. I mean, $1,000. I mean, Jesus, I thought hewas going to ask me for

$10,000, youknow. And cars weren't that expensive then,but this was a

gem.
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YATES: It sounds like a really nice car.

CULLEN: It was gorgeous. It was gorgeous. So I said, "Well, Mr. Mills," I said, "I'm

sorry." I said, "I don't have that much money that I can spare. I'll give you

$750 for it."

He said, "OK." [Laughter] So I bought this twelve-cylinder Packard

convertible that was just a knockout, and that's what I courted my bride in.

And that was a historic car at Holy Cross, because in those days, ifyou lived

on campus, only veterans were allowed to have cars. Nobody else could have

a car because the kids were a lot younger, see. We were four years older than

the freshman. I was a freshman. Everyone in my class was four years

younger than I was, or three years.

So I bought that car, and it was just incredible.

YATES: I'll bet you stood out

CULLEN: It stood out. It was two-toned green with a black top, and it was just

incredible.

YATES: You started college in 1947 or....

CULLEN: Yes.

YATES: Right. ^Forty-seven, because you....

CULLEN: September of '47. Now, I'd gone up there. Once I decided to go to Holy

Cross, I spent a lot of time up there. I spent a lot of time at Holy Cross, as I

wanted to play football, so I went to the football scrimmages and I went to.
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you know In the spring of 1947. It was really just a marvelous

experience.

I worked part-time at my uncle's pawn shop in Brooklyn. [Arthur J.] AJ

Heaney and Companywas the only Irish Catholic pawn shop in that area.

There was another Irish Catholic thing called JJ Friall. All the rest of the

pawn shops were Jewish. And we got to work very, very closely. Asa

matter of fact, I worked my way through Holy Cross selling diamonds.

YATES: Oh, at the pawn shop?

CULLEN: From the pawn shop. My second year, I made $50,000 in my sophomore year

in college.

YATES: Oh, my gosh.

CULLEN: I mean I made a lot ofmoney.

YATES: You were rolling in money.

CULLEN: Oh yes. That was the biggest year I ever had, because, see, all these guys

were back from the army, a lot of the veterans. They all wanted to get

married. They all wanted to start families. And so I just made out like a

bandit. I think the worst year I had up there I made $37,000 one year, the first

year I was there.

YATES: Well, I was going to ask you, I know in 1948 you started working on [John

F.] Kennedy's congressional campaign. Is that right? Tell me how that

happened. You're an Irish Republican.
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CULLEN: Yes. Well, that is true. I was an Irish Republican. How it happened was, I

was at Holy Cross all of a couple of weeks, when tlie school en masse got an

invitation from a Catholic college, Newton College of the Sacred Heart in

Newton Center, Massachusetts, for a Sunday afternoon tea dance. And

evidently I didn't knowit at the time, but they did this routinely. They

would invite other Catholic schools around to go to these tea dances. It was

so that you'd kept the faith. You'd marrya Catholic. That was what it was

all about. I didn't tumble for that at the time, but in any event, my roommates

and I decidedwe'd go, and since I had a car, we went. It was a forty-mile

drive from Worcester, Massachusetts, where Holy Cross is, to Newton.

So we're at this Newton College of the Sacred Heart, and I saw this girl

dancing, and I just reallywasjust takenwith her. She was just beautiful. So

I arranged to get introduced to her andI asked her to dance. So we danced,

and we struckup a greatconversation, and it turned out that her fatherwas

veryactive in NewYorkpolitics, andshe came from LongIslandandshe

knew some of the people I knew, and what have you. Where she lived on

LongIsland, LongBeach,was about twentymiles fromwhere we lived in

Rockaway.

So we knewmutualpeople, so I made a date for the following week. So

that turned into everyweekend I drove to Boston and took her out and

developed a close relationship. We dated all during '47, '48.
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YATES: This is your wife—[she] became your wife.

CULLEN: This lady.... Her name is Mary Anne White. Her name is Mary Anne

White. They used to call her Wary. Why, I have no idea. Anyway, the kids

did.

But Newton College was a very, very small college. It only had thirty-

two people in the graduating class when she graduated. I think there was like

200 people in the whole school. And Holy Cross was a very small college as

colleges go. We had only 1,800 people when I was there. Now it has about

3,000,1 think.

But in any event, this got me going to Boston a lot and learning a little bit

about Boston. I didn't know much about Boston, although my grandparents

had lived there, but I'd never been there. Anyway, so I spent a lot of time

with Mary Anne, going out, and we loved the.... The restatirants were good

and there were cliques, there were groups that hung out together, as I guess

there are always.

So in August, I guess, Mary Anne called me and said.... It was the

summer. We were not in school. But she said, "Frank, I'd like you to come

up and help a young congressman who's running for re-election."

I said, "Sure. Fine." So I didn't ask whether he was a Democrat or a

Republican. I wanted to be with Mary Anne. I didn't care about what we

were going to do. So I went up, and we went up before school started.
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School didn't start till the weekend after Labor Day, our school didn't. But

we went up in early August to meet the group, and what have you.

So then we went up for the next couple of weekends and met the people

who were working. And what theywere doing, they were recruiting Catholic

kids to work as volunteers, handing out leaflets and, you know, doing

precinctwork and that kind of stuff,which we did. I met [RobertF.] Bob

Kennedy, I met the senator—thenhe was a congressman—^but you'd think a

strong wind would blow him away. I mean he was a very unimposing man.

He was terribly thin. I would say he was almost frail, but he had a great

laugh. And I met his mother [Rose F. Kennedy] and I met his sisters and, you

know, blah, blah, blah, blah.

So when school started, Mary Anne convinced me that I should bring a

bunch of guys from Holy Cross up for the weekend, you know, and they'd put

them up, and so that's what we did. And I did that all during from September

and October, all during the campaign, and worked on the campaign strictly as

a volunteer. I got to know all the people.

Finally, Mary Anne was saying, "Really, you've got to become a

Democrat. You've got to become a Democrat." And I said, "What do you

mean, become a Democrat? That's ridiculous. I don't want to become a

Democrat."

So GeorgeDagher, my other roommate, and I were driving down with
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MaryAnne, becauseshe was goingto vote for election, so we eachbet her

ten dollars that Dewey was going to win. And we were convinced that

Dewey was going to win. And she said, "I'll take that bet." I said, "You're

throwing money away." She said, "No, no, no."

So anyway, what happened was.... But I didn't become a Democrat

then. I mean, that was just too early. But then when [Harry S] Truman won..

.. And by that time, I'd met Mary Anne's father and got involved with his

politics, and he wasjust a giant of a man. He was about six foot maybethree,

but he was just big and he had this aura about him. He was the chief law

assistant to the New York State Supreme Court and goddamn it, you ought to

know it. He just had this real forceful And he was just a real Tammany

Hallpolitician. He was at one timethe sachem of Tammany Hall. Sachem is

YATES: I don't know what that...

CULLEN: ... the Iroquois word for chief.

YATES; Right. Right. Of course.

CULLEN: The Iroquois word for chief His name was Peter J. White. So he kept taking

us to the New York Democratie Club on Thirty-seventh Street.

So anyway, so I decided that I'd becomea Democrat. There wasn't any

election. It wasjust a decision. I figured ifI'm going to marry this lady, I'd

better do what I'm told. So I became a Democrat.
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Then we got more involved, and then the '50 campaign came along,.but

that was the year MaryAnne graduated from college, and I was busy, literally

busy, selling diamonds. I mean, I was doing a blockbuster business and I

didn't really work in that campaign. I think I may have worked one or two

weekends, but I reallydidn't do anything and Mary Anne didn't do that much.

... I wouldn't say not that much, but she worked on the campaign, but.. . .

YATES: But you didn't.

CULLEN: I didn't work on the '50 campaign. Maybe two weekends is all. I really just

wasn't interested I guess is the way to put it.

Then in'52,1 graduated. I had taken some time off. I took six months

offwhen Mary Anne and I got married in '51. I took six months off and then

I went back to Holy Cross and finished. So when I finished, it was '52 and it

was graduation day, June 8, and the guy comes up to me from the

administrator's office and he said, "Frank, there's a phone call for you." And

he said, "The guysays it's veryimportanthe speak to you today." And I said,

"Hey, I can't. I'm just graduating." I said, "What are you talking about? We

just had the ceremony. My parents and I are going out with my wife." And

he said, "Please talk to this guy." I said, "Who is it?" He said, "It's some guy

named Kennedy." So I said, "OK." So I really didn't think ofBobby

Kennedy, but it turnedout it was BobbyKennedy. And BobbyKennedysaid

to me, he said, "Frank," he said, "we understand.... We need somebody in



58

western Massachusetts. We want you to work western Massachusetts for us.

You know Worcester, you know that area," which is central Massachusetts.

So he said, "Yeah, we need people. So, would you help us?" And I said,

"Well, what do you want me to do?" So he said, "We want you to do....,"

blah, blah, blah.

YATES: Hold on one second.

[End Tape 1, Side B]

[Begin Tape 2, Side A]

YATES: OK. I'm sorry. The tape was coming to an end. So you were talking about

Bobby Kennedy.

CULLEN: OK. So Bob Kennedywas at the other end of the phone, as I say, and he said,

"Frank, we really need help up here," and he said, "Don't go back to New

York. Stay up here and help us in the westernpart of the state." He said,

"We're a little weak there."

So anyway, one thing led to another and I was now a Democrat and I

decided. ... So Mary Anne and I talked it over. So I said, "Bob, I'll call you

back." I said, "I can't give you an answer now." So Mary Anne and I talked

it over, and about four days later I called him back and I guess we made the

decision. I said, "Look, I'm going back to take a vacation. I'm going to take

a week off and I'll come back." I kept my apartment in Worcester, which

Mary Anne and I were living in. We weren't living on campus then, because
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ladies weren't allowed on campus in those days. Or they couldn't go above

the lobby, you know. Anyway, it as an all-male school.

SoI keptmyapartment upthere and I worked the [U.S.] Senate campaign.

Learned a lot about [Henry Cabot] Lodge [Jr.], muchmore than I everwanted

to know, and learned a lot about JackKennedy andreallybecame a great fan

of JackKennedy's andfelt thathe really would be a greatsenator. And at

thatpointin time, wewanted to getmore Catholics into the Senate and....

Now, I don't know why, you know. . .. I'm not a practicing Catholic. I don't

knowwhy, but at that timeI wasvery, veryinvolved in the church, verymuch

involved. As a matter of fact, when Mary Anne and I were married, we were

married at the Jesuit churchat Eighty-fourth Street and Park Avenue in

Manhattan because her father lived at Madison Avenue and Eighty-first

Street, which is thehoi polloi part of NewYork, and St. [Francis] Xavier is a

Jesuit church is where [Jacqueline] JackieKennedywas buried from. So

reallyit's the sortof hoipolloi Catholic church, and that's where we were

married from. We had one of those small weddings, you know. Eleven

bridesmaids and eight groomsmen andtwo bishops on the altar and about five

monsignors and . . .

YATES: And how long was the ceremony?

CULLEN: It was long. It was long. Sowewere going out of the church, leaving outof

the church, and oneof the groomsmen, a fellow who'd been on Okinawa with
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me, a fellow by the name of [Alvin] A1 [Baker] Berry, he turned to me and he

said, "Frank, that was something else." And I said, "Hey, AI, howM you

really like it?" He said, "Frank, it was tremendous, but where were the

trapeze artists?" I thought mywifewould kill him. [Laughter] She turned to

him and.... But it was just one of those just real big, big weddings. Then we

had our reception at Sherry's, which was right across the street—it's no

longer there—from the Waldorf-Astoria, and we were stayingat the Waldorf-

Astoria. So in order to keep my idiot friends from locking our door or

something, we took a limousine around CentralPark for an hour and a half

while we threw off the scent. They didn't know where we .... We told

everybody we were staying at the Sherry Netherlands. But anyway...

YATES: How well did you know BobbyKennedy by the time he calls you for the '52 .

CULLEN: Oh, I knew him verywell by that time, becausehe was going out with Ethel

Skakel at the time, and Mary Anne's high school roommate.... Mary Anne

also went to the Madams of the Sacred Heart School at Ninety-first Street,

and her roommate there was a lady by the name of Margaret Fuller. Margaret

Fuller went to Manhattanville [College] and roomed next door to Ethel

Skakel. So we all used to hang out at a place called the Stork Club on Friday

and Saturday nights. It was a group ofcollege kids, mostly the Ivy League

kids and Georgetown, Fordham, Holy Cross, Manhattanville, Mount Saint
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Mary's [College], Mount Holyoke [College], Wellesley [College], they all

converged, and Friday night was college night there. Used to drive the

regular patrons nuts, but it was a great place to dance. The man who owned it

was a guy named Sherman Billingsley, and he was very, very.... He liked to

get the young kids in there because he knew he was making customers. It

was an old speakeasy and it was called the Stork Club. It was very famous,

very famous.

Anyway, so Bobby and Ethel and Mary Anne and I used to be at the table

together and so we got to be very good friends, and Margaret Fuller was part

of it. So from I would say 1948 to 1950, spent a lot of time together.

They got married in *50,Ethel and Bobby. We were invited to the

wedding, but not to the reception. [Laughter] • '

YATES: Well, I have to ask, of course, did you talk politics at that point?

CULLEN: Yes, by that time, we were talking a lot ofpolitics.

YATES: So you were getting interested.

CULLEN: I was very much interested. As a matter of fact, that's where those buttons

come up. I started....

YATES: Yes, you're pointing.... Just for the sake of the tape, you're pointing to a

great collection of different political campaign buttons.

CULLEN: Of campaign buttons, beginning with [Adlai E.] Stevenson-[John] Sparkman,

which was the *52 campaign, which I worked in Massachusetts and in New
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York. Then the next one, ofcourse, is the other [Adlai E.] Stevenson-[C.

Estes] Kefauver campaign in '56, which I worked on Long Island. Then the

other is the [John F.] Kennedy-[Lyndon B.] Johnson campaign, whichI

worked on in California. And that's a marvelous story. Did I ever tell you

that story?

YATES: No, but whydon't we.... Do youmind? We'll save it for later.

CULLEN: Sure. By all means.

YATES: We'll try to work chronologically. Doyou want to takea break or stop now?

[End Tape 2, Side A]
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[Session 2, May 13, 2003]

[Begin Tape 3, Side A]

YATES: This is our second session, and it is May 13.

CULLEN: It is.

YATES: And what I wanted to do was ask you a couple of follow-up questions.

CULLEN: OK.

YATES: One was, you mentioned how, when you first were getting to know Bobby

Kennedy that you and Mary Anne and Bobby and Ethel Skakel would get

together at the Stork Club. I asked you whether you talked politics, and you

said you did. I was curious, what were you talking about at that point? This

was, I guess, late fifties.... I mean late forties.

CULLEN: Late forties. It was the late forties.

YATES: Early fifties?

CULLEN: It was actually '47, '48, '49, and '50, and Bobby and Ethel got married in '50

and they sort of left the group at that point in time. But you've got to

remember, Bob was going to law school. But the Stork Club was a gathering

place for sort of the college crowd as well as sort of the Upper East Side of
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New York social group. I mean, it was the kind of a place where a lot ofPark

Avenuepeople hung out, and it was a marvelous restaurant, a great bar, had a

marvelous band, and it was welcoming to young people, college people.

Billingsley had a certain aura about him. He would walk around the

place and look, andthenhe'd go sit down, and thenhe'd call peopleover, and

he'd give the girl perfume and he'd give the guy a tie. He never wore the

same tie twice. Or he'd give you a silk handkerchief with his initials on it

that he would take out ofhis pocket. He was a real showman. I mean, he

was just an absolute showman—a con artist in many ways, because his prices

were incredible.

We wouldn't go every week, but we would go at least once or twice a

month, and there were a number of other places. Then we also spent some

time in the Mary Anne's father was very active in the Veterans of

ForeignWars and the New York Democratic Club, and they had a marvelous

facility. It was an old mansionon Thirty-seventh Street or Thirty-ninth

Street. I forget now. But it was just a fabulous place with great food and

very inexpensive prices, so we used to go there. Bob Kennedy and I had

lunch there a couple of times. A very, very good menu.

YATES: So what political discussionswould you have at that point?

CULLEN: Mostlywe would talk about the state of things, how we wanted things to

change. You know,we were all very exuberant and very excited. The war
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was over, we were finishing our educations, and I guess really, in the final

analysis, Trumanwas still president and so we had a Democraticpresident,

but as you may recall, or maybe you wouldn't.... I guess you wouldn't

recall, but Truman made a very, very tough remark on the Congress. He

called the Eightieth Congress the "do-nothing" Congress. And the "do-

nothing" Congress reallywas the waywe felt. We've got to change things.

We've got to really make things happen. And we talked about that.

We talked about New York politics. The mayor was a man named

[William] O'Dwyer. And there was a great.... We were all very proud that

the Irish Catholics were finally getting listened to and progressing. That was

prettymuch.... I'm not into sports very much, but we used to talk sports.

We used to dance a lot.

YATES; Sounds like fun.

CULLEN; It was. It was great. A lot ofcamaraderie, a lot of the same people that you

got to know. There was a Jerseygroup, therewas a Westchestergroup, there

was a Long Island group, there was a Brooklyn group, and they all sort of

interacted, and it gave you a very broad range, and made a lot of friends and

acquaintances over the years, and someof them have helped me. Two of

them are still fnends today, Dick Bgner and George Dagher.

I was not a close friend ofBob Kennedy's. I was just one of the group,

but we knew each other. I thinlcwe respected each other. Bob was a very.
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very.... His own person. At the time, he was just starting law school. He

just finished Harvard [University]. He was really preoccupied, I think, with a

lot of things.

I don't think at the time there was any thought, at least to any of us, that

Jack Kennedy was going to be who Jack Kennedy became. I mean, it was

just not a.... The Kennedys werejust anotherrich CatholicNew England

family. They were both in New York and Boston. But they were not any

significance at the time.

YATES: You mentioned a coupleof characteristics of Bob Kennedy at that point.

What other impressions did you have of him, at least when you were first

getting to know him?

CULLEN: Well, I thought he was fun. He had a very, very sly wit. I mean, he really

did. He was very acerbic and he was very judgmental. Very, very

judgmental. I didnot know Ethel well. As I say, we.... Theremaybe a

table of six or a table of eight ofus that we'd be at. I really got more

involved in the '48 campaign. [LawrenceF.] Larry O'Brien was not involved

in those days, but there was an awful lot of... . [Kenneth P.] Kenny

O'Donnell was very, very much involved, and he was a remarkable man,

Kenny O'Donnell was.

YATES: So he was, even at that point, hooked up with the Kennedy...

CULLEN: Kenny O'Donnell?
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YATES: Yes.

CULLEN: Oh, Kenny O'Donnell sort of ran the show.

YATES: I know the name, of course.

CULLEN: Kenny O'Donnell sort of ran the show, and then there's another fellow that

did everything for the congressman. His name was [David P.] Dave Powers.

Wonderful guy. I think Dave is still alive. Kenny is not, unfortunately.

There were a lot of peoplethat.... A fellowby the name ofCharlie

Winchester, who went to Holy Cross, who was very, very active in the

campaign. A fellow named JackRiordan. It's hard to remember some of the

names. But I got involved. Really, at the time I was a Democrat. I think I

told you that.

YATES: You mean a Republican?

CULLEN: I mean, I was a Republican. I became a Democrat later on.

YATES: Right. Andyou saidthatwas What yearwas that, do you remember?

CULLEN: Well, I didn't become actually a Democrat, I think, until 1950,1 think I

switched.

YATES: So it was in between the '48 and the '50 campaigns.

CULLEN: Yes. But how I even got involved in the campaign I had no interestin

thecampaign—hadreally not too great an interest in politics at the time. I

was just having a good time andbusy workingmy way through Holy Cross

selling diamonds. I was also on the GI Bill, so I think I got seventy-five
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dollars a month, plus they paid most of my tuition.

YATES: I rememberyou mentioning that it was becauseof Mary Anne that you first

hooked up in the '48 campaign.

CULLEN: Right.

YATES: I wanted to ask you, too, a follow-up question about something you

mentioned in connection to the '52 campaign, which is that you said you

learned a lot about John F. Kennedy at that point, and that you really became

a big fan and thought he would be a great senator. So, of course, my next

question is why did you come to that conclusion?

CULLEN: Well, I think one of the things that I guess I like to get interested in things

that I like, and in switching, in becoming a Democrat, it was really an act of

choice.

I'll go back to the '48 campaign for a minute. It was really my first

involvement in politics, andthe ladyI was dating, who laterbecame mywife,

Mary Anne White, she asked me if I'd help in '48. She called me to go up

and work on the campaign as a volunteer in August of 1948. I had no reason

not to, but I was more interested in spending time with her than working on

the campaign.

But a group of us got together and went up and we spent everyweekend

in Augustup thereworkingon the campaign andjust doing precinctwork and

making telephone calls, doing the things that.... We worked in the
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headquarters and we walked precincts. It was a typical.... That style of

campaignwhich isn't done anymore becauseof television.

The bottom line is that the more you got involved and saw the Kennedys

and saw this familyunity that was almost incredible, I mean it was absolutely.

... It was trulyan all for oneandone for all, and the focus was getting Jack

re-elected.

And when I first met the congressman,I was really not very struck with

him. I mean, although he was tall, he looked slight.

YATES: I remember you saying, I think, he looked like a wind could blow him away.

CULLEN: Right. Exactly. A strongwind couldblow him away. That's exactly....

And he walked very strangely. He really did.

YATES: Was that, do you think, because of his back?

CULLEN: I think it was because ofhis back.

YATES: In retrospect.

CULLEN: Yes.

YATES: You didn't know that at the time?

CULLEN: We didn't know it at the time. And he almost seemed frail in that campaign.

YATES: This is '48 you're talking about.

CULLEN: 'Forty-eight. In'48. I went to a numberof the teas that they had. They

would have teas throughout Boston as both fund-raisers and as getting to

know the candidate kind of thing, and very often Mary Anne and I would go
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to those. And I met a number of the sisters, and they were just very

interesting people.

I met Rose Kennedy. She was a remarkable lady. I was always

impressed with her religiosity. She went to mass a lot and she was very close

to the cardinal and she was really an active Catholic, and that sort of surprised

me. At the time, I was still an active Catholic.

YATES: Did you meet [Joseph P.] Joe Kennedy?

CULLEN: I never did meet Joe Kennedy.

YATES: So he wasn't around so much.

CULLEN: He was around, but he stayed in the background, purposely, I understand.

But I never met him. I did not get to know him.

YATES: So it was really Rose Kennedy and the rest of the family?

CULLEN: Rose Kennedy and mostly the sisters. [Edward M.] Ted [Kennedy] was a

very minor part of it. I really never got to know Ted. Even today, I don't

know Ted. I mean, the timing was just not there. Bobby was very, very

active, although he was, I think, still in law school, or just starting law school.

He was very active in that campaign. He was the manager.

YATES: This was'48?

CULLEN: This was '48. He was the manager and you knew he was the manager. But

he was a young kid and, you know, we all were about the same age. It was

fun. It was fun.
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YATES: Wlien you said you knew he was the manager, what were you thinking?

CULLEN: Well, I was thinking that Bob, you know, you did what he told you to do. He

ran the show.

YATES: He had a presence?

CULLEN: He very definitely had a presence, and everybody knew he was the boss.

YATES: Even at that young age.

CULLEN: Yes. Yes. He was just.... He could be very taciturn and what have you. I

don't ever remember Bob being a jokester. He was always a very serious

person, a very serious person.

YATES: So by the '52 campaign, what. ..

CULLEN: Let me just interrupt you there.

YATES: Yes. Sorry.

CULLEN: The '50 campaign, we did not work on the '50 campaign because that was the

year Mary Anne was graduating and she was leaving the area. So we did a

little, some volunteer work on the '50 campaign in the primary, but we didn't

do anything in the general, because Mary Anne graduated from Newton

College of the Sacred Heart, moved back to New York. So I went back. Asa

matter of fact, I worked in the pawn shop that summer, the summer of '50.

So really, we weren't in Massachusetts to be involved.

When I went back to school, a lot ofmy friends had graduated. My

roommate, George Dagher, and Arthur Kelly, my other roommate, they had
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graduated. They graduated the same year Mary Anne did.

Anyway, I sort of lost my interestin politics. I guess you'd put it that

way. So I wasn't a dedicated believerat the time. But as I started reading

about things and really getting more involved, and my father, as I mentioned

to you, was a Republican, and he and I got into discussions now. It was

something we would never do when talking about politics. He felt that

Democrats were mostlycrooks. He was a businessman. He was an executive

at General Electric and he had that mindset. By that time, he'd worked for

General Electric for forty-odd years, so he had that business attitude.

But as I got into more things both philosophically and economically, I

really felt that the Democrats really had more to do and more to say. I

thought that the Republicans weremuch more WASPish, I guess, and "take

care ofbusiness" kind of thing and really didn't give a damn about the public.

Having been in World War U, you have a different attitude, I think,

toward housing and feeding people and what have you, and I think that you

saw the things that couldbe done. What Americadid during World War II

was absolutely incredible. I mean, we went firom an isolationist country that

had no interest in the world, to ...

YATES: And minimal military.

CULLEN: Yes, with next to no I mean, when you see what happened at Pearl

Harbor. I mean, thank God there weren't more planes that were there and
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whathaveyou. Wehad a lousy air force, we had an ancient navy. Probably

one of the best things that happened to us was Pearl Harbor, in retrospect,

because it showed us our vulnerability.

[Interruption]

YATES: OK. Anyway, we were talking about.... Well, I had originally asked you

aboutJFK andwhat really was the turning point foryou in terms ofbecoming

a big fan ofhis.

CULLBN: Well, I think what happened, as I say, in the '50 campaign, we were not very

active, especially in the general election. But as things progressed, becauseI

had worked for him, I watched what he was doing in Congress. I read his

speeches. Very often somebody would send me copies of his speeches. And

I really thought, gee, I backedthe right guyhere. This man is going to go

somewhere.

By that time, there was talk about—and I'm talking now in '51 and early

'52—there was talk about his running for the Senate. By that time, I had

become, due largely to thenmywife—^Mary Anne andI weremarried

September8, 1951—and I took six months off. I didn't go back to Holy

Cross that semester. I took that six months off. Then I went back in January

to finish up so I'd get my degree and what have you. And I did the semester

at Fordham, because we were just newly married. We were married and so I

did a semester at Fordham, another Jesuit school, and there were a lot of
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things and I was able to take similarcourses, so it didn't interrupt my

graduation. And I ultimately graduated in the class of 1952.

But while I wasup there, I would veryoftengo into BostonandI'd talk

to some of my friends andwhat have you, and I was tempted to really get

involved in the campaigns, you know, and talkingto a number ofthe people.

It was really, I guess I really hadn't thought about it that much.

Of course, we had decided to go back. We had an apartment in Kew

Gardens, Queens, at the time andwewould actually commute. We alsohad

an apartment in Worcester, andwe livedin Worcester most of the time, but

we'd go back every other weekend, we'd come back to the apartment.

But I had a real interest in Massachusetts and I had a real interest in

Kennedy's running for the Senate, but I really didn't think about it. fri other

words, it was sort of ethereal. It was sort of, gee, it'd be nice to ...

YATES: Well, you're newly married andyou're finishing college. It sounds likeyou

had plenty to do.

CULLEN: Yes. Exactly. Did. But anyway, on graduation day, I got a call, out of

nowhere, and the administrator came up and said to me, he said, "Frank,

there's a veryimportant call foryouin the office. Theman is waiting on the

phone for you." I asked himwho it was, and he said, "Well, his name is

Kennedy." Well, for some reason I never.... I knew aboutsix Kennedys at

the time andnotjust that family. It didn't register who it was andwhathave
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you.

It turned out it was Bob Kennedy calling to ask me ifI'd stay up and

volunteer and work on the campaign. He said they needed people in the

western state and he wanted me to meet a man named Larry O'Brien. So I

said I'd get back to him, and I went back to my family. It was graduation day.

I mean, my mother and father, my brother-in-law [Peter J. White Jr.], my

wife, were all.... It was really not a....

YATES: You were focused on graduating.

CULLBN: Yes. Right. So anyway, a couple of days later I called him back and said,

yes, I'd be very happy to work. So I did stay up. I kept the apartment. Mary

Anne went back to New York to do things, because she was pregnant with

our first son, so she didn't want to stay up and she didn't feel like working on

the campaign, although she was so.... Anyway, that's pretty much what

happened, and so I worked the westem part of the state.

YATES: What does that mean exactly? Describe ...

CULLEN: Well, from Worcester, Springfield,Northampton, Williamstown, Pittsfield. I

mean....

YATES: Did you have an official title?

CULLEN: No, I was just a volunteer. I went around and I would meet with the local

Democrats and I would arrange speaking engagements for people. It was a

regular thing. I workedmostlyon the weekends throughThursday. Then I'd
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take Friday and Saturday and comehome and then go back up on Sunday.

YATES: Who did you work most closely with?

CULLEN: Larry O'Brien. Larry O'Brien was the man who really directed me and what

have you. And I might tell you, I did this all at my own expense.

YATES: You mentioned volunteering, so you felt really committed.

CULLEN: Well, I could afford to do it. I had the money and I'd had a very successful

year.

YATES: Selling diamonds?

CULLEN: That year I made over $50,000, so a lot of my classmates and a lot of

classmates.... Yes, I would say that during the forties and fifties, I was one

of the wealthiest men on campus, but it as just a stroke of luck because of my

association with the pawn shop and my Uncle Edmund. My Uncle Jimmy

had died, but my UncleEdmundwas in partnership with a man named Saul

Solomon, who was an importer of diamonds. We also took diamonds out of

the pawn shop and had them reset in Tiffanysettings, which were very

popular at the time.

YATES: Still popular.

CULLEN: Is it really?

YATES: Tiffany settings.

CULLEN: Tiffanysettings, yes. It's a verypopularsetting. So anyway, I made a good

deal of money and I had the time, I had a car, and so ...



77

YATES: You said some of the activities you were involved with were setting up . ..

CULLEN: Setting up speaking engagements ...

YATES: For Kennedy?

CULLEN: For the senator—for the congressman at the time—and for a lot of.... Like

Larry O'Brien would speak at things, at events. Kenny O'Donnell used to

come and speak. Therewas anotherman, [R.] SargentShriver came up. I

mean, it was really a veryactive.. . . And it was a tough fight. I mean. Lodge

had a lot of support. At the time, western Massachusetts was very

Republican, which it stillis today, butwedidverywell andhe won.

YATES: Whatdidyou learn firom that experience, if you can capsulize it?

CULLEN: I think I learned that it's worth working for what you believe in. I knew I

couldn't afford to continue and I didn't want to be in politics myself. I didn't

have the demeanor for it. I didn't want to run for office myself.

I likedto sort ofbe a part of the action and to participate, to give ideas, to

go out and talk topeople. I did a lotofpublic speaking. I dida lotof

speaking myself. I hadbeen in theHoly Cross Debating Society, so I was

usedto publicspeaking. I probably spoke in twenty towns in Massachusetts

over thatperiod of time, urging people to look at Congressman Kennedy asa

senator and that he'd be the better choice. He knows Massachusetts, he has a

much more effective way of getting things done than Mr. Lodge does.

Henry Cabot Lodge was a Brahmin, very much a different social class,



78

and I guess.... I won't say he was anti-Catholic, but he was anti-Irish. I

think that had a lot to do with it. That's one of the reasons I think I stayed up.

YATES: So the Catholic aspect did make a difference.

CULLEN: The Catholic aspectof it, the Irish aspectof it, had, a very definite thing. By

that time, we were doing As the Jews at the same time were having

"Let's get more Jews in Congress." Well, we were doing "Let's get more

Catholics in Congress." So there was very definitely an ethnic and religious

fervor, ifI can use that term, both in the Jewish community and the Catholic

community. It was becoming nationwide. I mean, you'll see.... As a matter

of fact, it's really funny, ifyou look at the roster of California

congresspeople, two of our senatorshappen to be Jewish, but of the fifty-two

members of the delegation, seventeen are Catholics, which is really a pretty

surprisingthing. Most of the rest are eitherMormons or various shadesof

Protestants.

And I know this only because I'm interested in it. I'm no longer a

practicing Catholic, but that's a choice. And I think that has a lot to do,

really, with the kind of life I've led. I've kept my Catholic roots, but I don't

really think the churchis doing.... I'm not a great fan of Cardinal [Roger]

Mahoney. I think his spending $186 million building this cathedral [The

Cathedral of Our Lady ofLos Angeles] is an insult to the starving people in

California. I mean, the church can do so much more than build cathedrals.
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No questionthat we neededa new cathedral, but to spend that kind of money.

I mean, we could have done with one half the size and not quite as grand.

YATES : Well, how overt was the issue of Catholicism or being a Catholic during that

campaign, during '52?

CULLEN: Oh, I think it was a very overt thing. It was one of the hardest things I had to

fight in western Massachusetts because it was pretty much Republican, pretty

WASPish. There were a few enclaves around Williamstown that had large

Catholic populations, Northampton did, but...

YATES: So for that voting population, that was really a critical issue, the fact that

Kennedy was Catholic.

CULLEN: Very definitely. Very definitely. And you had to persuade, and we were

trying to persuade the Catholic people to go out and get their WASP fiiends

to vote for Kennedy because they'd be better off. That was sort ofour

mantra. And it worked.

YATES: I was going to say, what strategies did you use? So that was one.

CULLEN: One of the strategies that we used, that Kennedy knew the legislative process.

He had spent from 1947 in the Congress. He knew how the thing worked,

and Lodge was much more a businessman. I mean, he had a good record and

what have you, but, I don't know, his whole thing was sort of anathema to

me. It was just something that.... Ijust didn't want to see him elected. I

wanted Kennedy to be elected.
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[My goal was to get people to state "I'm for Jack Kennedy" to their

friends and neighbors. We got little help from the state Democratic Party—

very little. Kennedy was not a "regular" Democrat in the party sense. He was

a rich intruder. All they wanted was to re-elect Governor Paul [A.] Dever.

While Bob Kennedy was the 1952 campaign manager it was Larry

O'Brien who wrote the plan and came up with the great idea of the local

"campaignsecretary" title so as not to offendthe area chairmanof the

Democratic Party. The secondmost important aspect of the Senate campaign

was the "Kennedy Tea" or reception. Hundreds were held across the state

from the summer until election day. That's how Congressman Jack Kennedy

became Senator Kennedy. Lodge also helped by being "out of state" a good

deal of the time campaigning for General Eisenhower for the president of the

United States. He gaveup Massachusetts and lost to Kennedy. I'm proud to

have been a small part of that almost five month effort—all at my own

expense.]^

YATES: Where were you on election night?

CULLEN: Where was I? I was back home in New York, because my wife was

expecting our first childandtheweekafterthe election, our sonPeter [J.

Cullen] was bom. So I was homewhere I shouldhave been. [Laughter]

1. Mr. Cullen added the preceding bracketed material duringhis review of the
draft transcript.
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YATES: But it must have been an exciting night.

CULLEN: It was a veryexciting night. Oh, really, it was great. But I did not participate

in the.... It was a very strange night, too, because I also was a great fan, by

that time, of Adlai Stevenson's, because I thought that.... And that was a

greatbittersweetthing. Kennedywon,but Adlai really got trimmed.

But I think there, again, Mr. [DwightD.] Eisenhower was the right man

at the right time. I think that Eisenhower was an internationalist. I mean,

when you look at his record, he traveledall over the world in the army; he

was the Supreme Allied Commander in Europe. He reallywon the war. I say

he won the war because he was able to work closely with [Winston] Churchill

and a man like [Charles] De Gaulle, who, you know, De Gaulle thought he

was the fourthpersonof the BlessedTrinity, so he was a very difficultman to

work with. And Eisenhower was able to do that, although later in life he said

that De Gaulle was the gall ofhis life. [Laughter]

YATES: Well,youwere convinced enough to be involved in the Stevenson campaign

in 1956.

CULLEN: Yes. Really, onceI started mybusiness, andI had a ratherunusual business

at the time.... People don't realize this, but what had happened was, after

the war, there was this tremendous rush to the altar. All of these guys and

girls who had grownup or reached maturityduring the war, they wanted to

get out, theywanted to start families, theywanted to have children, they
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wanted to have jobs and what have you.

So one of the things that they all decided, there was a thing called GI life

insurance that you could take with you. It was a $10,000 policy, and almost

everybody had it, but there was a question as how good was it going to be,

and it didn't really pay dividends and what have you, so it was like a term life

insurance policy. Then they converted it—and I'm getting off the thing here,

but.... So I got involved in the insurance business, and I found one of the

problems that the insurance companies all had was that a lot of the people

they were hiring didn't know how to sell insurance in terms of.... Not

because of the product, because the image changed. You had this husband

and wife partnership that was beginning, that was sort of new to America,

where you had the motherand father of the youngchildren sort ofworking

jointly. It used to be the man wouldgo out to work and the woman would

take care of the house and what have you. The man would take care of the

money and what have you. Well, now, after World War U, that changed to a

certain degree, and the woman had more ofa participatory part in what kind

of a car they were going to buy, what kind of a house they were going to buy,

and what they were going to do with their investments and what have you.

So the big insurance companies. New York Life, Equitable, Guardian,

Mutual ofNew York, they all went out and hired all these insurance

salesmen, and they were doing well, but they weren't doing as well as they
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could, because most of them would go to these people's homes and they

didn't take care of the basics. First of all, they didn't know enough about

insurance. Secondly, they didn't know how to dress. They didn't know how

to clean their fingernails. They didn't know how to comb their hair. They

didn't know when you walk into somebody's house, and they say, "Can I give

you a cup of coffee? Would youlike ...," you say yes, whether you like it or

not, because they're being generous to you. You're coming, trying to get

them to buy something you're tryingto sell, so you want to becomepart of

that family, sort of. And you want to become a friend.

So I came up with a scheme, if I can use that term, to teach people how

to sell insurance, and it became very, very successful. And there's three rules

of selling insurance: see the people, see the people, see more people. And

that's all it is. But, to see the people, you have to go into their homes. You

have to get the husband and the wife, because everybody can buy term

insurance, but what you want to do is you want to sell whole life insurance,

where you get a big commission and they're going to get an equity growing

up with the policy.

Now, that scenario would not work in today's economy, but I'm going

back in the fifties, and it worked very, very well in the fifties.

YATES: This is what you were doing ...

CULLEN: I started a thing for the insurance companies and had a companycalledFCA



84

Company, which meant FrankCullen Associates, andwhat I did, I wouldgo

around to the various insurance companies and I would hold a class on telling

peoplehow to dress, howto talk, what to do in a person's home, whatnot to

do in a person's home, make sureyour shoes were shinedand yournailswere

clean and your tie was up. You don't take yourjacket offwhen somebody

asksyou if youwant to takeyour jacketoff. You don't ask for anything, and

if they offer you, don't say no. Little simple things, and it worked.

And that's how I came to California, because it worked so well that I had

five different insurance companies as clients and they sent me to California.

YATES; Now, that was 1958, you came to California.

CULLEN: I came in'58, California. Then in'59,1 brought my family out. I wasn't sure

it was going to work, so I reallywasn't sure. I loved California. I wanted to

come back because I'd been stationed here during World War n.

YATES: But you wanted to make sure everythingwas working.

CULLEN: Right. And at the timeI started a company that worked very, verywell.

YATES: Let me just inteqect then, the '56 You said you did get involved in the

'56 presidential campaign.

CULLEN: I did get involved in the '56 presidential campaign in New York, on Long

Island. I belonged to the North Shore Democratic Club, and we were veiy

activeworking for Stevenson and Kefauver. Again, I made speeches, I went

to the veterans' organizations andgot them involved. I spokeat the local
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hospitals in Glen Cove and Manhasset and in Queens. And I was, again, a

volunteer.

YATES: How much ofyour time were you spending on it?

CULLEN: I would say a fair amount of time. I probably would speak maybe three, four

times a night and always on Saturday. So probably four days a week I'd be

making a speech, trying to convince people.

And I had my roommate, who was a rabid Republican, my roommate

from college, George Dagher, and he thought I was crazy. He said, "What are

you doing? You're wasting your time." So anyway, he said, "Nobody's going

to beat Eisenhower," and he was right. Nobody beat Eisenhower.

So Stevenson.... And I met a lot ofhis staff. I never met him, but I did

meet him in the *60 campaign, but I never met him during ...

YATES: But not during the '56 . ..

CULLEN: Not during the '56 campaign. But I was convinced that he was the right man.

I thought that Eisenhower was the right man in '52. Not that I voted for him;

I didn't. I voted for Stevenson. But as I say, I worked to a lesser degree for

Stevenson because when you work for a senatorial campaign, you have to

push the top of the ticket as well.

YATES: What about Stevenson? I mean, Stevenson's always an interesting person

becauseyou hear so muchwhat an impacthe had on people who heard him or

knew something about him or were supporting him. What about him did you
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like or convinced you to support him?

CULLEN: Theywould send the campaign headquarters tapes of his speeches, and I was

just fascinated by them. I was enthralled by them. Televisionwas just

coming in then, and sometimes you'd see a clip of his talking on television,

and I just thought He'd been governor of Illinois. You know, he was

divorced, and that was a big thing at the time. No divorced man had ever

been elected to the presidency, and I think that hurt him. But ofcourse, now

it doesn't really matter.

But I think that the four years of Eisenhower were enough and I thought

we were ready for a change. And I was excited. I was excited about the

Kennedyvice presidential candidate at the [Democratic National]

Convention. You know, there was a lot of.... And I was not involved in that

at all in any way, matter, shape, or form.

YATES: I was going to say,you didn't attendthe convention, did you? Would you

have watched it?

CULLEN: I saw it. Yes, I watched it. Very definitely. And I also thought [LyndonB.]

Johnson was a very, very great, great man. I thought Johnson probably....

Andhistory, I think, will go down, in thehistory of the Senate, he's probably.

... There's a book over there somewherecalled [The] Master ofthe Senate[:

The Years ofLyndon Johnson]} but he really was master ofthe Senate.

1. By Robert A. Caro.
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What he did in the fifties, with Eisenhower, I mean, he got all these

Democratic bills passed.

And a lot ofpeople don't realize, the Civil Rights Act of 1964 is an

offshoot of the Civil Rights Act of 195[7], and Johnson got that done. He

was the first person to do it. He did it for two reasons, or he got it

accomplished for two reasons. Numberone, he was a southerner from Texas,

and he was carrying a bill that was goingto be signedby a Republican

president. If a Democrathad signedthat bill, it would never have gotten

anywhere. I mean,he would have signedit, but it never would have gotten

passedbecause there would have beentoo muchopposition to it.

So he had this Republican.... And he was a master at coalitions. The

thingI learned.... The thingI learned when I went to work for [Edmund G.]

"Pat" Brown is that good governmentis a willingness to compromise. You

cannot have the right and the left extremists carrying the ball. And that's

what's happening today. That's what's happening today.

YATES: I was going to say, that characterizes the last ten or fifteen years, wouldn't

you say?

CULLEN: Exactly. There must be a senseof compromise. Ileamed that from my boss,

Frank Mesple, who was the legislative secretary.

YATES: So there wasn't a feeling that you're giving up on your principles by

compromising?
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something. You're not giving up on your principles. And the old story that

he who fights and runs away, lives to fight another day. So you can always

come back and bring this stuff back. So you're not going to get a whole loaf,

but you get half a loaf, or a third of a loaf. You get something, rather than

confi"ontation.

When my fiiend Paul [M.] Simon left the United States Senate, he called

me and he said, "Frank, I need to talk to you. Will you be coming to

Washington soon?" I said, "Yes, Senator, I'll be there. Why?" He said,

"Well, when are you going to be here?" I said, "I'll be there next week." But

this time I didn't know what he wanted to talk to me about. This is 1994.

And I had been very helpfiil to his elections, going back to 1983, '82.

Anyway, he went fi-om the Congress to the Senate in '84. But he took me in

his private office and he said, "Frank, I've got something to tell you."

And I said, "What is it. Senator?" And I waited for this dramatic thing.

And he said, "I've decided not to run for re-election." Well, you could have

hit me with a mallet, because I really thought that this was one of the most

honorable, the most sensible, the most compromising man, who had never

compromised his principles, but he would compromise on legislation.

I said, "Senator," I said, "we need you. You've got to stay." He said,

"Frank, I can't stay." I said, "Why, Senator?" He said, "Frank, comity has
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left this house." I said, "Comedy?" He said, 'TSfo, comity." And I said,

"Oh." And then I got it. He said, "There's too much vitriol, there's too much

hatred here. I can't stand it. I've got to leave." And that just.... You know,

it stunned me, but I understood why. But what a great loss that was.

Anotlier man—^his picture's up there—Donald [W.] Riegle. He left the

same time. A great man.

YATES: A number ofpeople left at that time.

CULLEN: Yes. They just felt Claibome [de Borda] Pell didn't run again.

Claibome was an incredible, incredible man. There's his picture over there.

A fantastic, fantastic man. The Pell Grants that educated so many people all

over this country go to that man. Claibome Pell. Buthe'djusthadit Then

he got sick, unfortunately. I don't even know ifClaibome's still alive, but he

had Alzheimer's, then he got Parkinson's Disease. I really haven't followed

it, and I should. He was a good friend. Anyway...

I'm going to stop for a minute, OK?

YATES: Sure.

[Interruption]

YATES: OK. I'm goingto get you back to 1959. You're now out in Californiawith

your family.

CULLEN: Right. We took one of the last trains of the Twentieth Century Limited from

New York to Chicago. Then we changed to the Super Chief, and the kids



90

loved it. The boys [Peterand FrankW. CullenJr.] were then, I think I

forget. Probably seven andnine, andtheyjust had a ball. It was three days

on these trains and theyjust loved it, mywife loved it, and it was just really

great.

YATES; And where did you move to?

CULLEN: We moved here to the Westside. We got an apartment on Eastbome Avenue

and lived there. It was a nice apartment, two stories, and had a little garden in

back. It wasjust a verynice apartment. AndI had an officein Alhambra, out

in the San Gabriel Valley.

YATES: Now, youbecame involved in the 1960 presidential campaign.

CULLEN: Well, what happened was, I came out and I really had hadno contact, really,

with the Kennedys since 1952. I hadn't evencorresponded with anyof them.

I hadn't hadany You know, just you're living your own lives and what

have you. I followed thecareer. I was very excited about JackKennedy's

vice presidential run at the *56 convention, butI think it was fortunate that he

didn't win, because he would have thenbeena loser in the vice presidential

slot, because.... Anyway, even though I had worked on the Stevenson-

Kefauver campaign, you sortof knew it was a tough battle to win, and

ultimately we didn't win it.

YATES: Hold on. I'm sorry. I'm going to turn the tape over.

[End Tape 3, Side A]
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[Begin Tape 3, Side B]

YATES: OK. I interrupted you because the tape was coming to an end.

CULLEN: OK. What was I saying?

YATES: Wewere talking about your getting involved in the 1960presidential

campaign.

CULLEN: OK. Well, what happened is I hadn't been in touch with the Kennedys at all

and reallyhadn't been involved politicallysince '56, and I really knew

nobody in California horn a political standpoint. I mean, we had social

friends here. A fellow by the name of WesleyLau and Mary Anne's close

friend, MaryLouiseMetcalf-Lau, livedhere. Wes was an actor. Very

famous show he was on for many years called the Perry Mason show, he

played Lieutenant Anderson on Perry Mason, and Mary Lou was a very

successful advertising copywriter.

So we had friends here, but they were really not political. They were

verypolitical but theyweren't politically active. And theywere both

Democrats.

And we developed a group in church and I was really.... We were

getting the boys involved in a number of things, really. Theyoriginally went

to Blessed Sacrament [Catholic] Church in Hollywood for a year. Then we

moved to Eastbome Avenue. W"e originally lived in Hollywood. I

completely forgot about that.
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YATES: That's where you lived first?

CULLEN: Yes, when we first moved to California, but we only lived there for about

eight months. We lived in the Cahuenga Pass in Hollywood. As a matter of

fact, the first six months, they went to Cherimoya School. Frank was in

kindergarten and Peter was, I think, in the second grade. Then we decided

that we'd put them in a Catholic school, so we put them in Blessed Sacrament

School for the spring semester.

Then I guess it was 1960, we moved to West Los Angeles, to Eastbome

Avenue, and we put them in St. Paul the Apostle School, which was a

Catholic school run by the Sisters of Saint Joseph of Carondelet. A very

interesting group. Anyway, the Paulist fathers are very, very liberal

and a very bright group ofpriests. They're very different than the Jesuits.

And St. Paul is a beautiful church on Ohio Avenue in Westwood.

Anyway, so I was involved in the church. The boys were just getting into

Cub Scouts. I got involved heavily into Cub Scouts and ended up.... By

1964,1 was the neighborhood commissioner for Westside for the Crescent

Bay Area Council. I had like five Cub Scout dens and a bunch of troops. I

think I had three troops that I had to go.... And I was sort of the major domo

of the Boy Scouts [of America] from the parents' side, called the

neighborhood commissioner.

But what happened was, in '59, going back to politics, I was in my office
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in Alhambra, and my secretary [SheilaO'Hara] camein and said, "Frank,"

she said, "there's a man on the phone that says he needs to talk to you. He

said you know him. He said his name is Kennedy."

YATES: Sounds familiar.

CULLEN: Yes, but it never occurred to me that it was ...

YATES: But I mean, it sounds like the 1952 ...

CULLEN: Exactly. The same thing. I mean, youjust don't So I pick up the phone

and it turned out to be Bob Kennedy. He said, "Frank," he said.... And I

don't even know how he found out where I was. I mean, I had no idea under

God's green earth how he fotmd out, how he ever got my phone number. I

mean, I just still to this day don't know.

Anyway, I got this call out of nowhereand he said that his brother was

going to run for thepresidency, andwould I help. I reallytried to beg off and

I said, "Bob," I said, "I really don't know anybody here. I've only been here a

little over a year and." I said, "I don't know anybody," and I said that "I've

been out ofpolitics. I haven't done anything."

He said, "Well," he said, "We need all the help we can get," and what

have you. So anyway ...

YATES: I'm sorry. What was the time? It was'59?

CULLEN: It was '59. It was probably, I would say August of '59. I know it was August

of'59.
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YATES: OK. Tm just trying to get a time frame.

CULLEN: August of59. And he said that the senator was coming out and that he was

going to tour California, and would I help with the advance, and I said yes.

YATES: Now, is this the whistle stop?

CULLEN: No, no, no, no, no, no. That's much later.

YATES: That's later. OK.

CULLEN: No, this was everything....

YATES: Oh, I'm sorry. This is the advance.

CULLEN: Yes, this was when I did.... This was in October of 1959. His visit was in

October of 1959. He started in San Diego, went all the way up to Chico,

through Sacramento. I don't know whether he ever got to Chico or not, but

anyway, I did the advance. I never saw any of the Kennedys. I was just

working with the group. I was working, actually, again, for Larry O'Brien,

who was planning the trip.

YATES: So what would you do, exactly?

CULLEN: I would go and we would have an itinerary. We'd have an itinerary and I

would go and arrange either a meeting hall or a union hall, or talk to a local

police chief, tell them the senator was coming through, routinely what the

advance man does. You prepare the way. That's what the advance man....

You look out for.... You hire a hall if you need it, you get a caterer if you

need it, and all that kind of stuff. I did it Actually, I did it in San
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Bernardino, where we didn't go to, but that was one of the stops that we were

going to go to and didn't.

But I never went to any of the events, because as he was comingup, I

was always just a town ahead of him, or the city ahead of him.

YATES: You were in advance. You were ahead of him.

CULLEN: Right. Then when it was over, I had a gout attack, and so I never got to come

down to Sacramento,where they were having a thing at the governor's thing,

so I never got to go to that, becauseI had a gout attack and I was in a motel.

Anyway, that's a whole otherstorythat's not reallyimportant. But I didn't

participate.

Again, I never heard a word. I never even got a thank you.

YATES: For all the work you'd done?

CULLEN: For what I did. Never heard from anybody. And fast forward now to May of

1960i and again I get a call from Bob Kennedy. Now he knew where I was.

And he said, "Frank," he said, "we want you to help in the [Democratic

National] Convention. I said, "Bob," I said, "as I told you before," I said, "I

reallydon't have any connections." He said, "Well, we need bodies. We

needpeople. Weneedpeople to workthe hall. We needpeoplewe know."

So I said, "OK. Fllhelp." So we made arrangements that we'd meet the first

dayof the convention—actually, the day before the convention began—at the

BiltmoreHotel. We set a place to meet. We did. We met. And he said.
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"Come on, let's go up and see Jack." So I said, "Fine. Let's go." I hadn't

seen or spoken to the senator since he was a congressman^ so I was really

anxious, and I was really getting the bug again, and "Boy, now I'm really

going to be a part of something now," you know.

So we're standing in this really crowded elevator foyer. If you know

anything about the Biltmore Hotel, there's a giant walkway corridor that goes

from Fifth Street to a It's sort of an alley, private parking approach, and it

probablyruns half the block, ifnot more, and it's a giant thing, but right in

the middle of it is this bank of elevators that's in a little side corridor. Then

there's a staircase going down into the lobby.

So we're standing in this crowded, smoke-filled, literally stinking place,

because everybody was smoking ordrinking, and we're standing right in front

of the elevator doors, and there's Bob Kennedy to my right and myself and

there' s mobs ofpeople around us, pushing, waiting for those doors to open so

they can all rush in. And the doorsopen, and this mob scene is there, and the

two people standing in front of the doors as they open are Pat Brown and

Adlai Stevenson. So I'd worked for Stevenson, but never met him, so

Governor Stevenson, sort of in unison, both governors say, "Bob!"

And Bob was surprised, and so he said, "Governor Brown. Governor

Stevenson." And he turns to me and he said, "Make some room, Frank, make

some room." So Bob said, "Governors, can I talk to both ofyou for a
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minute? Can I talk to both ofyou for a minute?" So we go sort of over to the

side, and most of the peoplego into the elevator, and there's like a little

balcony up where the two staircases overlook the lobby, and the fourof us are

standing there, and Bob reaches in his pocket and he takes out an envelope.

And he says, "Frank,here are your tickets for the convention. I'll get back to

you and we'll go and see the senator later." He said, "I need to speak to the

governors alone, if you don't mind." I said, "Certainly not. Bob." I said, "I

don't mind at all." Well, that was the last I ever saw ofBob Kennedy during

the entire convention. [Laughter]

YATES: Did he actually introduce you to Stevenson and Brown?

CULLEN: Oh yes. He introduced me to Govemor Brown and Governor Stevenson. Oh

yes. He was very, very.... As a matter of fact, he was very generous. He

said I was very helpful to his brother, blah, blah, blah, blah, blah. It was a

nice introduction. It was very nice. Neither Pat nor Adlai Stevenson could

care less. They were just meeting another.... [Laughter]

YATES: Of course. I'm sorry to interrupt your flow for a minute, but what did you

know about Pat Brown at that point? How observant were you of...

CULLEN; Almost nothing. I know that he had just gone tlirough a terrible, terrible

trauma with the famous [Caryl] Chessman case, and really that he'd gotten a

lot of bad press. And there had been a debacle in the year I came out, and I

wasn't here long enough to vote, or I didn't have any interest in it, really,
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where the Republicans really caused their own defeat.

YATES: You're talking about the '58 election?

CULLEN: The'58 campaign. Right. The'58 election. What happened was the sitting

governor, Goodwin [J.] Knight, was persuaded not to run for re-election,

although he could have run for re-election because there were no term limits

in those days, and his predecessor had been elected three times. Earl Warren.

So there was no reason why he couldn't run for governor again.

However, the minority leader of the United States Senate was a man

named [William F.] Bill Knowland, William Knowland, whose family owned

the Oakland Tribune. And Knowland was a very wealthy man and a very

arrogant man and very handsome man, and he decided he wanted to be

governor of California. He didn't like it in the Senate. So he convinced

Goodie Knight somehow, with a hammerlock, hit him on the head, I don't

know how he did it, but he convinced Goodie Knight that Goodie should run

for his Senate seat and he'd run for governor.

Well, I really don't know anything about the politics of it, but it turned

out to be a disaster. Republicans just left the party in droves in the booth.

They didn't leave the party in droves by registration, but when they voted, Pat

won that election, Edmund G. "Pat" Brown, won that election by almost a

million votes.

YATES: How much of this were you aware ofwhen you first moved here?
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CULLEN: None. None.

YATES: So this you learned later.

CULLEN: None. Just what I read in the paper. I knew nothing about it.

YATES: What did you know about Democratic politics, party politics in California?

CULLEN: None. Nothing. Nothing. Absolutely nothing. I was completely apolitical at

that point in time. I was here to establish my company, to make money. I

was in a new state in terms ofbusiness. I was establishing a new business.

That was my focus.

YATES: And your family, I take it.

CULLEN: And my family. I mean, exactly. Well, my family was why I was working.

[Laughter]

YATES: Right. Funny how that goes that way. What was your role at the convention,

the '60 convention?

CULLEN: I had no role at the convention, although there was evidently a role for me.

But everything got so confused. The one thing I did have, I had these tickets,

and I had tickets for every day. Nowadays you can't do that. Nowadays you

get.... Hanging over there is a daily convention badge—I'll show it to you

later—from the 1996 convention.

YATES: So you were able to go every day?

CULLEN: I went every day to the convention and kept trying to see Bob Kennedy or

Larry O'Brien, and none of them.... They were all too busy. I never got to
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see any of them. I did see Larry O'Brien a couple of times. He said, "Yeah,

Frank, we'll get back to you."

YATES: I'm sorry, you said Bob Kennedy originally asked you to help at the

convention and you couldn't get a hold of him.

CULLEN: Couldn't get ahold of him. Ileft messages for him. I might as well have

been Joe Monarache, the midget. I mean.... [Laughter] It was useless. I

did speak.... I talked to Larry O'Brien. I spoke to him. He said, "Frank,

we'll get back to you." He took my phone number. I never heard from

anybody.

But I went to the convention every day and it was great. And I met

Govemor Stevenson again outside the Biltmore and we spoke for about

maybe eight minutes. It was a wonderful conversation, and it was funny

because it was July and he was wearing a wool suit.

YATES: And I take it, it was characteristically hot.

CULLEN: Yes, it was.

YATES: What did you talk about?

CULLEN: We talked about his possible nomination and the opposition. We talked

about Johnson. And that's the first time I met Senator Johnson.

YATES: How did you meet Johnson?

CULLEN: Well, I was looking for something to do and I was going from room to room

to room off the corridor, and Johnson had this big. ... I believe it was the
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Crystal [Balljroom thatJohnson had or maybe.... No, it was the Gold

Room. It was the Gold Room that he had, and he happened to be there, just

finishing a speech, and walkingout, and I shook his hand and I said,

"Senator, I just want to introduce myself. I'm here fi-om California. I wish

you well," and blah, blah, blah, and he wasjust.... He's a massiveman. I

mean, he's a very, very big man. He reached in his pocket and he took out

and he gaveme a pair "Here, wear these." And he gave me a pair of LBJ

Stetson cufflinks, which I still have somewhere. [Laughter]

YATES: I was going to say I bet you have them.

CULLEN: Oh, I do. I do. They're probably in that box, or one ofthese boxes.

YATES: Well, what was it like on the convention floor?

CULLEN; It was a madhouse. It was absolute chaos, but I tell you, it was very hot. It

was in the [LosAngeles Memorial] SportsArena. And I also got tickets to

hear Kennedyspeak at the [LosAngeles Memorial] Coliseum. You know, I

went to everything, I mean,but I didn't know anybody. I introducedmyself

to Senator Johnson as he was going out. But at that time, he was glad-

handing everybody. I mean, you know,he was a candidate then. But I still

have those cufflinks.

YATES: What was it like at the speech at the Coliseum?

CULLEN: It was wonderful. It was really.... It was a marvelous. ... He was a great

speaker. I mean, hejust was an engaging speaker. As a matter of fact, I have
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a copy of the speech here somewhere.

[Interruption]

YATES: Kind ofwrapping up the '60 convention.

CULLEN: OK. Right. Well, the '60 convention, as I say, I did meet a couple ofpeople.

I met a lady by the name of Elizabeth Snyder, who was the first woman

chairman of the California Democratic Party, and she was very proud of that.

YATES: How did you end up meeting her?

CULLEN: Well, I was at a reception for Kennedy. I mean, and it was just one of those

mob scenes, and she happened to be standing next to me and she introduced

herself to me and, you know, what did I do and why was I here, and what

have you, and what did I think ofKennedy and blah, blah, blah, blah, blah.

So we just started talking. So she gave me her card and she said that she's

going to be very active in the campaign, regardless of who wins. And this

was even before Kennedy was.... What do you call it?

YATES: Nominated?

CULLEN: Nominated. So that was my first introduction, quite by accident, to a

Democratic Party official. So probably, I guess, it was the middle ofAugust,

I called her up and I said I'd very much like to work on the campaign. I said,

"As a volunteer. I have no ulterior motives." I told her my background. That

I'd worked on the other campaigns. She said, "Great, great, great."

So I went to see her, and they had a little campaign headquarters on
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Wilshire Boulevard in what's called MacArthur Park. Are you familiar with

MacArthur Park?

YATES: Yes.

CULLEN: Well, the headquarterswas on the south side ofthe street, on the second floor

of.... It wasn't quite as far down as Bixel [Street], but it was like.... I

forget the name of the street, but it was on WilshireBoulevardjust east of

MacArthur Park, maybe two blocks. And that was the Kennedy headquarters.

So she had an office there, and she introduced me to a lady by the name

of DorothyColton, and I met another ladyby the name of Carmen Warschaw.

Then I met a man by the name of Manning [J.] Post.

YATES: Oh, all well-known names.

CULLEN: So Manningsort of.... Whenhe heardI'd worked for the Kennedys, he put

his arm around me and he said, "We need you." So anyway, I really became

prettymuch a thirty I forget how old I was at the time, but I was in my

early thirties. I became a glorified gofer, running around picking up people at

the airport and taking them out and arranging. . .. I'm a good arranger. I've

done a lot of.... And I would put fund-raisers together and little dinner

parties and thatkindof stuff, either at Manning Post's home or at a fellow

named Allan [K.] Jonas. Have you ever heard ofAllan and Dorothy Jonas?

YATES: I don't think so, but.. .

CULLEN: Don't forget them. They're very, very importantin politics in California.
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Allan and Dorothy Jonas.

I also met Jesse [M.] Unruh and I met a young man by the name of

[Joseph R.] Joe Cerrell.

YATES: I know that name, too.

CULLEN: Oh, do you?

YATES: Now, my understanding is Jesse Unruh was managing the southern ,. .

CULLEN: Yes, the southerncampaign. And at that time, the Kennedy.... Now, I know

I'm on tape and this maynot be true. This is my perception of it.

YATES: OK.

CULLEN: OK? But I think there was a Pat Brown thought he was a friend of the

Kennedys because he didnot run forvicepresident. He ran as a favorite son

forpresident and it was agreed by JackKennedy that that wouldbe blah,

blah, blah, and I've heard this story from the governor, so I know that's....

YATES: And hetalks about it inhis oral history interview, too. ^

CULLEN: So I know this was the case. Jesse, on the other hand, I think the Brown-

Unruh feudbegan in this campaign, becauseJesse made it a point to see that

he got more face time with the senatorthan Pat did. He was the Southern

California chairman. Pat was busy running the state, but Jesse was also

1. Edmund G. Brown, "Years of Growth, 1939-1966: Law Enforcement, Politics,
andthe Governor's Office," an oralhistory conducted 1977-1981 by MalcaChall, Amelia
R. Fry, Gabrielle Morris, and James Rowland, Regional Oral History Office, theBancroft
Library, University ofCalifornia, Berkeley, 1982.
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running the state. He was the Speaker of the [California State] Assembly. At

least I think he was at that time. Maybe he wasn't, but he was a very

important factor, letme tellyou. He went to the legislature, I believe, in '54,

ifmy memoryservesme correctly, although I wasn't here. And I think he

became speaker in '60.

YATES: I believe that's right. I should have it all on the top ofmy head, but I don't.

CULLEN: I should, too, but I think he was the speaker at the time. If he wasn't, it was

immediately thereafter.

Anyway, he really kept Pat out, kept Governor Brown out of the

Kermedysort ofmilieu, the people that mattered to the Kermedys.

YATES: Now, let me clarify. You're saying that that's what you understand or do you

know that?

CULLEN: Oh, I know that as a fact. I know that as a fact. Jesse was definitely doing

that, but whether or not.... My perception is that I think that was the

beginning of the Brown-Unruh feud, and on electionnight—andI was there

election night. Pat.... And again, I did not know him that well. I didn't

know him at all other than I'd been introduced to him. But he came in and he

did this thing in San Francisco, then he flew down here [Los Angeles] and

what have you. But Jesse was really the center of the attraction down here.

He was the.... And the governor was still carrying the baggage of the

Chessman thing, and he had worked very, very hard for Kennedy and he'd
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worked very, very hard for the [State] Water Project.'

When he went to bed that night—and he tells this story, and I was there

and I sort ofbelieve it, because they were having the returns on a tape. [The

Democratic Victory Party was at the Hollywood Palladium.] It was like a

teletype thing, and all the press was there, what have you. And Kennedy was

winning California and the Water Project was losing. And Pat went to bed

that night at the Sheraton Townhouse [Hotel] here, and he said—and I've

heard him say this any number of times and any number of speeches and

privately—thatwhen he went he went to bed, he was convinced that Kennedy

had won and the Water Project had lost.

He was awakened like at six o'clock in the morning and told that the

Water Project had won and Kennedy is losing. So he was just devastated that

we'd lost California for Kennedy, but he was elated that we'd won the Water

Project.

So that sort of set a pattern, that the president didn't get California. The

newly elected president didn't get California, and maybe Pat should have

worked harder for Kennedy and not as hard on the Water Project.

YATES: I see.

CULLEN: And Jesse sold that bill of goods to Kennedy. Now, the next thing, as soon as

1. Proposition 1 (November 8, 1960), the California Water Resources
Development Bond Act.
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the president took office, the first thing he didwas recruitthe governor's

executive secretary, [Frederick G.] Fred Dutton, to become the cabinet

secretaryto the president, and Pat very graciously gave up his smartest right-

hand man, but he wasn't happy about it. [Laughter] Because Fred Dutton

was the brains of the '58 campaign and had a great deal to do on Pat Brown's

part of the Kennedy campaign in California.

YATES: What didyou observe about Unruh at the time, leading up to election night,

that led you to believe that he was excluding Pat Brown?

CULLEN: Because I've heard him say that we don't need the governor here.

YATES: You heard him say that specifically.

CULLEN: Well, I have heard him say it on one occasion, so I know. And as a matter of

fact, that was in a restaurant whose name escapes me, but it was on Wilshire

Boulevard, diagonally across from the.... It was right opposite the

Ambassador Hotel, just a little bit west on the north side of Wilshire. I think

it's where the St. Basil's [Catholic] Churchis now, or a few streets east of it.

I think the name of the restaurant was Dinesadales on Wilshire.

Go ahead.

YATES: I was just goingto ask a littlebit more about some of these individuals that

you were meetingand getting to know for the first time by getting involved in

the campaign. How much interaction did you have with Unruh, if any?

CULLEN: None. Very little. Very little.
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YATES: OK. But you were at things where he would have been also.

CULLEN: I was at things where he was, and I was really mostly working for Liz Snyder.

She was the one,... By that time, the political bug had really bitten me and I

would do anything I was asked to do. I was only a volunteer, but I drove a

couple of congressmen around, you know, I did the usual things. I met the

press. I handed out leaflets. I worked the copy machine. Then we had....

What do they call those things? They were not Xeroxes.

YATES; Oh, like a Mimeograph?

CULLEN: Mimeograph machine. It had another name. It had a gelatin base.

YATES: Oh, I know what you're talking about, but I can't think of the name of it.

So what did you leam at that point about these different kind of key people

who were involved in Democratic politics?

CULLEN: Well, I learned that there was an Unruh wing of the Democratic Party and a

Brown wing of the Democratic Party and a [Alan] Cranston wing of the

Democratic Party called tlie CDC [California Democratic Council], and Pat

was sort ofmore partial to the CDC.

It was really.... Oh, it was a learning process, I guess, more than

anything else. Then keep in mind, I was just doing this when I could take

time off. I had my business to run and I was running it. So, you know, I

worked in the campaign, but I was a volunteer. I didn't have any kind of

high-echelon anything. I worked mostly in southern California. I know on
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one occasionI drovesomepress peopledown to a rally they were having in

OrangeCounty. ThenI went downand I did advancework for Peter Lawford

in San Diego, but I didn't even get to meet him. I mean, I just did the

advance. And I went to a coupleof partiesand I spent a couple of bucks and

went to a few events. I went to a Palladium event. As a matter of fact, I

planned one, helped plan one Palladium event.

But I got interested in it. And by this time, Mary Anne was not

interestedin politics at all. At this point in time, shejust had changed....

Because we had the two boys. She wanted to go to work. She felt that the

boys were in school, she didn't have anything to do, so decided that she'd go

to work. She'd never worked a day in her life, literally. She decided that she

wanted to do something worthwhile, so she became a social worker for the

Coimty of Los Angeles. I think that was in 1961, when she became a social

worker.

YATES: Did she have to go to school or take courses for that?

CULLEN: Well, she had her B.A. degree from Newton College of the Sacred Heart and

she had a year of law school. She went to New York Law School. She had a

yearof law school. So shedecided not to be a lawyer. She didn't wantto be

a lawyer. Her father was a lawyer. Herbrotherwas a lawyer, and she wanted

to be a lawyer, butwe got married and thenshehad the child, so shejust

decided not to continue law school. She graduated in '50, went to school for
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that semester, then we got married in that September, so she didn't go back to

law school. She just spent that one year in law school and she decided, well,

let's try married life for a while.

So anyway, she took a job with the L.A. [Los Angeles] Coimty as a

social worker. She took a test and passed it, and then within three years she

was a social worker supervisor. Very smart. My wife had an IQ of 167. So a

very, very smart lady, really. She was once going to a psychiatrist when we

were having some crazy difficultieswith one ofmy clients. She went to this

psychiatrist, and the psychiatrist called me up and he said, "You know, Mr.

Cullen," he said, "I'm having a very difficult time with your wife." And I

said, "Well, Doc, I can't help you with that. Why are you having ...?"

"Well, she's smarter than I am." [Laughter] She was really.... Mary Anne

was a delightful person and very, very smart and very savvy. She was always

doing things. When she left the She got bored. Social work just got so

horrendous, so horrendous, that she really had to give it up, and that's why

she was going to the psychiatrist. I mean, she couldn't believe the

degradation, the poverty. I mean, she grew up in really.... I mean, when she

grew up, they had a fifteen-room apartment on Thirty-fourth Street. They had

a Pierce-Arrow limousine with a chauffeur and all that nonsense. The family

was very, very wealthy, but then they lost it all in the Depression. Then her

mother [Mary Kelly White] and father had a very, very bitter, bitter divorce in
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1936. Very bitter. She was like eight or something, but a really bitter, bitter

divorce. Anyway...

YATES: I was going to ask you then, how did you get involved? The next thing you

do politically is get involved in the '62 campaign?

CULLEN: Well, what happened was, I reallyhad a very, very successful 1961. Isigned

up five differentcompanies. I'd had this companygoing now for almostten

years. I still had an operation going inNewYork, run by a friend of mine

that worked for me. So we had one going on in New York and we had one

going on out here.

Then the insurance companies wised up, and they decided what are they

paying me for? So theybought me out andso they, I guess.... I got a lot of

moneyin those days. I mean, it was a lot of money. It was almost $200,000.

Today that wouldn't be anything, but in those days, it was.... The fall of

1961.

So Mary Anne said, "Look. I want to go back and see the family and I

want the boys to have some.... I'm not sure I want to stay in California.

You sold the companyand now you don't have to stay in California."

I said, "I like California." So anyway, she decided she'd go back and

take the boys back to New York and stay with her aunts in Long Beach and

visit her mother and my father and mother so the boys would know and

remember their grandparents. Her parents never spoke again from the time
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they were divorced.

YATES: Incredible.

CULLEN: Oh, it really was vicious, vicious, vicious.

YATES: You said Long Beach. Did you mean Long Island?

CULLEN: Long Beach, LongIsland. LongBeach is a city on Long Island, on the south

shore of Long Island. It's about twenty-fivemiles east of Brooklyn.

YATES: I obviously don't know Long Island that well. So that's where she had

family.

CULLEN: On the South Shore, yes. Her aunts lived there. Her father's two sisters, two

maiden aunts, Aimt Julia [White] and Aunt Alice [White].

She went back with the boys and put the boys in school in Long Beach,

in the Catholic school there. She really was not satisfied. She was not sure..

.. Actually, she took I beg your pardon. She took the social work exam

and she took it and she passed it, but she decided not to take it at that time.

That's right. She took the boys back. It's hard for me to.... There's so

many things going around in my head.

YATES: So she took the exam, but she wasn't actually working as a social worker yet?

CULLEN: No, she hadn't started yet. She passed the exam, was accepted, and what

have you, but she decided that rather than doing that, since I sold the

company, she wantedme to go back to New York, too, and I said, "No, I

want to stay here. I've got to find something else to do, because this money
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isn't going to last long."

So what I did, I started doing something else with a thing called

Aerostairs andput some money in that. Aerostairs was an invention bya man

named [John] White, same asmywife's name, butno relation. Heinvented a

portable variable-height escalator. What do you need aportable variable-

height escalator for? Very simple. To geton andoff airplanes, because you

canwheel it up and instead ofwalking up those stairs, youjust plugthis thing

in, crankit up andit goes up, andthe people go downthe escalator and goup

the escalator. Genius. Brilliant. Except at the same time they invented the

Aerostairs, some guyinvented something called the jetway. [Laughter] I lost

about $25,000.

YATES: So you invested in it.

CULLEN: Yes, I invested in it. I was thepatsy. I was the patsy. And that's oneof the

things Mary Anne was furious about, myinvesting $25,000 in this Aerostairs

thing, because "It'll never work." And it worked. It worked beautifully, but.

. .. We finally soldsome in India. Theonlyplacewe sold themwas in India.

Anyway, soMary Anne went back and I'm working onthis Aerostairs thing.

So I took the train back and spent Christmas with them and then came

back. Bythattime, Aerostairs was deciding it wasn't going to go so far, since

these people came up withthejetway. It just so happened that themanwho

ranLAX [Los Angeles International Airport] wasa mannamed Francis [T.]
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Fox,who was a graduate of HolyCross aboutten years aheadof me, so I used

that Holy Cross connection to get into see him and try and sell him these

escalators. He's the one that told me about the jetways and they were going

to go the jetwayroute, andthat these maybe goodfor something, but not

there.

So anyway, when I came backfrom the East, I was reading the paper, and

maybe it was the second week in January or something like that, and it said

that Richard [M.] Nixonwas going to run for governor of California. AndI

got mad. I mean, I thought Richard Nixon.... That guy.... What does he

know about California? He hasn't lived here in years. He may have been

bom here, but he's I really hated Richard Nixon. I mean, I really disliked

this guy. I thought whathe did to HelenGahagan Douglas andwhathe did to

[Jeremiah H.] Jerry Voorhis was terrible. AndI onlyknewthis by reading,

you know, by...

YATES; So you didknowabout all of that? Youwere familiar with it?

CULLEN: Oh, well, a lot of my education camefrom Liz Snyderand Dorothy Colton. I

mean, these were two really active Democratic women. I became very

friendly with them both.

YATES: So even before Nixon was a possibility, discussions about him came up?

CULLEN: Oh, absolutely. I mean, everybody was.. . . Nixonwas a big, big. . . . You

know, because he was living outhere. He had a house out here. He had this
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house in Trousdale [Estates]. You know,"What's that son of a bitch coming

back here for?" I mean, there was a lot of.... I'm serious. Oh, I mean, really.

He was not a verypopular guyhere. This is a pretty much Democratic....

The west side of L.A. is a very Democratic area, and that's where he chose to

live, in Trousdale. So a lot ofpeople took issue with that.

So anyway, I all of a suddendecided, well, MaryAnne's not coming

back till June. I've got all this free time. Aerostairs is going belly-up. And I

had enoughincome. So I said,"I'm goingto go and see ifI can work for

Governor Brown."

So I tried to call Governor Brown. Well, I might as well have been....

You know, "Who are you?" [Laughter] So I asked Liz Snyder if she'd call

the governor for me, and she said, "Yeah,but, you know," she said, "you

know those Kennedys. Why don't you call one of the Kennedys? After all,

he's presidentof the United States." And I said, "Well, I couldn't call the

president, but I couldprobablycall Bob." She said, "He's the sitting attorney

general. Call him."

So I did. Out of the blue. I just called him. And he took the call. I said,

"Bob," I said, "I have a favor to ask you." He said, "What?" I said, "I want

to remind you that you introduced me to Pat Brown." He said, "Yeah, I did."

So I said, "Mr. Nixon is running for governor of California." "I heard that.

Stupid, isn't it," and you know, somewords to that effect. He was just very..
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YATES; He was blunt. Is that what you're trying to say?

CULLEN: Yes. He hated Nixon with a vengeance. I mean, with a vengeance, and so

did!

So anyway, that created a littlebond again, so he said, "What canI do for

you?" Youknow, "Whatareyou calling for?" I said,"Well, I wantyouto

call Governor Brown. I've been trying to get to him. I can't get to him. I

want to volunteer my time. I want to work against Nixon, and I want to see

that Pat Brown From every thing I've heard and everything, he's been a

good governor, and I think he shouldbe reelected."

So he said, "Fine. I'll eallhim." So he did, andhe arranged a meeting

for me. I got a call from the governor's secretary to come down, andI went

down. His secretary was a ladyby the name of Judy Royer, very important

name, andI went down. I must sayI was overwhelmed, because Judykept

me waiting maybe five minutes and said, "Thegovernor will seeyou now,"

and she opened this door, these big, big oak doors into this palatial, palatial

governor's office. It was in theoldState Building. It does not exist anymore,

unfortunately, but it was oneof the biggest rooms I was ever in. It had the

largest Persian carpet I've ever seen inmylife. Andat the end of this long

corridor, room, was the governor withhis owl glasses on, and he says, "What

can I do for you, Mr. Cullen?" And I walk upand get in front of thedesk and
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I said, "Well, Governor, I'm here to do something for you." He said,

"What?" And he screamed at me, "What?" [Laughter] And he said, "What

do you mean?" So I said, "Well, Governor Brown, I really want to say I'd

like to volunteermy services, becauseI want to work for your campaign."

So we went into this whole thing, and I won't bore you with the details,

but finally he said, "Your history sounds pretty good." He said, "Ifyou've

worked in campaigns before, I guesswe can use you." He said, 'TMow, you're

a volunteer, right?" I said, "Yes, I'm a volunteer. Governor." He said, "Well,

I have one more question." I said, "What is it. Governor?" He said, "How do

I know I can trust you? Maybe you're a spy." I said, "Governor," I said,

"that may be true, but," I said, "but I'd like to remind you, the man who set

this interview up is the sitting attorney general of the United States, your

friend Bob Kennedy."

"Oh, you're that Frank Cullen." [Laughter] As if there were seventeen

Frank Cullens around then. "Well, just a minute, then." And he picks up the

phone and he said, "Judy,get me Bradley." I didn't know who Bradleywas.

It turned out he was the campaign manager.

YATES; Yes, this is Don Bradley.

CULLEN: Don Bradley. Right. So he gets on the phone and he said, "Don, I'm sending

a man over to you. I've interviewed him. He's worked in campaigns before.

Knows the Kennedys. Theyknowhim. Matter of fact, Bob recommended
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him." He said, "He can do whatever you want him to do, but one thing.

Don't pay him!" he screamed. "He's a volunteer." [Laughter] So he hangs

the phone up and he said, "Well, I straightened that out."

So I said, "Well, thank you. Governor. I really appreciate that." I said, "I

hope I'll see you again."

YATES; Just for a second here, I'm interested that you wanted to go to him directly

rather than work through.... Like you had gone and talked to Liz Snyder,

obviously...

CULLBN: But it got nowhere. I mean, the campaign ...

YATES: You wanted to do more than what you would do at that level.

CULLEN: Oh yes. I wanted to be a player. MaryAnne and the kids are not here in L.A.

They were in New York. I got all this time in the world. I got a brand-new

car. I've got...

YATES: Hold on a second.

[End Tape 3, Side B]

[Begin Tape 4, Side A]

YATES: OK. I was asking you about your desire to be more involved in the campaign.

CULLEN: Right. I really decided that the convention was such a real disaster as far as

being involved. I mean, I enjoyed it, had a lot of fun, but didn't accomplish

anything. And I didn't have a significant role in the Kennedy campaign, and I

did nothing on the Water Project. I didn't work on that at all. I just worked



119

on the Kennedy campaign, and again, as a volimteer. I got to some great

meetings and I did a few substantial things, but nothing really of great note,

but things that had to be done.

Anyway, I wanted to be a better player and I wanted to sort ofget

involved, and I was sort ofdeciding what I wanted to do. Did I want to start

another company? I was very disappointed in Aerostairs and I thought, gee,

maybeI'll get into government. So I was thinkingvery pragmaticallythis

might be something I want to do. I didn't know how to do it and I didn't

have any special skills. I wasn't a lawyer, I wasn't an accoimtant. My

business was mostly PR [public relations]. I mean, that's pretty much what I

did. So I figured, well, maybe I can be a responsible party. I know how to do

advance work and maybe I can do some stuff.

So when I met Bradley, we had a very nice conversation, and he said that

he couldn't put me on the payroll because the governor told him not to pay

me. [Laughter] So I said, "I don't want to be on the payroll. I just want to

sort ofget an in, learn about if this is something I want to do. I'm available.

I've got a car." You know, blah, blah, blah. And you'd be surprised how

many people didn't have cars in those days, I mean, that used to take the bus

to go to the campaign headquarters and what have you.

YATES: I didn't ask you about the timing on this.

CULLEN: This was February. This is February of 1962.
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YATES: So it's before the primary, then?

CULLEN: Oh yes. Yes. And I met a man who worked for the governor at the campaign

office, and his name was Frank Mesple. He was the legislative secretary.

YATES: But then he took time off to work on the campaign.

CULLEN: Well, this was the thing, but he was there just visiting.

YATES: Gotcha.

CULLEN: He was just visiting, see. He was not working in the campaign. OK? The

fact that he taught political science at Fresno State [College] had no bearing

on the fact that he.... [Laughter]

YATES: I'm saying this because I just looked at his interview and he says he went to

work on the campaign, so that's ...

CULLEN: Well, he did, but at that time, this was a little early on. He didn't. . . . OK.

He did, but...

YATES: I jumped the gun there.

CULLEN: Anyway, he was just so helpful to me. We went out and we had dirmer and

we had a couple of drinks—^we were at the Brown Derby—and we just had a

marvelous time. He introduced me to a man named Bernard Titlebaum. And

Titlebaumsounds Jewish, but he was not. He was Mormon. But an

incredible guy, incredible guy.

YATES: And who was he? I'm sorry.

CULLEN: Well, Bernard was just a young campaign A young guy who was
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probablyin his twenties then,but he cameout of San Francisco,out of the

political groupup there. Therewas a group of them. A fellow named Don

Muir and Cyr [Mullins] Copertini. I met Joe Cerrell and I met Lee Bullock. I

met all of thesepeople and what have you. So, in short, they really didn't

have a placeforme. Thiswas all sortof set in stone. I mean, therewere all

these people and they all.... They'd worked together in the '58 campaign

and I was sort of an interloper. They didn't know who the hell I was and...

YATES: Whether you could be trusted.

CULLEN: Exactly. I was a Kennedy guy and Kennedy's a Jesse guy, and, you know, so

it was very...

YATES: Well, I was wondering about that dynamic.

CULLEN: Yes.

YATES: Because so much ofityou read. .. . And Brown mentions it, too,^ but what

exactly the relationship was, Pat Brown with the Kennedys versus Jesse

Unruh.

CULLEN: Well, it's very difficult. It's very, very difficult. Pat really liked Jack

Kennedy. I think Jack Kennedy really liked Pat Brown. They were two sort

ofbirds of a feather. Pat was a better politician. JackKennedy was a smarter

man. Not that Pat wasn't smart, but Jack Kennedy was a brilliant man. He

really was. He also had his own agenda. Pat never had an agenda. Pat

1. In Edmund G. Brown's oral history interview.
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wanted to work for the people. Jack Kennedywanted to work the Kennedy

way, and if it wasn't the Kennedy way, you didn't work that way. I mean,

they were very difficult people to work for, let me tell you. Very difficult.

YATES: That's why I was wondering if your introduction is through Bob Kennedy...

CULLEN: It gaveme a false start, yes,but I didn't realize it at the time. I thought that

was the way to go. I wouldn't say it was a mistake. It was more powerful

than had I insisted that Liz Snyder do the introduction. OK? And you've got

to understand, there became this.... And this was just the beginning, the

roiling ofthe waters, if you will, in '62. That's when the real split became...

. Now, let me tell you, we wouldn't have what we have today in Califomia

without the three governors. Warren, Knight, and Brown, and Jesse Unruh.

Jesse was so smart. He was a street-fighting politician. He graduated

from use [Universityof Southern Califomia] though. I mean, he was no

dummy. A very, very smart man. He was a great treasurer of Califomia. He

became probably the best treasurerwe ever had to date. Kathleen Brown

outdid him, but she outdid him on his program. He brought it in, but she

made it work. He did, too.

YATES: So you're talking about those dynamicswere just starting to kind ofbuild.

CULLEN: Yes. So I ended up mostly being assigned to Orange, San Diego, and

Imperial counties, which is ...

YATES: What did that mean?
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CULLEN: Well, it means that you got all Republican constituencies and the governor's

not going to go there that often, and you're going to have a hard time.

[Laughter] AndI had to drive down andsometimes I'd go downandI'd stay

in a motel for a week working on stuff. It was all at my own expense. I got

no expense money. I got zero, zilch, nothing.

YATES: He meant it when he said don't pay you.

CULLEN: Yes. Exactly.

YATES; Now, what were you doing exactly in those counties?

CULLEN: Oh, I was goingto press conferences, settingpress conferences. There was a

guynamed PeterKaye, who was a reporter for theSan Diego Union. He and

I struck up a friendship. So I'd spend so much down time there andI didn't

have anything to do. [Laugliter] And then they got to Imow me, and a man I

met there who became infamous later on, who owned the Del Coronado

hotel, and he put me up for nothing. His name was [M.] LarryLawrence. Do

you know who Larry Lawrence is?

YATES: No.

CULLEN: OK.

YATES: Obviously I should.

CULLEN: Well, yes, you should.

YATES: So tell me.

CULLEN; Number one, he was a very, very generous and aggressive Democrat.
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Number two, he's the only person in history ever disinterred from Arlington

National Cemetery for fraudulently giving a wrong, lying background about

his merchant marine service. Larry Lawrence. OK?

YATES: I get the picture. But he put you up.

CULLEN: Oh, he was great. As a matter of fact, sometime remind me to tell you about

the William Howard Taft story. It's a fantastic story. It's not part of this

agenda.

But in any event, yes, Larry would put me up there. I got to stay there for

nothing all of the time.

YATES: So were you basically trying to network with Democrats?

CULLEN: I was networking with the Democrats. There was a guy named Hy

Good[rich] and his brother Murray, big San Diego Democrats, very wealthy

men, and Larry Lawrence.

YATES: Are these fund-raising attempts?

CULLEN: Mostly fund-raising attempts, yes. Mostly fund-raising attempts. Murray

Goodrich and his brother Hy were very, very involved in the campaign, as

was Larry Lawrence, as was Saul Price. Have you ever been to a Price Club?

It's now called Costco. Well, he founded it. He would lend us his bus. He

had a bus that had a bar and a toilet and the whole thing, one of these

executive buses. He had it built at Fleetwood Enterprises. It's a giant thing.

He would use it to take people to the ball game and we used it as a campaign
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thing. We'd take the governor around in it. It was great. We would go from

stop to stop to stop.

YATES; So the governor did visit the coimties?

CULLEN: Oh yes. Oh yes. Well, he didn't do Imperial. I don't think he ever went to

Imperialduringthe campaign, but he did go to San Diego a lot. Not a lot, I

wouldn't say I shouldn't say that, but I guess at least four times, and I

advanced each one of those trips. So that's how I got to know tlie governor,

because when he'd go down.... And Bemice [Layne Brown] and I hit it off.

When she would come there, she always looked upon.... She looked sort of

down on the campaign staff. She's very charming and very nice, but she

reallydidn't think much of them was worth the powder to blow them to hell.

[Laughter]

YATES: Why was that?

CULLEN; She just. . .

YATES; That was just her?

CULLEN; It was her outlookon things. She lovedbeing first lady. She was a great first

lady. She was very gracious and very.... A wonderfulwife, a greatpolitical

wife, but.... And so very often I'd end up driving her places. So that also

got me sort of involved a little bit.

YATES; When did you first meet her?

CULLEN; Julyof'62, or maybe June. I didn't meether during the primary. Right after
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theprimary. I think it was probably sometime in July, in San Diego, asa

matterof fact. No, it wasup here. It was at the Sheraton Hotel theycall the

Town House in Lafayette Park. Wewere planning the SanDiego trip and I

came up to meet with them. So that's the first time I met her. Bythat time,

the governorknew me and calledme by my fu-st name.

YATES: How much direction were you getting, if any at all?

CULLEN: I gotdirection from Frank Mesple and a lot of direction from Bernard.

Bernard really knew whathe was doing. Bernard was very savvyandhe

helped me a great deal. I couldn't have done what I didwithout Frank

Mesple and BernardTitlebaum. Theywerejust wonderful.

Bernard brought meup for a weekin San Francisco and I met a lot of

people, and I spent time witha man named Harry Lemer, who's a very, very

famous writer. He was veryactive in the SanFrancisco Press Club, an ultra,

ultraliberal. Very, very, very scary guy. I mean, he really was scary, but a

brilliant writer,but also had a lot of EdgarAllen Poe in his prose. [Laughter]

But he came out of the labor movement, press labor movement. But he was

devoted to Pat Brown.

YATES: You saidyouvolunteered your timebeginning February in '62, andI'm

5 thinking between then, and, for example, to useas a point, the primary. What

were you specifically tryingto accomplish at that point, or what were you

doing?
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CULLEN: What I was doing was setting up hind-raisers mostly in La Jolla and San

Diego and El Cajon, in those areas. I even did one in Orange County. And

feeling my way around, really, and trying to.... I would go to the Democratic

Club meetings. I'd also go to the CDC meetings, which were different than

the Democratic Club meetings, and so introducing myself, bringing supplies.

I would bring the bumper stickers, I would bring Pat Brown buttons, I would

bring.... You know. That's the kind of.... I was a gofer. [Laughter]

YATES: And how often would you actuallymeet, for example, with Frank Mesple or

Bernard Titlebaum?

CULLEN: Oh, at least once every two weeks. I mean, Mesple saw to that. By that time,

he was into the campaign, and he and I just hit it off. So very often he'd call

me up and say, "Frank, you doinganything? Let's have dinner." Thenhe'd

talk about Pat Brown. And I leamed so much from Frank and from Bernard.

I mean, they were just so helpful.

Then there was another guy. Bernard brought me up to San Francisco to

meet sort of the troops. I met Don Bradley's son [Vemon Bradley] and I met

DonMuir. Imet Cyr Copertini and Van [Dempsey]. Imean, Van [Dempsey]

was just one of the greatest persons I ever met. A brilliant man. And he was

great. But he was a Christian Scientist. He got cancer of the nose and he

wouldn't go to a doctor, and he died. A wonderM, wonderful guy. Smart as

hell. Smart as hell.
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YATES: You were mentioning the San Diego Union, or Peter Kaye. How closely

would you work with the newspapers?

QUIT-EN; Oh, I would bringthemthe press releases. In otherwords, in thosedays they

didn't have fax machines, so theywould teletypeme down to the. ... We had

a small office. We had an office in Corona del Mar in Orange County and we

had one down in San Diego in the [U.S.] Grant Hotel, and they had teletypes

down there. They'd teletype the things andthen I'd walk it over andI'd take

it to the television stations. I would take it to the television stations. I'd take

it to the radio stations. I'd hand-deliver these things. And I'd try to get in

contact and conversation with the reporters if they were there, you know, and

try and.... In San Diego it was hard. TalkingagainstNixon was very, very

hard to do, so I would not talk against Nixon. I'd try and say all the great

things Pat Brown has down. And we had abook.... I had abook.^ It's

probably around here somewhere.

YATES: Well, I was wondering, becauseI was thinking '62, as I remember, being sort

of the turning point for theL.A. [Los Angeles'] Times, right, whichhad been

very conservative.

CULLEN: Well, it was '60, because . . . You're right. In '62 was the turning point,

becausewhat happened in '60, Otis [Chandler] took over, and Otis was the

newpublisher. Hiswas horn 1960 to 1980. Twenty years. And Otiswas an

1. Mr. Cullen is referring to an outline of the first four Brown years.
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incredible publisher and he was also very, very liberal. Drove his father

[NormanChandler] nuts. Drove him crazy. But he changed the paper. And

he started very slowly, but he didn't accomplish it till *62.

YATES: And what made me think that was then the San Diego Union, what kind of

coverage they were giving.

CULLEN; We got front-page coverage, but we didn't get support, see.

YATES; Was it critical reporting ofBrown?

CULLEN: Well, yes, it was more that "Hey, the governor is visiting us now," and that

was sort of.... They would treat it as government information rather than as

a campaign thing, because the Copleys.... Although Pat and Bemice Brown

were very close to Helen Copley. They really liked her. They were very

close friends. And Helen Copley is Lynn Schenk's closest friend. You know

who Lynn Schenk is?

YATES: Yes.

CULLEN: OK. She's counsel to Governor Davis. And Lynn's other close friend was

Joan [B.] Kroc, who is McDonalds largest shareholder.

YATES: I don't know that name.

CULLEN: Her husband [Ray Kroc] founded a place called McDonald's.

YATES: Oh, of course. [Laughter] I just can't retain all that information, I'm afraid.

CULLEN: No reason why you should.

YATES: I'm getting there. I'm getting there.
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CULLEN: No. No reason why you should. My father said I was vaccinated with a

phonograph needle.

YATES: You have an incredible memory, I have to say.

So in terms of your meetings with, for example, Frank Mesple and

Bernard Titlebaum, and I'm thinking, again, leading up to the primary, what

were the concerns or how did you feel about what was going on with Nixon

and Joe Shell, for example, in their race?

CULLEN: You know, I didn't pay much attention to that, to be honest with you. That

was not my concern. That was a bigger thing. My concern was to get Pat

Brown's name and image out in southern Orange County, San Diego County,

and Imperial County. Now, I didn't spend much time in Imperial County

because there weren't that many voters there.

YATES: I was going to say, the population probably wasn't that great.

CULLEN: You know, I mean, I did go to El Centro, you know. Seriously. I drove to El

Centro and I set up a headquarters in El Centro and I worked with a guy

named [ ] Rodriguez in El Centro, who was really.... And he was head of

the Pat Brown operation in El Centro, and we won El Centro.

So you know, it wasn't a complete loss. But again, I was the purveyor of

the press releases, the bumper stickers, the quarter cards, all the stuff. I mean,

you want to see something? Just try carrying your trunkful of quarter cards

and sticks and then have to staple the damn things or nail them together with
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little nails, when the staples didn't work.

YATES: You know, I'm embarrassed. What is a quarter card?

CULLEN: What is a quarter card!

YATES: You're going to show me one.

[Interruption]

CULLEN: OnethingI was thinking when I went in the kitchen, I used to put littleevents

togetherat the del Coronado. Larrywould give me a room and I'd invite

I love to cook, so I would invite people in and I'd make a little thing....

They'd give me a brazier and what have you. And I'd say, "Come to a Pat

Brown feast," and I'd invite the guys from the Native Sons of the Golden

West, the Elks Club. I mean, seriously. I'd go visit them, talk to them, and

say, "Come on, hear aboutPat Brown,"you know. "Free food, free drinks,"

and so we'd have coffee and tea and sodas, and I'd make hamburgers or

hotdogs or I'd do something else.

YATES: Now, were these people who were pretty much Republican, l take it?

CULLEN: Theywere Republicans mostly. Most of them were Republicans, but they

came to listen. I did a fair amount of public speaking. I mean, I spoke in El

Centro, as a matter of fact.

YATES: Do you think you were able to convince them to vote for Pat Brown?

CULLEN: I couldn't tell you. I mean, I reallydon't know. I'd get into discussions with

them about, youknow.... You got to remember, this is '62 and everybody
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would bring up the Chessman case. I wasn't that familiar with the Chessman

case, but I made myselffamiliar with the Chessman case. And I must say that

it's a very difficult, difficult subject, becausethe death penalty,you're either

for it or you're against it. And if you're for it, youdon't carewhy you're for

•it. But if you're against it, why you're against it, there's a lot of.'... And I

happenedto have been against it for as long as I can remember.

YATES: How would you deal with communicating about that?

CULLEN: Well, at the time, I didn't.... The numbers.... But I had a stock answer. I

would say, to answer a question when they'd bring up the death penalty, I

would say, "Well, keep in mind ..This is 1962. I said, "To date,

Governor Brown has let go to execution more people than he's commuted."

And that was true. It was true all through his whole governorship. He

actually let thirty-six go to the death chamber, and twenty-three he

exonerated. He only had one bad one, but that was ...

YATES: Would you say that was the numberone issuewith people?

CULLEN: I think it was the number one issue because of the Chessman case, not

because theywere so.... You had a lot of militarypeople down in San

Diego. Youhad a lot ofpeople whowere verystructured in their thinking.

You had a lot of peoplethat really thought that Nixon was a great man. He'd

been all over the world. I mean, he was a great vice president and what have

you, and, you know, certainlyhe could be governor of California.



133

Weil, I gave the argument that he really didn't have. ... I said, "Yes, he

has great international experience, and," I said, "that's really his forte, but he

hasn't had the executive experience that his boss, the president of the United

States, Dwight D. Eisenhower, had. He's the man who made the decisions."

I said, "Mr. Nixon was the number two man. He didn't have to make those

decisions." I said, "Now you're going to try and take him from an

intemationalist and make him run what's going to be the largest state."

Because we weren't.... So it's going to be the largest state in the United

States. I said, "We're number two. We're going to be number one maybe

next year, maybe the year after." Tumed out, it was the year after. And New

York was the biggest population state.

I would try to segue into what Pat had done in terms ofthe parks, about

saving the redwoods, and the fisheries. San Diego was very much involved

in fishery at the time. Although they were both native Califomians, Pat

stayed in California; Richard Nixon went to find his rainbow somewhere else,

in Washington [D.C.].

So that's sort of the things that I would say. You never know how many

people you. ... A lot ofpeople would say, "Oh, I'm going to vote for Pat,"

but you never know whether they did or not. So you don't know.

YATES: I was just wondering if you had a sense ofkind of how this was going in

terms of communicating.
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CULLEN: No. In fairness, I don't think I did have a sense, except with a few people.

Like I remember Murray Goodrich said to me one day, he said, "You know,

Frank, I want you to come to my temple. I want you to speak at my temple,

because we've got some rock-ribbedRepublicans, but I think what you're

saying is right."

So I spoke at the temple, and I thinkI did convince a few people, and

using that same argument, that Richard Nixon was really an internationalist

and he was the number two guy. He'd never had the management. He was,

yes, a congressman,but that's 435 people. Yes, he was a senator, but that's

100 people. I said, "He's never had the executive experience. How do you

know he's going to be a good governor? How do you know he'll have the

ability to put aside all he's learned in Washington and doing his international

material? Yes," I said, "it's great to be a congressman and a senator and a

vice presidentof the United States, but that doesn't give you the executive

training you need to run the State of California."

And I said, "Hey, we're almost 16 million people here. That's an awful

lot ofpeople. We're the third largest state in the United States from a

geographic standpoint." I said, "We've got a thousand miles of coastline." I

said, "You know, he may have been doing a great job avoiding rocks in

Venezuela, but," I said, "that does nothing to put housing in East Los

Angeles." So that's the kind of stuff I would...
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YATES: Once the primaryhappened, betweenthe primaryand the general election,

did your role change at all in terms ofwhat you were doing?

CULLEN: Only in terms of I spent more time I got to know some of Jesse's people.

I got to know CarmenWarschaw very well. You know who Carmen is?

YATES: Yes.

CULLEN: OK. I got to know Carmen very well. Several years later I had a run-in with

her that was of historic proportions.

YATES: Seven years later you said?

CULLEN: No, several. It was'65. That was that CDC convention that I put together for

the governor. I seated it and did the whole thing. I've told you that story.

YATES: Yes, we'll come back to that. I don't want to cut you off, but why don't we

come back to that. So you said you started interacting more with Jesse's

people.

CULLEN: Well, I started interacting more with Don Bradley, and Don Bradley got to

realize that, you know, I was not some nut case, that I really knew a little

more about what I was doing, that my education, you know, gave me a little

bit. I was a good writer. I was a good speaker. So he had me doing position

papers and things of that nature. Fred Dutton came out a couple of times

from the White House, where he was the cabinet secretary, but just to put his

two cents in the campaign, and Pat really appreciated that.

I got to know Bemice, and I think that somehow, in the few times I got to
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see the governor and he started associatingme with the Kennedys, he opened

up to me a little more and occasionally.... He would never let me drive. He

always had his highway patrolmen drive. But very often, he would say,

"Come on back, sit with me, Frank. We can talk." So that happened a couple

of times. So that was really.... That was what I was trying to accomplish

and I accomplished it. That made me feel very, very good.

YATES: Getting to know him?

CULLEN: Getting to know him as a person. And I really didn't get to know him as a

person until '64, really. But as I say, I worked with the campaign through

November. Then the governor invited me to join the governor's office, which

I agreed to do, because that was my goal, or to get into government at some

point in time.

I ran into some serious difficulties getting into the governor's office

because there wasn't a slot. There was nowhere.... So I got a temporary

assignment as assistant to the legislative secretary, meaning Frank Mesple,

but I was paid by the Department ofGeneral Services. That only lasted for a

very, very short time, from November through, I think, February.

YATES; November '62 to February '63.

CULLEN: To February of '63, and then I ran into a wall because the slot I had ran out of

money. In other words, there was a thing.... So I still.... I had access to the

govemor's office and I became a consultant to the governor, which we don't
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talk about much.... [Laughter] Because I did pretty much the same things I

was doing, but I was paid from a separate fund, and it was a fund made up of

a number of close friends of the governors. [Eugene L.] Gene Wyman....

No, Gene Wyman was not in that group. Gene Klein, Manning Post, [Robert

P.] Bob Six. And they paid about six of us. They paid Don Muir, they paid

Bernard Titlebaum, and they paid me.

And we were sort of getting ready for whatever was going to happen in

'64. That's what we were doing. And my office was in the governor's office

and what have you, but I didn't have any specific title and I was not...

YATES: When you say getting ready for whatever was going to happen in '64, what do

you mean?

CULLEN: Well, what I mean was that they were preparing for the '64 campaign because

John Kennedy had told Pat Brown that Clair Engle's brain tumor was

inoperable and that he would not live to run. Ifhe ran and won, he would not

live for maybe a month into his term. So they were planning for this

incredible trauma, because Clair Engle took Bill Knowland's seat. Bill

Knowland was a Republican.

YATES: This was a critical seat.

CULLEN: Oh, this was an absolute.... And if you go back in history, California has

had very, very few Democratic senators, except [William G.] McAdoo. It's

been pretty much a Republican state. I mean, even with cross-filing. I mean.
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it's been pretty much...

YATES: Well, historically...

CULLEN: Historically. I mean, when you look at it.

YATES: BecauseI know we shouldwrap up, let me just ask you a couple more

questions. I want to gobackto the campaign, which, as you said, afterthe

primary youstarted interacting more withpeople connected to Unruh. What

does that mean? What do you mean by that, exactly?

CULLEN: Well, it means that therewas a.... The Brown-Unruh split was then in full..

.. It had started to become a real serious thing, although we got a lot of

legislation passed. Andveryoftenthere was not much camaraderie between

the two factions. I mean, a man I mentioned to you, Frank Bums, another

fellowby the name of SteveSmith, they were the Jesse people. Joe Cerrell.

They were all pretty much Jesse people.

I was talkingto Joe on the phone the other day and he made a comment

about Pat's appointment of Judge [BemardS.] Bemie Selber, and he said,

"Frank, I can't understand it." He said, "Bemie Selber comes into the

mansion," meaning the southem mansion down here, "and he castigates Pat.

He tells him everythinghe's doing wrong and he should change." He said,

"And next month, he makes the [Inaudible] guy a judge." [Laughter] But

that was Pat. Hebelieved in the guy's integrity. Pat was like that. Joe

thought that was terrible, because Joe's very partisan.
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YATES: So how did you start working with him? What were you doing? You said

you started working more with people connected to Unruh.

CULLEN: Then Tm saying too much. That's not what I mean. I'm saying that I knew

there was the split. I was not part of that split. I was not either with the

Brown campaign or the Unruh campaign. I was working with Pat Brown to

get him re-elected. I was not at that point a Pat Brown partisan. So they were

trying to get me into the Jesse part. They'd invite me out to drinks and I'd

invite them, so it was that...

YATES: I didn't understand what you were ...

CULLEN: No, it was a political.... It was a recruiting thing on their part. OK? "This

guy, he's just started out here. Let's get him on our side."

YATES: And how did you take this?

CULLEN: That's fine. I mean, I didn't know enough about it. Ignorance is bliss.

Believe me, ignorance is bliss. I knew zilch from Sacramento. I didn't know

anything about Sacramento. I knew nothing about government in the State of

California.

YATES: So nobody like Frank Mesple or whoever wasn't saying like, "Watch out for

the. .

CULLEN: Oh yes, all the time. I mean, Bernard Titlebaum, oh, absolutely. When I told

Bernard Titlebaum I was meeting with Steve Smith, he said, "What are you

seeing that son of a bitch for?" I mean, seriously. I would get my marching
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orders, but I didn't pay attention because I didn't care. I was there to try and

helpPat Brownget elected. Notbecause I thought Pat Brownwas great. I

did, but that wasn't I didn't want Nixon to become the governor. That

what I was trying to do. Thatwasmymotivation. So my participation in the

campaign hada different genre, if you will. Mygenre wasworking to keep

Nixon out.

YATES: Well, it sounds like you didn't havepreconceived ideas ofwhat the

Democratic Party structure was in California.

CULLEN: None. No, I didn't know and didn't care.

YATES: And who the players were.

CULLEN: I didn't care. I knew—and I believe today—that Richard Nixon was an evil

man. I reallybelieve that. Pat got to like RichardNixon and got to be very

friendly with him.

YATES: Oh really.

CULLEN: Ohyes. Theybecame, not verygood friends, but they trusted eachother ...

YATES: When was that? At what point?

CULLEN: Right afterWatergate. No, actually, before Watergate. Well,we shouldn't

go into this now because that's a whole other story.

YATES: OK. We'll comeback to that.

CULLEN: That's the Chinese table tennis thing. That's the FDR [Franklin D.

Roosevelt] Memorial Commission.
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YATES: I just wanted to get a sense of the timing. So later, later on.

CULLEN: Yes. That happened in the seventies, see, and we're talking now in the

sixties.

YATES: Because I got the impression, from reading Pat Brown's interview, that he

didn't think too highly ofNixon.

CULLEN: He didn't think highly ofhim. He never thought he was evil. He thought that

he was not a good man, but...

YATES: But you thought he was evil?

CULLEN: Yes. But Pat felt sorry for him after Watergate. OK? And Pat respected

him, that Nixon had the guts—^pardon my French—**the balls," is what Pat

said, to call him up and ask him to becomethe chairmanof something that

the president wouldn't identify to him what it was about. Just, "Will you do

it for me iff ask?"

And Pat said, "Yes, because you're president of the United States, not

because you're Richard Nixon." OK? And that got Pat's attention that the

presidentof the United Statescalledhim and asked him to do something and

trusting him to say yes without telling him what he was going to ask him to

do. That was very important to Pat.

YATES: I'm sorry to keep kind ofgoing back, but to finish up, because we've been

going a long time, to finish up the campaign, what were your feelings about

how everything was going towards the end?



142

CULLEN: Oh, I thought we'd win. I really did. I thought we'd win. I mean, I always

thoughtwe'd win. I saw no way that RichardNixon would be elected. I

thought that the carpetbagger strategy that was used very effectively against

Pierre Salingertwo years later shouldhave been used againstNixon, even

though he was a native son. Pierre Salinger was a native son, bom in San

Francisco. That strategyshould have been used then, and I tried to tell Don

Bradleyat the time, I said,"Hey, this guy's an interloper. He's from outside.

He's an intemationalist. He doesn't know from zilch about California. This

is what we should stress."

YATES: And why didn't they want to do that?

CULLEN: I have no idea. Well, they did do it partially. They did. Harry Lemer did it

very well. Harry kept writing speeches for the govemor. Sometimes the

govemor wouldn't use them.

But I was peripheral to that campaign. I mean, let's face it. However, it

gaveme the opportunity for the governor to know my work and for me to

know the govemor, so much so that he invitedme to join the governor's staff,

and that, to me, was a great accomplishment.

My wife hated it. She was livid. I mean, she was so mad, she didn't

come back.

YATES: Oh, dear.

CULLEN: She stayeduntil the springwas over and brought the boys back, and she
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didn't bringthe boys backuntil September to start school. She wasjust livid.

She said, "I don't want you in government. How much money can you make

in government?" I was making an average of $9,000 a month, OK? Just an

average of $9,000 a month in my own business.

YATES: That's a lot ofmoney.

CULLEN: I went to work for the State of California at $1,600 a month, $1,600 a month

as opposedto $9,000 a month. So you can understandwhy my wife was a

little upset? [Laughter]

YATES: Well, on that note, how about we end it for today and we'll pick up with your

joining the Brown administration.

CULLEN: OK.

[End Tape 4, Side A]
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[Session 3, June 3, 2003]

[Begin Tape 5, Side A]

YATES: Good morning again.

CULLEN: Good morning, Susan.

YATES: It's sort of a gray, dismal day out, but I think the sun's going to come out.

We were just chatting for a few minutes and I wanted to remind you, when

we met last time, [when] we finished up, you were talking about joining

Governor [Edmund G. "Pat"] Brown's office, and you said Governor Brown

invited you to join the governor's office at the end ofthe campaign, and I

wanted to start there, even though you talked about it a little bit. What

happened, or exactly how did he end up asking you to join his staff?

CULLEN: We were at a party in Los Angeles, a small party in Los Angeles, at the home

of a man named Mark Boyer. The governor came over to me—there was

probably, oh, thirty people there—and the governor came over to me and he

said, "Frank, what are you going to do after the campaign?" I said, "Really,

Governor, I haven't decided." I said, "I may start my business up again or I

may not." He said, "Did you like what you're doing?" I said, "Yes,
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Governor, I loved it." He said,"Well, would you be interested in doing some

work for me?" Or words to that effect. I don't remember exactly. I said,

"Whatdo youmean?" He. said, "Well, would yoube interested in moving to

Sacramento?" I said, "Not right now. Governor, but," I said, "I reallyjust

loved being involvedin what we were doing and I'm so glad that you won,"

and, you know, that sort of a conversation.

So it went on, and then I really didn't think too much about it. Then

about, I don't know, maybeearlyDecember, I got a phone call from him

saying couldhe have lunch withme. So I said, "Governor, I'd be happyto

have lunchwithyou." So anyway, there was a hoteldownin.... It maystill

be there, but at the time it was called the Sheraton Town House, and the

governorused to stay there a lot and he liked the people there, so we had

lunch, actually, in the diningroom in the SheratonTown House. And he

said, "Would you reconsider movingto Sacramento?" I said, "Well,

Governor, what would I do?" He said, "Well, we'll find things for you to

do." He said, "I think you have a good way with people." Andhe said, "We

need all the people we can get who have communication skills."

So one thing led to another, and I reallywas undecided, I guess is the

best way to say it. ThenI had a conversation with my wife, and she was not

too interested in my getting into politics full-time. She had just come back

from New York with the children, our two boys, Peter and Frank, where she
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had them there for actually ahnost a year, from the beginning of '62 until

November. So we talked about it, and Mary Anne said, no, she didn't really

think I should do that.

So I called the governor up and I told him, I said, "Governor, I just can't

move to Sacramento right now." He said, "Well, would you be a consultant

to me?" I said, "Sure, I'd be very happy to be a consultant. What do you want

me to do?" He said, "I don't Imow yet, but we'll find something." So, you

know, we went on, and it was sort of a thing over the holidays. He called me

at Christmastime, which really surprised me, and he made an active effort,

really.

So now it was 1963 and I was really debating, and I really wanted to

move to Sacramento and Mary Anne was sort of adamantly opposed to it. So

he put me on a payroll that I'd rather not say where it came from. OK?

There was nothing illegal about it, but it was a business payroll. It was not

State of Califomiapayroll. And he askedme to do certain things. I met with

people. I started raising money for him for....

[Interruption]

CULLEN: So anyway, I had a meeting in the govemor's office, which was then in the

old State Building, which unfortunatelyno longer exists. It was a beautiful,

beautiful office.

YATES: I rememberyou mentioning the first time you met him and it was in his office
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and you said that it was huge.

CULLEN: Yes, it really was. It was a really big ofSce and it was beautifully done. I

believe the buildingwas built in the earlynineteen.... Like 1921, 1922, right

after World War I, and it was a gorgeous building and it had all these

architectural details that were marvelous. And the governor had this great

desk. I think I may have mentioned that to you.

So anyway, I had a meeting with him down at his office and we

discussed really sort of.... I'll use the word operative rather than anything

else. He would hear about somebody who was either against him or

supporting him, and he'd ask me to go out and find out what I could about

him. I had access to a lot of interesting people, let's put it that way. And I

think that's how I became.... I won't say important to him, but of a certain

value, that I had contacts in San Francisco and I had contacts in San Diego

and I had contacts here in Los Angeles, and I'd made a lot ofother contacts in

the campaign, so especially in the San Diego area.

He'd ask me to go up and talk to people up in Bakersfield and to Fresno,

just to go interview people that he couldn't get to and he didn't want to send

somebody who was actually working for the state. This was really political

work. It was not state work.

YATES: Just to get a time frame then, this was early in his second term?

CULLEN: This was early in the second term. I started in January. As a matter of fact, I
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went on the payroll January 16 of.... Not the state payroll.

YATES: Right.

CULLEN: OK. Not the state payroll. I went on the payroll January 16and I continued

on that till February of. . .. January16 of 1963 to February 1964. And what I

really did was I met with a lot ofpress people, I met with a lot of either

current or potential donors. I, in some cases, did what's called a "Dick

Tuck." Have you ever heard of [Richard] Dick Tuck?

YATES: Now, I'm not sure. I think so.

CULLEN: Well, you should have. Dick Tuck was one of Pat Brown's close friends. He

was the most imaginative political operative I've ever met. He's the

gentleman who, duringthe Nixon-Brown campaign, PresidentNixon decided

to do a campaign stop in Los Angeles Chinatown, so the former vice

presidentwas downin Chinatown at this great gatheringof Chinesepeople,

and all these people had these signs that said, "Nixon" in English and then all

of these Chinese characters. He thanked everybody for their support and

what have you.

Well, it turned out that fifty of the banners and fifty of the cardboard

cards said, "Welcome, Nixon. What about the Hughes loan?" in Chinese.

[Laughs] And what had happened is that Howard [R.] Hughes [Jr.] had

loaned $50,000 to Nixon's brother [F. Donald] Don [Nixon].

YATES: Right.
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CULLEN: So Nixon got so upset when he found out what they actually said, that he

walked off the platform. But Dick Tuck arranged the whole thing.

Then there's an apocryphal story that may or may not be true. This is

God's honest truth it's true. Nixon was taking a train ride going from one

place to another, and Dick Tuck put six prostitutes on the train, all attempting

to get Mr. Nixon to talk to them. [Laughter] That's the kind of things he

would do. He was just absolutely....

And then he did an incredible thing, also during the Brown campaign.

When Nixon was spealdng from the back of the train, Dick Tuck took a

conductor's uniform on and a red lantern and swung the red lantern, telling

the engineer to move ahead, and Nixon is talking from the back ofthe train,

the train is pulling away. He's yelling, "Stop! Stop!" [Laughter] And of

course the engineer couldn't hear him. We're all standing there. It was just

beautiful. But that was Dick Tuck.

YATES: Explain how that translated into what you were doing.

CULLEN: Well, I wouldn't say I was a Dick Tuck, but in some ofthe things that I was

doing, we were trying to find out who might be running against the governor

i/he chose to. He had not even thought of a third term. He didn't know what

he was going to do. Actually, he wanted to run for president and I think

that's the real reason he hired me, to be honest with you. I think that that's

what he wanted.
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He wanted to make sure He was so bitter about the way that the

entire American public treated him at the Chessman case. I mean, most

people don't understand the impact of the Chessman case. Governor Pat had

no way to stop the Chessman execution, because the way the constitution

reads, it would take a majority vote of the California State Supreme Court to

stop that execution if the felon had three strikes. And this is way before a

three-strikes law. Nobody was even talking about a three-strikes law. If you

had three felony convictions, only a combination of the governor's clemency

and the agreement of the California State Supreme Court.... Well, that story

never got out, so everybody...

YATES: It sounds like the Chessman case really had a significant impact on him for

the rest of his life.

CULLEN: I think it changed his life. That's exactly what I was going to say.

YATES: I mean I knew it had a big impact, but I'm getting the sense that it really had

much more of an impact than...

CULLEN: Nothing in Governor Brown's career affected him as much or his career. But

it was both his career and himself. The Chessman case was devastating.

I think I've told you about the episode at Candlestick Park, have I not?

YATES: I don't remember. I don't think so.

CULLEN: Well, I was not there. I've heard the governor tell the story thousands of

time, literally. At least hundreds. No, thousands probably. It was the
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opening ofCandlestick Park in the 1960 session, just after the Chessman

decision. Richard Nixon, who was the vice president of the United States and

had run and won California against [John F.] Kennedy in the 1960 election...

.Oh, no. He was sitting. I beg your pardon. It was 1960. He was sitting. I

beg your pardon. I'm wrong. He was the sitting vice president of the United

States. This was 1960.

As I say, I wasn't there, so my timing is offhere. But Nixon and Pat

were sitting next to each other as the governor of the state and the vice

president of the United States, and the governor had his daughter Kathleen

with him, who was then—^well, she was bom in 1945, so it's now 1960—so

she's fifteen or sixteen, somewhere in that era. I think she was bom in '45.

In that era. But she was about fifteen or sixteen.

The team is on the field, as the govemor said, and then the announcer got

on and he said, "We have two special guests with us today, and it's my

pleasure to introduce Richard Nixon, the vice president of the United States."

Now, as I say, I wasn't there. This is how the govemor tells the story. And

there's tremendous clapping, support, blah, blah, blah, you know, it was just

marvelous. And he said, "And also our govemor, Edmund G. "Pat" Brown,

is here with his family." The boos just.... There was very simple clapping

and the entire place booed. People got up and screamed, "Down with Brown!

Down with Brown! Down with Brown!"
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YATES: Wow.

CULLEN: I mean, it was devastating. And he didn't care as much for himself as he did

for his daughter. His daughter startedto cry, and it was a terrible, terrible

thing for him to think that here he'd won by a million votes and here, less

than two years later he's beingbooed by the people who electedhim. And

Nixon, who he had no great love for, gets this tremendous applause.

So that was a very, very.... And he would tell that story. And

sometimes he'd tell that story and tears would come to his eyes. I mean, you

have no idea how the Chessman case affected him. In some of the

correspondenee whichI gaveyou, did youread Cecil [P.] Poole's letter?

YATES; I believe so. The file you've loaned me that was Governor Brown's

Chessman file.

CULLEN: Right. But CecilPoole had a greatdeal to do with the Chessmancase. Now

federal Judge Arthur [L.] Alarcon was then the governor's chief of staff.

Hale Championwas involved. [Edmund G.] "Jerry" Brown [Jr.] was

involved, who had just left the ...

YATES: I know Governor Brown said in his interview that he felt like it really caused

a rift with him and Fred Dutton.

CULLEN: Oh, terrible. Very, very. ..

YATES: Over the decisions made regarding the Chessman case.

CULLEN: Absolutely. Absolutely. What people don't realize, Fred Duttonwas Pat's
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closest, closestpolitical friend, andbrilliantman. Went on to become....

Was a goodlawyer then. But thatwas really the break. ThenKennedy, who

was the sittingpresident, invitedFred to come to Washington and he became

the cabinet secretary to the president.

But that rift was healed later on in the mid-sixties, probably '64, '65,

becausePat spent a lot of time going to Washington trying to get the

president and the Congress to support more money for the WaterProject,

more money for the highway system, more money for education. I mean, that

was his mantra.

YATES: When we started, you were mentioning that you were serving in this capacity

as consultant and feeling things out. Your take is that Governor Brown was

interested in running for president, but I take it he never told you that

specifically.

CULLEN: No, he never did. He never did tell me that. No, he never did tell me that.

He would joke about it. He said, "Maybe some day ITl run for president," or

something like that, but he never That was never the agenda. He really

wanted to be.... He was very close to Earl Warren and he really.... I'll

almost use the word idolized Earl Warren.

I mean, I don't know whether you know it or not, but when he took over

the.... And here, again, I wasn't there. I came to California in '58 and then

broughtmy family out in '59—fromNew York. So I was not here when he
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was district attorney of San Francisco. But he talked about, many, many

times.... Not only did I help write his speeches after he left office—I never

wrote a speech for him when he was govemor—but after he.... A man

named [Lucian L.] Lu Haas from the press department and [John F.] "Jack"

Burby and John MacDonald, those three people mostly wrote his speeches

while he was govemor.

After he was govemor, Lu Haas continued to write a lot of his speeches,

Jack Burby to a lesser degree, and then I would write maybe.... I wouldn't

say a third of them, but maybe a quarter of them, until Jack Burby moved to

Washington. He became editor of the National Journal^ and Lu got involved

in other things. In 1970, he was the press secretary for the Jesse Unruh

campaign for govemor. So during that era, from '70 on, I wrote a lot of Pat's

speeches, or workedon them. Therewas anotherman who worked.... A

former Los Angeles News.... Which is the Los Angeles [Daily] News. It was

owned by the Los Angeles Times. They closed it down in the mid-fifties. But

his name was Roy Ringer. Roy wrote a lot of Pat's speeches.

If he was going to speak at a college, he'd very often ask me to write it.

If he was going to speak at a labor thing, he'd ask Lu to write it. If he was

going to speak at some highfalutin event, he'd ask Roy Ringer to write it.

YATES: Well, just back to this initial period.. . . Well, initial, it's about a year, it

sounds like—a little more than a year—^where you're working as a consultant.
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Who else did you interact with in terms of Governor Brown's office?

CULLEN: Frank Mesple was sort of my mentor. He was the guy that I worked with, and

a man by the name ofBernard Titlebaum, but he wasn't working with the

governor's office.

YATES: I remember you mentioning him with the campaigning.

CULLEN: Right. Very active in the campaign and he was out of San Francisco. He

actually came fi"om Salt Lake [City]. Interesting, with a name like Titlebaum,

a lot ofpeople think he was Jewish. He wasn't. He was Mormon.

YATES: Yes, I remember you saying that.

CULLEN: But a fascinating guy and one of the nicest men I've ever met and one of the

smartest and just a great....

YATES: So were you getting basically your direction or assignments directly from

Governor Brown?

CULLEN: Mostly fi^om Governor Brown and from Frank Mesple. In other words, that's

where we started. To give you a sample, there were some things going on at

the time with Korea and the.... Well, you know, my memory isn't that good.

YATES: Can you give an example of something that you would have been doing?

CULLEN: Yes. That's what I was going to say, there were some things going on with

Korea about steel, and the governor had a very close fnend who was a big

financial supporter, who later became his business partner, a man named

[Joseph] Joe Alperson. So I got a call from the governor and he said, "Would
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youpleasego seeJoeAlperson and find out whathis problem is with the

Koreans."

So I met with Joe Alperson and he outlined this problem about steel and

scrap andwhathave you, andhe wanted the governor's involvement and

what have you. And I made a decision that the governorshould really get

involved in this thing, and it was my decision. I didn't really go to the

governor on a lot of these things; I wentto FrankMesple. I discussed it with

FrankMesple, andFranksaid, "Frank, we're not goingto touchthat with a

pole." [Laughter] He said, "That's not our role." He said, "That's a federal

government role, not a State of California role." Andhe said,"We're in the

midst of the situation in Japan." I don't know whether you know it or not,

but Governor Brown was one of the first states to open a state office of

business in Japan.

YATES; No, I didn't know that.

CULLEN: Yes. And the man who ran it was a man named Jack Tomlinson. He's

somebody you should interview, let me tell you. Anyway, Jack spoke fluent

Japanese, he spoke some Indonesian, some Chinese, but he was great for the

State of California.

There was a real tug of war goingbetweenJapan and Korea and steel and

Mr. Alperson. So myrecommendation in this thingwas, yes, to go ahead

with this. When Frank Mesple said no, he said, 'This is a federal matter. We
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should stay out of it and just go tell Joe that we'll support him where we can,

but he should go to the federal government." Then Frank gave me some

names ofpeople that I should call in the Department ofCommerce, which I

did. But in a way, we helped Joe in redirecting his problem to the federal

government, but the State ofCalifornia was not a party to it. So that's an

example of some ofthe things I did.

Another thing, there was a man in San Diego named Murray Goodrich,

and he had some problems. I was sort of the problem guy, where you

couldn't have a state official, or going down to some of these requests.

Another example that I can give you was, the governor was not really

interested in horse racing, but the horse racing industry was very interested in

California. And there is a thing in California called the California Horse

Racing Board. And one of the best appointments that the governor can make,

after the Board ofRegents and the community colleges and the state colleges

and what have you, in that era, ifyou're appointed to the [California State]

Athletic Commission or the Horse Racing Commission, boy, that's a great

coup, and a lot of donors donored because they wanted to be on various

commissions. I mean, ifyou look at the makeup, even today, of the Board of

Regents of the University of California, you will find that they are icons of

business. And the thing about the Board ofRegents, the term was sixteen



158

years. I don't know whether it still is ornot.'

YATES: No, I believe it's twelve now, which is still a long time.

CULLEN: Yes, maybe it was twelve. I don't know.

YATES: I can't remember. Later on, I think the term period changed.

CULLEN: I think it was sixteen years and then it went down to twelve. Now, it may

have been twelve then. I don't know. But it was just forever, because, you

know, a sitting govemor only has four years, and then ifhe's re-elected, he's

got eight years. So you're talking about an infinity in terms ofopenings on

the Board ofRegents and the state colleges in that era. It was not the state

university; it was the state college system.

And that's another thing I got involved in, appointments to boards. Even

things like fair boards. People don't understand the power of a fair board.

The fair board is usually a bunch of businesspeople, mostly Republicans, who

are farmers, who really control a good part of the economy in the county that

they're in. Los Angeles Countyhas an incredible fair. From where you live,

you know about...

YATES: Yes. I know about the Pomona [fairgrounds].

CULLEN: Yes. And you take the Orange CountyFair. And every one ofthe fifty-eight

counties has a fair and they have a fair board. So I would be asked to go to

talk to some guy up in Colusa County. Well, why Colusa County? Because

1. The current term is twelve years.
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the governor's family came from Colusa County and they felt that Pat Brown

owed his allegiance to Colusa County. His mother [Ida Schuckman Brown]

was bom there. So, I mean, I got to do really strange things that I was ...

YATES: So you were reporting, it sounds like, both to Governor Brown and ...

CULLEN: Depending on who called me to do it, or if the governor would say to me,

"Get back to me on this," I would get back to him on it. If he didn't say that,

I would routinely report back to Frank Mesple.

YATES: You know, I think we touched on this before, but maybe in the context of

your role at this point. You mentioned what it's like to come in part way

through somebody's govemorship, i.e., that he'd had certain people with him

through the first term.

CULLEN: Right.

YATES: And now some people have left, but some people have been with him a long

time. And how did that help or hinder you or was that a problem?

CULLEN: Yes, well, let me explain that, if I can. I didn't actually go on the government

payroll until November of 1964. Then I went on the Califomia state payroll,

but not for the govemor's office. I went to work for the Department of

Industrial Relations and loaned to the govemor's office. Loaned to the

govemor's office. And my title at the time was assistant to the legislative

secretary, who was then Frank Mesple. And Frank Mesple had a lot to do

with my getting that title and getting actually a desk and a chair in the
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governor's office. OK? Because Frank and I got along likeSiamese twins. I

mean, we really understood each other. Heknew what I could do, and blah,

blah,blah, andhe thought I would be goodas one of the governor's lobbyists

in Sacramento. That's what he wanted me up there for.

So it was toward the end ofNovember, and I went up and I was doing all

this stuff in December, sort of getting ready and having a very, very difficult

time, I mighttell you, withmywife andchildren, because theyhad no more

interest in moving to Sacramento than moving to Canton, China. I mean, it

was just not going to happen. So they decided theywould stayhere. Wehad

a house in Westwood, and they decided they would stay here and I would

commute.

So I reallydidn't startin the governor's office from an actual working

thing. I wasup there sortof learning whatwas going on and I had not spent

much time in Sacramento at all. So I spent a good part of early December

sort of finding my way.

YATES: This is 1964?

CULLEN: This is'64. This is December of'64. But an interesting thing happened.

Right after ...

YATES: OK. Go ahead. Go ahead. I'm just thinking about the timing again. Go

ahead, though.

CULLEN: Tell me which question you have. I'll answerit.



161

YATES: No, you go on and we'll...

CULLEN: Well, what happened was right after.... In the interim, see, there's another

block here that we need to talk about, and that's from March of 1964 until

November of '64, when I really worked on the [Pierre] Salinger campaign.

YATES: That's what I was suddenly thinking about.

CULLEN: Well, this block is where it's terribly important. OK? Terribly important.

The stories here are really very vital to the history of California. I mean, I'm

not kidding.

YATES: Yes. Well, let's talk about that.

CULLEN: Well, let me finish this one other thing because it's terribly important. I think

it's terribly important. Well, let's go back. We'll take it your way and

remind me about the...

YATES: No, no. Go ahead. Go with the way you want to go.

CULLEN: OK.

YATES: Let's do it.

CULLEN: Well, we will go back to the Salinger campaign, but right after the Salinger

campaign, and the man running against Pierre Salinger was running for the

United States Senate from Califomia, to replace really a very, very.... I have

a picture of him around here somewhere.

YATES: Clair Engle you're talking about?

CULLEN: Clair Engle, yes. I'm talking about Clair. But I just say, I have a picture
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around. As a matter of fact, your liiend from the Senate office sent it to me.

I called them and told them I needed this picture. What's the name? Don...

. The guy in the United States Senate history department. [Senate Historical

Office]

VAXES: [Donald A.] Don Ritchie.

CULLEN: Don Ritchie.

Yes. Anyway, but what happened was after the Salinger campaign and

George [L.] Murphy, who had about as much riglit ofbeing United States

senator as the man in the moon, he had no knowledge of government, he had

no knowledge ofpolitics, he had no knowledge of Washington, D.C. Here

Pierre Salinger had been the press secretary to two United States presidents.

He had access to picking up the phone and he could get to every member of

the president's cabinet. He could get to every member, head of department.

A lot ofpeople loved him. He was just one of these just incredible

characters. But because ofhis attitude, he was perceived as a carpetbagger,

even though he was bom in Califomia, raised in California, and he didn't

leave Califomia to go to Washington until 1957, so it was only six years he

was out of Califomia. His whole life was spent here. He was a fantastic

reporter for the San Francisco Chronicle. Went to Califomia schools. His

whole education was here. Anyway, his whole growing up was here.

Anyway, Pierre lost on the basis that he was a carpetbagger, and George
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Murphywon. Pierre had had an apartment in San Francisco and he had a

little place in Sacramento, and he had a big, not a big, but he had a verynice

apartment here on Manhattan Avenue in Los Angeles, right around the comer

from our headquarters. The headquarters, incidentally, were on Western

[Avenue] and Fifth Street.

Anyway, I was assigned by Don Bradley, the campaign chairman, at

Pierre's request, to go to these various places and pick up all of his material

because he was leaving Califomia—this was his idea—and he was moving to

France. He was just so embittered. So I'd borrowed a car from.... I did not

want to use my own car at the time. I borrowed a brand new Buick Skylark

from a company called Bill Murphy Buick in Culver City, who were big

Democratic supporters at the time. And in those days you could do that.

There was no political onerous of somebody helping you, loaning you a car. I

mean, [Thomas] Tom Bradley's first campaign for mayor here, I put together

a motor pool of twelve sedans, two stake tmcks, and a flatbed tmck with a

loudspeaker system on it, all donated by Arrow Chevrolet.

So that's the kind of things I did. I mean, I did that in '62 too. I had that

capacity. I can't tell you why. I mean, I just would go to.... Sometimes a

case I'd hear about this automobile dealer who happened to be a Democrat,

and I'd go see him, and I got to be very friendly with them. I would

schmooze with them and I'd say, "Hey, you've got to help Pat." "You've got
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to help, whoever.

YATES: You were persuasive, apparently.

CULLEN: Well, it worked. OK? It worked. So anyway, going back to this thing. Sol

went to get all of this stuff for Pierre, to San Francisco and Sacramento. So I

drive up and I was looking at it as sort of a lark,but at the same time as a very

importantthing, becausetherewere importantpapers there, there were

personal effects, there were things thatbelonged to his wife. So I thought this

was a very important job I was doing.

I went and did the stuff. I did Sacramento. I did San Francisco first, then

I did Sacramento, and that wasn't big. Then I'm driving down fi:om

Sacramento. No, I'm sorry. I did Sacramento first and then San Francisco.

Yes, because San Francisco had the biggest stuff.

And this is a brand new car. I'm coming down the 101 through the area

just south of Santa Maria. It's two o'clock in the morning, and I was on a

deadline. Pierre wanted this stuff to take back on an airplane the next day.

All ofa sudden, my headlights go out, and I'm on the 101 Freeway with no

headlights and the engineisn't running. It's two o'clock in the morning, and

I'm wondering what the hell am I going to do now. And all of a sudden, I put

the car in neutral and it just sort of rolled along. I, thank God, got off the

fi*eeway and ended up sort of in nowhere. There was nothing around. There

wasn't a light to be seen anywhere. I had no idea under God's green earth
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where I was, and I was thinking, "I have all of this stuff." The trunk was fiilL

The seat next to me was fiill. The entire back seat of the car was full, and I

thought, "Holy God, this is Pierre's stuff. If I'm held up here and this stuff is

gone...." I had no concept of where I was or what have you. And there were

no cell phones in those days; I had no way to communicate with anybody.

So it was, "What am I going to do? Pierre's going to leave. He's going to be

furious as hell."

So one thing led to another, and I just decided there was nothing I could

do. So I just locked the car and went to sleep. I woke up around six o'clock

in the morning and I'm on a deserted road. I mean, there was nothing. It was

an offshoot off an off ramp and it was not quite a dirt road, but it wasn't

much better than a gravel road. I was just overwhelmed. I'd never seen this

kind ofscenery. Anyway, I locked the car and I got out and I walked. I had

to walk about a mile and a half to this little town, Los Osos. Antique places.

It was about 6:15, 6:30 in the morning. Nobody around anywhere. Finally,

there's a gas station. So I said, well, at least somebody will help me. So I go.

... The gas station wasn't open yet, but there was a phone.

I'm trying to figure out what I'm going to tell Pierre. I'm stuck up here,

and he wanted this stuffby noon because he was going to fly out, on

somebody's plane, incidentally. He wasn't going commercial. It was one of

Bob Six's planes, as a matterof fact. Bob Six owns ContinentalAirlines, so
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it was Bob Six's plane, as a matter of fact.

So anyway, it took me about three hours to get somebody to drive me

back to the car, who was a quasi mechanic, who got the damn thing going.

Then by that time I had not spoken to Pierre. I waited. I decided I'm not

going to call him, because he liked to sleep in the morning. I called him

about 8:15, and he was very sanguine about it, and Pierre was not ordinarily

very sanguine. I mean, he had a really low tolerance for things that didn't

happen the way he wanted them to happen.

So I just said, "Pierre," I said, "it's a brand-new car." I said, "I have no

idea what happened." He said, "Well, OK. We'll work it out. You're going

to pay for it." [Laughter] So anyway, that was my It's sort of a silly

story, but I got the car fixed. I drove back there and I delivered the stuff to

Continental Airlines, and I never saw Pierre for probably three days, so I

don't know what.... By that time, he ...

YATES: Well, remind me. I know when we talked last time, when you were talking

about this early period, where the campaign's over, you are working in

various capacities, it sounds like, for Govemor Brown. You did mention

about gearing up for what was going to happen, which was this election in

1964. Now, you actually got involved fairly early on in that campaign, is that

right? I think you used the word you were loaned?

CULLEN: No, no. That's a little different.
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YATES: OK.

CULLEN; That's a little different. I didn't get involved then. At the time, frankly, I'd

never met Pierre Salinger. I had never.... Well, let me ...

YATES: OK. I had misunderstood, then.

CULLEN: What I was doing, when I say we were gearing up for the campaign, because.

... And this is not secret, but we're now in.... I'm not exactly sure, but it's

probably in some other oral historyfrom somebody else. And ifyou don't,

I'll get the dates, if it isn't.

What happened was, LyndonJohnson, President Johnson, called Pat

Brown and he said, "Pat, Glair has an inoperable brain tumor. He's not going

to live." He said, "But Glair won't admit that and he is going to say he's

running for a second term."

YATES: So this is LBJ, not Kennedy.

GULLEN: This is LBJ.

YATES: It's LBJ, so it's after JFK was assassinated.

CULLEN: No, no. I beg your pardon. It's Kennedy. You're right.

YATES: I was just thinking, because I did look at an interview and . . .

GULLEN: It is Kennedy. You're entirely right. You know, I'm trying to think about

nine thousand things here.

It was Kennedywho called and told him that. That's correct. I'm trying

to think. And I don't know the month it happened. OK? But it was sort of
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earlyon. So the thingwas, who We didn't want to lose that seat. "We"

beingthe Democrats, didnot wantto lose that seat. So we wanted,to find the

most electable person that would ...

YATES: To hold on to that seat.

CULLEN: To keepthe seat. Now, a number of people wanted the governor, if Clair

died, to appoint himself. A number of people wanted the governor to appoint

himself, which he had the legal power to do. A number of other people said,

well, if Clair is still alive A lot ofpeople knew about Glair's inoperable

brain tumor. OK? But it wasn't public knowledge. To our knowledge, the

press didn't know, and if theyknew, they didn't say about it. They didn't

mention it.

YATES: Yes, I got that sense fi*om looking at a couple of interviews, that it was

known, but it was ...

CULLEN: Yes, it was kept as secret as you could keep a secret in Washington, and it

was pretty hard. OK? So you had this mantra, if you will, that we've got to

keep that seat. So one ofthe things I was doing was talking to people to say,

what. . .. And I mean, when I say talking to people, I'm not just talking to the

guy on the street. I'm talking to the people like Gene Wyman, like Joe

Alpersoii, like Mark and [Louis] Lou Boyer. I mean, Lou Boyer was a big,

big supporter of the governor, the two brothers, Lou and Mark Boyer.

At that time, there was a lot of.... [Louis] Lew Warschaw was
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somebody else—Carmen Warschaw's husband. I mean, these are people that

I met with and tried to get their reactionto what would happen and who

would be a good candidate and what have you.

Now, there was also the thing to consider at the time, the CDC, the

California Democratic Council, was in its heyday. It was founded by Alan

Cranston and a guy named Zetterberg.

YATES: [Stephen] Steve Zetterberg.

CULLEN: Steve Zetterberg, who came from your area, right? Yes. Steve Zetterberg.

And there was big talk abouteitherone of them running. They also talk

about there was a question of you're also in the middle of the Pat and Jesse

feud. So I mean, it was chaos. Nobody trusted anybody and yet everybody

trusted who they talked to.

YATES; Well, the little that I've read about it, it does sound incrediblycomplicated

because you had all these different factions ...

CULLEN: Oh, it was.

YATES: . . . aligning themselves with either Unruh or Pat Brown, and there are

various personalities involved. So that's whyI was interested in yourtakeon

it.

CULLEN: Well, it was a very, you know, like.. . . This is before the Pat Brown-Carmen

Warschaw split, now. And in fairness, Pat had given Carmenhis assurance

that he would support her.
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YATES: This is for national...

CULLBN: Well, there's two things. One is the state chair south, one is the state chair,

and one is the national committeewoman. So there were three things here,

and Pat gave Carmen his assurance on all three things. Because Carmen,

number one, she was rich as Croesus. She was a smart, smart lady, I mean

really smart, and a damn hard worker. I mean, without Carmen Warschaw

and Liz Snyder, I don't think Pat Brown would have won in *62. I mean,

those two women really.... And Dorothy Colton was another one. And

Georgia Van de Kamp. I mean, these people were really.... The women's

division of the Democratic Party was a powerhouse in those days. I mean, it

was a powerhouse, but it was also a conflicted powerhouse. Then you had

[Rosalind] Roz Wyman, Gene Wyman's wife. I mean, let me tell you.

YATES: Hold on one second. This is just at the end.

[End Tape 5, Side A]

[Begin Tape 5, Side B]

YATES: You were talking about the strength of the women in the Democratic Party,

the state.

CULLEN: Yes, the women in the Democratic Party. And there were very strong women

in the Republican Party, people like Ivy Baker Priest, you know. But these

Democrats were really.... They had smarts. They were aggressive. Most of

them were very wealthy. And there were people.... You know, forgive me.
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We're going back fortyyears now. And there are people that I workedwith

in San Diego, women, that Larry Lawrenee's first wife, or second wife, I

forgetwhich wife. I mean, I think he had four. Anyway, it's difficult to

think.

And then there was a guy named Bob Driver. His wife and his daughter

were very helpful. [Sandra] Sandy Driver [Gordon] was just....

YATES: So help me understand. So you're basically talking to these people at various

points, and it sounds like this is around the fall of *63, about?

CULLEN: No, this would be the fall of '63. It could be anytime in '63, because I forget

when the news got to Pat Brown. I'll be honest with you. My memory...

YATES: The one thing I know is that Clair Engle.... Because, like 1said, I read a few

interviews in preparing, and they mention that he had surgery in August of

'63 and that he did announce, or his wife [Lucretia Engle] helped him to

announce, that he would run again in December of '63. So somewhere in that

period obviously people started learning ...

CULLEN: That's correct.

YATES: Or it may have been before that.

CULLEN: This was before then. I think that the president called Pat Brown in the

spring. It may have been as late as May or June. I think, to my recollection,

that's when it was, when Pat Brown found out about it. It's one of the few

times that I went to Sacramento, as a matter of fact. He called me and wanted
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me to come up there and he told me what was going on. He said this is what

he wanted me to do. He wanted to get the reaction of these people ifClair is

unable to run, who they think should.... So I was going around talking to

people, what might happen if Clair Engle, you know.... Because everybody

knew he was sick. I mean, there was not a secret. I mean, that was in the

press. They didn't say he had a brain tumor and they didn't say it was

inoperable, so then the thing of the brain tumor came out. That came out, but

the inoperable thing didn't come out till very, very late.

Now, as a matter of fact, if you look, and I believe this is true and factual,

his wife stated after the operation, "Oh, Clair is fine. He's going to be able to

run, and ifhe doesn't run, you know, he'll support the Democratic candidate,

but I'm sure he'll be well enough to run." And she carried that on into 1964.

Then she wanted to run.

YATES: She wanted to run?

CULLEN: Oh yes, but that got nowhere because she was an idiot. She was a jackass, I

mean, [Inaudible]. [Laughter]

YATES: Yes, that seemed to be the common opinion was that she was, publicly at

least, saying that he was fine and it was going to ...

CULLEN: Yes, exactly. There was no question about it. As a matter of fact, she argued

very vehemently both with the Kennedy staff and with the Johnson staff, and

I know.... And one of the benefits—and we'll get to this later—^but one of



173

the benefits and one of the things that really got me involved in this thing and

got me where I became somewhat,not a powerhouse, but got to be known by

people, was that during the Salinger campaign, we had the benefit of the

president of the United States and/or the vice president, then a senator who

was going to be his vice presidential candidate [Hubert Humphrey] and then

in the latter part of the campaign, after the August convention, was his

candidate, he was the vice presidential candidate, coming out to California to

campaign for themselves and always Pierre Salinger, and I'm the guy who

happened to be assigned to work with the presidential party, just by luck. Just

by luck. I mean, it was no.... Well, I'll tell you a funny story in a minute.

But going back to this era so we close off '63, the '63 work for the

governor was nongovernmental. It was informational and opinions. He

wanted to know what I thought. I was paid a very fair salary, much more, I

might add, than I was paid when I went to work for the State of California. I

went from making $48,000 a year to making $16,000 a year, so that was a big

surprise. OK? And I had an expense account and I had a brand-new car that

they gave me. And not one cent came out of the Democratic Party. It was all

privately funded.

YATES: So financially, it just went downhill, basically.

CULLEN: Oh, absolutely. I mean, iff hadn't sold my company back in '61, if I hadn't

sold my company, I could never have afforded to gone into the state service.
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Never. I mean, I never could have.

YATES: You were saying about wrapping up '63 and your role in terms ofhow you

were functioning and in what capacity. Going back to what leads up to the

'64 race, what did you come away with from these conversations with all

these people about the kind of information you would pass along to Governor

Brown?

CULLEN: What I felt was that there was really tremendous divisiveness within the

Democratic Party, and that's really what I told him. There was a man, maybe

still alive and maybe he's made an oral history, but if he is still alive, you

should talk to him. His name is Leon Cooper. Leon was very involved.

Another guy, who I want to interview myself for my book, is a guy named

[Joseph L.] Joe Wyatt, and he's right here in ...

Joe is very smart. As a matter of fact, I just happened to see him at the

Pat Brown dinner.

[Interruption]

YATES: OK, just a brief interruption. So I was asking you about what kind of advice

or what could you tell the governor from all these conversations.

CLILLEN: Basically, that the Democratic Party was in great disarray, that there were a

lot ofopinions that didn't jibe with tlie governor's opinion, and that

essentially it might be a goodidea, if something happened to GlairEngle, if

he either appointed himself or ran. He didn't give me any kind of a yes or a
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no on that, but he didn't say he'd consider it or anything else. He didn't

comment on that.

The other thing that I think is important is that the attitude, the attitude

that you got was that we've got to have representation, we've got to hold this

seat, we've got to be a voice in Washington, you know. We're now the

largest state, we're going to have.... And this whole attitude was that we've

got to protect California's interests and it has to be Democratic. We can't

have another Republican.

Now, the funny thing is that the Republican at the time was a very, very

good moderate Republican, a fellow by the name of [Thomas H.] Tom

Kuchel, who was a really good senator, very, very fine senator. But they felt

tliey could never get another Tom Kuchel. I mean, if you look at the history

of the Republican Party and their candidates for Senate, most of them have

been from the ultra conservative wing of the party going back to George

Murphy. I mean, it's absolutely bizarre.

YATES: Yes, there seems to be a turning point around—isn't that what you're

saying—^the mid-sixties, fi-om that point on, of very conservative ...

CULLEN: Yes, the Barry [M.] Goldwater term and that era and the Max Raffertys and

these people that just absolutely were right of Attila the Hun, I mean, and they

were very narrow-minded. They didn't believe in welfare for people. They

didn't believe in spending excess money, "excess money," they called, on
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education. And they didn't believe And they were very, very anti-

immigration. I mean, very, veryultra, ultra conservative people. And the

consequence is they'd win the primary and lose in the general, which was

great for us. But they kept this pattern going for a period of almost twenty

years. Almost twenty years.

Anyway, going back to finish'63. I would report to Mesple. I would

report to the governor. And in terms of the kinds of things, as I say, I would

go interviewpeople who wanted themselves or their brother or their cousin or

somebody, or their wife, to be on the Horse Racing Board or the Athletic

Commission.

There was another woman I should mention, who was a Republican, but

of tremendous help to Pat Brown. Her name was Alieen Eaton, and she

owned the OlympicAuditorium. That's why we named her to the Athletic

Commission. She and her husband, Cal Eaton. Again, a pair of wealthy

entrepreneurs and what have you. Her son got involved in a murder situation.

I forget his name, but that's a whole other different story. Has nothing to do

with politics. But Alieen Eaton was another mentor of mine in the '64

campaign. She gave me a tremendous amount ofhelp. And I'll tell you a

story in a minute, when we get to that point. Til tell you why...

YATES: I want to talk a little bit more about what leads to the actual candidate for the

'64 campaign. So you said you were talking in terms ofjust getting
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informationto pass along. You talked with people affiliatedwith the CDC.

CULLEN: Right.

YATES: Peopleaffiliated with,the state Democratic Partyand all its permutations

down to ...

CULLEN: Andpeoplewhowere not politically active. In otherwords, someof myrole

would be to talk to people. To be honestwith you, I can mentionnames that

wouldn't mean a thing to you and don't really mean much to me. A guy like

Neil Curry. Take a man likeNeil Curry. Neil Currywas an active

Democrat. He was one of the biggest truckers in California. He had a vast...

. I forget the name of the truckingcompany he had. I would call up and say,

you know, who I was. I said, "I'm callingat the request ofGovernorPat

Brown. May I comeand talk to you?" and what have you. "What's this

about?" you know and what have you. Or sometimes the governorwould

make a call, or Mesple would make a call.

YATES: Well, what about What I'm leading to ...

CULLEN: Tell me what you want to get.

YATES: Maybe this is not the appropriate thingto do at this point, but who would talk

to, for example, JesseUnruh or Hugh [M.] Bums? Were their opinions

gathered on ...

CULLEN: Not fi*om me. I have no idea. I mean, I can only tell you.... See, you've got

to realize, my situationin *62 and *63,1 was sort of an unknownperson. I
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mean, I'm not kidding.

YATES: Well, that's what I just wanted to get clarified so I understand.

CULLEN: I had no contact with Jesse Unruh, no contact with any of.... And the other

thing, that's why.... I'll tell you in a minute, that'll probably clarify a little

of this. OK?

YATES: OK.

CULLEN: But I just wanted to give you an overview. The governor was really

interested in protecting that seat. And now, that didn't start until.... I can

tell you this. Kennedy had to call either May or June, because I didn't start

doing that until right after July 4. I know that.

Now, prior to that, I was doing other things in terms of.... I was talking

about these board appointments, the fair boards. And also a little.... The

water problems. I mean, that's when I first got involved with water. I mean,

I went up to people at the Westland's Water District. I mean, who ever heard

of the Westland's Water District? All of these.... I went up to Butte

County. I got to see the state. How many Califomians have been to both

Eureka and Yreka? I mean, I'm serious. I've been to Shasta County and

Amador County. Now, how many have ever heard of Amador County? You

get a thousand Califomians to name the fifty-eight counties ofCalifomia—

few will be able to do so.

YATES: It'dbehard.
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CULLEN: It's next to impossible. And then put them on a map. Forget it. But, you

know, Pat Brown knew every.... He knew somebody in every one of those

coimties. And from 1950 on, every two years he would visit every one of

those fifty-eight coimties. I mean, he was a shrewd politician. And he taught

me that and believe me, I have done.... I'm not an investigator, but I would

meet with reporters or newspaper publishers in places like Fort Bragg, when

nobody knew what Fort Bragg was. Or as I say, Emeka. Or I'd go to....

How many people go to Redding? But those are some ofthe things that I did.

And tlie most, I think, I had an ability to talk to people. It's worked. And

that's what the govemor saw and that's what he had me doing.

Now, I had no status in the State ofCalifornia or with the Democratic

Party. I was told to stay away from the Democratic Party, specifically to stay

away from the Democratic Party.

YATES: By who? Who told you that?

CULLEN: The govemor and Frank Mesple told me, "Forget the stmcture. We know

what they're doing, or we hope we know what they're doing. Stay away from

them. We don't want them to know that we have somebody out there getting

our intelligence." OK? So this was a role that.... Gene Wyman, I think,

was the state chairman at the time ...

YATES: You did mention, I thinlc, though, you did talk to him and Carmen Warschaw.

CULLEN: Oh, absolutely.
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YATES: I see what you're saying.

CULLEN: But the thing is, they had no idea I was working for Pat Brown. Not at all. I

was getting information, to say, "What is yoiir opinion on this thing?" you

know. I had a spiel. [Laughter]

YATES: I was going to say, they didn't ask you why did you want to know?

CULLEN: Oh yes. And I had a very pattern thing that we're trying to find out.... I was

an easterner at that point in time. Some of them knew who I was. I mean,

they'd met me and what have you. I worked with Joe Cerrell. Joe Cerrell, at

the time, ,Iwas specifically told to stay away from him because he was the

executive director of the Democratic Party. So they want me to be involved

in the workings. I mean, nobody knew who was a Jesse guy and who was a

Pat guy at that point in time.

Nobody knew who was going to shift their alliances, and people were

looking at.... Here's a mid-term election for the governor. I mean, he's got

a free ride. He's not running. He was elected in '62 for four years, so nobody

thinks he's.... So what I.was doing was gathering information for him, but

not telling people that's who I was working for or why I was doing it. OK?

Now, having done all that, having said that, there were other reasons.

Now, in certain instances, like with a man like Joe Alperson, who was a very

active Democrat, but he had nothing to do with the political machinery....

Larry Lawrence, who I mentioned, owned the del Coronado Hotel, I worked
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closely with himbecause he was sortof a big macher. Are you familiar with

what a macher is?

YATES: No.

CULLEN: It's a Yiddish word for powerhouse. OK? He was a big mac/ie?-in San

Diego County, andhe owned the del Coronado Hotel, whichwas an iconof

the State of the California, and still is. I mean, it's still going. It was built in

the 1880s.

YATES: So they were more the component of the fund-raising to support Democrats.

CULLEN: Not only fimd-raising, but I would also meet with businesspeople. I

mentioned Neil Curry. I would call people up and introduce myself, or I'd

write them a letter—^I have copies of all these letters.

YATES: Let me ask you, on a personalnote,before we leave 1963,ofcourse JFK is

assassinated, and I just wanted to get your take on where you were when that

happened and what your thoughts were.

CULLEN: OK. I was driving down Rodeo Road. Not Rodeo Drive. Rodeo Road just

north of South Central Los Angeles. I'd been on Firestone Boulevard. I was

at a meeting down there in sort of the Bell Gardens, Bell [Gardens]-Cudahy

area down there, and had the radio on in the car. And I didn't even remember

what the announcer was saying, "There's been an attempt made on President

Kennedy's life in Dallas," and what have you.

I pulled over to the curb right away, "What the hell is this?" So I pulled
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over to the curb and I just parked and kept the radio on, and then they

announced that he was dead. I think the first thing was disbelief. I mean, I

just...

[Interruption]

YATES: OK. We took a moment. I was asking about JFK and the assassination.

CULLEN: Right. And it reminded me of something that happenedin the *52 campaign.

And what people don't realize, mostpeople don't realize, that, you know,

here you had a UnitedStates senator, his namewas Henry Cabot Lodge, who.

... There's poems,you know. The Saltonstalls so to speak only to somebody

and the Cabotsspeak only to God. So here he was, Henry Cabot Lodge, he

was a Cabot and a Lodge. I mean, these are two of the most prestigious

families in Massachusetts, went back to the Mayflower. I mean, his father

[HenryCabotLodge] had been a senator, he was a senator, and he's got

fourteen years of great service to the Stateof Massachusetts, and here this

young congressman out of nowhere, an IrishCatholic to boot, is running.

What nobody realized is that even though Henry Cabot Lodge would have

been a good senator, he did something that alienated the western

Massachusetts wing of the Republican Party, because instead of supporting a

goodconservative candidate likeRobert Taft, Mr. Republican, forpresident,

Henry Cabot Lodgewas managing DwightD. Eisenhower's campaignfor

president. How could this great conservative leave Bob Taft andwork for a
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general, an armyguy, a military man? What arewe doing making a military

manpresident? That's terrible. Separation of the armyand the navy, blah,

blah, blah.

So anyway, that littlenuance in conservative Republican peoplein

western Massachusetts was what the Kennedys wanted to blow up. That's

why I was out making speeches in North Adams, in Pittsfield ...

YATES: Yes, I remember you saying the conservativepart of Massachusetts.

CULLEN: Absolutely. Because this is the people I was telling them, "How can you

support a man likeLodge, who gave up his conservative heritage to do this

military man as president of the United States, and tum his back on Mr.

Republican, Robert A. Taft?" That was my mantra. That was my speech.

And then I'd go into this Kennedy thing, why they should elect Jack

Kennedy. And thank God, that had So that's where I really got involved

in the Kennedy campaigns.

YATES: A true believer, it sounds like.

CULLEN: Yes, and that's the.... So it was. . .. Excuse me. Would you tum it off

again?

YATES: Yes.

[Interruption]

OK. You were remembering something.

CULLEN: I was remembering I pulled over to the side of the road, and when I heard that
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he was dead, I just couldn't believe it. I had met Congressman Kennedy and

rd worked in his campaign for Congress. I'd worked on his campaign for the

Senate. As a volunteer, I might add. But here's a man I knew, who was a

beloved president, who.... I was at his inauguration.

YATES: Oh, were you?

CULLEN: Oh yes. Oh yes. Oh, what a cold day that was. I think I showed you my

license plate. I've got one of GovernorBrown's and one ofmine.

YATES: Yes, I know you showed me one, but now I can't remember.

CULLEN: I've got them both. I've got Governor Brown's license plate and my license

plate from the.... But it was so cold.

And it hit me, you know, this great tragedy, and I didn't know that much

about Lyndon Baines Johnson. I really didn't I knew that he'd been a great,

great success as majority leader of the Senate. I knew that he was made the

vice presidential candidate because Jack Kennedy felt he could get the

southern vote, which is true and it happened. Kennedy was a brilliant

politician. He was a great strategist, and he had good people around him. I

mean, really. Larry O'Brien was probably the smartest political operative of

that era. Then he had people like Schlesinger.... I mean like.... What's his

name? Arthur [M.] Schlesinger. Junior, not senior.

YATES: Right.

CULLEN: Anyway, I was just overwhehned by it. As a matter of fact, I didn't continue
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the rest of the day. I went home, and MaryAnne and I just sat around

drinkingall night. It wasjust unbelievable. Then like everybody else, I

guess, we turned on the television andwe watched the proceedings. It was

just sort of overwhelming. Overwhelming.

YATES: Well, that was not exactly a side note, but obviously such an important event,

both forpersonal reasons aswell as whathappens in terms of the Democratic

Party. Tm just wondering, then, maybe to getback to what youwere doing

for Governor Brown then. So what happens next, when you get into '64?

CULLEN: Well, a lot happens in terms of.... It wasreally, I think chaos happened in

terms of the country. Oh, I'm sorry. Chaos didn't happen because there was

a smooth succession. Johnson handled the transition very, very well. And I

must say, Jacqueline [Bouvier] Kennedyjust outdid herself. I mean, she

really outdid herself, and she and Bobbyplanned that entire funeral. I mean,

nobodyhad anything to saywithout theirpermission. She engineered that

magnificently, and it was a great tribute to a president. It was just a

marvelous tribute.

Anyway, fast forward, I made a couple of trips up to Sacramento, two

trips that I remember, in '63, to Sacramento. Thenin January of '64, we had

a meeting. The governor.... I'm not sure ifhe'd been to Hawaii. He was

somewhere for Christmas. I don't remember where, whether he went to

Hawaii that Christmas or not, but he was away somewhere.
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Anyway, in probably the second week of January, I was calledto

Sacramento and therewas a meetingof, again, the governor. Hale Champion,

Mesple, DonBradley, DonMuir, Bernard Titlebaum, myself. I don't think

Joe Cerrell was there. He may have been. No, no, he was not there. He was

not there. And we talked about what was going to happen in the Senate

campaign. That was the crux of thewhole thing. Andthe decision wasn't

really made to back anybodyat that point in time.

Then again fast forward andwe're in February. I don't rememberexactly

when, but anyway, I got a call at my house in Westwood from Bob Kennedy,

who was then the sitting attomey general. He said, "Frank, I'd like to ask

your help." I said, "Bob,you've askedmy help a number of times, but I

haven't had much to do. What do you need?" He said, "Well," he said,

"you've got to keep thisunder your hat for rightnow, but," he said, "Pierre

Salingeris going to run for the Senatein California, and I want you to work

for him."

So I said, "Well, Bob," I said, "I don't know. I'm doing some work for

Governor Brown right now." And he said, "Frank, this is important." He

said, "I'm going to have Pierre get in touch with you when he comes out

there." So I said, "Fine." So anyway, he asked me to keep it a secret, but I

had an obligationto Pat Brown, and I was really torn. I spent about a week..
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YATES: Yes, that's an awkward situation to be in, it sounds like.

CULLEN: So what I did was not tell the governor about the call, but what I did is put

together my list ofpeople that I asked the governor what he thought about

these people. One was a guy named Dick Graves, Richard Graves, who'd run

for governor, and another one was a guy named [Richard] Dick Richards, and

another one was a guy was a guy who happened to be named Pierre Salinger.

YATES: This was your list of possiblecandidates.

CULLEN: Yes, my list ofpossible candidates. And to muddy the waters up a little

more, I mentioned somebody who was not even considered, who was

currently thinking ofrunning for Congress, had announced for Congress in

the Riverside area, but had never been in politics, but he came from a very

wealthy family and he had a very magic name. His name was John [V.]

Tunney. So I put this list together. [Laughter]

YATES: But Alan Cranston wasn't on the list?

CULLEN: Yes, he was.

YATES: Oh, he was.

CULLEN: Yes, but I capped the list with the sitting controller of the State of California.

YATES: Oh, I see. OK.

CULLEN: Who I know that had already said, back in '58, that when the opening came,

he wanted to run for the Senate. I did a lot ofhistory reading myself, see. I

did a lot of.... I'm talking, in those days, I had to know what I was dealing
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with and who I was talking to and what I.... And I had met Alan Cranston

and I had talked to Alan Cranston.

I went into Alan Cranston's office, out of nowhere. I mean, I just called

up and said that I was writinga book and that I wanted to talk to him about

his view on Califomia politics; would he give me an interview. [Laughter]

And he did. He was marvelous. I mean, he told me all sorts of things. He

gave me his view of where.... You know, some of the things that Pat is

doing wrong with Jesse, and a lot of things Jesse is doing wrong with Pat.

YATES: So this is when he was controller?

CULLEN: He was controller. So anyway, I had a nexus here to work with. So Pierre

was sort of....

YATES: So you gave this list to Govemor Brown?

CULLEN: I met with Govemor Brown, I told....

YATES: Sometime in Febmary, then.

CULLEN: This is late Febmary. It was late Febmary. Late Febmary.

YATES: OK. Then what happened?

CULLEN: Well, I said, "Govemor," I said.... Because there was a question, there was

another thing that happened at the time that coincided with this, and that is

that my mentor had only agreed to do this thing for a year. The guy was

paying me $48,000 a year and gave me a car. OK? To do Pat's work.

YATES: You're talking about Frank Mesple?
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CULLEN; No, I'm talking about the man who paid my salary. [Laughter]

YATES: Sorry. OK. You said mentor, so I...

CULLEN: OK. I used the wrong term. No, the mentor was Mesple. I used the wrong

term. OK?

YATES: That's why I jumped to him.

CULLEN: No, no. You're right. No, no. Frank didn't have four cents to rub together.

He was a great mentor, but he had a hard time. I mean, the poor man.... I

don't think Frank was making $26,000 a year. He had a wife and three kids.

Of course, in those days that wasn't chopped liver, but it was not any good.

YATES: And he probably worked constantly.

CULLEN: Worked constantly and he also taught He needed extra income. He taught

down to Fresno. He taught at [University of California] Davis. He taught at

Sac[ramento] State [College]. I mean, he was doing anywhere he could get

extra income.

YATES: So I'm sorry. So back to what you were talking about.

CULLEN: So I had a cutoff all of a sudden that I was losing my support.

YATES: That was supposed to last for a year, you said.

CULLEN: Yes, it was for a year, and the year was up, and the people—it was a father

and son team—owned an insurance company and they supported the efforts.

OK?

YATES: OK.
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CULLEN: They were known to the party because they were big contributors, but they

would have nothing to do with Democratic politics as such. They just wanted

to be close to the governor and that's what they were. OK? And they were

from here in Los Angeles. Ifyou want to look and try and find out who they

are, fine. I'm not going to tell you. OK? No, I'm serious. Tome, it's

nobody's business. I mean, it was an era that these things were perfectly

legal. I was not working for the state. I was gathering information and, yes, I

was getting my marching orders from the governor and his legislative

secretary, but.... I also—let me tell you—^I also did some work for this

company, this life insurance company, becauseI had had a long historyin life

insurance. I used to sell.... I mean, I had my company. And that's really the

guise that they hired me under, but I was doing other things for them.

YATES: So this coincides the ending of the financial support for this period.

CULLEN: For this period for my work. OK?

YATES: We'll leave it at that.

CULLEN: Right. OK. Through this list with the governor, I went to the governor's

office. I sat down with this list and we went through it, and he said, "Oh,

Pierre will never give up his job in the White House. That's ridiculous."

Then he gave me all the reasons why these people wouldn't.... Except Alan

Cranston. He said, "Alan probably will take a shot at it." I mean, he's got a

free ride.
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YATES: So you were saying that hewent through the list and basically everybody else

he didn't think ...

CULLEN: The only one he thought was worth ...

YATES: Would be a serious . ..

CULLEN: Would be electable because of either name identification, financial support,

what have you. You know, are you familiar with inheritance tax appraisers?

Do you know what that term means?

YATES: I have a vague understanding.

CULLEN: OK. Well, inheritance tax appraisers were a division of the. . . . Thank God

it's been done away with now, but they were civilian people who worked for

the controller of the State ofCalifornia,by appointment, and their duty was to

appraise inheritance taxes for the State of California. And theygot a fee.

And some of those guys made $200,000 a year. I mean, they were just

absolutely.... And they were all big contributors to the controller.

[Laughter]

YATES: Yes, I know. This is mentioned .. .

CULLEN: OK. So it wasn't illegal, but it wasn't proper.

YATES: So areyou saying, then, that Governor Brown felt likehe had the financial

support to run?

CULLEN: Felt that Alan Cranston had the financial support or could get the financial

support to mount a campaign andhe had a free ride. He was the sitting
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controller. So what the hell? Ifhe lost, what difference did it make? He was

still going to be controller. So that was the governor's thought and he thought

Alan's going to run.

YATES: So this is the end of February.

CULLEN; This is the end of February. So then I get a call from Pierre Salinger saying

that he was calling at the suggestion of Bob Kennedy—^he didn't know me

from a hole in the ground—and would I go to work for him. So I said, "Mr.

Salinger, I'd love to meet you and love to talk to you." And I said, "Right

now," I said, "I've been doing some work here in California," and I said, "I

know a little bit about the political situation and I worked in Governor

Brown's campaign as a volunteer in '62." I said, "If there's anywaythat I

can help you, I'll be happy to. But let's talk."

So he came out and he met with Don Bradley, I know, and he met with

me. I don't know who he met with. He met with Bob Six. He was very

close to Bob Six. He met with Gene Klein. He met with Gene Wyman. He

met with Jesse. I mean, he and Jesse were very good friends, incidentally,

because as you know, that era, Jessewas closer to Kennedythan Pat was.

YATES: Right. Right.

CULLEN: So anyway. And see, I was not a part of that cabal at all. I mean, I was an

outsider. I mean really an outsider.

So anyway, he asked me to go to workforhim, andI said, "Well,what
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will you do?" And he said, "Well, the first thing you do, you don't get

involved with the party." He said, "I want you to come in there and we'll pay

you, but," he said, "you're not a part of anything." He said, "You're just a

guy that I recommended." And he said, "I want you to keep your eyes and

ears open and let me know what's going on." [Laughter]

YATES: I see a pattern here.

CULLEN: Yes. So that's what I did. So I became the headquarters manager for the

Salinger campaign. I was the guy who set up all the headquarters all over the

state.

YATES: Now, when did you start doing that?

CULLEN; In March of 1964.

YATES: So once he's actually officially...

CULLEN: Well, he announced, I think, March.... I was going to say 18 or 19, but I

forget. My meeting with him was actually late February. Then he came out

in.... March 3 was the first time, when he was meeting with everybody,

before he came out. He met with me in late February. I think 27, 28. It was

toward the end of February. And I gave him a commitment.

Then I called the governor up and I said, "Governor, do you mind if I go

to work for Pierre Salinger?" And fi-ankly, I was tired of doing what I was

doing.

So he said, *TSlo, I have no objection." He said, "Do you think he can
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win?" Ofcourse, the rumor was out and what have you. Anyway, so he said,

"No." He said, "But Alan Cranston is going to run," and he said, "I may have

to support Alan Cranston."

I said, "Governor, whatever you do, you do, but," I said, "Fve been asked

..." And I didn't tell him about the Bobby Kennedy call. I said, "What I

want to do is I want to work for Pierre Salinger."

He said, "Fine. So we'll talk when it's over." The primary.

So that happened, and as I say, I was the headquarters managerand I did

everything from.... In those days, you know, I bought all the material,put in

the teletypemachine, put in the phones. I mean, I knew how to do all that

stuff. And myboss was Joe Cerrell.

YATES: I was going to ask you who you were working with most closely.

CULLEN: I worked with Joe Cerrell and Don Bradley. Andl'd worked for Bradley

before in the '62 campaign, because he was the campaign manager of that

campaign. So Bradley knew me and he knew Pierre very well.

YATES: And Tm sorry, what was Joe Cerrell's function?

CULLEN: He was the deputycampaign managerof the Salingercampaign.

YATES: OK. And Don Bradley was the . ..

CULLEN: Campaign manager.

YATES: ... campaign manager. OK.

CULLEN: He was the main honcho. But the thing is that Bradley had run the Brown
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campaign andhe alsowas deputy campaign manger in the '58 campaign, so

he has a long history and he was the premierDemocratic campaignmanager

in California. He was the star. I mean, they paid him $100,000 a year. I

mean, that was unheard of in those days, but that's the kind ofclout he had.

And he andPierrewere good friends. Theywere both from San Francisco.

They'd known eachotherfor twenty-five years. I mean, it was a natural,

natural thing.

And one of my otherroles was I got to be the deputydirector, ifyou will,

of the field staff. Joe Cerrell ran the field staff. Joe's assistant was a guy by

the name of Chuck Winner, who later went to work for the govemor. He and

I both went to work for the govemor at the same time. He became the

southem California secretary to the govemor.

Chuck is now a multi, multi millionaire. He has 320 ballot campaigns

intemationally. He runs ballot campaigns all over the world and in I don't

knowhowmanylanguages. He's gothis ownBerlitzschool. But Chuck is a

great guy. He's an old friend.

YATES: So you worked with these people.

CULLEN: I worked with Joe Cerrell, Chuck Winner. One of the guys who's famous

now who used to work for me is Harvey Englander. Another guy is Corey

Bush. Anotherguy is the former assemblyman Dave Elder. They all worked

for me. [Kenneth] Ken Cory. Ken Coryworked for me. So I mean, we had



196

an incredible staff. Bernard was working that campaign. I mean, we just had

an incredible....

YATES: So youbasically wentgung-ho once Salinger announces Marchwhatever, 19,

aroimd.... You just go full bore.

CULLEN: Full bore. As a matter of fact, I worked twelve, sixteen hours a day from, I

would say, the endof March, probably just beforethe end of March, until

electionday. I mean, again, I supplied all the motor pools. I mean, I had, I

don't know. Arrow Chevrolet.... I got every field deputy a car. I got every

field deputy a gas card. Union Oil 76 card, as a matterof fact. At one time—

this is God's honest truth—at one time, I had the largest single bill on my 76

credit card that you could imagine, becausemy credit card on the Salinger

campaign in August of 1964 paid for the fuel for a DC-9 to flyback andforth

to—God's honest truth—^to Washington.

YATES: How much was it?

CULLEN: I forget. I have no idea.

YATES: It was huge?

CULLEN: Oh, it was huge. It was thousands ofdollars. I mean thousands of dollars. I

mean, it was just.... But you knowhow they did it? I called up the president

ofUnion Oil and I said—to Fred Hartley—and I said, "Fred," I said, "We

don't have the moneyto pay for the gas. The campaigndoesn't have it. Can

I put it onmycredit card?" He said, "What are you filling up?" I said, "A
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DC-9." [Laughter] And he started to laugh. He said, "You're bullshitting

me." I said, "No, I'm not." [Laughter] So Fred approved it.

YATES: Hold that thought.

[End Tape 5, Side B]

[Begin Tape 6, Side A]

CULLEN: So anyway, the bottom line is we won the primary, and the primary.... There

were three other candidates, but the real candidate was Alan Cranston.

What's important to note here is that I personally know, today, families,

Democratic families in California, who were split in that campaign and still

do not speak to each other, brothers and sisters and mothers and fathers who

just literally do not speak to each other because of that campaign it was so

vicious and so—within the Democratic Party. Forget the Republican. Forget

George Murphy and anybody else.

YATES: We're just talking about...

CULLEN: We're just talking about the in.... It was so vicious. Also, both sides had

spies planted in the other campaign, literally. One of the people—^I will not

mention this lady's name, but she was absolutely a true Mata Hari. She was

incredibly beautiful. She could have been Miss World. I mean, she was

absolutely the most beautiful woman you'd ever want to see. And she

became one of Don Bradley's personal secretaries. And she was working for

the Cranston campaign. [Laughter]
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YATES: When did you find that out?

CULLEN: Day after the election. [Laughter] No, actually we found that out about a

week before, and we fired her. We fired her.

YATES: But it sounds like you guys were doing the same thing.

CULLEN: Yes, we were. Yes, we were, but we didn't have the sophistication they had,

though. Pierre had a fnend, actually, from San Francisco, who was working

in the San Francisco office of the campaign, but the stuffwas really done

down here, the Cranston campaign. Cyr Copertini and I worked very, very

closelyon this campaign, and you may want to look at her.... She may have

alluded to this.

YATES: I didlook at her interview,^ butnowI don't remember that specifieally. I'll

have to look at it again.

CULLEN: OK. And there are wonderful stories about the Salinger campaign

[Interruption]

YATES: So you mentioned the primary happens. Salinger wins.

CULLEN: Primary happens. Salinger wins.

YATES: People felt very divided within the Democratic Party about this.

CULLEN: There was a tremendous schism within the party, and I can say, without fear

1. Cyr Copertini, "Campaign Housekeeping, 1940-1965," an oral history
conducted 1986 by Gabrielle Morris, in California Democrats' Golden Era, 1958-1966,
Regional Oral History Office, the Bancroft Library, Universityof California, Berkeley,
1987.
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of contradiction or retribution, that Pierre lost because a large segment of

liberal Democrats walked away and didn't vote. And if they'd voted....

YATES: How quickly did you get a sense that this was....

CULLEN: Oh, immediately. I mean, immediately. Also we got a sense of trying to set

up One of the things I also did throughthe women's division, through

Carmen Warschaw and Dorothy Colton and Alieen Eton and Trudy Owens—

I mean, these were wonderful women—^we would work with them to put on

events for Pierre. Well, forget it. I mean, not much of those people did it, but

so many other people did not. I mean, some of the other people that were

stalwartparty members, and theysaid, "Well, we just don't have time right

now." They just gave all excuses. Theydidn'tsay they weren't going to

vote. They didn't say they weren't going to support him. But they weren't

there. They didn't come to organizationmeetings. They didn't support....

So you saw this thing growing and growing and growing. And then a lot

of the media people, guys like Bill—oh, what the hell was his name?—^Bill,

Bill, Bill, Bill, Bill, Bill, Bill, Bill, the media director. Well, Harry Lemer. I

mean, these guys were saying, "Pierre, put that goddamn cigar away. Don't

smoke a cigar in public. You're giving a bad...He'd smoke these Cuban

cigars that were that long [gestures], I mean. And he'd throw ashes

everywhere. He was indifferent to people.

[Interruption]
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YATES: OK, so Salingerwins the primary, but it's clear right off that he's not goingto

get the support from the Democratic....

CULLEN: Of a lot of people. Well, he got the supportof the Democratic establishment,

and he got very strong supportfrom Jesse Unruh,because Jesse Unruh was

very much a Kennedy man, and the Kennedy familyurged Jesse's support.

And that was one of the few times, from mid-June until the first week in

November, that the Brown contingent and the Unruh contingent worked in

harness, and I mean together, and I mean day by day.

YATES: To try to get Salinger elected.

CULLEN: To try to electPierre Salinger. AndJesse andFrankBums and SteveSmith

and a lot of the ... And the Dragon Lady, Carmen Warschaw, and, you know,

Trudy Owens, and all sortsof.... The peoplewho were sort of in the middle

came in, and really it was a joint effort and a very, very dedicated effort. On

the same token, there was a large segment of the population who were

Democrats, who voted for the controller, who decided that he was undoneby

Salingercoming in as a carpetbagger period and a Washingtonian, which he

really wasn't.

He grewup in Califomia, was a famous San Francisco Chronicle

reporter, but he went to Washington to work for, actually, for Bobby

Kennedy, who hired him to work on the SenateLabor [and Public Welfare]

Committee, and then he worked for Jack Kennedy in the campaign. He was
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the press secretary of the presidential campaign, and then became press

secretary of the White House.

YATES: What did people like Don Bradleyand Joe Cerrell do to try to counter that

carpetbagger image?

CULLEN: Oh, we did a lot. We did a lot of speechifying. Matter of fact, we were all

out. They put us in.... My first political speech was ... Pierre Salinger was

supposed to speak in 1964 in Van Nuys for a young assemblyman who was a

young man running for the assembly, who was a staff member of Jesse

Unruh's. His name was Robert Moretti, Bob Moretti. And Bob and I

appeared on stage. Bob was running for assembly in the San Fernando Valley

district, and I was there representing Pierre Salinger, because Pierre had to

cancel his appointment. It was in late August. Pierre, by that time, had been

appointed [to] the Senate. Let me go back to that for a minute.

YATES: Yes, would you? I wanted to ask you about that.

CULLEN: This is a very, very important part of the era. This division.... I think to

answer your one question, why did Pierre lose. Number one, he had a bad

personal image. It was reported he was a womanizer. It was reported that he

couldn't keep his hands off women. I say, "It was reported." I have no first

hand knowledge of that.

However, he also did something that offended a lot ofpeople. We had

the Cuban embargo full in place. We've had the Cuban Missile Crisis only
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two years beforethat. Three years—I forget whenit was—three years before

that. 'Sixty-two, I believe, was the CubanMissile Crisis.

YATES: Yes, it was. October. Yes.

CULLEN: So we're now in '64, so it's not quite two years. But Pierre went around

smoking Cuban cigars and tellingpeoplethey were Cuban cigars. And they

were Jack Keimedy's Cuban cigars. And they were. I mean, Jackie Kennedy

gaveeveryone of thepresident's cigars to Pierre Salinger, andhe hadboxes

of them. I still have some in my storage locker. I swear to God, I do. And so

I got about six ofPierre's cigars that were Jack Kennedy's cigars. I wouldn't

give them up if my life depended on it. I mean, those are part of history. But

Pierre went on, and he would go, and people [would] say, "Oh, put out that

cigar,Mr. [Salinger]." And he'd say, "Well, this cigar can't be replaced, and

I don't want to put it out." Said, "What do you mean, it can't be replaced?"

"Well, it's a Cuban cigar. You can't get cigars from Cuba now. This came

from President Kennedy." And he'd tell this out in the public, and it

offended people. And Pierre was very arrogant. I think Pierre had the idea

that he was really the fourth person ofthe Blessed Trinity. I mean, he had

that feeling about him,

YATES: Well, I'm curious, not that you can answer this specifically, and as I

remember, the race was pretty close between Cranston and Salinger, in terms

of the number of votes.
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CULLEN: Very close.

YATES: And so do you have any sense ofwhy at that point he was able to be the

successful Democratic candidate?

CULLEN: But he wasn't the successful Democratic....

YATES: No, for the primary, I mean.

CULLEN: Oh, for the primary.

YATES: At that point....

CULLEN: Yes, because he had the Kennedy image. Number one, he had the Kennedy

image. Alan Cranston had gotten tremendous votes in'58 and in'62. I mean

wonderful votes. Alan had his own network, and Alan was assured that he

would win. I mean, Alan was confident that he would win that campaign.

But frankly, I think we—and I'm not being facetious here—outsmarted

them by working harder than they did. We established more rallies. We went

to more American Legion Halls. We went to more PTA [Parent-Teacher

Association] meetings. We went out. We had a field staff that wouldn't stop.

You had Ken Cory. You had Harvey Englander. You had Corey Bush.

You had Dave Elder, who went on to be in the assembly. You had Chuck

Winner running that operation. You had Joe Cerrell, who probably knew

more about the workings of the Democratic Party than anyone else.

Now, he, at that time, now, he took a leave of absence, or maybe he

didn't. I don't remember this, because there was another man, a Jesse guy,
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who worked, by the name of LarryFisher. Larry Fisher, I think, at that time

was the executive director of the Democratic Party. So we had the official

party support sub rosa.

In other words, they were actively working for Alan Cranston, but a lot

of them voted for Pierre Salinger, because they either had a Kennedy

connection.... So, I mean, that's how I feel... and it was very close. But

we won. We won. And we surprised everybody by winning, and especially

we surprised Alan Cranston. I mean, Alan couldn't believe he lost. Could

not believe he lost.

So, anjway, does that answer your question?

YATES: Yes, it does. So, OK, so there's this period, June to November....

CULLEN: Well, what happened is, the June to November, Bradley took a small vacation

afterwards. Pierre took a vacation. We saw this as the doldrums. We wanted

to get ready to go, and then ready. We started work back again right after

July 4, although I worked all through that whole time.

YATES: And I know Salinger was appointed August 4.

CULLEN: August 4, that is correct. So what happened was.... This is important,

because this is the great transition. The governor of the State of California

has the authority and the duty to appoint a senator if a senator dies in office or

resigns or becomes terminally ill and unable to operate, blah, blah, blah, blah,

blah. So he had that opportunity; he had that power. This illness of Clair
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Engle's gave him the opportunity, because, I believe it was July 30 that Clair

Engle died. It was the 29th or 30th of July.

YATES: Yes. I don't have that date.

CULLEN: Yes, but I think it was July 30 that he died. But it was predictable, because

Kennedy had told the governor, and Johnson had told the governor, and it

was just the time.

As a matter of fact, I think the world would have been different had he

died before the primary, because I think Pat Brown would have appointed

Alan Cranston to the United States Senate. That's my thinking; I don't know

that that's the case. Pat never said that to me. But Alan has said it to me, and

Alan has always felt that, "That SOB should have died six months earlier."

[Laughter]

YATES: Well, you do get the sense, as you mentioned earlier, that Pat Brown was

supportive of Alan Cranston as a candidate.

CULLEN: Absolutely. And not only that, he was actively supporting. I mean, Pat made

speeches for Alan Cranston. He never lifted a finger to help Pierre Salinger.

But once Pierre won, he rushed to Pierre's aid, and there was a private dinner,

as a matter of fact, that I helped set up. So there was a private diimer two

days after the primary election, with all of the powers that be, and I mean,

you're talking about Jesse Unruh; you're talking about Pat Brown; you're

talking about Lou and Carmen Warschaw; you're talking about Gene Klein
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and his wife Frances; you're talking about Gene Wyman and Roz.

A lot of these people, incidentally, didn't speak to each other. [Laughter]

But they were all there, and everybody got behind Pierre. And I say

everybody in that group is another group ofDemocrats who just said no, and

they walked away, or if they didn't say no, they didn't cast their vote and

never gave a nickel. So, you know, that's a reality.

The other problem we had is that we sort of ran out of money toward the

end. I mean, we didn't have enough money because there was a feeling....

The motion picture community is very, very tight, and the man we were

running against, George Murphy, who won the Republican primary, was not

known politically, but he was sure as hell known in the movie industry.

And there was a man who was a senior vice president, or maybe even

vice chairman, I forget which, ofMCA at the time. His name was Taft

Schreiber, and Taft Schreiber was like the number two man to Lew

Wasserman. Well, Lew Wasserman was the Democratic icon, and Taft

Schreiber was the Republican icon in the movie industry, and I mean the

whole movie industry. They replaced the Louie B. Mayers and Harry Cohens

of that world.

So you had this tremendous support, even from Democrats in the movie

industry who supported George Murphy because he was one of theirs. We

didn't tumble to that. Even Lew Wasserman never thought of that. I mean,
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Lew Wasserman thought that what he asked people to do, they would do, and

for the most part, they did. But they thought, "Oh, it'll be great to have one

of our in."

Well, a lot ofpeople, even union people who belonged to lATSE

[International Alliance ofTheatrical Stage Employees and Moving Picture

Machine Operators of the U.S. And Canada], were voting for George

Murphy, without our knowledge. They were giving us lip service, but when

you look at the precincts and where the votes were and where these people

lived, you know damn well they voted for the other guy.

So, I mean, these are the nuances ofpolitics. It's very hard, and you can

spend time, as probably you do, going over what the count is in each one of

these races. Whether it be a primary or general, you want to know what

happened, and then you want to know why. And you know, the whys are

sometimes very, very difficult to find.

But I can tell you why we lost a good part of Santa B^bara, because

Pierre made an ass ofhimself up there at a dinner. He almost got drunk, and

he almost burned a woman with his cigar. I mean, he was a jackass. I'll say

that. He made a real....

YATES: Why do you think he wanted to run for the U.S. Senate? Did you get a sense

of his real commitment or why?

CULLEN: Yes, I really believe that Pierre thought that.... Pierre looked upon
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himself—and I'm not kidding in this—as the fourth person of the Blessed

Trinity. I say that to give you the power he thought he had. You've got to

realize that the press secretary of the presidentof the United States is the

spokesman of the United States of America. Herehe's had almost three years

of unalterable power. He's the guy Nobody, nobodycan keep him out of

the Oval Office. Nobody, except the president.

I mean, Kenny O'Donnell could say,"No, Pierre, you can't come in."

AndKenny's going to standthere withhis armsup and two Secret Service

guys, and Pierre says, "The president wants to see me." And those guysmove

out of the way.

Or theypickup the phone andsay, "Mr.President, can Pierrecome in?"

And if the president said yes, that's the access Pierre Salinger had. I mean,

I'm telling you, this guywas power, and it went to his head, in my opinion.

YATES: It gave him a sense of confidence?

CULLEN: It gave him a sense of.-... There's an interesting thing, and this hasbeen

alluded to, that otherpeople saidit at othertimes, andmaybe they did. I have

no idea. But the day after Pierre lost, Don called a meeting ofthe senior staff

in the conference room of the headquarters, which was at Fifth and Western.

We went in, and there on the chalkboard in blue and white chalk, both

together, "Thepeople have spoken. The stupidbastards. Don Bradley."

And the "stupid bastards"werebecausehere's a man who had open
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sesamein the wholeWashington area. There was not a cabinet secretaryhe

couldn't pick up the phone and say to [RobertS.] Bob McNamara, "Hey,

Bob, this is Pierre. I need yourview on this." Or he could get to everyone of

President Johnson's senior officers, firom his chiefof staff to his valet. I

mean, Pierre had that... And GeorgeMurphy didn't even know where

Washington was. I meaii, he knew it was there on the map; he'd neverbeen

there in his life. I mean, this was incredulous. To me, it was incredulous that

here was a man with this unbelievable access, with this knowledge ofnot

onlypolitics,but government, becausePierre was the guy who had helped the

president write his speeches and help in passing the bills for Congress.

Pierre did an awful lot in sending the president's message to the

Congress of what he wanted to do. So he knew the speaker. He knew the

majority leader. He knew eveiybody who was anybody. George Murphy

didn't know anybody under God's green earth.

YATES; So he should have won.

CULLEN: Of course he should have won. And California would have been a different

state had Pierre won. There's no question. Because we lost, California lost

the power of that Senateseat, becauseLyndonJohnson paid absolutelyno

attentionto Murphyat all. He may have been Joe Monarache, the midget. I

mean, there was no way that Lyndon Johnson was going to listen to George

Murphy. I mean, it just doesn't happen.
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I mean, it's an impossibility, and as a matter of fact, it wasknown—and

you've got to look at this. InRiverside County—and I helped set thisup—in

1964,PresidentJohnsonappeared in Riverside, and it was one of the biggest

rallies we everput together. Andhe saidjust what I said to you. President

Johnson said, "You Califomians,"—andI'm paraphrasing him; I don't have a

copy of the speech. "You Califomians have to realize, Pierre Salinger knows

everything about Washington, knows everybody in Washington, and is a

closepersonal friend of thepresident's. Themanwho's running against

him,"—and that's why I quoted him—"doesn't even know where Washington

is, and probably doesn't know how to get there."

So here's the president of the United States saying .. . But we lost that

area for Pierre, but we won it for John Tunney. Figure that out. The

president won it. Tunney won it. Pierre lost it. Why? Because Pierre

alienated people. There was a family out there...

[Intermption]

YATES: Becausewe're getting near the end of the time, [why don't we] wrap up this

part of your, shouldI say, career, workingon the Salingercampaign. And

you were going to say something?

CULLEN: As I going to say, the most important thingI think I did for the Salinger

campaign is that Don Bradleyaskedme to help engineer a flight. What had

happenedis, as we were saying, ClairEngledied either on the 29th or 30th of
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July, which immediately gave Governor Brown the opportunity to appoint his

successor. Well, naturally, the people had spoken, and nominated ...

[Interruption]

YATES: Youwere saying, themost important thing youdid on the Salinger campaign.

CULLEN: Washelpput together the excursion, I'll call it, to Washington, D.C., for

people to go, to be a party to theswearing in ofPierre Salinger as a United

States Senator. And that was scheduled for August 4th or 5th; I forget the

exactdate. But anyway, Joe Cerrell was verycloseto a man named [J. Floyd]

"Andy" [Andrews], who was chairman of the boardof Pacific Southwest

Airlines, which was the premier state airline at the time. And Joe was very

close to PSA. As a matter of fact, he did their public relations up here and

what have you, and did a lot of work for them in Sacramento. So we

borrowed a PSAplane, and it was one of the first off the line from Douglas

Aircraft. ItwasaDC-9. So it was a combination ofDouglas Aircraft and

Floyd Andrews giving us an airplane.

Then the problemwas, we've got to fill it with gasoline. So we used my

credit card, a Union 76 credit card, ^d I personally called Fred Hartley, who

was chairman ofthe board ofUnion Oil, to get his permission to fill up this

airplane with enough gasto go fi*om L.A. to Washington, and from

Washington to L.A. back.
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YATES: I bet that was a lot

CULLEN: I bet it was. I know it was thousands and thousands and thousands of dollars.

I don't recall how much, because I didn't even get the bill. It went to the

campaign, and I thank God I didn't have to pay it. But that was amazing. My

credit went up tremendouslybecause.... [Laughter]

This is the crux of the whole thing. We then went into an energizing

campaign. Why do we need a DC-9? Because we were proselytizing among

the wealthy people who were either friends ofPierre's or big Democratic

supporters or big supporters of Governor Pat Brown or big supporters of

LyndonBaines Johnson, and we were goingto have a White House meeting.

So we'd go to the swearing in in Washington and then have a meeting with

the White House and then.. .. All of these things didn't happen, but. . .. And

then we were getting a part of the Galleryput aside for the group, and you

know, it was a big, big undertaking, ofwhich I was only a small part.

But we decided we would charge $5,000 a seat to join this little party,

and there were 160 seats on a DC-9, so you're looking at beaucoup bucks.

Well, of course, you had staff who weren't going to pay, like myself

[Laughter] and Joe Cerrell and Don Bradley and Pierre and his wife, Nancy,

you know. So anyway, we figured we got maybe 150 seats we can sell at

$5,000 each. And we did. And all of us got on the phone, and all of us ...

and we sold every one of those seats.
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YATES: Incredible.

CULLEN: It was incredible. Nobody had ever done this before. We used an airplane as

a fund-raising vehicle. Thenwe got a mannamed A1 Hart,who owned a big

liquor distributing company, aswell as owning City National Bank here in

Beverly Hills, to donate cases of liquor. Andthenwe got Conrad [N.]

Hilton's son, [W.] Barron Hilton—I don't know whichone of them; it was

either Conrad or Barron, I forgetwhich one—donated all the food, so we had

a party, going from L.A. I liiean, the drinks neverstopped. The food never

stopped. It wasjust a I don't think there was a movie on the flight, but

Pierre walked down and visited with everybody. Pat and Bemice walked and

visited with It was one of the most successful political fund-raisers ever

put on anywhere in the world, andthe first oneusing an airplane as a fund

raiser. So, I mean, it was a piece of American political history.

Thenwe got to Washington, andwe had theseVIP buseswith plush seats

and even—^in those days, television was, yes, around, but you didn't have

television in buses in those days—^these buses had television. I mean, it was

just.... And then we were drivento wherewe had.... People had to make

their own aceommodations, but then we had events staged all around. It was

a two-day visit.

Now, the one thing that didn't happen, the president didn't hold the

White House event for everybody, but he did have a small gathering for a
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small coterie of people, people like Lew Wasserman, you know. But it was

an incredibleexperience, and it was the first major event that I was deeply

involved in, and it gave me a whole sense ofwhat you could do with politics,

and it just energizedme that, "Boy, I like this. I want to stay in this thing." I

was really, you know.... And we won, which I think, you know.... We won

the primary, and thenwe lost the general, so therewas a tremendous deflation

in the general, but a tremendous euphoria from the primary, and then this

particular event, where we....

And then we went on, and we had three visits from the president of the

United States in 1964. And then I got to go—as a result of this, was invited

because of this successful, my successful part of it—to the Democratic

[National] Convention in Atlantic City. So I was there when Lyndon Johnson

made his speech and when he appointed Hubert [H.] Humphrey. So then the

second part of that, the vice presidential candidate would come out here, and I

was assigned to him, as the Salinger campaign....

So that was my first meeting with Hubert Humphrey, which went on to

turn into a terribly close fiiendship, and then later on, four years later.

Governor Brown loaned me to Vice President Humphrey when he was

running for president, and I was on his personal advance team staff for the

western states. I mean, so these things, this was the beginnings, really, of my

true political career. Everything up to then...
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YATES: Was sort of setting the stage?

CULLEN: ... was sort of setting the stage. Then the other thing that happened is that

after the Salinger campaign, Pierre called the governor, and said, "Governor,

rd like a couple ofpeople to go to the governor's office." And the governor

said, "Who?"

And he said, "Frank Cullen and Chuck Winner." He said, "It's done."

So that's how I went to the governor's office. But it was not Pat's invitation.

Pat's invitation had been two years or a year and a half earlier, see.

YATES: Oh, I see.

CULLBN: It was Pierre's calling and saying.... Because you've got to remember, I

didn't speak to Pat from February until June. Then I saw a lot ofhim, and we

worked very closely.

YATES: Was that once it was determined who was the Democratic candidate?

CULLEN: Right. And Pierre, you know, was the candidate then. And so, I'm a good

organizer, and so I put on a lot of these things that would involve the

governor, and wherever the president was, or the vice presidential candidate,

the governor was there. So that reinforced that area. So he was, he said,

delighted to have me back, and delighted to have me as part ofhis.... So I

then went in in November, late November, just before Thanksgiving, I

became part of the Senate....

YATES: And that's when you officially went on the government payroll.



216

CULLEN: Went on the state payroll. Again, I was with the.... I forget whether I was

with [Department of] General Services. Yes, I was either on the General

Services payroll or the [Department] ofIndustrial Relations, Em not sure

which.

YATES: And that's when you became ... The title was assistant to the legislative

secretary.

CULLEN: My title was assistant to the legislativesecretary, and then in March of 1965,

at a meetingwith FrankMesple and Pat Brown and myself, FrankMesple

said, "Governor, I'd like to ask you to raise Frank to be assistant legislative

secretary. I need him and you need him," and what have you. So the governor

said, "Will it cost us more money?" [Laughter] And Frank said, "Governor,"

he says, "that's up to you." So he not onlypaid me, but he gave me a raise.

He gave me a $500-a-month raise. That was how I became assistant

legislative secretary, from assistant to the legislative secretary. So that was

really the beginning, so if you want to end here....

YATES: Yes, why don't we? Oh, it's a quarter to one. So why don't we end here.

We can pick up there next time.

CULLEN: OK. Fine. That sounds great.

[End Tape 6, Side A]
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YATES: So last time we met, which was just last Tuesday, we basically wrapped

things up. It was November of 1964, and we'd finished up the Salinger

campaign, if I can put it that way. [Laughter]

CULLEN: Yes, that was a finish.

YATES: And you had talked about going on the state payroll in November of 1964 and

joining the governor's staff.

CULLEN: That is correct.

YATES: So let's pick up there with how that happened.

CULLEN: OK. Well, there's a number ofways. As I said, the governor already knew

me and I'd done work for him, and there was a lot of animosity on

everybody's part because ofthe Salinger-Cranstonprimary. The governor,

because he'd made a—^people called it a pledge, a promise. Whether it was

or not, I have no idea. I was not there. But he had agreed to support Alan

Cranston for the [U.S.] Senate. And he did, so instead ofbeing in the

Salingercampaign, he was on the Cranston campaignand was the statewide
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chairman ofit—honorary. I forget who the actual chairman was.

In anyevent, so there was a tremendous amount of animosity. Luckily, it

didn't boil over to me, so that I saw the governor several times during the

summer of 1964. He enthusiastically supported Pierre, once Pierre had won.

Then, of course, with the death ofClair Engle, Pat appointed, as rightly he

should have, because he had won the primary, Pierre Salinger to the Senate. I

think I told you about the great trip we took back in a DC-9.

YATES: Yes, you did.

CULLEN: OK. To Washington for....

YATES: That was for his swearing in.

CULLEN: Swearing in. Right. One of the interesting parts about that, if I can digress

just for a minute, which I unfortunately do too often, but it was my first trip to

Washington other than as a tourist, and we were escorted around, I mean....

YATES: So you mean in an official capacity?

CULLEN: In an officialcapacity. Well, I wasn't an official, but everybody treatedus,

treated the whole group, because it is not a common occurrence for this to

happen in any ofthe fifty states. I mean, it does happen, but it's not common.

YATES: It's rare.

CULLEN: It's a rare thing. And the thing that struck me is that Pierre was sworn in by

the president pro tem of the Senate, andhe [CarlTrumbull Hayden] was a

very, very frail ninety-one-year-old senator fromArizona. He had to be
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escorted up to the dais by two people [who] had to literally, not carry him, but

sort of get him up, just to swear Pierre in. Everybody was sort of surprised at

here the man who, sort of, we thought ran the Senate. Of course, the

president pro tem is more of a ceremonial thing. The president of the Senate,

of course, is the vice president of the United States, but he's ordinarily not

there, so the president pro tem is the one who sort ofruns the Senate, but he

doesn't do it, either. He assigns it to other people. So it's usually a rotating

thing, with senators ofboth sides of the aisle and what have you. I know that

now; I didn't know that then.

And so a lot ofus who were unfamiliar were very surprised at the

simplicity of the Senate and the simplicity of the swearing in, and the age of

the man who did the swearing in. So I just mention that.

And I was with the govemor. The governor was on that trip and was

very much.... He flew back with us and what have you. Although he had

his own plane, the Grizzly, it couldn't keep up with a jet. The Grizzly was a

Convair 440, turboprop plane. Anyway, really, I took a couple ofweeks off

after that, and then we went on with the campaign.

Campaign ended in defeat in November, and George Murphy beat Pierre

Salinger, and a lot of us didn't know what we were going to do. I didn't

really think seriously of staying in government, of going into government

officially. I thought more of going back into my business.
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When Pierre Salinger spoke to me, he said, "Frank, howwould youlike

to go to the governor's office?" So I said, "What are youtalking about?" So

he said, "Well, we really want to thank you for what you've done, and I've

spoken to the governor, and the governor saidhe'd love to haveyou."

YATES: That's right, I remember now. You didmention thathe hadmade a phone

call to Governor Brown.

CULLEN: Right. Right. And so didDonBradley. And sincethe governor already

knew me, so then I went in as assistant to the legislative secretary. It was

before Thanksgiving. Lean' tell you, I wasnot greeted with open arms by the

executive secretary andchiefof staffto the governor, a m^ named Winslow

Christian, who's a very doctrinaire, brilliant,brilliant man. Matter of fact, Pat

Brownappointed himto theDistrict Court of Appeals, eitherthe first or

second district. And he served on it, and he may still be serving emeritus on

it, I'm not sure. But I think [Winslow] is still alive.

YATES: When you say you weren't welcome with open armsby....

CULLEN: Well, he lookedupon me as a politician. He didn't w^t any politicians. He

wanted careerpeople, and if they weren't careerpeople, he wanted temporary

people who had a governmentbackground.

YATES: And, I'm sorry, whatwashis role in the cabinet, or in the governor's office?

CULLEN; His name was Winslow Christian, and he was the executive secretary and

chiefof staffto the governor, and spoke for the governor. I mean, he wasn't
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thepress secretary; that was Jack Burby. But hewas theman who ran the

governor's office, and a lot ofother things.

YATES; OK. I know the name.

CULLEN: Yes. And a lot of other things in California. So I was really somewhat, as I

say.... Andit took me from themiddle of November, andof course, there

wasa holiday season, and there was all sorts of things going on, and I hadto

find an apartment and what have you. So I went up in December, and I got an

apartment, because mywife was horrified thatI wasgoing to gobackinto

government, or to get into government, for real. Shefelt that it wasbad

enough thatI was in politics. I mean, I was in and out of politics foryears,

but

YATES: This was more permanent, seemingly.

CULLEN: Plus the fact that she didn't want to take the children out of school down here.

We had a house in Westwood, and the children were at St. Paul the Apostle

School, where she wanted them, andI wanted them, too. It's a goodschool.

And I was also very active in Boy Scouts at the time. I was the

neighborhood commissioner of the Crescent BayAreaCouncil of Boy

Scouts. So, I mean, I had, I think, five Boy Scout troops, and I think five or

six Cub Scout dens, and so I was really doing that, and she was afraid I was

going to have to give that up.

So what I did was made a deal with the govemor that I would come up
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on Sundaynight, stayuntil eitherThursdaynight or middayFriday, and then

fly back or what have you. And in those days, I think I may have told you,

round trip government rate on PSA was $12.86, so it was really not a

hardship. What was a hardship was my salary, which was ludicrous, because

I'd given up.... I used to make a lot ofmoney. I gave up a two to three

thousand-a-month job for $16,000 a year. It doesn't really make much sense,

and Mary Anne was not too pleased with it, but I did it.

YATES: I want to ask you one question, talking about the overall structure, because

you mentioned Winslow Christian. And when I was looking through the

rosters, which, of course, were printed at a certain time and only show so

many of the staffmembers, I noticed that Frank Mesple was listed in *63 as

being the secretary to the govemor's cabinet.

CULLEN: That is correct.

YATES: And then in *64 he's listed as the legislative secretary. So can you tell me just

a little bit about what that meant?

CULLBN: Yes. I don't know whether you're familiar or not, but historically, there was

a tremendous—and I was not there at the time, but I was a part of it, listening

to the governor, on and on and on. What happened was there was a

restructuring of the government in 1961.

YATES: That's right.

CULLEN: Very, very severe restructuring. As a matter of fact, I just gave Nancy
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Zimmelman [at the California State Archives], about a year ago, a marvelous

Newton Pratt cartoon from the Sacramento Bee, of the governor in a gas

station. [He] was being waited on by about sixteen different people, and the

basis for the cartoon was, he was ordering the state thing like he was ordering

his car, and having everything fixed at once.

What you had was you had a very, very amorphous government with

directors and deputy directors who were like little kings or fiefs. It was just

terrible. And the governor reorganized that. I believe he said—and the exact

number may be incorrect, but it's close enough—^there were 362 or 367

agencies within the state government of California.

Well, what people don't realize, California had just become the largest

state in the United States, and we had ahnost 17 million people, and we just

eclipsed New York. The only bigger political entity was the government of

the United States. So it's not unusual to have 360 agencies, because when

you look at all of the different parts of... Just take the welfare department,

or you take the motor vehicle department, or you take Caltrans [Department

of Transportation]. Caltrans, that book, yes, the directory [of California state

government], it's got five pages of Caltrans operations. So, I mean, state

government is a massive. You know, it's a giant gorilla.

So what the governor did was change that fi'om an agency situation to

superagencies, and he developed four superagencies—I forget what they
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were—through the legislature. Thenhe did four more through executive

order, so we had eightdivisions of the government, and there was a lot of

shuffling all during thatperiod. Frank's predecessor as the legislative

secretary was a mannamed Paul [D.] Ward, andhe transferred overto be

head of public welfare. Thenyou had a mannamed HugoFisher, who'd been

a state senator. He was made chairman of the Resources Agency.

Now, those superagencies arestill in existence today, and the chartis not

very different as it was. And it was between 1961 and 1966, it was being

adjusted, and blah,blah, blah, blah, blah. Everygovernor comes in and

makes changes, but most of them have kept the cabinet status, and Govemor

Brown raised the bar by making these eight agencies with a secretary.

Now there's a new one. I just was on the phone to try to set up a thing

with Winston [H.] Hickox, who is secretaryof the EPA, which means

[Califomia] Environmental Protection Agency. In 1966 that did not exist. It

waspart of the resources department andhad an entirely different title. So in

any kind of reallygood government structure, it's always changing, always

changing.

YATES: So what did it mean, then, that Frank Mesple's title was secretary to the

governor's cabinet?

CULLEN: Well, secretary to the governor's cabinet meant that the govemor had eight

separate cabinet offices. And so as secretary to the cabinet, Frankwas the
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liaison between the governor and the cabinet office of the secretary of

resources, the secretaryofbusiness and transportation, the secretary of

welfare. Frank would go, becausethe governordidn't have the time to do it,

so Frank or whoevertook his place did the same thing, and they kept the

governoralertedto what the secretaries and that agencywas doing. By the

same token, Frank kept them alerted to what the governor wanted done. So

that's what he did.

Now, Frank was a marvelous He was just one of the greatest

individuals I've ever met in my entire life. I mean, the man was absolutely a

political genius, a marvelous professor. Hewas a professor of political

science at California State College, Fresno, at California State College,

Sacramento. He went on to become professor at [UC] Davis.

And so he was remarkable. And one of the things that Frank had that

very, very, very few of the governor's peoplehad, were fiiendships with a

wide variety of legislators. He knew [Randolph] Randy Collier very well.

Randy Collier was the senator from the largest geographic unit in the state.

The entire northern part of California, almost from the Oregon border down

to Sacramento, was Randy Collier's territory. And when the United States

Supreme Court, in 1965, put one man, one vote^ in, that changed, and we all

of a sudden had twenty senators down here in Los Angeles County, going

1. Bakers. Carr, 369U.S. 186 (1962).
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from one.

When I first went to Sacramento, on the staffwe had one senator from

my district, and thatwas [Thomas M.] TomRees, andhe had the entire

countyof Los Angeles. After reapportionment, we had eighteento twenty

senators in Los Angeles County, because the people were here. It was one

man, one vote, so it was where the population ruled.

Frank Mesple, to answer your question more directly, had thisincredible

relationship with guys like [Joseph A.] Joe Rattigan, with [Stephen P.] Steve

Teale,with [Charles B.] Garrigus. You can go on and on and on. And he

was just a marvelous raconteur, verybright. Everybody wanted to have lunch

with him, to talk to him. He was just a charming, delightful guy.

The governor wanted somebody who couldtalk to the legislators, andwe

all thought that—I say"we all thought." We all thought that we'd keep the

Democratic edge; but if youneeded a two-thirds vote, you needed

Republicans. SoFrankbrought that entity, that ability, into the governor's

office, and that's why he was made legislative secretary. And I had had a

relationship with FrankMesple goingback to 1992—1962, I'm sorry. So I

first met Frank duringthe campaign in '62, and he was very much a part of

that. He was responsible, I think directly, in gettingmy new job with

Governor Brown, like we talked about last time. And I think Frank was very

... I know Frank was verymuch involved in that, and it was a very goodjob.
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YATES: Tell me, when youjoined as assistant to the legislativesecretary, what was

the structure at that point? There's FrankMesple. You're joining. Who else

was part of that?

CULLEN: Well, every agency, every. .. . I'm sorry, I used the wrong term. Every

section of the govemor's office was divided with.... The cabinet secretary at

that time was a man named [Ronald A.] Ron Clark, and then there was

another man who had that role was a man named Sherrill Luke. Jeez, you

know, I really shouldhave taken that out, and I have that paper for you with

the staff and what their roles were, and it would be better if I could have that

in front ofme.

YATES: Well, do what you can, and then if you find it, we can add some.

CULLEN: Right, right, right. OK. Basicallywhat happened, my orientationto this

happened really in the firstweek of Januaryof 1965,and I was assigned to an

office with two men. Three of us shared a secretary. Her name was Mary

Anne [ ]. We were on the other side of the hall. There was the govemor's

office, which is called the comer office, which is on the east side of the

Capitol Building in the newwing. Ours was on the west side of the Capitol,

and there's a corridor goes down in between, if you're familiar with the

govemor's office. So we were on the other side of the corridor, and that

office was a sort of a bull pen.

The main man was a man named [Robert] Bob Williams, and Bob



228

Williamshad worked for Goodwin Knight. I think he'd also worked for Earl

Warren. I'm not sure of that, but I know he worked for Goodwin Knight.

And he was the governor's legal governor's officeperson who made sure that

all the i's were dotted and the t's were crossed in the legislation that was

going to the legislature. If we were going to sendmaterial to an assemblyman

or to a senator that we wanted carried, Bob would go over that before, and

then he'd monitor through what have you, the process. And then he would

really go over the bill when it came back out of the legislature, before it went

to the governor for signature, to make sure that it was legally correct and

germane. He was an assistant legislative secretary.

The other man in the office was a man named Gino Lera. Gino Lera did

sort of the analysis work.. When a bill would come down and a legislator

would want that we didn't generate, it was not a governor's officebill, it

came out, somebodywanted a new water system, or they wanted access to a

waterway, or theywanted to do something environmentally or culturally,

whathaveyou, andtheyput a bill in, thatbill wouldgo to Gino as soonas it

was introduced, so he could analyze it for the governor and give the governor

an analysis.

And then there was myself. I was the third part, and we shared that

office for almost a year, probablyeightmonths, and we had this one

secretary. Thenwe all, however, would be calledin to a legislative meeting.
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We had a weekly legislative conference, usually on Tuesday mornings. That

would be the governor; occasionally Hale Champion, who was the director of

finance at the time; sometimes Winslow Christian; always Bob Williams;

Gino Lera; and myself. Frank Mesple would then go over with the governor

what the legislative situation was and what have you.

Now, I had another role other than.... I was assistant to the legislative

secretary, but I became sort of an emissary of the governor's to his financial

supporters, to his economic supporters, to the business community. He

would send me out to do what they thought ofwith various legislation. So I

was away fi-om the Capitol a lot, but I was also up there a lot, because, as I

say, my family stayed on here.

I had a small apartment in north Sacramento off Arden Way, and Td

ordinarily go up on Sunday night and spend the time through on Monday

through Thursday, and usually go back either Thursday night or Friday night.

Sometimes if there was a crush going on, I'd work weekends. I mean,

sometimes I didn't get home for two weeks at a time. I mean, that was not

unusual. It just depended what the governor's needs were.

I also very often would go in when the governor's mother would come

and visit him. Very often I would ride back from Sacramento to San

Francisco, where her home was, for things the governor wanted me to cover

in San Francisco. He had very close fiiends in his home town. A man by the
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name of [Benjamin] Ben Swigwas his main mentor in San Francisco, and

Ben Swig was very, very active politically, an extremely wealthy man. He

owned the chain of Fairmont hotels. And so I would go, and I would meet

with him to find out what was going on in San Francisco. I would do the

same thing; I would go down and meet with the mayor of San Diego, or I'd

meet with LarryLawrence downin San Diego. I was really an information

gatherer as to what was going on, right, wrong, or indifferent.

And so then as I got more involved into the core of legislation, and Frank

decided that I had a good personality for legislative work, so he suggested

that I work the senate side, and he would bring me to lunches, or we'd go out

after.... In those days, there was a lot of eating and drinking in Sacramento,

and a lot of camaraderie between the Democrats and the Republicans. There

wasn't this antipathy that's going on now.

YATES: So they socialized together more? Is that what you mean?

CULLEN: Socialized together. They would fight each other tooth and nail on the floor

of the assembly and the senate, and you'd think they were vicious enemies.

Then you'd see them two hours later with their arm around each other, getting

drunk at Frank Fat's—I'm serious—or at Posey's. So I spent a lot of time at

Posey's and at Frank Fat's, I mean, literally, at the bar.

YATES: You mentioned working the senate side or being in connection with Frank

Mesple. At what point was that?
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CULLEN: That was right after.... What happened was, probably in March of 1965, or

April—forget when ...

YATES: Is this when you got your title changed and a raise?

CULLEN: Yes, Frank said to me one day, he said, "Frank," he said, "I want you to start

hobnobbing with the guys," he said, "but Fm going to recommend the

governor make you assistant legislative secretary so youTl have the same

status as guys like John Fourt and Bob Williams."

Now, John Fourt is a name in there, also. He had a quasi-title of

assistant legislative secretary, but he was not. He was actually the attorney

for the Office of the Attorney General, to make sure that there were no legal

problems with legislation. I mean. Bob was making sure it would conform to

the constitution.

YATES: I see.

CULLEN: That was Bob's job, and also that it read well and that it was in proper

English and what have you. John Fourt was to see there was no criminal

intent anywhere, or it didn't violate any of the statutes in the code of the State

ofCalifornia. So you had these two guys. And I was sort ofoverwhelmed by

this, because I was a businessman. I didn't have anything to do with.... I

mean, this minutia made very little sense to me. But I understand it. I mean,

I knew it had to be done, but I didn't want to do it.

YATES: Well, just to make sure I understand these very early few months where
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you're the assistant to the legislative secretary. You were just going through,

which is very helpful, what the structure was. There's Bob Williams, there's

Gino Lera, and then you. And I think you said part ofyour job, or part of

your time, was in this sort of emissaryrole. Within this structure, what were

you doing? What else? Anj^hing that Frank needed?

CULLEN: Oh, whatever. Anything. FrankMesple would call me in, and he'd say,

"Frank, we need copies of this bill. Call down and get it, and I want you to

review it and tell me what you see wrong with it, or what you see," you know.

"Shall we support it?"

So I reviewed bills, and I would then, after I reviewed them, give them to

Bob and to Gino. In other words, these were bills that were specifically asked

for by Frank Mesple. In other words, he had a reason for asking for that, and

I was sort of a different.... I didn't have any government history or didn't

have any knowledge. So he was getting sort ofa layman's view, I think, of

did this make sense; would the people understand it. That's sort of the kind

of thing I was doing. That was another role.

Another thing that I had, I prepared the bill jackets, along with Bob

Williams, who'd give me the bill jackets and say, "OK." And then I would

then be the—emissary's too wrong a word, but I would then go up and meet

with the author's legislative aide, and make sure that the.... Ifwe wanted to

make a change in a bill, for example, I'd be the guy who'd go up and talk to.
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say, the senator or theassemblyman's aide and say, "Thegovernor would

like Can you change this this way? Canwe use these wordings?" I

mean, that's another role that I had.

And I was also, afterhours, doingsomefund-raising for the governor and

making calls, not on state phones. I mean, we had a private line in there that I

was making phone calls.

YATES: Pardon my naivete about this, but, for example, in the legislative secretary's

role, he, FrankMesple, is basicallykeeping track of all the legislationbeing

authoredor producedby the legislature, as well as workingwith the governor

on what his legislative programs were.

CULLEN: Absolutely.

YATES: OK. So you're keeping track ofa lot of this.

CULLEN: Ohyes. It's a verydemanding job. I mean, I wouldbe there sometimes till

ten o'clock at night, and I would come in at seven in the morning. And you

know. Bob Williams would come in early, like about eight o'clock, and

sometimes he'd be there till eight, nine, ten o'clock at night. And he had a

small familyup there. I mean a young familyup there, not a small family, a

young family up there.

But people don't understand the demands of the governor's office. I

mean, here you have one man, who is the governor ofnow the largest state in

the United States. We would get thousands of letters a day, a day, on a
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particular bill.

Therewas a veryfamous bill called the anchovy bill, 1965. Well, the

anchovy bill was a fight between thesports fishermen andthe commercial

fishermen, and it was a tremendous, tremendous.... We would get ten

thousand letters a week—I mean this is not an exaggeration—on this one bill.

Andwho's going to read those things, I mean—and they're all addressed to

Governor Edmimd G. "Pat" Brown. So they were divided out, and this would

take tremendous amounts of time. All those letters had to be answered, so I

would also write answers.

I was a pretty good letter-writer. SoI would devise letters, and I would

bring them in, and I'd say, "Frank, what doyouthink of thisone?" And we'd

write one for the consumer. We'd write one for the fishermen, the sports

fishermen, and we'd write another one to the commercial fishermen. And

then the environmentalists would come in, and so you had to tailor each of

these answers with the same thought, but in different language. In other

words, youhad to saywhatthe govemor is going to do, and,yes, the govemor

appreciates your call. That's the other thing, I mean, andthat's what I also

got to do. I started writing thegovemor's letters, as didRon Clark, as did

Wes Barker.

Wes Barker was another guy had nothing to do with the govemor's

office,but Wes Barkerwas one of the greatest assets Pat Brown had. He
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worked for a man named Frank [A. Chambers]. Now, Frank [Chambers] was

a sort of ex offlcio assistant governor,by his own reckoning. But he did

incredible things, and he was very well liked, and he had this coterie of

senators and assemblymen that he could go to and put his arm around and

make things happen.

Frank Chambers was incredible, and there was a man right under Frank

Chambers by the name of George Normington. George Normington ran the

program and policy division of the governor's office. Wes Barker was in the

program and policy division. He was probably the smartest person in that

division, including Frank Chambers and George Normington. And he would

come up with ideas and solutions to problems, and then we would all have

this... .We would have a staffmeeting once a week. Other than the

legislative meeting, we would have a staffmeeting once a week where we'd

have participants... Every department head within the governor's office

would participate, and I'll give you that list.

[James] Jim Gregg was.... I'm thinking of names now I hadn't thought

of in years. Dr. Jim Gregg. Jim Alexander. Jim Alexander was—put his

name down—an incredible part of our administration. He went on to become

an undersecretary, or maybe even a secretary, in the [James E.] Carter

administration, as did Hale Champion. Hale Champion went on to become

undersecretaryof [the U.S. Department of] Health, [Education] and Welfare
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in the Carter administration, and then he went on to become president of the

[John F.] Kennedy School of Government, andhe's still aliveandkicking,

and he's still emeritus executive vice president of the Kennedy School of

Government. Great man, brilliant man, one of the brightest men I ever met.

He started out as a reporter for the San Francisco Chronicle. But he was

probablyPat's closestaide, I wouldsay, as far as.... If you took that eight

yearsPat was governor, Hale Champion was probablythe most single

importantman in his administration. Therewere others who shared the star

roles on and off, but Hale was constant.

YATES: Fairly consistent.

CULLEN: Really consistent. And so we would have a staff meeting, usually in the

cabinet room, once a week; sometimes every two weeks. That would be run

by WinslowChristian, and then he had an executiveassistantby the name of

John Billett. I don't know whether John is still alive. I think he's still alive.

That's the other thing, a lot of people, you know, as we get on, we pass on.

[Laughter]

YATES: You described Frank Mesple's characteristics or his abilities to work with

differentpeople, like RandyCollier. How successful was he in being able to

push Governor Brown's agenda in terms of the legislature?

CULLEN: Very successful. The other thingyou've got to realize, which we haven't

brought up yet, you were in theheight of thePatBrown-Jesse Unruh standoff
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at this point in time.

YATES: Yes. That's why I'm wondering—about the dynamics.

CULLEN: And the dynamics were really quite.... We couldnevergo around Jesse. We

could never go around Jesse. Wehadto work with Jesse, and we did. And

we did. I think I've told you, Pat Brown stated that Jesse Unruh made his

reputation onPatBrown's legislation. He said, "I," being Pat Brown, "made

myreputation onJesse Unruh being able to get it allpassed." So without that

confluence, these two really great intellects and great forward-thinking

people, theyhad their own agendas, and theybecame really quite—never

bitter enemies, but they lost trust in each other, and they lost their friendship.

They got it back, I was luckyto be at a meetingwith them back when

Jessewas dying, about a month before he died, at Pat Brown's house, and it

was one of the most extraordinary meetings I was ever at, with these two

giants of California history, making up. It was reallyfascinating, fascinating.

But that's what happened in the eighties.

You know, goingback to the sixties, duringmy Frank Mesple ... Frank

had an ability to sortof.... He transcended politics, although he was an avid,

avid, avid Democrat and a smart man. He developed friendships and respect

for an awful lot of Republican legislators, and he would try to see their point,

and when he didn't see their point, he would still go along and try and listen,

and say, "I don't understand whyyoudon't want to do it this way, but, you
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know, let me take it to the governor and see ifhe understands it. I don't."

And we would do this. So these are the kinds of things he would do, and

people were respectful of him because he would do that. He would take a

thing he didn't agree with to the governor for a legislator, and that was not

that common. It was not common.

YATES: What did he do to work with Jesse Unruh, considering that there was this,

sounds like banging of heads, almost, between Brown and Unruh?

CULLEN: Well, the remarkable thing is, Jesse always respected, loved Frank Mesple,

and Frank was probably one of the few people that could get into the Jesse

Unruh cabal in the speaker's office, and knowing he's there representing the

governor, and Jesse wouldn't argue with it, I mean. And so we knew what

was going on a lot of the times, because Jesse said, "Hey." There are no

secrets in Sacramento. You try and keep secrets, but there aren't any. And

Frank was someone, if Jesse needed a Republican vote, he'd go to Frank to

get it sometimes. Frank, even though everybody knew Frank was an ardent

Democrat, he just had this capacity, this marvelous way ofdoing things.

YATES: Because I was looking through, again. Governor Brown's second inaugural

speech, which I unfortunately forgot to bring witli me today.

CULLEN: I have it here. It's over there.

YATES: I don't know how critical it is, but I was looking at the agenda he set out in

that second term, and then I did notice it seemed that he was successful in
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getting someof the things thathe set out to do. Therewere the parks. There

was primary education, I believe. There were a couple ofothers.

CULLEN: K through twelve, he was very interested in.

YATES: Right. And I was wondering if you had anyknowledgeor an example of any

of the governor's legislative goalsthat you know Frank Mesple worked on

specifically, and how he did that.

CULLEN: I can't tell you how. I can only tell you that Frank had this tremendous

ability, and I would say I workedon that, too. I mean, I did the senate side for

the latter part of 1965 and the beginnings of1966.

YATES: And was FrankMesplebasicallyworkingdirectlywith the assemblyside?

Was there somebody else? He sort ofdid everything.

CULLEN: He did everything, and Gina Lera sometimes handled the.... And I handled

certain.... It would depend.... We would sit down in our legislative

meetingand decidewho would go see who, and you wanted to deal with the

author, and you wanted to talk to the authorand find out who is for it, so we

just write them off; we don't need tliem. Who's against it, so we needed to

go sit down and educate these people.

Sometimes, whether it was the governor's bill or not, if it was a bill

importantto the author that the governor agreedto support,we'd go in and

throw our weightbehind that. I mean, that it was not a governor's bill; it was

somebody, somebody, and theywanted to put in something to do with a
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racetrack, or something to do with the.... The variety of legislation. You

know, you've got to understand how manybills are introduced every....

There are thousands ofbills introduced every year. And you have to see

whether this is goingto go anywhere or not. I mean, and that's one of the

main thingsFrank Mesple woulddo to the governor, he'd say.... And we

would go in with a list, and Frank, and we'd sit there, Gino Lera, Bob

Williams, John Fourt, myself, and tlie governor, and we'd go through these

things, and Frank would put, "We'll support this. We'll not support this."

Then the governor would say, "No, I want to do that." So, you know,

and he'd come up, but Conservation was verybig with the governor, the

parks. Imean, he wasjust at it, you know. He never forgave himself, as a

teenager, for helping to built Hetch Hetchy reservoir and flooding part of

Yosemite. He never forgave himself for that. He was doing it for the money,

and he didn't realize the consequence, that we were taking a giant part of

Yosemite forever and flooding it with water. You know, it was just.... And

he and his brothers [Harold and Francis Marshall Brown] both worked on

building that Hetch Hetchy reservoir, so people don't understand that.

And Pat loved Yosemite. I mean, his goal was always to get to the

mountains. He and the family, they all hiked up there. They just loved it.

And the governor would take trip after trip. That's another thing I would do..

.. [Laughter]
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YATES: Give an example of a piece of legislation that you worked on specifically, or

use that as an example of how this whole systemworks.

CULLEN: Well, I think that it's not a convoluted process. Itjusttakes alotoftime. But

it's difficult for me to take a bill number or a bill....

YATES: Well, if you can think of certain subject areas.

CULLEN: Well, I can tell you right now. I'll take the anchovy bill. It is probably one of

the.... This was a tremendous bill of local, state, and national significance,

because what happened, and it may have been due to what we now call El

Nino. We didn't even know the term "El Nino" in those days. But there was

a tremendous shift in the anchovy population off the coast of California

during the sixties, and it started, really, a war between sports fishermen and

commercial fishermen. They both had good things to do and good things to

say. They both wanted legislation. And so we had to ameliorate both sides.

Then you had the local interests. You had the mayors of Long Beach and

the councilmen from Los Angeles that handle the harbor area. You had the

same thing in San Diego. You had the same thing in San Francisco, where

either the mayor or the assembly or senate person for that area would

inundate the governor's office with reasons why you've got to vote this way

on the anchovy bill; you've got to support it this way. And they all had their

different agendas, and this was an incredible.... I mean, you had to either

meet with these people.... Hell, I had one meeting in the cabinet office
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where you couldn't get another person in the room, where I was trying to

explain to these desperatepeople why we couldn't make this solution to

everybody's satisfaction.

We believed in conservation of the species of the anchovy, and both

sides are going to get gored, both the sports side and the commercial side.

And it was not a popular decision, but we crafted that bill for the best

environmental thing for the damn anchovy. OK? It sounds silly, but it's true,

and so I had to.... I mean, I remember I flew down in a special trip to the

mayor of San Diego [Frank Curran], because he was up in arms. He was

going to, you know, fight. He was a good Democrat.

And then there was another guy. What's his name? [Charles C.] Dail. I

forget his role, but anyway, he may have.... I forget whether he was a

congressman or... But anyway, he just drove us crazywith.... He wanted a

completely different bill than we were putting in, and he would call us seven,

eight, nine times a day, and have other people call us.

And then, you've got to remember, there were no fax machines in those

days. Everything was done by teletype or by telephone or by telegram, and

we would have carried in to the governor's office baskets full of telegrams

and letters divided pro anchovy, con anchovy. Then we'd speak to the

legislators. We'd go to the senators. We'd go to the assemblymen who were

impactedby this, and any coastalassemblyman or senatorwas impacted. So
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it was a never-ending thing.

We finallycame up with a bill that nobodywas pleased with, but it did

the most environmentally sound thing we could. It was the best deal we

could make. That's about the only thing.

YATES: Who carried that bill, do you happen to remember? Out ofcuriosity.

CULLEN: Shoot, I don't, but ITI get it for you.

YATES: That's OK.

CULLEN: No, no, I'll get it for you.

YATES: But one reason I mention that, it's because I assume you worked with that

person pretty closely, then.

CULLEN: You know, I really didn't. I worked with their assistants mostly.

YATES: I see. Of course. OK.

CULLEN: I work with mostly.... See, when you say to work the senate side, I didn't

really work with the senators ands such.

YATES: It was with their aides.

CULLEN: It was with their aides. I mean, we were not allowed on the senate floor. See,

we were the governor's office. We were not allowed on the assembly floor

without the.... Now, very often we'd get permission, and they'd meet us in

the back of the room, in the back of the assembly chamber. Or we'd meet

very often in their offices, but I...

YATES; Hold on one second, I'm sorry.
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[EndTape 1, Side A]

[Begin Tape 7, Side B]

YATES: OK. You were saying you were working basieally with their aides.

CULLEN: Mostly you work with their legislative assistantor their constituent assistant,

sometime which was more important, because all these guys were thinking

about getting re-elected, and you've got to remember, any elected official has

one thing in mind. "How am I going to get re-elected?" And that's their

prime concern. It was then; it's still today, even with term limits, because

now they have another thing. "How to get elected till I finish my term limits,

and what I'm going to run for after that?" Which I think is ridiculous.

There never should be term limits. I think it's an abridgement of the

Constitution of the United States. I mean, the Congress is elected every two

years. If you don't like that guy, you can vote him out every two years. The

senators, every six years. If you don't like him, vote him out. You don't

need term limits. It's ridiculous. And now term limits has put the lobbyists

and the staff in charge ofwhat's going on.

YATES: When supposedly the whole point was that this was to get more new blood...

. I mean, that the knowledge base is now being shifted exactly where you

don't want it.

CULLEN: Exactly. You know, and that's why, you know, it's ludicrous. I mean, I've

got a book in there. Turn it offjust for one minute.
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YATES: OK.

[Interruption]

YATES: You were just showing me the thickness of the 2001-2002 Lobbyist

Directory.

CULLEN: Which, you know, the LobbyistDirectory in our era, back in the sixties, was

probablya third of the size of this. Don't you think that's an inch and a half

big?

YATES: Oh, yes, at least.

CULLEN: At least. I mean, it's ludicrous.

YATES: It's close to two inches.

CULLEN: And it has thousands ofpeople listed. Now, we had hundreds of lobbyists,

and I worked a lot with lobbyists. That's another thing you've got to do.

YATES: I was wondering. First, before we forget, that you think maybe the author

was [Joseph M.] Joe Kennick? Just to get it on the record

CULLEN: One of the authors, I know was Joe Kennick. Whether or not he was the lead

author, I don't remember, but Joe Kennick was involved. Jim Mills from San

Diego was involved; he was in the assembly in that time. I know Tom Rees

was involved; he was the senator from Los Angeles. I'm trying to think. I

cannot think ofhis name. He was the assemblyman from Fort Bragg, and I

cannot think ofhis name. It just escapes me. But he was a very, very

important part of it.
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And then also we had another thing. When you talk about the anchovy

bill, I had to deal with the Resources Agency. Hugo Fisher was head ofthe

Resources Agency at the time. And this was, you know.... Everybody was

calling it It was a calamity, and you know, the over fishing was causing

the depletionof the anchovy, and the anchovy.... And then you had also the

canning companies were coming in, I mean, the sardine companies, literally,

were coming in. I mention this bill because it had such a variety of

constituencies.

YATES: You just mentioned lobbyists. Talk about the role of the lobbyist, either on

this bill or in general, in terms of their strength.

CULLEN: Well, this is a good example. I mean, here you had the lobbyists for the

sports fishermen. You had the lobbyists for the canning industry. You had

the lobbyists for the commercial fishermenjoining with the canning industry.

And they were all coming up, insisting the governor support their agenda on

this particular bill. And as I say, it may seem silly to talk about the anchovy

bill, but it was a major distraction. Although it was an important issue, it was

a major distraction in the '65 legislative session because of the sheer volume

of calls, letters, telegrams, visits.

YATES: When you say distraction, for the governor?

CULLEN: For the governor. For the governor. He was just beside himself, I mean,

because he would say to us, "Solve this problem. Solve this problem.
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because I can't " He said, "Everywhere I go, people are talking

anchovies." He said, "I want it behind me."

And that's the other thing. And then the other thing that people don't

understand, and this is not my role as assistant legislativesecretary, but it's

myrole for the governor in terms of—and I'll useprobably a crass term, but

theyusedto callme Governor Brown's"go-to person." [Laughter] So when

you wanted something done, you went to Frank Cullen, and he would seethat

legislation would be put in, if it was possible; or if it wasn't, he'd tell you

why.

So that's sort of the role I played in most of '65 and '66, and it used to

drivepoor [Laughter] The chiefof staffwould go nuts. He'd get crazy

when I drove a state car. I mean, even though I was a state employee, he

wouldbe sureI was going out onpolitical business, andWinslow Christian

wasjust absolutely He was one of these very, verydoctrinaire

Brilliant man, a brilliant man, and a nice man, a nice man, but he was so

concerned that I was more politician than government official, which was

reallynot true. I think Frank[Chambers] wasmuchmore of a politician than

I was.

YATES: So he was worried that you were crossing the line between what was

appropriate...

CULLEN: Crossing the line ... And inappropriate. He thought that I mayhave been
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crossing the line while I was on state time, you see. What I did after hours,

he didn't care what I did, as long as I was hobnobbing with the senators and

the assemblymen in the bars afterwards, doing my job, on my time.

YATES: Well, then when you say "go-to person for the governor," are you getting

direction from Governor Brown then directly versus directly from Frank

Mesple on legislation?

CULLEN: Oh, nothing ever happened. You know, Frank Mesple was the governor's

man. If Frank Mesple gave me an order, or Hale Champion gave me an

order, that came from the governor. I mean, that's doctrinaire. There's no

question about that. And any head of department, any secretary in our

administration, if they chose a way to go, that was the way the governor

wanted to go. There was tremendous loyalty to Pat Brown's liberal agenda,

tremendous loyalty to his liberal agenda.

When I said I was the go-to person, because I had been out doing this

stuff earlier, because I'd been in the '62 campaign, because I had been sort of

being an emissary for the governor in that '63 year, a lot ofpeople knew me,

and when they needed something or they wanted to get something from the

governor, they would call me. So whether it be Gene Wyman or.... It's

immaterial who it was. Or Ben Swig, even.

YATES: So you were that link between the governor's ...

CULLEN: Political people, his financial people, his social people, his family.
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YATES: So if a piece of legislation came up, for example, that they thought you would

particularly be able to [help pass or stop] [Inaudible] at.

CULLEN: I would give the governor a note. Like, for example, I'd mentioned San

Diego; there was a housing problem. I'm sure you're familiar with the

Rumford [Fair] Housing plan.^ There was a housing problem in....

YATES: Yes. In fact, we haven't even touched onProp[osition] 14^ and the fallout

from that.

CULLEN: No. Prop 14, yes. Right. And you know, which really split the Democratic

party. I mean, it was just an incredible. There's so many avenues you can go

down, I mean. And [WilliamB.] Byron Rumford was a very smart man and a

very wonderful man. Byron was just a....

YATES: Well, talk about San Diego. You were starting; I interrupted you.

CULLEN: In San Diego, to talk about, there was a housing problem that somebody

wanted to build a housing thing on Coronado.

[Interruption]

YATES: OK, you were starting to talk about San Diego.

CULLEN: The Rumford housing project. But there was a housing project that was

designed for a very small part of San Diego called Coronado Island. Well,

Coronado Island, as you may or may not know, is dominated by the del

1. A.B. 1240,1963 Reg. Sess., Cal. Stat., ch. 1853.
2. Proposition 14 (November 1964), sales and rentals of residential property.
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Coronado Hotel, a marvelous hotel built in the 1870s, I believe, and I think

there's like eleven presidents have stayed there, and it's a very historic place.

Anyway, the man who owned the thing was a man named Larry Lawrence,

and he was quite a character, and he was very, very much involved in the

Democratic Party in the sixties. I mean, he was a visceral part of the

Democratic Party, and I forget the name ofhis wife at the time, I think it was

Jane, but I'm not sure. Anyway, she called me, Larry Lawrence's wife called

me, about Larry being very upset about something that's going to infringe

upon the view of the people looking north from the hotel, a housingproject

that was going to be put up, and he wanted legislation put in that would

prohibit that.

Well, we were not about to go into local zoning and putting laws in, and

so this was an example where a constituent who was a big financial supporter

of the governor, a very active Democrat, wanted legislation put in to prohibit

building in a particular area, because they were afraid this developer was

going to build this condominium, high-rises, right on the coast. Well, first of

all, there are local zoning laws. There are all sorts of things that adhere to

that. So we didn't think that we should get involved, and so it was my job to

fly down and tell Larry why we couldn't do it. So those are the kinds ofroles

that I had.

Now, other kinds of things, we had a conservation bill that was actually
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put in in 1964 that actually President Kennedy was supporting in 1963. It's a

fascinating thing, and I got deeplyinvolved in that, meetingwith the people

from the California [State] Parks Foundation, meeting with

environmentalists—^meeting with environmentalists and also meeting with

developers—and so the ongoingbattle between the conservationists, the

environmentalists, and the developers are just.... It's probably gotten worse

now than it was then. But it was really just beginning then.

And then you had the other problem about the farmers, I mean where

cities that you don't even think about, like Fresno and Santa Cruz, I mean,

just were going out and infringingupon the local agricultural areas. I mean,

they were building, building. But as the governor used to say, "We can't put

up a wall and stop these people from coming in. They're American citizens.

They have a right to come here. They have a right to be here. They have a

right to live here. They need housing. They need jobs. We have to prepare

for that. And we're going to grow. We have to grow in the best way we can

grow."

He wanted to listen to everybody, but Pat Brown looked to the future.

He knew.... That's why we have the road system we have today, because he

went back and lobbied Jack Kennedy and Lyndon Johnson and got the

money. He lobbiedthem first beforehe lobbiedthe Congress. Then he

lobbied the Congress, and I was lucky enough to go back with him a couple
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of times and do that.

YATES: Oh, really.

CULLEN: It was really exciting. Oh yes, it was really exciting.

YATES: On that specifically or ...

CULLEN: I took that picture in the Oval Office of the White House.

YATES: Oh, right. You're pointing to the one, I remember, of Johnson and Pat

Brown.

CULLEN: Of Lyndon Johnson and Pat Brown.

YATES: And why were they meeting on that occasion?

CULLEN: They were meeting on that occasion to discuss federal funding for the

California highway system, and LyndonJohnson brought up the problem that,

"Like every other state, you should put in toll roads."

And the governor countered with, "Mr. President, we have freeways. We

call them freeways because they're free." And he said, "You want to

complete this from; the Atlantic to the Pacific. We've got the Pacific side.

You've got to help us." [Laughter]

YATES: So what was your role, for example, on a visit like that, that Governor Brown

was making?

CULLEN: I would carry back a briefcase with all of the material that would be given to

the president's staff, and the govemor would say he has it and would he have

permission to give it to the staff, so the president's staff could evaluate it, see.
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and get his support for the legislation that we're having carried in Congress.

YATES: So you basically made sure hehadwhat he needed to havehis discussions

with the key people.

CULLEN: Exactly, exactly, exactly—with thekeypeople. That's all. I was a briefcase-

carrier. [Laughter] Literally, youknow, literally. And sometimes we'd have

these big drawings and what have you. That was all my responsibilityto

carry. I didn't do it all the time, but...

YATES: But that was one time that you did it.

CULLEN: I did it on three separate occasions.

YATES: Now, you mentioned anotherrole, the after-hours role. This is when you

were talking about Winslow Christian worrying about the line of what was

appropriate and not appropriate. So what were you doing when you

hobnobbed with people?

CULLEN: And you use a good word, hobnob.

YATES: Is that an OK word to use?

CULLEN: Yes, it is, because what you're doing, you're familiarizing yourself with the

personalities. You see, you've gotto gobackhere. Youhavea different era.

Jet travel hadjust come in. Mostplanes were still propeller-driven. This is

the mid-sixties, and the jet agewas here, without question. In those days, the

Sacramento airport didn't exist. It was the Metropolitan Airport, andyou

flew into this little ... Which is now an executive airport, a little municipal
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airport, and I think they were just starting to build. Maybe they hadn't even

started yet. I don't even recall.

YATES: The current airport?

CULLEN: The current airport, the Sacramento Metropolitan Airport. We used the

Sacramento Municipal Airport at the time, and I think it's now ... Anyway.

But to answer your question, these guys were up there^ and they would rent

rooms, or they would rent apartments, or they would stay in the hotels.

YATES: You're talking about legislators?

CULLEN: Legislators, yes, and their staffs. If they came from anywhere south of the

Tehachapis, it was a trial to go home. I mean, you're looking at about at least

a four-hour drive or more, maybe an eight-hour drive, even, San Diego.

There was no 5 Freeway then. You had the 99 [Freeway], and it was fog.

You had the Title fog. I mean, you know, it's a different era. You still have

the fog, but you've got 5, which is a whole different story.

YATES: And you have more airline capabilities.

CULLEN: Absolutely. So there was a lot of camaraderie there, because people stayed

overnight. And even the northern California senators, they didn't go back up.

I mean, people don't realize, it's 200 miles up to the Oregon border. So I

mean the man from Del Norte County, in the assembly, is not going to rush

home. Travel was a lot more complicated. It was a lot easier than the

covered-wagon days, but it was still hard. So a lot ofpeople stayed in town,
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and what did they do after the sessions ended, and they usually ended five or

six o'clock; sometimes, if there was something going on, maybe seven

o'clock. And then they'd disperse.

And where do they go? They went to a place called Posey's, another

place called Franlc Fat's. Another place, I forget the name of it then, but

ultimately during the Jerry Brown administration, called David's. It was

called something else, but it was a bar on L Street and Twelfth Street. And so

they didn't leave the areavery much. I mean, they stayed around the Capitol

area. The Senator Hotel was a big place. The El Mirador Hotel was a big

place. So we'd say, "Hey,Frank, where shouldI go tonight?" He'd say, "Ah,

you go to the El Mirador. I'll go to the Senator." And so we would go, on a

very limited budget, I might add, but not provided by the governor. On our

own funds. We would buy people drinks. We would buy ourselves drinks,

and we'd have dinner, and you'd get to know the legislators. You'd get to

know their staffs. You know, and then Democratically, I got to know a lot of

people who had been in either the '62 campaign or the Salinger campaign,

and they were up there. They were staff guys.

So I mean, and those people from '62 and '64 got me into ... Because

they were very often working for Democratic assemblymen or senators; they

had taken a leave of absence to work on the Salinger campaign. Or we would

work with them. They would still be on state payroll, but after hours or on
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weekends, they'd work in their districts. Of course, Pierre was the Senate

candidate, so I would very often be a liaison to that... You know. And as I

mentioned, I put all the headquarters in. I know I had fifty-eight

headquarters, probably had sixty-two, I think—sixty-two or sixty-three

headquarters—and I did all that for the Salinger campaign. I put every

headquarter in.

YATES: Yes, I remember you saying.

CULLEN: So by doing that, I would know the assemblymen and the senators fi*om that

area's staffpeople, because I worked for them, because we were going into

their headquarters.

YATES: So the staff and the legislators socialized together fairly regularly?

CULLEN: Oh, very often, very often, although mostly.... I shouldn't say.... There

would be the chiefof staff or one of the key staffs would usually.... Usually

a ,senator or assemblyman would usually have one ofhis persons with him, or

[Interruption]

YATES: Well, let me ask you. OK. You said that Frank Mesple and you. Was there

anybody else in the office who....

CULLEN: Yes, Gino Lera would join. Bob would never come. Bob Williams was

really strictly office, and he never would socialize. But then other people

within the administration, Ron Clark, Wes Barker, who I mentioned earlier.
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Weswas veryactive. He was a member of the program andpolicydivision

of the governor's office, and he would often come with us, and he knew

everybody, and he was very helpful to me. He introduced me to.... Heknew

a lot of....

Because in program and policy, a lot ofpeople wanted to know what the

governor's nextpolicy was going to be, ornextprogram was going to be, so

theywanted to talkto Wes. Sohe hadan entree to a lot of people, and he

would give hints, buthe would not give away anysecrets, but he'd give hints,

and so he was welcome a lot ofplaces.

And then poker dicewas big. I mean, we playedpoker dice on the bars,

and thenwe'd go out, andmaybe an assemblyman or a senator, depending on

where he came firom, what have you, wouldjoin us for dinner or something

like that.

YATES: And you saidthat theRepublicans and Democrats interacted fairly well.

CULLEN: Oh, very definitely. As a matter of fact, there was ...

YATES: Like you went to Frank Fat's, and that wasmostly x group of people versus

Posey's?

CULLEN: No, I would say.. . . No, theywere mostly evenly divided. Except, now, the

Sutter Club, which is still in existence—it's a private club—a lot of the

Republicans attended, and some of thevery conservative Democrats attended,

likeHughBums, of theDemocratic ... Youknow. He wouldbe at the Sutter
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Club. Or Randy Collier, he wouldbe at the Sutter Club. Joe Rattigan, Luther

[E.] Gibson, they'd be at Posey's or FrankFat's with Jesse. Prettymuch,

Jesse held court in Frank Fat's, and it was a marvelous atmosphere. It was

really just great.

And there was another place called [Sam's] Hofbrau we used to go to,

and a lot of staff hung out there in the Hofbrau. And then there were coffee

shops, Eppie's [Restaurant], which is still there, andwhat have you. And

there was a coupleof Greekrestaurants that we used to go to, and sometimes

they'd go across to West Sacramento, but it was mostly in that thing. On an

excursion, ten or twenty ofus might drive down to the Nut Tree [restaurant]

down off the 80 [Freeway], and we'd sort ofhave a party down there. Or

we'd go out to Arden Fair, which was sortof new; hadjust beenbuilt.

YATES: That was the hinterlands, probably.

CULLEN: Yes, really, it was.

YATES: Well, youjust touched a littlebit with I think you mentioned Wes Barker

and not revealing too much,but obviously, I assumeyou socialized and

talked some office politics or ...

CULLEN: We talked mostlypolitics and legislation. I mean, it was an ongoing thing.

This is what you did. This is what you.. . . And Frank Mesple had a way of

kiddingpeople. He'd go up to a senator, and he'd say, "Hey, Jack, you're not

going to get that goddamn bill passed. That's the most ridiculous thingI ever
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heard. You tell me why you're doing it," you know, and that's when he

would loosen the guy up and then the guy would give him a boom, boom,

boom, boom, boom. And that was a knack Mesple had, and then he'd go up

to a guy, somebody very seriously, and he said, "Gee, George, I understand

your legislation on school lunches might be in trouble." [Laughter]

And the guy, "What are you talking about, it's in trouble?" So Frank had

this just incredible way ofgetting people to tell people they weren't going to

tell anybody. I mean, he just had this, and the governor just depended on him

so much. He was just absolutely ...

VAXES: And what about you? How did you interact with people?

CULLEN: I learned a little. I learned a little, and I got a reputation that sort of.... I'd

be seen with Ben Swig, or I'd be seen with Mark Boyer, and these were the

big Democratic givers. Or I'd be seen with Gene Wyman. Because when

they came up to the governor's office, they stopped in to see me before they

went to see the governor, to see what he's like, what he's feeling like today,

and that kind of stuff.

So maybe then we'd go out, and the governor would maybe go out with

them once, and then maybe they'd invite me; they may stay there for two or

three days, doing their own lobbying their own way, or trying to find out

things. Most of these big guys, even guys like Neil Curry, who was a very,

very.... Probably one of the richest men in California at the time, had his big
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truckingcompany. Guys like Ed Hills, theywould come up. And so I got to

be seenwith thosepeople, and so that spelledmoney, so all the legislators

wanted to be with me so I can get them to the money.

YATES: I see.

CULLEN: See, so there's little nuances that you don't understand—^but I learned.

YATES: And did it help them get to the money?

CULLEN: On occasion. I mean, yes, if they wantedme to introduce them. If they said,

"Hey, can you introduce me to Mark Boyer?" or you know.

And then there was also a whole other thing here that we're not even

addressing, and that's the administrative officeof the governor's office were

guys like [Charles] Chuck Rickershauser. Chuck Rickershauser was the

commissioner of corporations. He handledbusiness. Chuck was anothergo

to person, much more important than I was, becausehe had an official

capacity. Anybody in banking, in business, in insurance, what have you,

wanted to get to ChuckRickershauser, becausehe influencedthe govemor,

because he wrote the governor's agenda on insurance, on business, on

banking, on savings and loan. I mean, this was all his.

And then there was a guy named [Richard] Dick McGee, who was head

ofprisons and head ofcorrections. And so everybodyhad these little

agendas, andI don't think at anytime in all the years that I was there, that the

whole govemor's officeever got togetherat one time. I mean, you'd need a
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ball field to do it. I mean, ifs just incredible.

Anotherperson terribly, terribly important in this is Nancy Sloss. She

was a favoriteof the governor's. She came from the Fleischaker familyfrom

San Francisco, extremely, extremely wealthy Jewish merchants.

YATES: What was her role?

CULLEN: Shewas the appointment secretary to the governor afterthe governor's first

appointment secretary. May[Layne] Bonnell, another very, veryimportant

name.

YATES: Right. I do recognize both names, but May Bonnell...

CULLEN: May Bonnell was also Pat's sister-in-law—^was Bemice's sister. And Pat was

highlycriticizedfor that, but I can tell you from personal experience, May

Bonnell was one of the best people he ever had in the governor's office. Very

smart, very savvy, cut right to the quick. Nancy Sloss was very businesslike,

very.... Nancy's still alive. Nancy's younger than I am. She's probably

seventy now.

Another wonderful person that was one ofthe governor's big supporters

was Louise Ringwalt. She was one of his personal administrative assistants.

Very powerful woman, because she could get right to him. He believed what

she said. Nancy could get right to him. I'd always go through Mary Alice

Lemon. Unless he called me, I had to go through Mary Alice Lemon. Hale

Champion could walk in. Winslow Christian could walk in. Nancy Sloss,
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Louise Ringwalt, they could all walk in.

Another person you shouldtalk to, if you haven't, is [Patricia] Pat Sikes.

Do you know Pat?

YATES: I know the name.

CULLEN: Yes. She was his chief speechAvriter, and also did a lot of his analysis. After

we'd get a bill analysis, we'd go talk to Pat, and she'd sort ofwrite how the

governor would want it, and then she would then give that to the press

secretary. So there was a lot of, you know, chain reaction in our office. In

other words, if one of us, ifFrank or Gino or myself or West Barker or Frank

[Chambers], heard something from a legislatorthat we were not aware of and

we thought the governor should know of, we'd go right away, and we'd say,

"Mary Alice, we have to see the governor on this," because we didn't want

anybody else to know, except the governor, what we were telling him. So we

wouldn't tell Mary Alice what we were telling him.

YATES: How much would.... I'm just thinking, because you named several women,

and at that point, of course, it wasn't terribly typical to have a lot ofwomen in

any official capacity.

CULLEN: Pat was the first govemor to open government at the high level to women, to

minorities, and to the Hispanic community. And I say his second chiefof

staffwas Arthur Alarcon. He used to call him his "Mexican conscience."

And Arthur is now sitting seniorjudge in a United States District Court in
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Los Angeles. No, it's on theNinth Circuit. Arthur'son theNinth Circuit.

YATES: I'm thinking ofthe socializing aspects, whether it's official ornot, outside of

the office, whether the women who worked for the governor or ...

CULLEN: There was a great deal of social.... I know very often you'd see....

YATES: Did they also interact with ...

CULLEN: They also interacted. As a matter of fact...

YATES: So it wasn't just the white men going out together?

CULLEN: No, no. You'd find veryoftenNancy Sloss andLouise Ringwalt together,

maybe having dinner with four or five guys. I mean, very often. That was

not unusual at all. And dinners we used as a way to socialize, but also gather

information, theyfrom you, andyoufrom them. And it's probably still going

on today, I'm sure.

YATES: Sure.

CULLEN: But the chieftwohangouts were really—there were a lot of others, but...

YATES: Were Frank Fat's and Posey's?

CULLEN: Were Frank Fat's and the Torch Club, and Posey's was really where And

then, of course, therewas the DerbyClub,which was another. Are you

familiar with the Derby Club?

YATES: I think so. I've heard of it.

CULLEN: Well, the Derby Club was anorganization of legislators andother people, and

they met once aweek. They had the Derby Room at Posey's. And they all
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wore derbies, derbyhats, and it was a convivialgroup of people, and a lot of

them had to be carried home after dinner. But it was also a very select group,

and a lot of people were angrybecause theywere never invited to join. But it

was mostly legislators, lobbyists, and some high flyers. I'd been to a few of

their events; I was never a member of the Derby Club.

YATES: You weren't part of that special cadre.

CULLEN: Wasn't part of that social.... No, no, I....

YATES: Well, mentioning again just the lobbyists, and, of course, you always hear

them referred to as the Third House, and the strength that they had at that

point. What's your view on their influence on the legislature?

CULLEN; Oh, I think it was very profound. There's no question about that, then and

now. But you see we had a terrible situation here in California way before I

came. It was during the forties and fifties. There was a man named [Arthur

H.] Artie Samish, who I'm sure you've heard of, who really was a pretty.... I

mean, he really controlled.... There's a famous cartoon. I think I showed it

to you, or you looked at it showing the legislature on Artie Samish's knee.

But he was so venal, that he went to jail, and gave lobbyists a bad name, and

so for most of the latter part of the fifties and the early part of the sixties, the

Goodie Knight waning years and the beginning years ofPat Brown, the

lobbyists sort of were under a black cloud. But most of them got over it and

did very well.
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But you see, the other thing, everyconstituency of anypower has their

own lobbying agenda. Just look. You've got the hospitals. You've got the

doctors. You've got the nurses. You've got the anesthesiologists. That's

just part ofthis medicalgroup. Then you have the horse-racing board. Then

you have the horsebreeders. Thenyou have the racetrack owners. Theyall

have their different agendas. They all have their own lobbyists.

Then you have the Grange. Then you have the California Farm Bureau

Federation. There were probably twenty kinds of lobbyists for the farm area.

Then you have the manufacturing, the California Manufacturers Association.

Then you have a little thing, the group of twenty-five. Sometimes it's called

the roundtable, which is the senior executives, the guys who think they run

the State of California. And this has been going on for years and years and

years and years.

YATES: Of course, later on there were—quote—"controls" placed on the influence.

CULLEN: I mean, yes, there were controls ...

YATES; Well, but that's what I'm asking you is that, you look at this earlier period of

the sixties, pre ...

CULLEN: After Artie Samish, the lobbyists started to come back, especially, and....

YATES: And what was their strength?

CULLEN: Very, very strong. Very, very strong.

[Interruption]
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YATES: OK, go ahead.

CULLEN: Let's take the'66 campaign. Midway through the campaign, probably just

before the primary, I took a leave of absence from the governor's office as

assistant legislative secretary, to work on the campaign. I had to do that to

cut the thing, because Winslow Christian was going crazy. [Laughter] So I

had to do that, and I did that.

So the day after I did that, I got a call from Don Bradley to get down to

L.A. as quickly as I could. So I flew down and I met Don. He was one ofthe

triumvirate, ifI will, of the peoplerunning the campaign. There was Hale

Champion, therewas Fred Dutton, and therewas Don Bradley. And,, you

know, really, without a personalcriticismon any of them, a committee is a

horse that looks like a camel. It's crazy, and you can't have.... You've got

to have somebody making decisions. You can't have three different things.

Then you've got the governor outthinking them.

So Bradleycallsme. His title is campaign manager. OK? And he said,

"Frank, I need you to run an errand." And he said, "Take this down, and see

Judge Garibaldi, andJudge Garibaldi will giveyou a package, and bring it

back to me."

So I said, "OK." So I get in my car, which I had left at the airport, and I

drive back down to downtown to Garibaldi's law office. Arid I go up and see

thejudge, and thejudgehadbeena sitting judge,but he was now a lobbyist.
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and probably, at the time, the most powerful lobbyist in California. Jim

Garibaldi. And he's a very close friend of the governor's.

So I walk in, and he said, "Frank, did Don send you?" Well, I knew him.

I said, "Yes, Judge, he did." "OK. Just a minute." And he pulls out his

desk, and he starts counting out packages of money. And he gives me

$50,000 in hundred dollar bills, which I put in the briefcase. [Laughter] And

he said, "Now, this is all going to be reported."

And I said, "Absolutely, it's going to be reported." I knew nothing about

it. I just said that, because Don didn't tell me anything about it, so I said,

"Ofcourse it will be reported." I mean, you know.

"OK. I'll tell you who's going to be giving it to you." I said, "Well, isn't

it you?" "I don't have $50,000 to give away." [Laughter] "I'll tell you

who's giving it. I'll tell you where it's coming from." So I said, "Thank you.

Judge," and I take my $50,000 in cash.

YATES: Do you know who it is who's giving you the money?

CULLEN: Well, at the time I didn't. No. I know Judge Garibaldi gave me.... So I

came back.

YATES: Yes. He didn't name a name. He just said it wasn't him.

CULLEN: No, he said it wasn't him. So then I comeback and give the money to Don

Bradley, and Don takes it out and he says, "How much is there?" I said, "I

think he said it was $50,000, Don. You'd better count it," I said. "I haven't
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opened the suitcase." So he just goes over and counts the packets and said,

"Well, who's it from?" I said, "Well, I asked Judge Garibaldi that, and he

said he'd let you know." He says, "Goddamn that son of a bitch." So he

picks up the phone, and he calls Judge Garibaldi. And so they evidently

couldn't determine who the money was from yet.

So finally, finally, about two o'clock in the afternoon, Don has a list.

There's twenty people on the list. Dividing, and they divided the twenty

thing. Now, I don't know if that money came from one source, and they just

came up with a list. Whether it was I have no idea. So you know, am I

venal for doing that? Is Don venal for doing this? Now, in those days, all

you had to do was report it. You didn't have to say...

YATES: There wasn't a limit?

CULLEN: There was no limit, no. And there's still no limit. [Joseph Graham] "Gray"

Davis [Jr.] can go out and get a million dollars from anybody he wants, and

there's still no limit. But the thing is it has to be reported. The gimmick was

those guys didn't want to report it. They didn't want to tell you who it was

from. And that's why, then, they broke it up into all these things.

Now, I'm sure the statute of limitations is gone, but I'll call you and let

you know before you print that, OK? But those are the kinds ofthings that I

used to do, OK?

Turn it off for a minute.
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[Interruption]

YATES: [I was] asking you about lobbying, lobbyist influence.

CULLEN: Lobbyist influenceis reallyvery, very... Was very good today. Lobbyists

have an ability, if I can say that, if they're good, to know their topic, to be

able to explain their topic to both the administration that has to sign the bill

and legislators who are carrying the bill. In other words, a lot of the

legislation in our period was generated by lobbyists.

In other words, let's assume that.... Take an example—Home Savings

and Loan Association. There is a limit. They're no longer in existence now,

so I can talk about them, OK? Home Savings and Loan Association was

founded by a man named Howard Edgerton. It was actually taken over by

Howard Edgerton; it was actually founded probably in the 1890sor 1880s.

And he took it over. He was a tremendous builder and a great financier, and

he built the largest chain of savings and loan branches in the State of

California.

Well, there was a limit put on how many branches that a savings and loan

could have. So we were continually putting in legislation that would allow

them, because there may be a new community that started outside of Corona,

or a new community starting outside ofRiverside, or a new community

starting outside ofPomona. So that gave a reasonable reason why another

bank or another savings and loan could expand to that area. So you needed
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legislation to do that, so specifically, andwe would do that. So the lobbyist

would go, and he would sort of walk that through. He would make sure that.

And then you had other people. The banks didn't want the savings and

loans coming into their territory, and the savings and loans didn't want the

banks comingin, so these two lobbyists were fighting each other, going to the

same people. So it just depended,who was most persuasive.

And when the bill got to the governor's office, they would lobby us,

Frank Mesple, myself, Bob Williams, Gino Lera, before they could get to the

governor, because very often the governor wouldn't see lobbyists. I mean, on

rare occasions, where a lobbyist may have been a friend ofhis from when he

was attorneygeneral, he would see lobbyists. But generallyspeaking, he did

not see lobbyists. The lobbyists eithersaw FrankMesple—andBob Williams

wouldn't give them any time at all. I mean, imless he really needed to hear

something, he'd listen to them.

So the lobbying process got to be very, very powerful. But lobbyists are

a necessary evil. They're not even evil—they can become evil. But lobbyists

have a lot ofvery valued information, and very often may have expertise.

There's a man by the name ofTerry McGann who represents the healthcare

industry in Sacramento. He's a lobbyist, veryhighlypaid—^represents five or

six HMOs and a couple of hospitals. He is one of the foremost... But he's
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so knowledgeable, he's so smart, thatpeople really callhim and, "Terry, tell

me aboutthis." Andtheytrusthim. That's the otherthing. Whena lobbyist

is trusted, then he has a cachet that's beyond anyone else's.

YATES; So your experience was basically there wasn't any undue influence, do you

think, at that point?

CULLEN: I wouldn't say therewasn't any, and sure, there was all sorts of undue

influence.

[Interruption]

YATES: I was asking about undue influence.

CULLEN: I think that there's no undue influence, except there's little nuances. For

example, Disneywas a very, very, verypotentlobbying force, because every

year, and I have it somewhere here, Walt Disney would personally sign a gold

pass to thegovernor to take six people toDisneyland, and he could give it to

anyfamily member or.... I usedit all the time. That's one thing. Every

legislator gotone of those. Itwasn't signed by Walt Disney; it wassigned by

somebody else. ButPat's was always signed by Walt Disney personally. So

that's worth about $1,700 today, and it's in that eabinet right there.

YATES: Behind me.

CULLEN: So anyway, yousee, the governor wasnot a saver, sohe would, youknow...

. So I have his 1963 pass, anyway.

YATES: So, those types of things you don't feel, though, thathad undue influence on .
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CULLEN: Well, you can go back to Jesse Unruh's statements. I mean, seriously, you've

got to be able to accept their gifts, or not, as you choose, but do what we feel

is right. I mean, they're going to give you this, anyway. They want you

I mean, I could go to any racetrack in California with a gold pass and sit

in the [Del Mar] Turf Club and never pay for my dinner or any drinks or

anything else because I was the assistant legislative secretary. I rarely ever

did it, but I could. And so could anyone else, a legislative aide to somebody

carrying an important racing bill. Believe me, they were pointed out, they

were invited to Tanforan [Race Track] or Golden [Gate] Fields or Hollywood

Park or Santa Anita, and that's it.

Or those people who own the Dodgers. I mean, Walter O'Malley. I've

got a thing in there from Walter O'Malley that's just I'll show it to you

after we get up. I don't want to disturb the thing right now. It's just a

postcard from Walter O'Malley. It's saying, "Gee, we won. Hope you do,"

kind of thing when they won the pennant. So there's a lot of little things like

that. But Pat always got free passes to the Dodgers, to the Angels, I mean,

and so did almost every legislator.

[End Tape 7, Side B]

[Begin Tape 8, Side A]

YATES: I was asking you about the influence of lobbyists.
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CULLEN: As I just said, I think the influence of a lobbyist canbe as persuasive as you

allow it to be, and if they have good information and it helps what you're

doing in terms of getting a bill clarified or making the bill more signable, yes,

we'd go along with it. But don't forget, where you have a lobbyist for a

program, you've probably got a lobbyist against it, so which lobbyistdo you

listen to? So that's something people don't....

"Oh, all those lobbjdsts are alike." Well, they are all alike in they're

tryingto accomplish their ends,but their ends on a single piece of legislation

might be totally opposed, diametricallyopposed. So that's what people don't

understand. I mean, peopledon't think about that. But if there's a lobbyist

protagonist, there's an antagonist. It just is going to happen.

YATES: Well, your role as assistant to the legislative secretary, that.... Well, you

started as assistant to, and then [became] assistant in March of '65.

CULLEN: Right.

YATES: How long did that go on, that title?

CULLEN: That went on until May of 1966, when I took a leave of absence until

November, and I worked on the campaign from May through election day.

Then when we lost, the very next day I went back on state payroll, but I only

stayedon it until the end of December. And then.... I don't know whether

you know the storyof my being appointed to.... I was a deathbed

appointment of the governor's.
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YATES: No. What does that mean?

CULLEN: Well, the governor who loses an election may have appointments available to

him, available.

YATES: Oh, of course. Yes.

CULLEN: So I was appointed to be deputy directorof the Departmentof General

Services, because the governorcame to me one day, and he said, "Frank,

you'll like it up here." He said, "I knowyour family's down south, but," he

said, "I'd very much like to appoint you."

Because I had another appointment earlier on, that I think when I first

went on the state payroll, I think I was the planning officer for the

Departmentof General Services. And even though I was assignedto the

governor's office, the Department of General Services paid my salary and

loaned me to the governor's office. I was actually titled planning officer.

I've got a sheet around here givingme that.... You know. It's like one of

tliose things on the wall there.

Anyway, so the problem was that Governor.... I said, "Yes, Governor,

I'd like to do that."

I called Mary Anne and told her, and I said, "Look," I said, "this is a

tremendous appointment. It pays $33,000 a year. It's the political side of the

Department of General Services," I said. "There's a civil service side and a

political side. Civil service is not an appointment; it's statutory. This is
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appointed, so it's political." I said, "It's a four-year term." And I said, "It has

an office in Sacramento, but," I said, "it also has an office in Los Angeles,

plus an apartment, plus a car, one in San Diego and one in San Francisco. So

it's a very, very good post. I want to take it." So my wife said, "Ifyou want

to take it, OK. Go do it." So I did it.

And then when I went to my office the day after [Ronald W.] Reagan

was sworn in, I was stopped by security, and they said that I wasn't welcome.

And I said, "Who told you I wasn't welcome?" He said, "Well, haven't you

heard?" I said, "Heard what?" And he said, "[Edmund G. "Pat"] Brown has

given your appointment to Governor Reagan." I said, "He's done what?"

He said, "He's given your appointment to Governor Reagan." I said,

"Well, nobody told me that. I've got apiece ofpaper here." And he said,

"Sir, that piece ofpaper is not worth anything now. It's been preempted."

So I tried to get hold of the govemor; couldn't get him, and so I flew

down, flew home, and I couldn't figure out what the hell was going on. So I

think it was either the 11th or the 13th ofJanuary, eleven o'clock at night, the

phone rings, and it's Govemor Brown. He said, "Frank, this is Pat." Well,

I'd never called him "Pat" in my life. I didn't know who the hell "Pat" was, I

mean. But I recognized the voice, you know. And I said, "Govemor." I

said, "I've been trying to reach you."

"Yeah, I know that. I apologize," he said. "Meet me at the coffee shop
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in the Beverly-Wilshire [Hotel] tomorrow morning at seveno'clock, and

we'll settle this thing." So I said, "Thanks, Governor," and hung up the

phone and told Mary Anne. I said, "Boy, I justdon't think...." So she said,

"Well, I want an answerto this thing. Either you're up there or you're not."

You know, she was really....

So I said, "OK, fine." So I go to the office—^not the office. I go to meet

the governor at seven o'clock. So he said, "Frank," he said, "I'm awfully

sorry," he said, "but Governor Reagan wanted four of my deathbed

appointments." Deathbed means it's done after you've lost the election. And

he said, "Onehe particularly wanted was yours." And he said, "I'll tell you

what. You can come work for me."

And I said, "Well, Governor," I said, "I'm not a lawyer. What would I

do for you?" He said, "Well, you were my legislative assistant, weren't

you?" I said, "Yes." He said, "Well, you do the legislation." He said,

"Everybody's going to come and kind of throw things over the transomto

me, want me to do things in Sacramento. I don't go to Sacramento. I'm

down here in BeverlyHills, and I want to start my law practice. You go up.

You can do that." And he said, "You had a PR company once, didn't you?" I

said, "Yes." "Well, you do my PR." He said, "Set up two companies. Set up

one companythat's a PR company, and one companythat's a government

relations company. Youcan't be a lobbyist, andyou can't lobby, so it's a
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government relations company. Is that OK?"

I said, "Yes, Governor." I said, "That's fine." I said, "Governor," I said,

'Vhat aboutpay?" I said, "You've got to start your lawpractice. I'm not a

lawyer. Who's going topayme?" "I'll payyou $100 a month." I said,

"Governor, I'm givingup a $33,000-a-year job, and you're going to pay me

$100 a month? That's $12,000 a year."

He said, "Well, don't worryabout it. You know, people come in to me."

And he said, "We'll split everything I get." He said, "I'll do the law work

andyou do the government work, andyoukeep everything youmake, and

really all I'm payingyou for is the public relationspart of it."

I said, "Governor, all right. That's OK with me, if you think it'll work."

So I did it. First year. Governor Brownmade $107,000, which he thought

was manna from heaven, because his salary was $44,500 a year as governor.

I made $168,000 that year, and he was furious. [Laugliter] The only year that

happened. The only year that happened. So I asked him, I said, "Governor,"

I said, "can I ask you a personal question?" He said, "Yeah, what is it?" I

said, "Why did you give my appointment awayand not one of the others?"

He said, "Well, the only important other one that was any good was Adrienne

Sausset's appointment." He said, "Frank, you've worked for me since '62.

She's worked for me for twenty-three years. I owe her more than I owe you.

And besides, she's sixty-threeyears old; you're still in your thirties. And I
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need you; I don't need Adrienne."

So I said, "Well, what does Adrienne do?" "Oh, she's going to be

chairman ofthe Alcoholic Beverage Control Board." [Laughter] Have you

ever heard of Adrienne Sausset?

YATES: You've mentioned her name.

CULLEN: No, has she ever been interviewed?

YATES: I don't know. I'd have to check.

CULLEN: Boy, there is an interview, because she was with him from district attorney

on.

YATES: Yes, I remember you mentioning that, and now I can't...

CULLEN: She was the gatekeeper, and she was his personal assistant for years and years

and years and years.

YATES: Well, we jumped ahead. I inadvertently jumped ahead chronologically.

So tell me now if this seems like the best place to jump into the

c^paign, or ifyou want to touch on anything else that happened during the

time you were working as the assistant to the legislative secretary.

CULLEN: Well, one of the things I started then doing, Frank Mesple had me going

making speeches to people. I'd speak at schools and talk about legislation,

and when he was invited to go and couldn't go, he'd send me. I spoke in

Bakersfield; I spoke in Fresno; I spoke in Sacramento, at high schools and

junior colleges and what have you, saying, you know, trying to... .And I've
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kept it up; I still speak. As a matter of fact, Fm speaking next month in....

Fm sorry, next semester at Loyola Marymount [University] law school. I

speak there every year, usually in the beginning of the term and the end of the

term. I speak at UCLA [University ofCalifornia, Los Angeles]. Fve spoken

at UC Davis. So, I try to do that.

But that started it, and it got me into it while I was working for Frank.

Frank did it all the time. He was just tremendous. He loved working with

schools.

YATES: You had mentioned to me, and I think Fve got the time frame correct, about

the meeting of the Democratic State Central Committee and the CDC that

you were involved in.

CULLEN: That was in 1965. That was in 1965, and one of the other roles I had, that had

nothing whatsoever to do with the legislative secretary's office, was in

assisting the governor, in his role as governor, in helping the Democratic

Party in their state convention, and it was a role that whoever was sitting

governor would do that, and what have you. Both the Republican and

Democratic Party, if they were meeting in Sacramento, the governor would

usually be a participant. And I did the seating chart and I did a lot of the

things that... .And there was also a big CDC contingent at the state

convention.

You've got to understand, the state party is a legal entity. The CDC is



280

not—the California Democratic Council The California Democratic Council

is not even a part of the Democratic State Central Committee. They're two

entirely different things.

And the party looked upon the Democratic Council as sort of an

ultraliberal, elitist group, which is somewhat true. It was mostly the people

from West Los Angeles or Berkeley or upscale Sacramento and upscale San

Diego. It was mostly urban areas—^very few ofthe farm or outlanders

involved in CDC. They had very high goals and some good agendas, but a lot

of times it didn't mesh with the party policy, so there was an ongoing fight,

which I came to realize in '62, that this thing was going to.... It was like oil

and water. I mean, you really had to keep them apart if you could, because

once they got together....

Well, this was the thing where, at the State Central Committee, there are

a lot ofurban areas that were represented by CDC representatives who are

pushing their agenda. And I think I told you the story about there was a big

fight at the time between the CDC-backed nominee for state chair, a sitting

assemblyman named [Charles] Charlie Warren, and a lady that said that

Governor Brown had promised to support her, a lady by the name of Carmen

Warschaw.

And as it happened. Carmen Warschaw was defeated, and Charlie

Warren did become the state chair, and Carmen never forgave the governor
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for that, for many, many, manyyears. But here again. Carmenwas backedby

the Jesse [Unruh] organization, and most of Pat's supporterswere on the

Charlie Warren side, although Carmen says that Pat had pledged his support

to her. And it may be true. Sometimes Pat was overly gregarious and said,

"Yes, I'll support you," butwhenpushcomes to shove, generally he did that,

but if there was other persuasions in a situationlike this.... And in fairness,

he didn't really take part in it. He really didn't.

YATES: This '65 meeting, then, maybe you couldtalk a littlebit aboutthat in terms of

setting the stage for the election.

CULLEN: Well, it did set the stage for the election, and it continued the real Jesse

Unruh-PatBrownpoliticalsplit. Up to that, it was sort of a philosophical

split, whereas now it became a war, I mean. And I reallythink that even if

Jesse had gottenhis way and Pat did not run and Jesse ran, he would never

have beaten Reagan, either.

I mean, I thinkReagan When youlook at the vote, it was a million

votes. I mean, just a million votes separated them. And it was the same way

that Pat won in '58, by a millionvotes. I mean, there was dissensionwithin

the Republican Partyin '58. There was dissension among the Democratic

Party in '66, but that was reallygenerated and exacerbated by the happenings

at the state convention. There were an awful lot of small county districts that

left that convention very bitter.
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YATES; This is the '65 that you're talking about?

CULLEN: So '65 convention. Yes, '65 convention. That there were people who left

there and felt that Pat had given up his support of Carmen and he shouldn't

have done it, and that the CDC was running rampant over the state party.

And really, when you look at the state party, as I, you know, late coming to

the state.... I only came in '58, so I was a latecomer. I had only been in the

state, you know, from '58 to '65. I didn't know all the intricacies or even the

people. I knew the Democrats, but I didn't know any of the Republicans,

except the people I had met in my legislative work.

So I didn't really know much, but basically both Republicans and

Democrats were somewhat It was the candidates who ran things, not the

parties. The partieswere an adjunct in the history of California, as you look

at it. And this became very, very true, and you had, like Don Bradley, who

was an excellent campaignmanager, he didn't give a flying jump at the moon

about the party. I mean, he could care less what the party did or what they

didn't do. He wanted them to set up phone banks and do mailers and what

have you, but he wanted to do it his way, not their way, and I saw that in

every campaign I was ever in.

The campaign manager alwayswanted to tell the state party what to do,

and the countychairman of the state partywanted to do it their way. And so

youhad this, "Yes,we're allDemocrats, but we're marching to two different
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drummers."

YATES: So what happened or didn't happen at that particular meeting?

CULLEN: Well, at that particular meeting, the convention ...

[Interruption]

The '65 state meeting was held at the Memorial Auditorium, which has just

been refurbished and looks great, at J Street and Sixteenth [Street]. It was a

mob scene, and there were two different, divisive groups. You had the CDC

elements within.... I mean, they were all part of the state party, but the urban

people, as I said, represented the CDC, and the rural people and a lot of the

other county people didn't want the CDC in, even here in Los Angeles. I

mean, it was only the West Los Angeles group and the Beverly Hills group

that were pushing the CDC. Except Carmen Warschaw was a resident of

Beverly Hills, but she was backed by the state party, the official state party.

Charlie Warren, also firom Los Angeles, but a little further down, he came

from the Hancock Park area, he and his wife.

YATES: When you said Charlie Waixen, I thought it was Gene Wyman.

CULLEN: No, no, Charlie Warren.

YATES: OK.

CULLEN: Charlie Warren was the candidate. Gene Wyman was the backer of that

candidate. It was Gene Wyman. Against Jesse Unruh and Carmen

Warschaw was Charlie Warren and Gene Wyman. Joe Cerrell and Charlie
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Winner putting together I mean, I don't knowhow theydecided on

CharlieWarren. I was not part of that, but they decided it would not be

appropriate to have Carmen to be the statechair, because shewas too close to

Jesse. That was the real decision that was made, not by Pat Brown, but by

Pat's handlers, if I can use that term, Don Bradley, Gene Wyman, Mark

Boyer.

Fred Button was not involved in that; he was still in Washington. Yes, he

was still workingfor Johnson. No, he had left Johnson,but then he had a

privatelawpractice. VanDempsey. I mean, therewere thesepeople. You

had the.... Gene Klein. All of the big Pat Brown financial backers—Bob

Six—felt it would be a mistake to back Carmen Warschaw, because she was

so close to Jesse, and they thought that that would be less support for the

governor's race in '66.

Now, at that time, the governor had not decidedwhether he'd run again

for a third term,becauseonly one governor had everbeen elected for a third

term, and that was Earl Warren. So even though Earl Warren was a protege..

. . I mean, Pat Brown was a protege of Earl Warren's. You didn't have that

ten years of governorship that Earl Warren had, and you didn't have the

power that Warren had.

YATES: But the feeling then, was still, at that point, though, even though Governor

Brown hadn't officially said anything, that...
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CULLEN: He hadn't even made a decision, and everybodyknew that, but they thought if

he did run or his candidate would run, they didn't want Jesse. That was the

[Inaudible]. WhetherPat ran as Pat Brown,or someone else ran with his

endorsement, then it wouldn't be Jesse.

YATES; So then clearlyyou've got two divisions within the DemocraticParty.

CULLEN; Right You had this schism, this schism that was just.... And it became

really.... And also that was an outgrowth, too, of the Salinger campaign,

because you had this. . . . The first real break in the Democratic Party, such as

it is and was, was that Salinger campaign, and that held over. It was only a

year later, and this animosity and this hatredwere still there. And I mean

hatred. I know families today—Iswear, they say this—don't speak today, tlie

brother and sister, mother and father—and the father and mother are dead

now, and they never reconciled—^because of the Salinger campaign.

YATES: Yes, I remember you mentioning that it caused a great rift.

CULLEN: Yes, it did. It was a terrible rift, a terrible rift. But that decision was made to

back Charlie Warren, and it just turned off the whole Unruh organization, and

it became much harder for us to pass our legislation. I must say that.

YATES: Oh, OK.

CULLEN: Oh, it really did. It had that serious an effect. Jesse was ftirious. Jesse was

livid, and Carmen was just absolutely...

YATES: So in terms of working with Jesse Unruh, that's .. .
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CULLEN: It became much more difficult, much more difficult. And none ofhis people

trusted us, because we didn't tell them until late. And I say "we didn't,"

because I was not a part of this, except I was the messenger. I was the guy

who ...

YATES: You were helping set the thing ...

CULLEN: Set the thing up, right.

YATES: I mean physically set the thing up.

CULLEN: Physically, right. I did all of that stuff, actually.

YATES: OK. But the immediate impact was an increase in this feud, or I don't know

what you want to call it.

CULLEN: Well, it was a feud. It was a feud. It was a dissidence between these two

people that just grew and grew and grew. And really, there was very little

conversation between Pat and Jesse after that time. I mean, Pat just wrote

Jesse off, and Jesse wrote Pat off. I mean, it was just one of those things that

happened. Now, they did meet and they did talk legislation, but they never...

. As a matter of fact, there were a couple of times when Pat invited Jesse over

to the mansion for dinner, and Jesse refused, after that. So Pat had a

legislative dinner every year, and at the beginning of the session, '66, Jesse

came and left. He didn't stay. So, I mean, it was a bitter deck ofcards being

dealt.

YATES: Well, when did you learn that GovernorBrown was going to run for a third
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term?

CULLEN: I don't think he really decided until probably January of 1966, in his own

mind. I know he and Bemice.... Bemice didn't really want him to run for a

third term. Bemice was somewhat ambivalent about it. She loved being fnst

lady. She was a great first lady. She was very gracious. She looked like a

first lady. I mean, she really did. She enjoyed her role, but she was also a

very family person.

I guess January he announced to the ,staff that he was going to mn for a

third term. He had a meeting in the cabinet room, which, incidentally, he

never, hardly ever, uses the cabinet room. It was more of a reception room,

anyway,but they called it a cabinet room. We did a lot of speechifying there.

YATES: What was your sense when you heard him tell you that he was planning to run

for a third term?

CULLEN: My reaction was, I thought it was great. By that time, I really idolized Pat

Brown. I really thought that he was probably on a peer with Hubert

Humphrey. I had gotten to know the vice president a lot better during the

term, that two years from '64 till '66. I mean, every time he came to

California, he specifically asked for me to be assigned to him. So I mean I

got involved with him whenever.... And so I was the liaison between the

vice president and the governor, and it was really a marvelous thing. And

then later on, when the vice president ran in '68, Pat loaned me to him from
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March of '68 until the day after election day, and Pat paid my salary, too.

YATES: What does it mean to be the liaison between the vice president and the

govemor?

CULLEN: Well, they have a personal relationship, and sometimes he would use Hubert

Humphrey to get messages to the president that he didn't want to go through

Jack Valenti or Marvin Watson or what have you, and I would deliver those

messages. The govemor and I had established early on sort of a unique

relationship where he had tmst in my confidence, that I wouldn't let anybody

else know what was going on except the person I was delivering the message

to. And sometimes there would be a handwritten message; sometimes it

would be a verbal message.

And the person that I would deal with—not with the vice president

directly—was a man named Marty McNamera, who was the vice president's

number two guy. So it was an aide-to-aide kind of a relationship. But

whenever the vice president came here, he was always very welcoming and

always asked for me and what have you, so I was at all of those things. It was

great.

But coming back to.... The govemor told the staff that he was

considering running, and he wanted opinions from people, what they thought.

And then he made his decision toward the end of January. I don't think he

went public then. I think he went public in Febmary.
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YATES: Yes, I'm confused, becauseI wrote a date down that doesn't seem right. I

had written down he had actually announced it in November of '65.

CULLEN: No, that he may run.

YATES: That he may run.

CULLEN: May run, not that he would run. He may run.

YATES: Right. OK. That must have been .. .

CULLEN: No, no, that was very, very different, see. And that was really because he was

so goddamn mad at Jesse. He didn't wantJesse to run, and that's whyhe was

saying he was thinking ofrunning for re-election.

YATES: OK, I wrote it wrong.

CULLEN: No, he saidhe mayrun. He's thinking of running, but he didn't reallydecide,

because there was a big question in the family. I mean, therewerebig family

councils. I mean, Joe Kelly would come up to Sacramento and say, "You

know, Pat, you gotta run. Pat, you gotta run."

YATES: So he did ask the staffs opinion on what they thought.

CULLEN: Yes, he did ask the staffwhat the reactionwould be if he ran again. He didn't

saywhether he should run or not, but whathe thought the public reactions

would be from your segment or your segment. He always was a great

question-asker. He always wantedmore information.

YATES: And when he asked you that, what did you tell him?

CULLEN: "Go for it"
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YATES: Your sense, though, from who you'd communicated with....

CULLEN: My feeling was that we thought that George Christopher, the mayor of San

Francisco, would likely be the candidate. Nobody had seriously, seriously

said Ronald Reagan was going to be the candidate. I mean, it was a rumor,

but everybody laughed at it. I mean, George Murphy was a fluke. They're

not going to have another actor. I mean, that's ridiculous.

You wouldn't believe the.... See, the Republicans knew what they were

doing with Ronald Reagan, because they understood the power of the media.

We were on cloud nine. Our main technical media person on the campaign

was an old-time pencil-pusher, vicious, vicious reporter by the name ofHarry

Lemer. Harry Lemer wrote with blooded ink.

YATES: Yes, that Button interview^ I mentioned toyou, he talks about negative

campaigning in connection with Harry Lemer.

CULLEN: Oh, Lord. I mean, Harry Lemer was vicious, and his wife. Cissy Lemer, was

worse.

YATES: So he was the point person in terms of media exposure?

CULLEN: Well, not exposure, no. They had Roy Ringer, and there was a guy named

[James] Jim Keene. Jim Keene was the media maven ofboth the Salinger

campaign in '64 and also.... Jim Keene was a southem Califomia public

1. Frederick G. Button, "Bemocratic Campaigns and Controversies, 1954-1966,'
an oral history conducted 1977-1978 by Amelia R. Fray, Regional Oral History Office,
the Bancroft Library, University of Califomia, Berkeley, 1981.
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relations and printer combined.

Also, another name we should mention is a guy—talking about public

relations—a man named Walter Leftwich. Walter Leftwich. He was a

Salinger guy and a Brown guy, both campaigns. Another thing we did....

One of the great things we did was bring in a guy who was one of the

foremost documentary makers [Charles Guggenheim Productions] in the

world at the time, and his name just escapes me. [Charles] Charlie

[Guggenheim]. He came from Washington, D.C., and he was just incredible.

YATES: But you were saying one of the main things that, I guess, became clear—

maybe it's later—^was the media sawy aspect of it.

CULLEN: Oh, the media savvy was just a disaster, because, as I say, I'm trying to

remember these.... Jim Keene and Walter Leftwich were sort of the

Democratic media cabal in southern California, and I forget who was doing it

up north. Cyr Copertini is very, very important in this thing, but she's been

interviewed already.

YATES: She has been, yes.

CULLEN: She's an ace. She's a real pro, real pro. She's a real Bradley person now.

But she was great. We were living in a world that no longer existed. We

were not paying attention to television. I'm telling you this from hindsight

now.

YATES: You didn't realize this, obviously, at the time.
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CULLEN: No, I had no idea. I mean no idea. I still don't have a television set here. I

mean, I've got three televisions down in the desert, you know. I've never

brought one up here. As a matter of fact, I don't think I've had a television

set since I left the desert. I mean, it doesn't interest me. I've never thought

much of television. I mean, I'd rather be there; rather be a part of it.

But Harry Lemer was a very negative guy, very vitriolic, and he really

was a thirties writer. He was a very famous writer, very, very, very.... He

worked for the [San Francisco] Chronicle; he worked for the [San

Francisco] Examiner. He was a founder of the San Francisco Press Club.

But he lived in a different era, and he was thinking small-time.... He was

thinking San Francisco politics rather than statewide politics. He didn't

understand, and we believed him, and the governor liked him. The governor

knew him. Since he was a kid, the governor knew Harry. Harry was about

ten years older than Pat, and Pat thought a lot of him.

I would say that we made just so many mistakes. We really thought that

GeorgeChristopher wouldbe the thing. WhenRonald Reagan got in, we

never thought Reagan would even win the.... So we targeted.... Instead of

targeting Reagan in the primary.... We probably could have defeated

Reagan in the primary, but we went out and we put out salacious things about

George Christopher that had modicums of truth to them. It was true his

familywas in the dairybusiness, and you know that story, during the war
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But, you Icnow, he was not...

YATES: You're talking about the story about the milk.

CULLEN: The milk. Right. But George Christopher wasn't part of it. His familywas.

It wasn't George. George Christopher was a damn good mayor. He was a

friend of Pat's. I mean, they.... You know. He was a Republican.

YATES: What other mistakes do you think were made early on?

CULLEN: Oh, in retrospect, I think, early on, knowing what we know now, the great

mistake was running against Ronald Reagan. But we didn't know that at the

time, because we weren't thinking ofrunning against Ronald Reagan. We

were thinking ofrunning against George Christopher. And there were other

idiots running. If you look at that.... I happen to have it around here

somewhere.

YATES: The list of candidates.

CULLEN: Yes, there were other candidates, but it wouldn't go anywhere. It was a two-

man race. And we thought ours was a one-man race. Yorty ran against us.

And there's a piece ofwork. Imean, no, he's really an evil man. The only

two people I really felt were evil in this business were the vice president, who

became president and had to leave under a little duress, Mr. Nixon, and

Yorty. I mean, I've met bad people, but I've never met really evil people,

except these two people. A lot of people think that And Governor Brown

forgave Nixon for everything, and by the time Nixon died, Pat, you know.
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thought Nixon was misunderstood.

Yorty he neverthought was great. Pat also felt.... Yortywas a louse

and a crook and a thief and a liar. You can quote me. [Laughter] No, he did

a terrible thing to us after the campaign, afterhe lost the primary. And he

invited the governor to dirmer.... I mean, for lunch, sort of a makeup. We

had invited him to lunch, and he said no. Finally he called the governor up

personally, andhe said, "Pat, I'd like to have lunch withyou. I'd like to

straighten this thing out. Ifyou answer a couple ofmy questions, I'll support

you." And Pat said, "Sam, I'll do it on one condition. No press." And so

Sam thought about that,fora minute, and he said, "OK, Pat. No press." Pat

said, "I mean no press. Not before, during or after. I don't want to see press

anywhere. This is just a meetingbetweenyou and I. No staff, no anything."

So Yorty says,"OK. I'll meet you at the top ofthe TransamericaTower for

lunch late, so we're not in the luncheon crowd. We'll meet about five to one.

No press." He said, "Fine."

So Pat, instead ofgoing in a limousine, took an unmarked state car, and

it was just Pat's travel secretary, [A. Thomas] Tom Rickey, myself, and Pat.

And Yorty had Joe Quinn with him. Now, just the two of them had lunch,

nobody else. We ate at a separate table. We don't know what was discussed

and what have you.

They were no sooner finished their coffee when all the press appears.
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"Thanks, Sam, for telling us." [Laughter] I thought the governor would kill

him. I mean, that was Sam Yorty. You couldn't trust the son of a gun as far

as you could throw him. You know, his word was useless. He was no good

as a congressman; he was no good as a mayor. Well, I've got something

signed from him over there, but I had no choice; he was the mayor.

YATES: Well, you said you joined the campaign, I guess in an official capacity, in

May.

CULLEN: In May. I resigned from the state. You know, I may be wrong on this, but...

YATES: Around then.

CULLEN: It was either late April, early May, I resigned from the state.

YATES: And what was your role in the campaign?

CULLEN: Pretty much sort of the go-to guy. Also I had the headquarters built down on

Wilshire Boulevard. I had to design these three offices where there were

three centers of power. Then you had a fourth center of power here with Joe

Cerrell and Chuck Winner.

Chuck also resigned from the governor's office. He was the southern

California secretary. He resigned, and he was an assistant campaign manager,

and so Joe Cerrell was an assistant campaign manager. And, you know, I was

the procurement guy. I had the headquarters built. I rented the headquarters.

I did the whole thing. I mean, I actually did the whole thing in January, on
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time off, on my vacation. No, it was February, I guess, we built that

headquarters.

YATES; So prior to actually officially moving.

CULLEN: Yes. I took two weeks' vacation, which I had coming from the state, and I

took it, and I built the headquarters, which was on Wilshire Boulevard—it

wasn't Harvard—and Oxford [Avenue], I think. It was right diagonally

across from what's now Saint Basil's Cathedral. It's in, I think, the 3800

block of Wilshire Boulevard, and a beautiful building owned by a guy named

[Mike] O'Leary, that a friend of the governor's got, and we had these

beautiful offices. I had the whole thing built. I'm a doer.

YATES: Well, when you joined, roughly. May or whatever, now, had Fred Dutton

come on board at that point?

CULLEN: No, Fred Dutton didn't come on board until probably near the summer.

YATES: Oh, it was after the primary.

CULLEN: Now, he was an adviser. The governor depended so much on Fred Dutton by

then, and it was the govemor's fault. The governor brought Fred Dutton out

here, much to Hale Champion and Don Bradley's duress. I mean, they were

just.... And Fred came out thinking he was going to run the show, and Hale

Champion wasn't.... They weren't fiiends, but they weren't enemies, but

they became....

YATES: Yes, they need each other.
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CULLEN: Very, very well. See, Fred was basically a lawyer, and Fred had a lot to do.

These guys all worked together in the '58 campaign, the '62 campaign, and

the '66 campaign. I mean, they knew each other very, very well, and they

played golf together, they ate dinner together. But none of them trusted each

other. Not because they didn't trust.... They all thought that they were

smarter than the other two. And that was all three. I mean, it was a triangle

of.... You know, I could tell you stories that are just horrendous,

horrendous.

But the other thing that really hurt us was the governor had no sense of

television. He was not good on television. Ronald Reagan was a master of

television. And against all our suggestions, the governor was doing a thing in

a park. Walked away from the crowd, and these two little boys were playing

by a tree, and he stopped to talk to them. He asked if they knew who we

were, and he said—and I don't remember the exact words, it's all on tape, so

I can be.... But the bottom line was, he said, "Do you know who I am?"

And I'm paraphrasing now. And they said, "No, we don't." And he said,

"I'm the governor of California." And one of the kids said, "Oh, we're going

to vote for Reagan." And he said, "Well, remember, it was an actor who shot

Lincoln." Now, that's the essence of it; it's not exactly the way it happened.

But it's on the film.

And that night, when that was shown on television news shows—and we
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called all the stations around to try and get it pulled, and the governor said,

"No, you can't pull it. I want that on the air." He insisted that go on the air,

because it was true.

Well, every campaign headquarters telephone from Yreka to San Diego

went off the boards. The phones wouldn't stop, people complaining about

how dare anybody compare Reagan to John Wilkes Booth. It was a terrible,

terrible mistake, and it cost us a lot ofvotes.

YATES: Do you think he understood that?

CULLEN; He did afterwards, but he didn't. . . .

YATES: Afterward. He really didn't imderstand. Obviously, he didn't understand it.

CULLEN: No, he dismissed Reagan. And he wasn't saying Reagan was a murderer. He

was just saying an actor, you know. He was being generic, OK? He wasn't

saying Reagan was a murderer, but that was the way it came over. And it was

a terrible thing to do, and it hurt us terribly, hurt us terribly.

You know, Pat was a very gregarious, wonderful man, the greatest man I

ever knew. I mean, without question, the greatest man I ever knew, and I've

known a lot of great men personally. I mean, I got very close to Hubert

Humphrey. I thought he was really the second most important man I ever

met, and greatest. And Mesple is the third. I mean, those three people.

There's a few other people that I hold in terribly high regard. That guy

up there, Don Riegle, was tarred by the [Charles] Keating brush, which was
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ridiculous. I mean, an honest, brilliant, brilliant senator, brilliant

congressman. That was a tremendous waste. Of course, he's making five

times now what he ever made in the Congress, you know. But that's not what

really does it.

YATES: Well, I think we've been goinga long time, so maybe this is a good point to

stop.

[End Tape 8, Side A]
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[Session 5, June 30, 2003]

[Begin Tape 9, Side A]

YATES; So, good morning.

CULLBN: Good morning. And how are you, Susan?

YATES: I'm pretty good. How about you?

CULLEN: I'm well, thank you.

YATES: OK. Last time when we met, you had started to talk about the 1966

gubernatorial campaign. So before we come backto that, I wanted to follow

upwitha couple of questions, and one was.... Well, a couple ofmajor

events,but the big event is, of course, the Watts riots, which is in August of

1965,and I wanted to ask you about that, since I know you were spending

quite a bit of time, at that point, in the governor's office.

CULLEN: Yes. As a matter of fact, what we were doing, we had some very important

legislation. It may not seemimportant now,but one of the bills we were

working on was a horse-racing bill that involved a lot of the tracks down

here, Santa Anita and HollywoodPark and Del Mar. I was sent down to meet

with the involved parties at all of those three tracks, so I was actually, instead
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of working out of Sacramento. This was in August of 1965. Iwasworking

out of government's officein what was then the old State Building.

Unfortunately, that building is no longer with us. It was damaged severely in

the '71 earthquake.

YATES: In the Syhnar earthquake, yes.

CULLEN: Yes. No, this was in the '71 earthquake.

YATES: Right.

CULLEN: Yes, that was the Sylmar earthquake. Yes, you're right.

YATES: Yes. Yes. Not the Northridge.

CULLEN: Not the Northridge, right. But at any event, so they closed the building,

which was a great loss to the state, because it was a magnificent building.

Anyway, so a man named Chuck Winner, who was the southern

California secretary, was the man who ran that office when the governor

wasn't there, and the govemor usually, he traveled to southern California a

great deal and had his office there. A lady by the name of Judy Royer was the

governor's personal secretary there.

And then I had my office there, and a writer by the name of Roy Ringer,

who was attached to the press department, but he didn't work all the time, but

he had an office there. And a fellow named Fred Jordan, who's now passed

away, but he was a consultant to the govemor. And a lady by the name of

Meredith Burch, and she did a lot of the govemor's constituency work. So it
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was a big office, and we had a lot ofwork.

The Watts riots, as you know—forget the exact dates—happened

because a police officer, I believehe was a HighwayPatrol officer, pulled

over a man for erratic driving, a black man, and a crowd gathered, and it just

escalated and escalated and escalated. It happened, I believe, around six-

forty-five, seven at night. I'm trying to remember. I haven't thought about

this in years. But it was in the earlyevening, and it just escalated, and a lot of

people, they threatened the officerand startedpeople throwingbottles and

rocks and what have you, and the officer called for backup, and it just became

out ofhand.

And as the night wore on, the whole area got really incensed and literally

inflamed, and at the time there were a lot ofwhite entrepreneurs,

businessmen, who had furniture stores and all sorts ofbars and, you name it,

grocery stores and what have you, along Avalon [Boulevard] at 103'̂ '̂ Street.

That was sort of the centerpieceof it. And they just started a riot, where they

were breaking windows and torching places, and by four o'clock in the

morning, the place was literally ablaze. And when the fire department came

in to answer the fire calls, they were stoned and shot at and what have you, so

they pulled back. So theynotified the lieutenant governor, who was then the

acting governor, becauseGovernor Brownwas out of town; he was on his

vacation in Greece.
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YATES: And you were physically in Los Angeles?

CULLEN: I was physically in Los Angeles, and we were notified.

YATES: All of you who were part of the office here?

CULLEN: The office was notified, right. And then we had a thing called the State

Police, which no longer exists, and they were the guards of the governor's

office and all the governmentbuildings. It was part of the Department of

General Services, but they were uniformed police officers.

YATES: At what point was the staff contacted?

CULLEN: Reallynot until the following morning. I think Chuck Winner was notified

that night. I was notified that night that there was a problem and it was

gettingout of hand, and so naturally, the governor's office, whenever there is

something that looks like it might The governor is always notified of

impending or possible disasters. So anyway, it just got worse and worse and

worse, and so much so that the people, the policemen, the fire people,

couldn't get into the area without being severely threatened.

The police chief at the time was a very arrogant gentlemanby the name

ofWilliam [H.] Parker, a very famous police chief ofLos Angeles, and he

was a tough guy, but he was also.... I can't say this.... I've met him many

times, but I thought he was sort of anti-black, and that's just my opinion. I

don't know if it's the fact or not, but I think that was the case. And I think

it's interesting that his driver at the time was a man named Daryl [F.] Gates,
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who went on to become another unpopular Los Angeles police chief. But in

any event, he was very authoritarian, and he wanted to go in and sort of tone

the thing down with assaultweapons and what have you, and the assault

weapons were a lot different then than they are now.

But it became an escalating situation, and I keep using that word because

it went on for three days. The governor was notified in Greece, and he

canceled his vacation and decided to fly home. There are arguments whether

Governor Glenn Anderson, the sitting governor, Lieutenant Governor

Anderson, and the governor actuallyhad telephone communication during

that time. Some people say yes, some people say no. I don't know. But my

recollection is, the governor instructed either Glenn Anderson or his staff

people to tell the acting governor to call out the National Guard—and when I

say "the governor," the sitting, the acting governor—and he didn't do it.

YATES: Glenn Anderson.

CULLEN: Anderson, right. And he didn't do it, and consequently, there was not

sufficient force, with the LAPD [Los Angeles Police Department] and the

Highway Patrol, to contain the looting. And that started. Then after the fires,

they went in and they went into the liquor stores and the fiimiture stores, and

it just became a.... You couldn't go in this area; it was cordoned off, and the

fires just burned, and it was really a tragedy.

YATES: I'm sorry, just so I've got tliis straight, so your understanding is that Governor
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Brown supposedly communicated with the lieutenantgovernor—or the acting

governor—to send in the National Guard, and that that didn^t happen.

CULLEN: To call out the National Guard, and that did not happen, and that should have

happened. Now, when the governor reached California, he did call out the

National Guard. Now, there's a question...

YATES: Now, when did he get back?

CULLEN: It took him two days to get back.

YATES: OK. I'm sorry. I interrupted you.

CULLEN: It took the governor two days to get back, he and Mrs. Brown. As I say, they

were on a boat in Greece. The boat had to dock, and then he had to make

arrangements to fly back. And, of course, he had no idea of the depth of the

information until when he gets in, and Winslow Christian, who was his

executive secretary and ran the governor's office in Sacramento, he was

coordinating things with the lieutenant governor's office. Then you had Jesse

Unruh was involved, and, you know, it was just a terrible, terrible situation,

and it got worse before it got better.

Finally the National Guard came out. I don't remember the exact

number, either thirty-five or thirty-eight people were killed, most all of them

black. I think there were only two or three white people killed. And it was a

tragedy, and it was unnecessary, really. Had the Guard been called out....

So anyway, I was backstopping the governor with a man named John
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Billet, and the governor decided that he wanted to walk down and show the

people that he was in charge, and so there are pictures of the governorand

ChiefParker and John Billet and myself, a number of other people. I don't

know if Chuck was there or not. Chuck Winner. I don't know if he was there

then. I don't remember. But anyway, we drove down to the area, and we

marched down Avalon Boulevard to lOB '̂̂ Street with armed guards.... I

mean with National Guard with machine guns and assault rifles on either side

of us, and drawn bayonets. It was a terrible, terrible calamity, something I

never thought I'd see in America.

By the third day, the placewas contained to the point that the fires could

be addressed and the people there.... As a matter of fact, the man who

caused the whole thing, this erratic driver, had been drunk or on drugs or

both, and he was in jail.

So a lot of the aftermath of the Watts riots and—fast-forward—the

governor said this was an economic disaster to the area, but it was based on

not giving enough economic support to the area. So he went out and he got a

number ofcorporations to agree to go into the area and put jobs in the area.

One of the biggest supporters of that was a company called Aero Jet

Company. I'm sorry. Aero Jet General, and Aero Jet General went in there.

This was about October. This happened in August, and I think by October

they were in there and they helped with the cleanup, and a lot of the insurance
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companies, local insurance companies, a lot of the businesses went in and

tried to put businesses in there, but nothing ever really worked out, and

nothing ever really changed, as much as a lot of people tried.

And also the schools needed improvement. You know, I could go on on

this forever, but there's a lot more people who are closer to it than I was.

YATES: The event itself, this walking through the area that you did with Governor

Brown, how did the community respond to that?

CULLEN: Mostly with jeers and then some cheers and then dead silence. I mean, it was

just depending where.... We only walked about three blocks, and it was

really just to show the presence of the governor of the State of California was

here, and people were saying, "Why weren't you here before?" you know,

and so there was all sorts of criticism and what have you. It took a lot, but the

governor was a very, very thoughtful person. He was a brave person, and he

felt that the people have got to know that the governor cares and he's there.

YATES: Was he the one who made the decision to go in there?

CULLEN: Yes, definitely, and ChiefParker was against it, as a matter of fact, and Chief

Parker said he was crazy.

And the governor tumed to Chief Parker, and he said, "Look, Bill, if I'm

going to chance it, you don't have to come with me."

And the chief goes, "I'll go with you." So, in any event, they sort of led

the parade.
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YATES: Were you privy to any ofGovernorBrown's personal feelings about it?

CULLEN: Oh yes. He was devastated. He was absolutely devastated. The governor

was always for the underdog. I mean, you've got to understand, Pat Brown

never graduated from college, and it always affected him. He went directly

from high school, Lowell High School, to a night law school, and he worked

for a blind lawyer [Milton Schmitt], and he had this sense ofwanting to help

people who were disadvantaged. When he was district attorney of San

Francisco, he hired the first black to be his chief assistant, a man who later

went on to become a member of the Ninth Circuit Court of Appeals. His

name is Cecil Poole, very much involved in the Chessman case and other

things.

In any event, Pat did not have.... The governor did not have.... He was

literally color-blind. He wanted everybody to get by, everybody to have an

income, everybody to get educated, and he was very, very particular about

children. He was a very compassionate man, but he was also dedicated to

education. The fact that he never graduated from college, he never got over

that. It didn't matter to his business. He turned out to be a great lawyer and a

very, very successful businessman, and that ordinarily doesn't go together.

There are a few times you get good lawyers who are good businessmen, but

mostly it's the other way around.

YATES: Well, to tie it into the election that comes up the next year, what impact do
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you think his handlingof the Wattsriots had on his ...

CULLEN: Oh, I think it had tremendous impact, becausethe Republicans stressed that

the governor was out of state whenthis .... Whywas he out of state? Well,

he was on a vacation. I mean, he's entitled to a vacation. He was a hard

working governor. He was one of the first governors who would go to every

one of the fifty-eight counties within a two-year period. He did this.

YATES: Yes, I remember. I remember you mentioned that.

CULLEN: I mean, how many governorshave ever been to Del Norte County? I mean,

theycan go to the ones around Sacramento. Theycan go to El Dorado

[County], and theycangoto Amador [County], but theydon't ordinarily. But

you don't get manypeoplegoingto Siskiyou Countyor Del Norte Countyor

Modoc County. It doesn't happen. And very few of them ever get to Inyo

[County] orMono County, or go down to Imperial Coimty, but he didit.

He loved this state. One of the greatest things he loved was Yosemite.

He startedout as a high schoolkid, working, building the Hetch Hetchy

reservoir, and he later regretted it as governor. He always wanted to drain

Hetch Hetchy and put Yosemite back, but, on the other hand, he said, it got

him through high school.

But going into talkingabout the campaign, I think there was a lot of

resentment toward the Democratic Party, toward the governor, because a lot

of people blamed himfor being away. They shouldn't have, but they did. A
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lot ofpeople also felt that the black community, especially in Los Angeles

and^ to a lesser degree, in the Central Valley, were not getting the education

that they deserved, and I think that's probably true.

You see, what happened was.... I'm going back a little bit when....

And I was one of these people. I was stationed out here for a while during

World War II. But you had this influx of American servicemen and women

coming to California, because there were so any aircraft plants here. There

were shipbuilding plants here. And so you had a lot ofpeople moving from

the South. What World War 11... was really liberate the Southern blacks,

and sent them all over the Northeast, all over the Mid West, and to the Far

West, from Seattle to the Mexican border. You had this influx of blacks, and

they said, "Hey, this is great. We'll stay." And they did.

But the white community was not accepting of them, often, and there

was segregation here in Califomia.as late as 1945. They didn't have separate

water fountains, but there was not a "Welcome" sign out, either. So it was a

transition, and I think the Watts riots were a result of that very difficult

transition, because they were really not only segregated in this black area, but

there were very few jobs and lousy educational opportunities.

Now, you've got examples. You've got a man that.... On your campus,

the Ralph Bunche Building, where your office is, was named after Ralph [J.]

Bunche. Well, certainly he made it out of the ghetto, and so did any number
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ofothers, I mean, you know, whether it be Cesar [E.] Chavez or Martin

Luther King [Jr.], or the man who just died recently, the late mayor of

Atlanta, Maynard Jackson.

And so I think when Tom Bradley was elected mayor of Los Angeles that

signified a change. That was in 1973, and you also had a black mayor in

Cleveland; a black mayor in Detroit; a black mayor, briefly, who left, out in

Chicago, Walter Washington. He was mayor of Chicago, in between the

Daleys. [Richard M. Daley and Richard J. Daley]

In any event, but you had this renaissance that really was happening and

is happening. I mean, I went to a small college in the East, the College of the

Holy Cross, after the war. I went there on the GI Bill, and we had our first

black student. This college was a Catholic Jesuit college founded in 1843,

and in 1947 we had our first black student. So, I mean, that tells you

something about the tenor in America. So the civil rights struggle was real.

And it's still going on. It's still going on.

But, to answer your question about.... I think there was a lot of

resentment in the black community that the governor didn't do enough, but

that was a minor thing. I don't think that we could have won, in retrospect,

getting to the campaign. We made a very, very bad choice. There had only

been one actor. There was an actress who became very famous running

against Richard Nixon, Helen GahaganDouglas, and she was an actress. She
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was married to a famous actor, Melvyn Douglas. But that was about ail that I

can remember. She'd been a congresspersonand running for the Senate, and

she had about as much chance as I do, and I wasn't running. But when you

go forward, the first real actor, who was a popular song-and-dance man by the

name of George Murphy, beat Pierre Salinger in the general election in 1964,

and that said something, that actors can be elected.

YATES: Did you register the significanceof that event, of his being able to beat Pierre

Salinger?

CULLEN: Oh, absolutely. As a matter of fact, I think I may have told you, when Don

Bradley, who was the campaign manager, was so incensed—and this is not an

apocryphal story, becauseI was there—Don Bradleycalled all the senior staff

in the day after the election and wrote on the blackboard before we all came

in. He had the meeting called for ten o'clock in the morning, and we walked

in, and here on the blackboard was, "The people have spoken. The stupid

bastards."

And in effect, he was right, because here was a man who had an intimate

knowledge of the legislative process; press secretary to two presidents, John

Kennedy and Lyndon Johnson. He could pick up the phone and get any

cabinet officer, bang, just like that, whether it be Robert McNamara or Luther

Hodges or whoever it might be. And he knew Washington, and he had a

great relationship with the leadership of both the House [of Representatives]
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and the Senate, because he was dealing with them all the time.

So here the public, instead of electing Salinger, elects this song-and-

dance man who absolutely knew nothing about government, and it was

proven. If you look at GeorgeMurphy's record of six years, by four years, he

was ready to go home. I mean, it was a disaster. But he was elected.

Now, two years later, Ronald Reagan announces. Well, Ronald Reagan

was literally one of the greatest orators we've had in the twentieth century. I

mean, he was a good actor. He was a television personality. He was known.

He had name identification better than Governor Brown. I mean, we had the

things that said his name identification was better, yet even with that

information, we didn't go after him in the primary. We went after the former

mayor of San Francisco, because he was a tried and true politician, George

Christopher.

YATES: Why do you think at that point you didn't focus—I mean, not you personally,

but the campaign—^why wasn't there a focus on Reagan?

CULLEN: Because they didn't think that Reagan had.... We didn't realize the power of

the Goldwater cabal, the Holmes Tuttles and the Henry Salvatoris. We didn't

realize the power of the monetary support of tlie Reagan "Kitchen Cabinet,"

and a lot of it wasn't publicized at the time. We didn't know about this, that

he had all this financial backing. We had no concept. We knew that he was

fnends with Holmes Tuttle. We knew that he was fnends with a number of
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people, the people that had been around him, [Edwin] Ed Meese [IE] and

what have you.

Now, we were acting as politicians, and we were looking at this as a

political fight, so the guy you got to beat is the other politician, the dyed-in-

the-wool Republican, who, you know, had been around since World War H;

had been in Republican politics; was very, very well known. He had a great

name in the state at the time. He was mayor of the state's second largest city,

San Francisco. And so we zeroed in on him. We figured, knock him out of

the box, let Reagan be our target. Let Reagan win the primary, and then we

could knock him off, because he was only an actor.

Well, we found out by the end of the primary, that was a dumb thing to

do, and I must say, I spoke up at a number ofmeetings, saying that, you

know, "Don't forget George Murphy. Let's go after both of these people."

And some people agreed with me; some people didn't.

YATES: I know you said, I think, that you officiallyjoined the campaign effort in

May, is that correct?

CULLEN: Yes, in May. In May.

YATES; And, now, at that point, has Fred Button joined the group? I can't remember.

Does he join the primary?

CULLEN: No, he joined after. He came, and what happened was... .What happened

was, the campaign manager was Don Bradley, but behind the scenes, Hale
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Champion, whowasprobably the governor's closest friendin politics, and

then his former campaignmanager, or co-campaign manager ofthe '58

campaign, Fred Button, who then had left the White House, Fred Button was

Governor Brown's first executive secretary. Then President Kennedy took

him to Washington and made him the Cabinet secretary. Then after the

assassination and a few months with President Johnson—believe my timing

is correct—^Fred Button left the White House and opened his law firm.

Button and Button, and was very, very successful. One of their first clients

was the government ofSaudi Arabia. I think he still represents the

government of Saudi Arabia.

YATES: So what were Hale Champion's and Fred Button's official or unofficial roles?

CULLEN; Well, in the primary, they were imofficial roles. Bradley pretty much ran the

campaign. Joe Cerrell and Chuck Winner were deputy campaign managers.

Chuck had taken a leave Ofabsence from being southern California secretary

to the governor. I did not take a leave of absence until May, but on the other

hand, on my free time, after work ...

YATES: I remember you said you were setting up the headquarters in Los Angeles.

CULLEN: In Los Angeles, right, on Wilshire Boulevard.

YATES: So were you part of, then, the higher-level meetings that the ...

CULLEN: Not really. The higher-level meetings were done.... No, I was not. I was

the unofficial headquarters coordinator. I ran the headquarters. I hired
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people. A lot of people wenton to greater glory. Assemblyman DaveElder,

Senator Pat Johnston, they all worked in this campaign. Ken Cory.

YATES: Well, you mentioned voicingan opinion, for example, [Inaudible].

CULLEN: Oh, yes. I would do, very definitely.

YATES; What kind of meeting would that have been?

CULLEN: Very often they would call me in and say, "Frank, you worked in the Salinger.

... What do you think?" They were trying to.... Was I going to backstop

Bradley? Was I goingto talk against Bradley? And it would depend on how

I felt. I mean, I had no feelings one way or another.

YATES: Would that be a meeting with Bradley and, hke. Hale Champion? Or would

it be basically Bradley?

CULLEN: No. No, very often it would be a meeting at the southern governor's

mansion, which was actually the Phillips house in Hancock Park. And

Bradleywould always be there. The govemorwould be there. Hale

Champion would comein, but he was still the director of finance, and so

you've got to be careful. And the govemorwas very careful. We couldn't do

anything until after hours. I mean, I did a lot of work from five in the

morning till nine in the morning. I really did, a lot.

YATES: Yes, this is before you joined the campaign officially.

CULLEN: Yes, right. From January, I workedprobably—and this is no exaggeration—

seventy-hour weeks.



317

YATES: I'll bet.

CULLEN: I mean, I would work in the morning, and then I'd work after hours at night,

and I'd work every weekend. At the same time, I was the neighborhood

commissioner of the Crescent Bay Area Council of the Boy Scouts, so I had

to rush off on Friday nights and Saturday nights to do that. But it was

exciting. It was just stimulating, and we all thought we'd win. We didn't

really get the message until after Labor Day that we're going to get creamed.

YATES: So even after the primary, then you don't really realize the significance of

Reagan?

CULLEN: We didn't realize the power and the financial backing and the dedication of

Reagan and his Kitchen Cabinet. We thought Reagan was doing this as a

lark. We didn't realize he was a serious, serious contender.

YATES: And why do you think the campaign didn't understand that? Just because of

what you said before?

CULLEN: I think because they were mostly, basically politicians, and you've got to look

at their backgrounds. I mean, Pat had not practiced law, since the early *40s

really, as a civilian. True, he was a district attorney of San Francisco for

seven years, and he was attorney general of the State of California for eight

years, and he was the lawyer for the state. But that's different than being....

You know. And he was a very political animal. So he was looking at it from

his perspective. Hale was looking at it from his, Bradley from his, Dutton
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from his.

And then you had all sorts of people coming in with advice, and people

like Joe Alperson, people like Mark Boyer, people like Gene Klein and Gene

Wyman, who were big.... They were financing the campaign. In those days,

campaigns were different. It would be nothing for the governor to call

somebody up and say, "Joe, I need $50,000 tomorrow," and we'd have that

$50,000. Or Gene Klein would take the center page of the [Dinner] Journal,

the gold page in the Journal for $100,000. I mean, that was legal in those

days, but that changed as time went on.

So we were busy fund-raising. We were busy doing all sorts of things

where we thought we could get the momentum to beat Reagan, but by

September, we realized that Reagan didn't take the summer off. He worked.

We didn't, either, but most of the people, the summer's in doldrums. He was

making speeches everywhere. We had people following him, and he was

good. He was good, and we realized, "My god, he is a better speaker than the

governor is," and the governor was a pretty good speaker. But this guy was a

professional speaker, and it made a big, big difference. And he had a name

recommendation that was better than the governor's. He was an actor, and

everybody knew his name. He was on one of the most popular family

television shows, the GE hour, Death ValleyDays, and all this other....

You know, it was an error that caught up with our kind ofpolitics. I
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mean, we were into press releases, bumper sticker, buttons. Well, he didn't

give a damn about all that stuff. All they wanted to do was get Reagan out

and get him in front of the people.

YATES: And they used the media to do that, right?

CULLEN: Used the media to do that, but dso the governor was a sitting governor of the

state, the biggest state in the United States by this time, and he was busy

being governor. He really was. I mean, a lot of times he could not go to

political things that Dutton said, "You've got to go to this, Pat. And he said,

"I can't. I've got something to do. I've got to be in San Francisco." "I've

got to be in San Diego."

YATES: I mentioned the Fred Dutton interview, and I was looking again at the portion

of the interview where he talks about the campaign, and, of course, this is his

perspective later on, but one comment I think he made in the interviewwas

that Pat Brown's campaign never had any clear focus.

CULLEN: It did not. And the reason it didn't have a clear focus was part ofhis.... He

was part of the problem. We had this triumvirate, where you had Don

Bradley, with his strictly political.... He was a great political organizer; he

knew how to get out the vote and what have you.

Then you had the philosophical, government-related Hale Champion,

who had been a reporter for the San Francisco Chronicle, was the governor's

press secretary, and then his executive secretary, and then head of the
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Department ofFinance. Well, he was so deep into the Department of

Finance, and doing great things. I mean, Hale wanted to do all sorts of great

things to make California a great state, and Pat was doing those things, so that

was his perk.

Then you had Fred Dutton, who had not lived in California in five years,

six years. The whole thing had changed. And Fred Dutton came with his

eastern establishment, now, even though he was a native Califomian. I don't

know whether he was a native Califomian or not, but anyway, he'd been here

for years; he was a lawyer here, very successfiil, he was politically astute.

But none of these people, none of these people, got together and said,

"This is the street we're going to march down." And the govemor was being

advised by all of these other people, by the Gene Wymans and the Gene

Kleins and the Bob Sixs and the Don Nomilinis and the Jim Camps. I mean,

these guys, if you gave the govemor $50,000, or $100,000, or you raised

$250,000, which some of these people did, the govemor can't ignore those

people. He has to listen to what they say. He may not agree with them, but

he had to give them the time.

So there was no focus, it was true. We were a train riding to a train

wreck, I mean, really, because there was no central theme ofthe campaign.

One week we'd be stressing this; another week we'd be stressing that. We

also had the famous labor leaders who were helping us at the time, and they
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had their own agenda, which was different than the business community, and

a lot ofpeople from the business community.

YATES: Well, the fact that Governor Brown had these three, it sounds like, strong

personalities ...

CULLEN: Oh, were they ever.

YATES: ... and very capable individuals, but ultimately, he made the decision to have

those three people involved, correct?

CULLEN: Yes, he did. He did. He made that decision because he depended on all three

of them. They were close friends of his. He thought that a compendium of

thinkers would be better than just one.

YATES: So, in a way, it's a characteristicthat you hear about Governor Brown, of

really making his own decisions, but really wanting to hear ...

CULLEN: He wanted to hear everybody's.... You know, a lot ofpeople said—which

wasn't true—^Pat made his decision based on the last person he spoke to.

That was not true. He made his decision from a variety of input, and then he

would make the decision.

YATES: But it sounds like in this particular scenario, this didn't help him.

CULLEN: It didn't help him at all, plus the fact that you have got to realize, these are

three very, very strong, powerful personalities. I mean, Dutton, Bradley, and

Champion all had their own agendas, and they conflicted. They conflicted,

and, frankly, we worked against each other in some things, because
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Champion's people would do Champion's stuff, Dutton's people would do

Button's thing, and then Bradley's people would do Bradley's thing.

I was more ofa Bradley person than anyone else, because, you know, I'd

worked for him going back in the '62 campaign, which we won. I was not a

great Fred Button fan. I thought he was a brilliant lawyer, but he'd been out

ofCalifornia, and I didn't pay much attention to Fred Button, to be honest

with you.

But I had great respect for Hale Champion. I think Hale Champion knew

what was au courant in California government. I mean, he knew, almost to

the hundred-dollar bill, what moneys we needed for what projects we were

going to work on. I mean, he was just a brilliant financial man, which was

surprising. I mean, the guy was a damn reporter, and he came out and he

turned out to be a financial genius. He went on to become assistant secretary

of Health and Welfare in the Carter administration, and went on to become

vice president of the Kennedy School of Government at Harvard, you know.

YATES: Well, tie [the issues] into the campaign. There are critical issues at that

juncture. You already touched.... There's civil rights, there's the Vietnam

War, there are issues of taxes. How did any of these issues tie in to the actual

campaign itself?

CULLEN: You know, it's been so long, I couldn't even give you, you know.... I'd have

to really look at some ofmy things. As I told you, I wrote a book called "Pat
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Brown and the Presidents," which I haven't looked at in a long time, but I'm

about to go get it published again. It hasn't been published yet, but I had a

publisher, and I didn't like what they were doing with it, so I took it back

from them.

But this was a very, very.... There's another thing that I don't think

people realize. When you see how the great senator from Arizona, with his

trademark glasses, Mr. Goldwater, was completely trounced and defeated by

Johnson, I mean, I think he won one state or two states. It was almost like

[George S.] McGovem in'73, or'72. I mean, it was disaster time. And we

thought, "Well, you know, these Republicans can't do what they say they're

going to do, because look what we did to Goldwater."

So people don't realize, that Goldwater campaign resonated with us.

"Well, we beat those bastards before. We'll beat them again." But by the

time September came around, we realized that a) they had more money, b)

they had a better spokesman, and c) they had plans, and they stuck to those

plans. We didn't. We went from Button to Bradley to.... You know.

YATES: So there was no consistency

CULLEN: There was no consistency, and then, in fairness, I think the governor by

October, second week, had lost heart.

YATES: Had he?

CULLEN: I believe that, myself. I think that he was very.... He was a different person.
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YATES: I was going to ask you what led you to think that.

CULLEN: Well, just becauseI was involved with him a lot. I mean, I would be the guy

running over from.... The headquarters was on Wilshire Boulevard, just

opposite what is nowSaintBasil's Cathedral, or not the cathedral, but Saint

Basil's Catholic Church. And I think the street was Oxford or Harvard

[Boulevard], I forget. But it was on the south side of Wilshire Boulevard,

right in that business area therebetweenWesternand Crenshaw. And that

was the main headquarters for the state. And then we had a big headquarters

in San Francisco, and they were getting a whole different story. They said,

you know, Pat won San Francisco because he was a local boy and what have

you.

YATES: But you said that by the second week of October ...

CULLEN: By the secondweek of October, you know, we were getting these reports that

we weren't doing well in the Central Valley. We knew we were going to lose

San Diego. We felt there was no way we were going to get Orange County.

YATES: Are these polls that were being done?

CULLEN: These were polls that were being taken, and this is the beginning of the polls,

the polling data.

YATES: I was wondering how much that was used at that point.

CULLEN: It was beginning to be a significant thing.

YATES: This is the Harris Poll, or the .. .
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CULLEN: We had ... Called the Field Poll. We depended most on the Field Poll, yes.

YATES: I mean the Field Poll. That's the one I'm thinking of, yes.

CULLEN: The Field Poll was the one.

YATES: Because he [Mervin Field] was becoming very active in the mid-sixties,

right?

CULLEN: Yes, he was. In the sixties, '64 and '68 and '66, he was a big, big player.

And so, you know,Bradleydidn't paymuch attentionto polls. Champion

and Dutton believed strongly in polls. So I sensed, in a sense... .And I also

sensed the feeling that the steam had gone out ofour campaign by then, and

we were having a hard time raising money. We were having a hard time. A

lot ofpeople felt, "Well, why are you running for a third term, Pat?" And

that third term was another issue, that there's only one governor of California

ever elected to a third term, and that was Earl Warren. And he didn't serve

out the full term. He served a little over ten years.

YATES: And when I brought up the issues like the civil rights, Vietnam, etc., perhaps

that's more tied into the support or lack of support for the Democratic Party.

CULLEN: Well, I think there was a tremendous. .. . You see, the other thing that was

important was, you had the civil rights, the Mario Savio, the free speech thing

at Berkeley, you had ...

YATES: Yes, which we didn't even touch on that.

CULLEN: No. All of that was a very, very big part of the.... They thought Pat was a..
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.. He had a hard time in Berkeley, in Oakland, becausepeople thoughthe

shouldhave called out the Highway Patrol before he did, and then people

criticized him for calling out the Highway Patrol.

YATES: This is the incident at Sproul Hall.

CULLEN: Sproul Hall, right. But that was only one of many. There are a lot of things

you never heard about. You had things atFresno State. You had things at

University of SanDiego. I mean, there were all sorts of things thatwehad

not planned on. Andthe Vietnam thing wasjust reallybeginning to escalate.

I mean, this is '66, you've got to remember. It was just before the '68

escalation. So Vietnam was not as important as the ...

YATES; I guess thereason I'm thinking of it is because of reading about the division

with the CDC.

CULLEN: Oh, absolutely. That's a whole otherstory, and a lot of us. . . . Andthe other

thing is that—^I've said it before—the disturbing thing to me is the

tremendous break within the CDC and the official Democratic Party during

theSalinger-Cranston campaign, that primary, thatrancor hung over, and we

had Democrats who left and registered as Republicans, not to vote for Pat

Brown because ofthe Salinger-Cranstonthing. So, I mean, we did not

recognize the problems that we were facing. We didn't do it.

YATES: Within the party itself?

CULLEN: Yes. Well, I can't speak for the party, because ...
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YATES: Well, I mean, I'm speaking generally. It sounds like there was a lot of

division among Democrats, let me put it that way.

CULLEN: Tremendous division, and there always had been. See, if you look at the

history of the Democratic Party in the State of California, you find that the

elected governor, whether he be Culbert [L.] Olson or Pat Brown or Jerry

Brown, did not pay too much attention to the Democratic Party, as Gray

Davis doesn't. They're only good in getting out the vote and starting local

headquarters and doing things like that, but... And the philosophy between

the state party and the CDC was just horrendous, I mean horrendous. Now,

the CDC was very anti-Vietnam, and that's true, but that was only a part of it.

There were all sorts, and you also had the elements....

Pat was a great environmentalist, but some of the people in the Sierra

Club movement and the Friends of the Earth and what have you were very

much opposed, and the Friends of the Earth hadn't even been formed in those

days, but the people who thought that way felt that Pat wasn't doing enough

for the environment, when, in fact, he was. A lot ofpeople.... When you

talk to [Anthony C.] Tony Beilenson, talk about the Beverly Hills freeway. I

mean, that was something that should have been built, but.... Tony was very

much a part of.... His constituents didn't want it.

YATES: Hold on one second, because I'm going to turn the tape over.

CULLEN: Sure.
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[End Tape 9, Side A]

[Begin Tape 9, Side B]

YATBS: You were talking about the campaign and the division amongst Democrats.

CULLEN; Well, it really was a terrible division, plus the fact, as I said earlier, we did

not understand. When you look at the national Goldwater campaign and the

way he was beaten, we really felt that the conservative wing of the

RepublicanPartywasjust in its ascendancy, but we didn't realize how far

they had actually ascended by that time.

YATES: That there had really been a turn?

CULLEN: Well, there had been a turn, in other words. And since that time, since '64,

the conservative wing of the Republican Party had gotten stronger every,

every, every, every year. I mean, it's just absolutely unconscionable to me

what this man [GeorgeW. Bush] in the White House is doing now, and some

of the things that they're getting away with. I mean, they're abrogating the

Constitution completely, as far as I'm concerned. What they're doing in

Guantanamo Bay and this whole thing, it's crazy. But that's a whole other

story. We don't want to go there.

YATES: [Laughter] That could go on for hours.

CULLEN: Yes, we don't go there.

But in any event, because.... And I blame a lot on our being fooled.

WhenI say our, the Democratic organization being fooled by the strongwill
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of the ultraconservatives within the Republican Party, and ifyou look

historically, the ascendancy, I mean, I find it almost incomprehensible. And I

know George Deukmejian is a very fine man, an honest, honorable, good

man. I knew him as an assemblyman; I knew him as a senator. But he was

just simply a do-nothing governor. He spent eight years doing nothing. I

mean, literally, he was truly a caretaker governor. Pat Brown was an activist

governor.

Reagan, when you look at his governorship, people don't realize....

They call him the Teflon president, and truly, it was true. He raised taxes, in

the eight years he was governor, by $2 billion. This is more taxes than all of

the governors of all of the fifty states. Going back to the beginning of our

republic in 1787, no state, or no combination of the fifty states, ever raised

that kind of money. But he did it with impunity, did it with, you know ...

YATES: Well, and, of course, later when he was campaigning, the claim—or after; I

think this is even for president—the claim was that they'd never raise taxes.

CULLEN: They'd never raise taxes. Absolutely. When he says ...

YATES: And you can see a pattern. Then, of course, he becomes president, and then

we have the largest deficit in history.

CULLEN: Exactly.

YATES: Anyway, that's a whole other ...

CULLEN: But, anyway, you know, we can go on, and if you look at yesterday's paper.
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Joel Kotkin's column is talking about the greatness ofPat Brown. Now, here

we are, forty years since he was governor, and what governor do they single

out? Pat Brown. Because ofwhat he did. The California Water Project, the

Master Plan for Higher Education, and the highway system.

OK. But that's only part of it. When you think of all of the other things

that we did; in civil rights, as a matter of fact, the things that we sort of led

the way. I say "sort of," because it was very gingerly doing this, and we got

sidetracked because of the Berkeley problems, because of the problems in the

colleges in San Diego. We lost momentum because of that, and I think that

all of these things combined.... Also with one of the greatest orators of the

twentieth century running against us. And so I think we did the best job we

could have done, given the circumstances, but we never should have had the

triumvirate, never. Pat should have chosen one of those people. "You run

the campaign." Instead we had this disparate, this.... You know.

YATES: I realize this is hindsight, but how much difference do you think that would

have made, anyway, considering everything that was going wrong, if there

was one person really able to focus the campaign?

CULLEN: Oh, I don't think it would make a powerful difference. I don't think we could

have won, when, you see, we lost by almost a million votes. So, I mean, I

don't think.... Now, I think what is a great tragedy is that Reagan was

indeed elected and did the things he did, and if it weren't for Bob Moretti,
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who was the speakerduring that period, and—^young man, and I mean, he was

a great speaker—^he sat down with Reagan and worked out the welfare

solution. Without that Democratic speaker, this would have been still

disaster.

YATES: Yes. Which was actually legislation that Tony Beilenson carried. I know

Bob Moretti was very instrumental in...

CULLEN: Well, he was the speaker.

YATES: Yes. In negotiations with the governor.

CULLEN: Exactly. So these are things that.. .. Now, having said all that, there's no

way, in my opinion, in retrospect, we couldhave won when you see the

margin is a million votes, because what does it take to get a million votes? I

mean, that is a horrendous, horrendous difference, so I don't think had we

been the greatest orator in the world and we had great singleness ofpurpose

and great focus and what have you, I don't think we could have won. But

that's in retrospect.

YATES: I'm thinking, at the national level, you know, you had Bobby Kennedy and

also Johnson, of course, who's having his own difficulties. In terms ofbeing

national leaders in the Democratic Party, what role does that play at all in this

kind of an election?

CULLEN; Well, we thought it would play a greater role, because Bobby was so popular,

and Bob came out three times. He was a sitting senator from New York. I
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think I've showed you pictures ofhim here and "Vote for Pat Brown" and

what have you. He came out three separate times and campaigned, once in

the primary and twice in the general. But even the Kennedys, they had no

concept ofReagan's power, none, or the financial support. You see, even

reporting then, it was not until '74 that all these campaign laws really kicked

in, Proposition 9^ and what have you.

YATES: So it wasn't easy to find out who was giving him his support, financial

support?

CULLEN: It was not. In other words, absolutely, the reporting was different. Reporting

was different. And it looked like.... You know, we were good fund-raisers,

too. We raised a sufficient amount of money, but we ran out ofmoney

toward the end, but it wouldn't...

YATES: I was going to say, even ifyou knew who was giving him financial support,

what difference would that make for you?

CULLEN: It wouldn't have made anything, except that some of those people giving him

money were not popular people with a lot of the other people, and we thought

that we could get some of their—quote—"enemies" to go after them. But it's

all conjecture, because it's all conjecture.

YATES: When you mentioned that it became apparent to you that Governor Brown

1. Proposition 9 (June 1974), financial disclosures and limitations affecting
political campaigns, public officials and lobbyists.
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was perhaps becoming disheartened.... Is that the right word?

CULLEN: I think by the middle of October, and I think that's why he left in that quote,

"It was an actor who killed Lincoln."

YATES: Did that happen right about that time, or was that earlier?

CULLEN: It was earlier. It was earlier, but he wanted to keep playing tliat damn tape,

which I was very much opposed to, and so most of everybody else was. But

anyway, Jim Keene is the name, if I haven't given you his. ... Did I give you

his name before?

YATES: I think you have.

CULLEN: Jim Keene did a lot of the media stuff.

YATES: I remember you did mention the problems with Harry Lemer...

CULLEN: Harry Lemer, right.

YATES: ... in terms of his strategy, the more old-school....

CULLEN: Old-school. He was living in the thirties and forties and fifties, and we

should have realized that.

YATES: So what role did Jim Keene play in that?

CULLEN: Jim Keene was the man who really placed the media, the television ads, he

did the radio sidebars, the television ads, and he was a very close fiiend of the

governor's, and the govemor relied on him, and his wife.... I forget his

wife's name. She was also a public relations person. But you know, I think

that the govemor, by mid-October, was looking at these polls and was sort of
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devastated, and I think he lost steam, I really do.

YATES: So he took the polls, that information, seriously, then.

CULLEN: He took them very seriously. And he then realized that the triumvirate were

marching down three different roads, andhe didn't tumble to that until the

middle of October. But, as I say, I don't care what we could have done. I

don't see anyway we couldhave won that campaign. I really don't think so.

We lost it in theprimary by not going afterReagan in the primaryandhaving.

... We could have beaten George Christopher hands-down, but we chose to

knock him out of the box and make Reagan our target, thinking we could beat

him, and that was a tragic mistake, and it happens, I mean, we were

vulnerable. We were vulnerable.

YATES: This is jumping way ahead, but do you see any similaritiesbetween that

campaign, not in the endresult, but through the peoplein play in the last

governor's race, whereyou had [Rich^d J.] Riordan and [WilliamE.] Bill

Simon [Jr.] and Davis? And it seems like Davis took Bill Simon very

seriously in terms of...

CULLEN: He didn't take him seriously. He thought that he would rather have him as

the candidate than Reagan—than Riordan.

YATES: But, I mean, once that it became clear who'd won the primary, it seems like

he was prettyproactivein terms of treating him as.... That he was a

candidate, to notjust assume that everything was going to go smoothly. Or is
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that the wrong interpretation?

CULLEN: Well, I don't exactly understand what you're saying, because, in effect, he

understood that—and maybe he learned from our campaign—^he understood

that we went after the wrong person. We should have gone after Reagan.

YATES: That's what I'm saying, yes.

CULLEN: Yes, well, he learned from that, right, and he went after his biggest contender,

Richard Riordan, and knocked him out of the box, and did it very, very well, I

might say. Riordan would have won that campaign, in my opinion. Had

Riordan been the...

YATES: Had won the primary.

CULLEN: Had won the primary, he would have knocked off Gray Davis. And Gray

Davis knew that, and that's why he raised the $78 million he raised for that

campaign, because he just wanted to blow Reagan out of the way... Blow

Riordan out of the way, and have Simon, because Simon was so vulnerable.

And I know this because Bill Simon was a client of mine, you know.

YATES: So I guess it isn't. I was thinking there were some similarities, in terms of

sort of the people at play, but maybe they aren't as similar as I was thinking.

CULLEN: No, I don't think so. I don't think so. But I think that there's no question

Gray Davis took a page out of our book, and he chose the right one to go

after. We chose the wrong one to go after. So he learned from that. Gray is

a very, very astute politician. He is not...
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YATES: [Laughter] That's OK. We don't need to go down that road. I was just

thinking about the campaign and the near similarities or dissimilarities to

what had happened.

CULLEN: No, I don't think you can compare a campaign today to any campaign that

preceded the 1980s. I mean, from 1980 on, we've had a different kind of

campaign in the United States.

YATES: Why do you say that?

CULLEN: Well, because television has gotten to such ascendancy, and there's so many

media people and media-savvy and, I mean, Pat Brown would not.... And

Richard Nixon did the same thing. He wouldn't allow makeup be put on in

1960. Pat Brown would not allow makeup. I mean, he said, "No, I don't

want that crap." I mean, he used to get incensed when people would try and

put makeup on him. And even if he was just appearing on a.... You know,

when he would go to. ... In '78, the campaign against Howard Jarvis and

Proposition 13^he would appear onall these television stations, and Howard

would get all made up on television and stuff. It didn't make him look any

better, but Pat was just, "No, no." Then finally Pat, later on, would have a

little makeup put on, but, "Go easy. Go easy." He just did not like makeup.

The whole campaign structure is different than it was then. You don't

have the field deputies you had then. They were out gathering information.

1. Proposition 13 (June 1978), tax limitation.
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They were out bringing, you know, the bumper stickers and the buttons.

There's no bumper stickers andbuttons anymore. I mean, how many cars do

you see with a bumper sticker on for a candidate?

YATES: Well, you see a few, but...

CULLEN; Yes, you see a few, but it's old hat. How manypeople do you see wearinga

button? I mean, very few. We used to spend scores of thousands of dollars

on that kind of stuff. Now if they buy a couple of token buttons, it's.... I

know. I have over ten thousand buttons.

YATES: Buttons are great. Too bad.

You said by mid-October you pick up the sense that Governor Brown

really is losing heart and maybe ...

CULLEN: I think he felt that he was probably going to lose. He didn't know he was

going to lose, but he thought, from reading the polls and listening to the

arguments at the southern governor's mansion, which, incidentally, was not

paid for by the state, it was paid for by the campaign. The governor's

mansion is in Sacramento, as you well know, and that's a state building.

Well, we needed a residence down here, so in 1962 we rented this house

called the Phillips residence on Muirfield [Road], right off Wilshire

Boulevard in Hancock Park. It was a lovely home, beautiful pool, and it was

big and we could entertain, and that's where we did a lot of our fundraising

events, private fundraising events. So you'd be invited to the southern
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governor's mansion, which was being paid for by the DemocraticParty.

YATES: So election night, where were you?

CULLEN: I was right here. I was in Los Angeles with the governor.

YATES: At this house, is that where you were at?

CULLEN: No, no, no.

YATES: Or were you at campaign headquarters?

CULLEN: We were at campaign headquarters down at the Biltmore.

YATES: And who else was there?

CULLEN: Oh, god. Everybody I've mentioned. I mean, there was.... I know Nancy

Sloss was there, and Chuck Rickershauser. Chuck Rickershauser was the

[Department of] Corporations commissioner. Nancy Sloss was the

appointments secretary. Louise Ringwalt was the governor's chief

administrative assistant. They were all, after hours, deeply involved in the

campaign. I mean, everybody who was anybody in the governor's office was

either in San Francisco, in Fresno, or here, working after hours, working on

weekends.

YATES: And what was the mood?

CULLEN: Well, by that time, I think we all knew, and we could see the tallies coming

in, and the Republicans, I mean, there wasn't much we were ahead. I mean, it

was a dreadful night. It was a dreadful night. As a matter of fact, my wife,

Mary Anne, she wanted to go home. She said, "Frank, we're going to lose
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this. Let's go home." And I said, "No, I'm going to stay till the end." So we

stayed.

YATES: Were Governor Brown's children with him?

CULLEN: Yes.

YATES: Was Jerry there? Jerry Brown.

CULLEN: You know, Jerry was there, and Kathleen was there. I don't know whether

Cynthia or Barbara were there. I don't remember. But some of his

grandchildren were there. They were young,but.... And they were all

upstairs.

YATES: And once the official word—^the tally—came through, how did he respond?

CULLEN: The governor was.... Oh, we pretty much saw the handwriting on the wall,

and Jack Burby drafted a concession speech. Bradley didn't want the

governor to make a concession speech, and, you know, I honestly don't

remember, because I was in and out.

YATES: Why did Bradley not want him to make a concession speech?

CULLEN: He just thought that something might turn around. He was just holding on for

dear life. This was his campaign, and he didn't want to lose it. And, as a

matter of fact, I don't know whether Jack Burby's concession speech and

congratulations to Mr. Reaganwas used, or if the governorwrote his own. I

know he was writing his own. That's one of the hardest things he ever had to

do, but he did it, and I don't know which one was used, I really don't. And
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there was such chaos that night, and such a sense of defeat, and being

defeated by an actor. I mean, it was just absolutely....

The professional politicians, the Carmen Warschaws, the Liz Snyders,

the Dorothy Coltons, John Van de Kamp's mother, Georgia Van de Kamp,

these people, they livedDemocratic politics, and here we were being wiped

out. It was just.... People left early. I mean, Lou Boyer, Mark Boyer, Bob

Driver, Milton G. Gordon, a lot of people just left. They just. . . . They were

not going to stay around. And these were staunch supporters, but they saw

the handwriting on the wall and didn't want to be there at the end, for all sorts

ofreasons, I mean, you know.

YATES: You mentioned the personal impact that it had, that the transition had, in

terms ofGovernor Brown having a few appointments before he left office.

But what else happened that you observed, in terms of the transition?

CULLEN: Well, I think the transition went very, very well. I was not part of the

transition team. Hale Champion headed up the transition team with a man

named Martin Huff for the govemor, and then Ed Meese ran it for the....

And the fellow whose name escapes me, who became Govemor Reagan's

first executive secretary, which only lasted a few montlis, because it tumed

out, he tumed out to be gay, which today wouldn't make any difference, but

in those days, it did make a difference, and he was asked to resign. I forget

his name.
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YATES: After that appointment fell through, and you met with GovernorBrown,he

asked you to set up two companies. One is PR—right?—and one is

governmental relations. During that early period in particular, did Governor

Brown, do you think, have any political aspirations, once he lost the

[governor's] race?

CULLEN: Yes, very definitely he had political aspirations. You know, you can go back

to the 1960 campaign, you know, and in a sense, he was running against

Kennedy. He ran as a favorite son, but then he turned around and gave the

delegation to Kennedy. But there were a lot of people that didn't want that to

happen. You know, there was a lot ofchauvinism involved in people's

attitudes towards who they're going to support.

And I think what Governor Brown wanted to be was a member of the

United States Supreme Court, and he let President Johnson know that, and

President Johnson made a decision that, he said for the governor's good, he

said that he would not put him on the Court. He said, "Pat," he said, "you

would actually be.... You'd hate me in two years, because," he said, "you're

basically a politician." He said, "You're a damn good lawyer, and I want to

use those legal skills, but," he said, "I think you'd be just bored silly out of

your mind being a member of the Court. It's dry legal verbiage, and, yes,

there's going to be some great decisions made, and you'd probably make

some of those great decisions, but you'd be a very unhappy man doing it. So
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instead, I'm appointing you to be chairmanof the National Commission on

the Reform of the Federal Penal Code."

And it was, and the govemor stayed on that commission well into the

seventies. Unfortunately, S. 1, which was put in every year from '70 through

'74, never got anywhere. Never got passed, because there was always a....

Ted Kennedy always fought it, surprisingly enough.

YATES: S. 1, explain what that means.

CULLEN: S. 1 was Senate Bill 1.

YATES: Oh, of course. OK.

CULLEN: And it was the codification of the federal criminal code.

YATES: So this came out of the commission?

CULLEN: It came out of the National Commission on the Reform of the Federal Penal

Code, and surprising that two of the peopleopposedto what we came up with

were Senator Cranston, one ofPat's closest friends, and Senator Ted

Kermedy. They were very much opposed to.... By that time, Bob was dead.

Bob was killed in '68, and S. 1 didn't happen until '70,1 believe. And I was

out of the commission by then, too. Not that I was on the commission; I was

the executive director of the commission.

YATES: Well, I should ask you, were you at the convention, at that convention when

Bobby Kennedy....

CULLEN: Which one?
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YATES: Not the convention, I'm sorry. When he was at the Ambassador Hotel.

CULLEN: Yes, I was. I was not in the room. A man named Irv Meyers, the presidentof

Shoup Voting Machine Company, andI wentdown. Pierre Salinger was

going to bringus up to introduce IrvMeyers to the senator, because Irv

wanted to be a verystrong financial supporter. We're talking aboutraising a

couple of hundred thousand dollars herehe was goingto try andput it all

together.

And Pierre wanted me to make up with Bob because we'd had a falling-

out in March when Senator Kennedy found out I was supporting Vice

President Humphrey. And I was doing that, and I did that, made the

commitment to Senator Humphrey before Bob Kennedy got into the race.

There was a rumor he may get in, but he hadn't gotten in. The vice president

called me and asked me if I would support him. I still have my little card,

"The United Democrats for Humphrey."

YATES: So youmusthave spoken to BobKennedy if you actually had a falling-out, is

that correct?

CULLEN: Well, yes, I did. Whathappened Do you want that story?

YATES: Sure.

CULLEN: OK. Well, in 1968,in earlyMarch of 1968,1 got a call. Well, let's go back a

little further than that. LyndonJohnson, the sitting president of the United

States, had a television appearance before the American public on, I believe it
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was March 30 or 31, and announced he would not be a candidate for re

election. The next morning, Hubert Humphrey.... I'm not sure whether he

announced or called a numberof people. One ofthe people he called was

Governor Brown, and he said he was going to be a presidential candidate, and

he asked the governor if he would lend me to him. And the governorsaid

yes. So then some days later, he called me back,maybe two days afterwards,

he called me back and asked me if I would join his western states advance

team, which I did.

Now, it's interesting to note, Governor Brown paid my salarywhile I was

in that, and while I was attached to the vice president's advance team, I was

not paid by the campaign, I was paid by the governor, and loaned at no cost to

the vice president.

So anyway, several days after that, I know in three or four days, I got a

call from Pierre Salinger, who was calling all of the key people in his Senate

campaign, DonBradley, Joe Cenell. And Cerrell alsohad already madea

commitment to the vice president, so he couldn't have Cerrell. And then he

called me, and so Pierre asked me if I would at least come and speak to the

senator, even though I'd made a commitment to the vice president, and

explain why I did it.

I didn't think much of that idea, but the event was going to be held at

[Edwin] Ed Janss's house in Bel Air, andmost of the people thereI knew.
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They were mostly financial supporters and people that.... So Pierre was

very.... And he was sort of organizing California for Bob Kennedy, who

was the sitting senator from New York.

So I went, sort of reluctantly, but I brought along with me one of my

clients at the time, and also a client of the governor's law firm, was a

company called the Voice Projector Company, and they had this very, very

powerful megaphone kind of a thing that was really a little.... It was like a

small portable radio you put on your belt, and it had a little microphone, but

that microphone really.... It wasn't called voice projector for nothing. This

thing would really project, you know, a quarter of a mile, you know. I'm not

kidding. This was just incredible, and it was done with all little miniature

stuff like we have in computers now, but this was ...

YATES: This was a new thing.

CULLEN: In 1968, this was, you know.... You now have handheld mikes without any

wires. Well, this is the same kind of a thing. And this was a really advanced,

newly patented.... The patent hadn't even been granted yet; just the patent

was applied for.

When I went inside, I asked to see Pierre. He came out. There was, I

would say, probably forty or fifty major, major Democratic liberal supporters,

Kennedy supporters, there, and so I said, "I think I'd like to see Pierre before I

talk to the senator," and so I asked the person at the door.
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And so he went and he said, "Well, you wait in here," and they put me in

the dining room. I didn't go into the reception room where everybody was,

the ballroom. I forget what room it was. Doesn't matter.

Anyway, I was sort of alone in there, and then Pierre Salinger came in

about three minutes later, and he said, "Franlc, I'm glad you came in here. I

want to find out why you are not supporting Bob."

And I said, "Well," I said, "Pierre, I can't support Bob, because I've

already given my word to the former senator, the vice president of the United

States, who I got to know very, very well during.... From '64 to '68, every

time that he came to California, he would request me to do the advance for

the trip and then work with the Secret Service on what was going on, and

then we would do other things that we would arrange." So I said, "I have had

no contact with Bob at all since, you know, he came out to campaign for Pat."

And I said, you know, there was not much I could do in the '66

campaign, and, you know, it's just one of these things that we're always

cordial, you know, what have you, but we didn't have the friendship we had

twenty years ago, you know, when we were in college. So, anyway, I said, "I

made a commitment to the vice president, but," I said, "I would like to give

this voice projector to the senator. I think it would really help him, and it's

light, and all sorts of things." I said, "It's really a terrific thing." And I said,

"It's not on the market yet." This is it "But," I said, "it works." So I gave



347

him a quick demonstration, and you could.... You know, it got everybody's

attention who were in the other room.

So, anyway, Pierre said, "Well, Bob wants to talk to you anyway." But he

said, "I suggestwe do it in here." So I said, "Well, that's fine with me."

So he goes back, and maybe I'm sitting there ten minutes twiddling my

thumbs, and Pierre comes back with the senator, and we greeted each other,

and...

[Interruption]

YATES: So, anyway, you meet.

CULLEN: Well, we meet. Pierre Salinger went into the main room, brought the senator

back, and the senator came back, and he wanted to know why I wasn't

supporting him. AndI said, "Bob," I said, "I'd already made a commitment

to the vicepresident." I said, "At the time, youhad not announced." I said,

"He was the first one to announce." And I said, "I don't know what [Eugene

J.] McCarthy's going to do, or anybodyelse." I said, "But I've gotten to

know the vice president, and I gave him my support. I can't go back on my

word." And I said, "But however, I would like to give you a token of my

appreciation, something I thinkwill help you. It's called a voice projector."

And I said, "It's a little radio unit that can really get your voice all over any

area you're in." I said, "It's just tremendous." He said, "Well, I don't want

it," and he walked out. And I was terribly disappointed.
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YATES: Yes, but this must happen all the time, though, where one....

CULLEN: Oh, absolutely. There's no question. But Bob is a very dedicated person,

and, you know, you talk about focus in the '66 campaign. You talk to any

Kennedy, I don't care whether it's Jack or Bob or Ted, they're focused, and

I'm telling you, they're focused, and they're focused on one thing, winning,

period, exclamation point, take no prisoners. OK? That's it. That's their

mantra.

YATES: Yes. So they take things very seriously.

CULLEN: Very seriously and very personally.

[Interruption]

YATES: So that's the background you mentioned for the Ambassador Hotel, because I

was asking you about whether you went there.

CULLEN: Yes. After that...

YATES: So this is several months later, then?

CULLEN: Yes, that confrontation happened in March, which was Senator Kennedy's

first visit to California to organize his California group. And he had decided

to enter the primaries, a number ofprimaries, and one that he had decided to

enter was California. And I really felt that he would beat Hubert Humphrey

in California. I thought that Pierre probably, probably had a lot to do with the

senator's choice of where he was going to run in primaries. Pierre was very

good, political, in many ways, and he convinced the senator that he has to win
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California, which, of course, he did.

But I thought, in the overallscheme of things, in the '68 campaign, that

HubertHumphrey would win nationally. I thought that he'd be the candidate

at the convention. I thought the Kennedys probably would mount a very, very

vigorous campaign at the convention, but I thought Pierreand his coterie

would turn off a lot ofpeople for Kennedy, and I thought that Hubert had a

more solid moderate base, which was not exactly true. We had a hard time at

that convention, a very, very hard time winning that.

YATES: But I was asking you originally about going to the Ambassador Hotel. You

said you went...

CULLEN: Well, I'm trying to get around to that.

YATES: OK. I'm sorry. So that was your mindset at that point, basically—^Imean,

how you thought things were going to play out.

CULLEN: Yes. Thingswould work. So, you know, there was this battle goingto be at

the convention, so Pierre called me, as a matter of fact, on election day, and

the funny thing is, he got me at the vice president's headquarters. [Laughter]

Anyway, he said, "Frank," he said, "I think that now that we've won

California, you and Bob should make up." And I said, "Pierre, I'd love to do

that, but," I said, "I'm still goingto work for Humphrey." He said, "Yeah,"

he said, "but it's different now." He said, "It's different now." He said,

"We've won the California primary." He said, "We're going to be the
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candidate." I said, "That may be." And I said, "You know, but," I said, "up

imtil the convention, I'm going to be supporting the vice president." And he

said, "That's OK. That's OK." He said, "We're going to beat you." So, you

know, that was fine, and he was very positive about that and what have you.

Well, I didn't necessarily agree with that, because I thought the vice

presidenthad a lot of supportnationally. Aiiyway. And I would say the

Kennedymystique was startingto fade. It was not, but I just thought that the

vice president had a better chance, or would have a better chance. So

anyway, bottom line, I think that's my own thinking.

So Pierre said he'd like me to come down and say hello, and I said,

"Well, as a matter of fact, one ofmy clients just called me." I said, "He's

also a client of Governor Pat's, and his name is Irv Meyers, and he wants to

support SenatorKennedy." And I said, "I mean financial support." And I

said, "He also is president of the Shoup Voting Machine Corporation, and

he'd like to offer the senator financial backing in about six different states,

specifically Peimsylvania, New Jersey, Florida." Anyway, but he had

contacts and they had plants and what have you. Illinois.

So Pierre said, "That's fine. You can bring him along. But," he said,

"you've got to talk to Bob first, and then you can introduce your fiiend." I

said, "OK." So I called Irv Meyer back, and I said, "Irv, I've just been invited

to go upstairs after the winning speech." And, ofcourse, this thing, I mean.
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the actual numbers weren't in yet. This is the middle of the day, you've got

to realize. But they were sure they were going to win. I didn't know whether

they'd win or not.

YATES: Because you used the word "concession speech."

CULLEN: Right. Right. So, anyway, bottom line is, we were downstairs, and we were

outside and going to the Embassy Ballroom, but it was just then that the shots

were fired, and everything just turned into chaos.

YATES: Could you hear an34hing?

CULLEN: Oh yes. Well, no, I didn't hear the shots. I did not hear the shots. I just

heard the.... This terrible thing. Evidently they The awe that.... And

people crying and what have you, and this was a mob scene. Have you ever

been to the Ambassador Hotel, the Embassy room? The Embassy room was a

giant room. I mean, it was as big as this whole complex here, this apartment

I'm in here. It's a giant room, and you couldn't move. I mean, it was so

packed with people, it was just You had to, you know, scrunch around to

get in, and balloons and all sorts of stuff, and a stinky, sweaty bunch of

people. I mean, it was.... They'd been in there for an hour, hour and a half,

and it was just.... And euphoria. I mean, it was just a.... All of a sudden,

these people are coming out screaming and crying and, "He's been shot!

He's been shot!"

YATES: I was wondering how quickly you actually found out what had happened.
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CULLEN: Oh, probably.... I don't knowthe significance. It may have been five

minutes, it may have been ten minutes.

YATES: Yes. I was just curious.

CULLEN: I have no idea, but it was.... And Irv turned to me, and he said, "Frank, let's

get out of here." And I said, "Yeah,I think that's a good idea. There's

nothing we can do." So we went out and got in his car, and he had a

chauffeur and everythingwaiting. So we just got the hell out of there.

YATES: What were your first thoughts when all this chaos ...

CULLEN: I didn't know. Well, we heard that Kennedywas shot, and then I came back.

As a matter of fact, everybody was stayingat the CenturyPlaza [Hotel], and

he dropped me off at myhouse. I had a house not far from here on Tigertail

Road in Brentwood, 455 North Tigertail Road. Anyway, he had the chauffeur

drop meoff and take him home, and I just was glued to the television set, like

everybody else. I mean, I didn't know what to do. And therewas a lot of....

You know, I wanted to call the vice president's Secret Service guy and find

out what he knew, and so I was on the phone probablytill three o'clock in the

morning. And at that time, he wasn't dead, he was just. ... You know,

nobodyknew how serious it was, and all sorts of conflicting stuff.

YATES: It must have been disbelief.

CULLEN: It was disbelief. I mean, I was terribly upset. I was crying. I was really I

was, "Whydidn't I go see him?" Youknow, "Why did I support the vice
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president?" I mean, you know, all these things you think about.

But I loved Hubert Humphrey. I really thought that Hubert Humphrey

wasprobably.... I make speeches to colleges and law schools, and I say,

"The three greatest people Tve ever met are Hubert Humphrey, Pat Brown,

and a man named Frank Mesple that nobody's ever heard of." And I also

mention sometimes [AnthonyL.] Tony Coelho, who is an incredible human

being, overcame epilepsy and.... Did you know anything about Tony at all?

YATES: I know a little bit.

CULLEN: Yes, incredible guy. Anyway, so I use him in my speeches sometimes, too,

because he's a great example. All these people are great examples. I mean,

whether it's Bob Kennedy or Jack Kennedy or Pat Brown and Hubert

Humphrey, they're exceptional humanbeings, exceptional human beings.

YATES: Well, transition back now. You've been involved in so many interesting

events and known so many interesting people, but to tie back and to wrap up

with them. Govemor Brown. Perhaps you can touch on or think of anything

else that you thing is significant that we should talk about in terms of

Govemor Brown post.... After he leaves the govemor's office, is there

anything that he was involved at the state level that you think we should

touch on.

CULLEN: I think it's important to know that Govemor Brown was. . . . Really an

interesting thing that a lot ofpeople don't realize, he was only sixty-two when
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he lost the governor's office, and he was a vibrant, intelligent guy who loved

being governor and wanted to do something.

As I mentioned, he really wanted to be on the Supreme Court, but,

literally, Lyndon Johnson talked him out of it and appointed him to be the

chairman of the National Commission on the Reform of the Federal Penal

Code. And that was an incredible commission. There were three United

States senators, three United States congressmen, three federal judges from

three separate districts, and three civilians. And one ofthe other civilians was

Leon Jaworski, ofWatergate fame. And it's interesting enough, I can't

remember who the other guy was. That's how the mind, mental thing.... I

forget who he was. One of the senators was Senator Roman [L.] Hruska, and

the other one was Senator [Samuel J.] Sam Ervin, also of Watergate fame.

YATES: Right.

CULLEN: Yes, and then one of the judges was Leon Higgenbothem, famous, famous

jurist, brilliant, brilliant judge, first black member of the Court of Appeals, in

whatever the district is, Philadelphia. In any event, and I was the executive

director of that, of the commission, appointed by the governor, and so I spent

two weeks in Washington every month, and two weeks in Los Angeles. So I

had a federal salary and govemor's salary and then my clients' salary, and the

deal I made with the governor, at his suggestion, was that I form these two

corporations, FCA corporation, and Frank Cullen and Associates. One did
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the governor's public relations, and political work.

YATES: Which was which?

CULLEN: Frank Cullen and Associates was a government relations company, and we

had offices in Sacramento and Washington, and then FCA Company did the

public relations. Since the governor died, I've sort of killed off one of them,

but I use the terms into.... You know, but I closed.... I can't even

remember which one I closed, to be honest with you. But no, I still have

Frank Cullen and Associates and I closed FCA Company. Well, I use that.

I've just gone into using the Internet, and I've just taken that FCA Company

as my Internet thing.

YATES: As your e-mail address?

CULLEN: As my e-mail address, yes. But it was a fascinating time, and so that got me

into.... Because there were three congressmen and three senators, and they

were high-ranking senators and congressmen, I was working with them

almost on a weekly basis, and so that got me into a number of things that we

were doing in Washington.

In addition to that, Lyndon Johnson appointed the governor to head the

delegation to the inauguration of the president of Brazil, and so I got to know

all of those people who were going on that particular jaunt down to Brazil.

Because they were shooting people down there, and a lot ofpeople didn't

want to go, but Pat was chairman of that commission. He was ambassador
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plenipotentiaiy and extraordinary, and personal representative of thepresident

of the United States. So that was a great title. He also had that title also in

1967,in July, he went to Tonga, and he had the same title, ambassador

plenipotentiary andextraordinary, andpersonal representative of thepeople

of the United States, to the coronation of the King of Tonga.

And that's where he met General Suharto. There were three people who

stayedin the presidential palace. Tongais not a big island, and the

presidential palace onlyhadthree guest rooms. Onewas for the governor and

Mrs. Brown; one was for Prince Philip, because Tonga was a British crown

colony, and his wife, the queen, didn't come; and the other one was President

Suharto, who was the newly elected president of Indonesia. So the prince

was a birdwatcher, so he was out watching birds while Suharto and Pat

Brown played golf together on the nine-hole golf course. So that's where

they got to know each other, and that led to the governor's oil company [Perta

Oil Marketing Company] later on, years later.

YATES: Hold on.

[End Tape 9, Side B]

[Begin Tape 10, Side A]

YATES: So I was asking you. I can imagine, there must be an incredible number [of

things going on].

CULLEN: Well, I was just saying, the first thing was the.... 'Sixty-seven was an
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incrediblybusy year, because, as I say,we had the meetings of the

Commission on the Reform of the Penal Code. We had the trip to Tonga and

the trip to Brazil. In 1960 he'd beento BrazilandArgentina as a guest of the

presidents of those thencountries, back in 1960, whenhe firstwas elected,

his first year in office. Andthatwas, I think, twenty-four governors and their

wives and businessmen went on that, and that was sort of a fact-finding team

and a familiarization program. Thesetwo trips were official United States

government trips, that the governor was chairmanof both of those trips, and

Brazil and Tonga.

And so I was assignedby the governor. He'd say, "Frank, go see each

one of these peopleon each one of these delegations." He said, "I want to

know their wife's name, their children's name, what they do for a living,

whatever," bah, blah, bah, bah, bah. And so I did that, and I met this man

here—^his picture's over here—DonRiegle, He was a United States

congressman from Michigan, a Republican, and the speaker at the time didn't

know who to send down to Brazil, because nobody wanted to go. At the

time, Don Riegle had the least seniority in the Congress, so they appointed

him. Well, it turned out he and Pat Brown became lifelong fiiends, and he

and I became lifelong fiiends. As a matter of fact, I am the godfather of his

grandchildren. And this all opened up a whole new world to me of

Washington, Democratic politics, and government relations, that still.... I'm
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still active in it today.

Now, fast-forward from then to 19.... This was 1967. 'Sixty-eight was

the convention and the presidential thing. We talked about that. 'Sixty-nine,

we found out in '69.... The accountant from Pat Brown's '66 campaign

came to us and said, "Governor, you got a problem." And he said, "What is

it?" And he said, "Well, you got a $64,000 debt you haven't paid from that

campaign." So he said, "I do?" He said, "Nobody told me about that." He

said, "We just discovered it. We just got,these bills in, so it's now 1969, and

that was 1966, that's three years we haven't heard from these people." So the

governor said, "Well, I don't have $64,000 to give them." So I said, "Well,

Governor," I said, "you're going to be sixty-four this year." I said, "Let's put

•on a sixty-fourth birthday party." "Oh? OK."

So I called up Lew Wasserman, who was then the chairman of—^well,

Mr. Hollywood, they call him—^the chairman ofUniversal, and I said, "Lew,"

I said, "we have a deficit from the campaign, and you're just opening this new

hotel there you guys own, the Universal Sheraton." I said, "Would you give

us a ballroom' that we can have a party over there? We'll open your event

with this thing with Pat Brown." "Oh, sure, Frank. That sounds great."

So I went over and I met with his aide-de-camp. What I was to Pat

Brown, he was. His name was Herb Steinberg. So we put this thing on, and

we paid off the campaign debt in one night. We called it the sixty-fourth
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birthdayparty, $640 a table, $64 a ticket, and we paid off the whole damn

campaign that one night.

So then the governor says, "Hey, you're a fund-raiser." I said, "Well,

governor, I usedto do it a little in yourcampaigns." So then he decided that,

"Huh. You know, maybe we should have you do some fund-raising for our

little project." Because also in 1968,.the governorstartedhaving his little

meetings ofhis former staff people who were in the Los Angeles area, some

sitting judges, some politicians. And it was just a little informal group. We

would meet in the private dining room ofthe Bistro [Italia], which was a

restaurant in Beverly Hills. And we'd do maybe every three months, and

we'd talk about what Governor Reagan was doing wrong, how we could try

and help him, and so we started.... That was the genesis ofwhat became

later on, ten years later, the Pat Brown Institute. But that's how it got its start.

Guys like Joe Cerrell, Chuck Mannett, Charlie Winner—oh, my god—John

Van de Kamp, Bob Chick. Winston came down for a few meetings. Frank

Mesple. A couple ofjudges. Arthur Alaracon. I've got the list somewhere.

So we would talk and we'd decide. We'd set up a criminal justice

committee. We set up health committee. We set up a transportation

committee. We set up a budget reconciliation committee. I mean, it was all

informal, but everybody was very excited about it, and we all thought Reagan

was doing a terrible job, and we wanted to let him know it. So we would
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send a summary to the governor. It's probably in his records somewhere.

We'd send a summary up ofwhat the governor said. And then the governor

would constantly write Reagan letters, and occasionally he'd get an answer

back.

YATES: So these were actual committees?

CULLEN: Yes, these were committees. The governor would sort of chair this meeting.

Maybe we'd have twenty-fiveguys. So the lawyers and the judges, he said,

"They'll be the criminal justice committee." And the doctors and the thing,

"You be the medical committee." And so we'd have these committees, with

three or four guys on it, and I was sort of the ex officio to these committees.

They'd have a meeting, and I'd go, and then I'd report baek to the governor

what they thought, and then on the basis of this information, we would write

Governor Reagan.

YATES: I see.

CULLEN: Or we would write the legislature. And so we did things that.... And it was

all informal. The governor spent about fifty or sixty thousand dollars a year

putting these things on. I mean, everybody was his guest.

YATES: And the first year this happened? Remind me; you just told me.

CULLEN: Nineteen sixty-nine. Or'68. It started in'68, but we had to stop it because

the convention, and the election year. So we started it in early '68, but we

didn't really do anythinguntil '69. In '69 we really started, and that's when
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we started having....

And thenjust to finish, let's talk about the institute while we're there.

This went on, and so each year it got more expensive, and the governor was

doing.... And then we'd rent a ballroom in the Century Plaza or the Beverly

Hilton, one of those hotels, and we'd have meetings, and we'd maybe have a

hundredpeople in. Maybe we're all talking about criminaljustice, maybewe

talk about how we can improve Medicare, maybe we talk about welfare, and

we had all of these little things. And the thing grew. Sometimes we have as

many as eighty or ninety people at these meetings. So the governor would

pick up the tab for all this stuff.

This went on from probably '72 to 1979, and in 1979,1 just went to the

governor and I said, "You know, Governor," I said, "this is silly." I said,

"I've just been goingover expenses, and I checkedwith your accountant, and

you're spendingover $100,000 a year supporting this thing." I said, "Why

don't we formalize this and form a 501(c) 3, and formalize it and call it the

Edmund G. 'Pat' Brown Institute of Government Affairs." "Great idea.

Great idea." So that's what we did. So we did that, and then the governor

would donate $100,000 to the campaign,which was tax-deductible. And

then we started, and I wanted to be sort of on the cutting edge of things, and I

suggested to the governor that we should have a lady executive director. "A

woman?" And I said, "Yes, Governor." "Look," I said, "women are getting
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jobs. They're being vice presidents. They're going on boards." I said, "You

know, let's be on the cutting edge." "Well, who will we get?" So I said,

"Well," I said, "there's somebody I'd like to talk about, but I don't know

whether she'd do it or not." I said, "She works with your son, Jerry, in

Sacramento." He says, "She does? What's she do?" So I said, "It's Bob

Moretti's sister, Marie [Moretti]." He said, "I don't know her." So I said, "I

know that, Governor, but I have met her, and I think she'd be great in this,

and I heard a rumor that she wanted to leave Sacramento."

So anyway, I went up and talked to Marie, and she said she'd love to do

it if the governor.... Well, the governor was really not too keen on.... It

just was a whole different departure, having his organization run by a girl.

No, a girl that he didn't know. Girl. Underline girl. I mean, Marie at the

time was probably.... If she was thirty, she was a lot, OK?

So, anyway, I brought Marie down, paid her way down for a luncheon

with the governor at the Beverly Wilshire Hotel. A lot ofmy life has

happened at the Beverly Wilshire Hotel with the governor. So we had this

luncheon, and the governor was really undecided whether he wanted to have a

woman running this new institute we were founding. Well, after two hours of

listening to Marie and her thoughts and her ideas, it became his idea to hire

Marie. [Laughter]

YATES: So it went well.
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CULLEN: It went very, very well. So Marie, she wanted to give Jerry like three months'

notice. She didn't want to leave and everything, so she didn't actually come

down until April of *80.

YATES: And now, where physicallywas the institute going to be?

CULLEN: Physicallyit was goingto be at some unusedlaw office rooms in the

govemor's law firm. Ball,Hunt, Hart, Brown, and Baerwitz, at 450 North

RoxburyDrive in BeverlyHills, and we had a suite on the third floor of the

law firm. The law firm was a big law firm. It was about 160 lawyers in this

particularoffice. Therewere always vacant offices, people leaving the firm,

you know, and so we just took over a suite of offices downstairs that they

were paying rent for, anyway. So we just took over paying the rent. As a

matter of fact, I think the first two years, their law firm donated this to us. So

we then hired an assistant director, a fellow named Christopher Campbell,

who was a young attomey. He was very miffed that he wasn't the executive

director.

YATES: So it was about 1979.

CULLEN: Nineteen seventy-nineuntil 1987we were based in the govemor's law office,

but it was an independent operation. And we had a budget ofthree hundred,

four hundred thousand dollars a year.

YATES: So you were going out and raising funds.

CULLEN: We're going out and getting money now, because we're a 501(c) 3. I became
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a really good fund-raiser, and I hired this lady also I stole from Jerry Brown.

Her name is Ruth Gottlieb, and she's up in Sacramento now, as is Marie.

They're both back up in Sacramento.

YATES; Now, how did this change this organization that was something more

informal before? Now it's been formalized. How did it change in terms of

what it was doing?

CULLEN: Oh, it had changed dramatically in terms.... Well, it didn't change.... It

changed dramatically in what it was doing in that the terms were organized.

We formalized each of the committees. We put in a permanent board of

directors that consisted of, oh, ten to twelve people, all friends of the

governor's, I might add, most of those who had the ability to participate

financially. We had a world-renowned economist from UCLA on the board

of directors. Dr. Wemer Hirsch. And we had a famous ophthalmologist.

Herb Steinberg was on it for a while, from Universal.

And so we would meet four times a year. We would decide what we

were going to do, and every year we would have a conference. One would be

on the state of the fiscal economy. One would be on alternative methods of

transportation. One would be on prison reform and criminal justice. Another

one would be.... And I have all those things. I can just send you copies of

the things. And then we'd have an annual dinner every year, beginning in

1980 was our first dinner, and that's that picture up there, where there's a
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bunch of us.

YATES: Oh, I see. Yes.

CULLEN: These are the four founders of the institute. Alton Myhrvold is a famous

lawyer. Joe Alperson was the governor's businesspartner;was not on the

board, but a big fmancial backer. The governor in the background, and

Bemice. The white-haired man in front of the California governor's flag is

Pete Summers. And myself. We were the four founders ofthe Pat Brown

Institute of Government Affairs.

YATES: OK. And for the record, that's a photo you're pointing to.

CULLEN: Right. That's the photo I'm pointingto. And that's the first event at the

BeverlyHilton Hotel, and everyyearwe would have an event at the Beverly

Hilton. Now, if you'll look behind you, there's a picture right here of

President Gerald [R.] Ford and myself, and that was at the 1984 dinner

celebrating Pat's, I think it was seventy-fifth birthday, I believe.

[Interruption]

YATES; OK. You were mentioning there's a photo on the wall here with you and

President Ford.

CULLEN: That's correct, and that is the, I think it's the governor's seventy-fifth birthday

party, and it was at the BeverlyHilton, as all of our events were. The reason I

mention it is that the governor was saying that our board was pretty much

Democratic, a lot of the people. We needed a good Republican. We had one
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good Republican. You've probably heard his name. Maybe not, but anyway,

his name is James [R.] Galbraith, and he was chiefof staff to Barron Hilton,

who owned the Hilton hotels chain. Pat had been very close friends with

Conrad Hilton and later with his son, Barron Hilton, who ran the Hilton

organization. And so we always had our events at the Hilton hotels—the

Beverly Hilton mostly.

And what was interesting in that was, the governor wanted to expand his

Republican persona. He didn't want to be just a Democratic organization.

[Interruption]

So he said, "You know, we've got to get a really good Republiean in here to

show we're just not a Democratic organization."

Of course, I had said to him a couple of times, I said, "Governor, we've

got to expand our board. We need some Republicans on the board."

So he said, "No, we've got to be more public than that." He said, "Let's

get somebody really good." So one thing led to another, and we finally got...

. We went through a whole bunch ofRepublicans, tried to get Nelson [A.]

Rockefeller. He and the governor were very good fnends when Nelson was

governor ofNew York and Pat was governor of California. But anyway, it

doesn't really matter. He may have even been dead at the time, now that I

think of it. Rockefeller was definitely the kind of guy we wanted.

So Marie said, "Well, why don't we get President Ford." And the
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governorsaid, "PresidentFord? He wouldn't come to our event." And I

said, "Well, governor," I said, "let's try." AndI had a little secretknowledge

here. I knew that President Ford had been doing a lot ofpublic speaking, and

I knew that the William Morris Agency represented him, and his personal

contactwas a very close triend of the governor's, a fellow by the name of

Norman Brokaw, who was chairman ofWilliam Morris. So I said,

"Governor, call up Norman and tell him you want to get Ford." He said, "Oh,

we couldn't affordhim. He gets twenty-five, thirty thousand dollars a shot."

I said, "Well, you call Norman Brokaw up and see what he can do."

Anyway, Norman thought it was a greatidea, so he calledGerald Ford

up, andPresident Fordsaid, "Oh,I've always likedPat Brown. I'll do it."

And he cut his fee in half. He only charged $12,000 instead of $24,000 or

$25,000. So only $12,500 we had to pay him. So he came, and it turned out

to be the biggest event we ever had. And here you had this flagrant, you

know, neon Democrat with this great Republican, so it turned out to be a

really great event.

Now, I mention this because we fast-forward from 1984 to 1988, when

we've now merged. We've changed, and we've closed the Edmund G. "Pat"

Brown Institute of Government Affairs, and we've merged into the Edmund

G. "Pat" Brown Institute of Public Affairs at California State University, Los

Angeles. Andthe reason we did that, the governor wantedhis legacy to be
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set in an academic setting.

And this is a long story. I won't bore you with the details. We were

invited to join use. We were invited to join UCLA. We were invited to UC

[University of California] Berkeley, the Claremont Colleges, San Diego State

[University], all were vying to have the Pat Brown Institute there. It got

down to use, the Claremont Colleges, Cal State, and UC Berkeley. Well,

the governor really wanted to go to UC Berkeley, because his wife graduated,

at nineteen, from UC Berkeley; his daughter, Barbara, graduated from UC

Berkeley; and his son Jerry graduated from UC Berkeley. And he was just

planning to give Berkeley a million dollars. So he thought that would be a

great place to go.

And then I brought up a little thing. I said, "Well, Governor," I said,

"you don't like to fly back and forth, and you can't drive." I said, "Ifwe have

meetings that means you've got to go to Berkeley four times a year." "I don't

want to do that." So then we said, "Well, let's look at this Cal State L.A.

thing." Because he decided the Academic Senate at UCLA asked too many

questions.

YATES: The Academic Senate?

CULLEN: The Academic Senate. They wanted to.... They were Republicans. Reagan

was the [president] at the time.

YATES: Well, what kind of questions were they asking?
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CULLEN: Oh, who's going to fund it, and was there any state money involved, and

would UCLA have any costs, and.... It's a bunch of nonsense. Anyway,

Reagan was then president of the United States.

Anyway, bottom line is, we decided we'd go back to Cal State, because it

was an urban-setting university, it was close at hand, and the governor liked

the president, [James M.] Jim Rosser. So we had a meeting with Jim Rosser,

our board member, Jim Galbraith, myself, the governor, and Marie Moretti.

And we made a deal; we'd go there. And one of our other board members, a

man named Gordon Gregory, and another board member, Marvin Hoffenberg,

wrote up the charter, and then they worked at it with the Academic Senate

there and the university. And so we decided, and we merged with them in

August of 1987.

Now, the reason I bring in all this stuff, Gerald Ford, the former

president of the United States, came to us by cutting his rate in half. For our

1988 event, four years later, Henry Kissinger charged us $20,000 and

wouldn't cut his fee. [Laughter] So here the president is very magnanimous,

but Mr. Kissinger wasn't.

YATES: Well, let me ask you. It sounds like three critical periods in the life ofwhat

became the institute.

CULLEN: Right.

YATES: How does Govemor Brown's involvement change through those periods? It
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sounds like he gave quite a bit of direction early on.

CULLEN: He gave a lot ofdirection early on, and he made me his chiefof staff in about

1969. Before that, I was an administrative assistant.

YATES: So how does that change as it goes through these next two periods?

CULLEN: Well, because he would tell me what he wanted to do, then I would be the ex

officio member on all of these boards and things, and then I would report

back to him, and then we'd zero in on what we were going to do, and we

would do it. Now, when we became formalized as the Edmund G. "Pat"

Brown Institute of Government Affairs, Marie ran things. I was either vice

chairman of the board, or I was.... I was never the chairman of the board,

purposely, because that was always our money guy. And I was also secretary

of the board. We had a separate treasurer, [Lawrence L.] Larry Levitt.

So I sort of steered the board the way the governor wanted it to go. We

would have these four meetings a year, and we had a lot of, you know, dissent

sometimes, where, "No, let's focus on this. Let's...." It would depend on

what we were doing. But more and more, like once we affiliated with the

academic institution in 1987, we then ended up with our director was a Ph.D.,

three of the board members in the institute were Ph.D.'s, so we had this

academic sort ofmantle thrown over us. Marie Moretti left, because she only

had an MBA. She didn't have a Ph.D. So she went to do other things. She'd

worked for the institute for seven and a half years.
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YATES: So that was OK with her, to transition?

CULLEN; Oh, fine. Yes, it was fine with her, because she wanted to go on. She was

then dating a man named [Kenneth L.] Ken Maddy, whom you may have

heard of. Senator Ken Maddy, whom she almost married, but he got cancer

and died. He was great.

Our first member, our first Republican member of the board was the man

I was going to mentionto you, is [William T.] Bill Bagley,you know, who is

on the Board of Regents, and, youknow, the freeway named after him up in

Marin, I mean, and Bill, Bill,was our Republican conscience. He was the

only Republican on the board. Whenwe were originallyset up and Pat called

him up, and he said, "Bill, I'm goingto formalize the Pat Brown Institute.

We need a Republican. Will you be on the board?" "Oh, sure, Pat. I'd love

to be on the board." And he was great. He'd,come down. And smart. Bill

Bagleyis a genius, very, very smartman. He was the first Ford appointment.

He was the first chairman ofthe Commodity Futures Exchange in

Washington.

YATES: You mentioned the change to the academic environment, and also, of course.

Governor Brown is considerably older, too, at that point.

CULLEN: Right. He remained very active until 19 ...

[Interruption]

Ball, Hunt, Hart, Brown, and Baerwitz in 1989 merged with a company
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named Carlsmith out of Hawaii. [The governor did not wish to move to the

new downtown offices, so he became of counsel to the firm and he and I

moved to offices in Century City with his executive assistant Ms. Barbara

Marcus. Our last big fund-raising parties we had for him when he turned

eighty-five were in San Francisco and Beverly Hills. The parties were

successful. Willie Brown, speaker of the assembly, chaired the San Francisco

event and was the main speaker. Mayor Dianne Feinstein of San Francisco

was the speaker at the Los Angeles/Beverly Hills event. But Pat Brown was

starting to decline in health. Each year he was less able to attend meetings.

He tired easily and often had to nap inthe afternoon.]'

Anyway, he would always come to the board meetings. He always

chaired them. He was never a director, always honorary chairman. This was,

again, my idea, but Fm full of silly ideas. When we formalized the Institute

in 19791 said, "Governor, you should not have any responsibility for the

institute. It's named after you, it's your ideas, your thing, but you should be

honorary chairman, so you have no direct control over what it does. The

board makes the decisions, in your name, but you're the honorary chairman,

and nobody can sue you." And that turned out very well, and that's the way it

went. And that's how we set it up originally. Pat Brown, Joe Alperson, Pete

1. Mr. Cullen added the preceding bracketed material during his review ofthe
draft transcript.
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Summers, Alton Myhrvold, and I formalized the governor's program of the

1967, '68, '69 years with a 501 (c) 3 non-profit corporation to preserve and

promote the ideas and ideals ofPat Brown.

The greatest thing I think the Institute has ever done is we just came to a

conclusion, after ten years, with the Gang Violence Bridging Project, which

I'll give you a piece ofpaper on. It's been very, very successful. The man

who runs it is a former gang member who could not read at age sixteen,

couldn't write. He taught himself to read and write, put himself through East

Los Angeles Junior College,never got below a 3.8 grade average, went to Cal

State, graduated, never got below a 3.8 grade average. Came and knocked on

our door in 1993 and said he had this idea, would we be interested? Well, we

jumped at it, and the governor thought it was great, that here's a gang

member who's been in gangs and knew what was going on, and has seen the

murder and the mayhem all around him.

We've been honored by the state. We've been honored by the county.

We've been honored by the City of L.A. We work in Pico-Union. We work

in Boyle Heights. There are now, I think, seven satellites that have come

from the Gang Violence in Wilson High School and Roosevelt High School

and Locke High School and these really very, very dangerous areas, trying to

wean people away from gangs. It's only had a marginal success, but it has

been successful, so successfiil, Gilbert Sanchez, who ran it for us until
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today—today's the last day; we close today—^he's been invited to Japan and

speak,he's been invited to Swedenand to Europe several times to speak on..

.. Ofcourse, gang violence is endemic throughout the world. It's just what

you call it, and you know, what have you.

Anyway, but we have to close that down now, because we don't have the

funding anymore,because all ofour foundations have just been.... The

stock market has hit them so hard.

So anyway, so do you need to know anything more about the institute?

YATES; I was mainly curious on how it was founded and the extent of Governor

Brown's involvement.

CULLEN: He was very, very involved with it until 1994. In 1990, the governor moved

into a small office in Century City, and I moved with him, and the governor

hired a new secretary, a lady by the name ofBarbara Marcus. He hired her, I

think, in 1988 or '89, and she became very, very valuable to him, and when

he started failing, she would go over and read the newspaper to him and what

have you. We closed the office in 1994, in December, and then he died on

February 16 of 1996.

YATES: So he was very actively involved.

CULLEN: Very active until he retired. And he was a great pontificator. We would go to

lunch. There was a place in Century City called Harper's we used to go to a

lot. Back when we were in Beverly Hills, we used to walk around. There
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were two restaurants we went to religiously. One was a famous restaurant

called La Scala, which is a great restaurant, and then there's another

restaurant a block away the other way called Da Vinci, an Italian restaurant

that was superb. And then we also had a lot of events at the Bistro and a

place called Jimmy's. Those were some of the places the governor and I used

to do most of our entertaining.

YATES: Well, I have to ask you one last question about Governor Brown. To what

extent was he involved in any of his son's campaigns?

CULLEN: He was very, very active in Jerry's first campaign. Jerry Brown decided that

he would go into politics, which surprised everybody. Jerry graduated from

Berkeley. Originally, Jerry was in a Jesuit seminary. He left the Jesuit

seminary. He went to Berkeley; got his degree from Berkeley. He went to

Yale Law School; graduated from Yale Law School. Came back to

California in 1964, and I think the govemor had a little bit of influence in

getting him a job with Supreme Court Justice Matthew Tobriner, who

happened to be the govemor's closest personal friend in the world. And Jerry

went to work for Judge Tobriner.

Unfortunately, the institute has just published a book where they spelled

Justice Tobriner's name wrong, but that's neither here nor there. They

spelled it with a D instead of a T. It's Tobriner instead of Dobriner. Well,

anyway, those things happen.
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Anyway, Jerry did that. Then afterhe finishedthat, he went to a law firm

here in Los Angeles calledTuttle and Taylor. And then out of nowherehe

decides not to be a lawyer,but to be a politician, and he and two fnends, a

fellow named Richard Maulin and Tom Quinn, the more important of the

two, decided that Jerry should run for secretary of state. Well, ifyou know

the history of California, the secretary of state's office in the twentieth

centuryhas always been run by the familynamedFrank Jordan, father [Frank

C. Jordan] and son [FrankM. Jordan], and then by March Fong Eu later on,

but Jerry was the interim. He was the transition between the Jordan dynasty

and March Fong Eu's long reign. So he ran for secretary of state, and we

worked our tails off. We raised money. The governor gave speeches. I gave

speeches. We really gotheavily involved in the campaign, as did his mother,

as did his youngersister, Kathleen. Everybody was into that campaign. That

was 1970. Then Kathleen—it was just before then or just after that—^was

elected to the L.A. [Board of Education].

Then Jerry served as secretaryof state, and then out ofnowhere, out of

nowhere, decides in 1974 that he's going to run for governor. Governor Pat

Brown did not think that was a good idea, because Jerry was only thirty-six

years old, and the governor thought he neededmore experiencein

government. So the governor tried to talk him out of it, and Jerry would have

none of it. So then the governor sent me up to Sacramento with all these
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reasons why Jerry should not run, and I had a seven-hour meeting with

Richard Maulin, Tom Quinn, and Jerry Brown. Jerry would come in and

come out. He wouldn't sit for seven hours anywhere in the world, you know.

Anyway, finally Jerry comes back in and he said, "Frank, I've thought

this over. You tell my father I'm running." So I said, "Jerry, that's your

decision. But," I said, "your father's not going to be a happy camper." He

said, "I'm running, not him."

So anyway, the governor was really hurt. He thought that Jerry should

follow his advice, because he thought if he stayed secretary of state two

terms, then he could easily run for governor with eight years of experience as

a state constitutional officer. It would be a lead-pipe cinch.

YATES: He just thought he was too young and inexperienced?

CULLEN: Well, not so much too young. Not so much inexperienced. He didn't have

enough, I guess, background, I guess, in government.

YATES: OK. However you want to define it.

CULLEN: However you want to define it.

YATES: Yes. He hadn't held office for very long.

CULLEN: Exactly. He held office for four years. So thank God his opponent was a

man with no name identification at all, named Houston [I.] Flournoy, who
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had been lieutenant governor orsomething.^ I forget what Houston was, and

he's a professor at USC. I think he still is now.

YATES: Yes, and he was at Pomona College prior to that.

CULLEN: So anyway, so we all decided. Well, Pat wasn't happy about it, but after all,

he is Edmund G. Brown. So Edmund G. Brown's going to get elected. So

we again worked our tails off, and then I think I showed you, there's a picture

in there of a girl, a redheaded lady named Jodie Evans. She's one ofmy

protegees. I taught Jody fund-raising.

Two ofliiy great accomplishments are Marie Moretti and Jodie Evans, as

far as—I'm serious—about teaching them government and politics, but most

of all fimd-raising. And Jody became one of his greatest fund-raisers. Asa

matter of fact, in the Senate race, 1982, she raised $6 million for his

campaign for the Senate. We lost, but she still raised $6 million.

YATES: Well, it sounds like—of course, things you read, too—that Jerry Brown's his

own person. Of course, he's very independent.

CULLEN: He is. He is. There's no question. Very.

YATES: And any interaction, once he became governor, in terms of advice or anything

between the father and son?

CULLEN: There was no advice accepted. There was plenty of advice given. There was

1. Houston Floumoy served in the state assembly, 1960-66, and as state
controller, 1966-74.
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plenty of advicegiven, but none accepted. Jerry, unfortunately, would do

anything not to copy The reason we had no freeways, or very few

freeways, built under Jerry was because Pat was a freeway builder. We had

no state colleges or universitiesbuilt, because Pat was a university and state

college builder. And that really was unfortunate. Jerry was very into high

tech. He built that seal-less building and almost made people sick.

VAXES: Which, I'm sony?

CULLEN: He built that stupid building in Sacramento. He got all those people sick with

the airless, windowless building, you know. And his father.... We would

make constant trips to Sacramento, but to no avail. I mean, Pat had all these

ideas if Jerrywanted them, and Jerrywould have one ofthem. He listenedto

his father, and then not do anything. And then I would go up. I mean, if I

was carrying a bill, if I was having somebody carry a bill, I would never let

Jerry know I had anything to do with it, because he would have vetoed it.

The biggest bill l ever got done was a bill Nate Holden, ofall people,

carried for me. And that's a wonderful story in itself. I wouldn't bore you

with it right now, but it's a fantastic story.

VAXES: Which bill is this?

CULLEN: It was a one-person bill. Whathappened was, in 1962,the AMA [American

Medical Association] decided to do away with DOs, doctors ofosteopathy.

And theyput a measure on theNovember election ballot of 1962, which did
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awaywith doctors of osteopathy. The osteopathy school, the Los Angeles

Medical College ofOsteopathicMedicine, became UC [University of

California] Irvine School of Medicine.

YATES: Right. I do know a little bit about that. Not from your end, but the other end.

CULLEN: Well, anyway, there was a deadline that by January 1,1965, all of the DOs

had to get their MD degrees, all their requirements to the state office.

There'd be a lot of them it put out ofbusiness. I mean, those that didn't have

a college degree or a medical school degree, they couldn't become MDs, but

they could go to the L.A. College ofMedicine for a year and get their MD

degree, and then.... Which was the biggest fraud in the world. I mean, it

really was a terrible fraud.

Dr. Frank Rosso, was a graduate of St. Louis University, was a graduate

of Washington University in St. Louis [Missouri], a graduate of the School of

Osteopathic Medicine. He was a 4.0 student all along the way, just a genius.

He was in residency down in New Orleans, doing a residency after his

internship, and he mailed the papers in December, and it got stuck in the

Christmas mail and it didn't get to the state offices until January 4, so he

missed the deadline of filing. A lot of them did, but he's the only one who

fought it.

So a man named Mike Colocigno, who is.... You know, we only had

one senator from Los Angeles County, Tom Rees, and Mike Colicigno was
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his constituent assistant. So, Mike Colocigno came to me, and could I get

him into a meetingwith the governor about this, and so we had a meeting

with the governor, and he broughtthis in. This is in probably August, July or

August. Itwasin July, July of 1965. It was just before the Watts riots, as a

matter of fact, a month before.

So we put this bill in that would It didn't say only one man, but we

wrote the thing so narrowly, it would only affect this one person. You had to

do all the things that were required, and, even though you didn't get it in on

time, as long as you sent it in in good faith, and it was the mail's delivery and

not the thing. It was sent registered mail and everything else, but it just didn't

get thereon time. And an exception should havebeen made, but the AMA

said, no. they didn't want any more DOs. It was just a nightmare.

[Interruption]

To make a long story short, this was 1965. We put a bill in and it got

nowhere. The.AMA fought it. So we put that bill in every year. From 1965

until 1978,everysingleyearwe put that bill in. He got to practicehere in

Los Angeles as a DO. He was the only DO in the hospital, but he was

smarter than many other people, and really a great doctor. He became a close

personal fiiend.

Anyway, 1978, we decided we'd make one more try. Thirteen years

we're tryingto. get this bill passed, which shouldhave been passed. The
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AMA was just terrible about it.

Anyway, I needed an author, and I knew Senator Holden, so I went to

Nate and I said, "Nate," I said, "this is a very difficult bill. It's never passed.

Could you help us?" And so he said yes. I won't bore you with all the

details. Suffice to say, when the AMA found out about it, they put in an

amendment that it be made an urgency clause. Well, an urgency clause

means you've got to get two-thirds ofboth houses. Urgency clauses are very,

very hard to get, you know, especiallysomething like this that's remote. So

anyway, to make a long story short, here we are. Nate Holden has got....

We've already passed the assembly. We're one vote short in the senate. We

needed twenty-seven votes. So Nate Holdenlooks around and he goes like

this, [gestures] The single most conservative man in the state senate

absolutelythe most conservative man, that's a man fi^om Orange County, who

I will not identify at this point in time, but I may later. Nate said, "Let me try

this guy."

So this was in the new temporary quarters. This is in '78, and the

legislature had moved outside, and there was a wooden structure that they

built for each chamber while they were renovating the Capitol. So the doctor

and I are sitting behind this railing, and Nate goes and he walks up to this

legislator. Nate Holden is, you know, six-foot-four. I mean, he's a big man.

The man he was talking to is a rather small, extremely, extremely
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conservative gentleman, probablythe most conservative guy that has ever

served, except John [G.] Schmitz.

And Nate kneels down next to this guy, and I don't know what he says,

but the senator says, "Get up, Senator. Get up, Senator." He said, "You

know," he said, "I don't like you. I don't like your race. I don't like what

you stand for. I don't like your politics. I probably don't like your goddamn

bill. But since you've askedme in such a gentlemanly manner, and you tell

me it's worth doing, I'm going to give you my vote." [Laughter]

Nate came back to me, and he said, "I'm going to have the roll called."

And goddamn it, he voted, and we got it out.

YATES: But now we ...

CULLEN: Now, now ...

YATES: OK. You're anticipating my next question, probably.

CULLEN: Now, my question is, if Jerryfmds out I have anything to do with this bill,he

is goingto veto the bill. So I went to a person who worked in the governor's

office, who I knew very, very well, and I explained my situation. So under

the way this thing worked, if the govemor doesn't act on the bill in ten days,

it becomes law, and so we put it in a certain pile, and the govemor never

acted on it, and it became law without his signature. [Laughter] Now, if

Jerryhad known that his father or I—because the doctor was a clientof his

father—it would have never gotten out. He would have vetoed the bill.
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because he just didn't want to be his father's patsy. OK? That's the story.

Now, there are two things I want to talk about, that we want to talk

about, is that picture up there is dedicating Ralph Bunche Hall. That's, in the

middle, Govemor Brown, and U Thant, the secretary-general of the United

Nations.

YATES: To his right.

CULLEN: To his right. And the man holding the scroll. That's his speech from the

dedication.

The important thing here is that this is the second call that Richard Nixon

made to Govemor Pat Brown—this is why this is important—asking the

govemor to host U Thant's visit to the westem United States, his final visit.

He was leaving as secretary-general of the United Nations. I just want to say

that's how important President Richard Nixon thought Pat Brown was.

Nixon asked Brown to escort U Thant, and I became.... And we put on an

event. It's a whole other story; I won't bore you with those details. But that's

the kind of stature Pat Brown had.

Now, prior to that, the other thing I want to mention, is the People's

Republic of China table tennis team. That plaque over there showing the

Chinese and the American table tennis team. It's now known as Ping-Pong

Diplomacy, but Richard Nixon called Pat Brown in 1970, December 1970.

[End Tape 10, Side A]
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[Begin Tape 10, Side B]

CULLEN: President Nixon called Pat Brown in December of 1970, and he said that he

wanted the governor's help and support, but he couldn't tell the governor

what it had to do with, but it would good for the country.

And the governor answered, he said, "Well, Mr. President, if you say it

will be good for the country, and you ask me to do it," he said, "ofcourseI'll

do it." Not knowing what it is. Well, what it turned out to be was to be the

chairman of the first visit of the People's Republic of China table tennis team

to the United States, to re-familiarize American people with mainland China,

because we cut off China in 1949. It's now 1971, 1972, so it was scheduled

for 1972. I became the coordinator for all seven venues, and represented the

governor. I met them when they came over fi"om Toronto to Detroit—^went

down, went with them all around, traveled all with them. I staged this thing

here in Los Angeles at Pauley Pavilion, UCLA.

And the governor was really the centerpiece. He raised all the money.

There was no federal money spent, no state money. We got all private

funding, and it was done in conjunction with the U.S.-China Committee out

ofNew York. But I think it's very interesting that the only man living at the

time to defeat Richard Nixon in a political race was Pat Brown, and who does

Nixon turn to in California but Pat Brown, to do these two things, U Thant

and the People's Republic of China table tennis team. And I was fortunate
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enough to be the executive director ofboth those events.

So this was a very exciting time. Working with Pat Brown was just an

incredible experience. He was a remarkable man. He was honest. He was

very, veryhardworking. He was fun. He was lovable, he really was. He was

verycloseto his family. He andBemice were married for sixty-five years.

The four children—two went into politics, Jerry Brown, and Kathleen Brown

became California state treasurer. So really, when you sum it up, I mean,

what the Browns have done for California is quite extraordinary.

Also, another thing that Katlileendid is.... Jesse Unruh, when he

became treasurer of the State of California, revamped the treasurer's office

and brought it into the twenty-first century, almost; it was only the twentieth

century, but he brought it almost into the twenty-first century. Kathleen

improved on that, because shewas a bondlawyer from O'Melvenyand

Meyers, andthenreally knew thebonding world. Andso shejust did

incredible things for the income in the State of California. And this guy

who's now the treasurer, Phil Angelides, he has improved on what she did. I

mean, we've been very fortunate with our local.... Since Jesse on, Jesse

Unruh on. A lot of treasurers we had weren't worth the powder to blow them

to hell, but.... I'm serious.

Any other questions?

YATES: I think that wraps it up. Anything elseyou can think of about Pat Brown?
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CULLEN: Oh, there are all sorts of things I can think of, but I just think that.... What I

was going to suggestis, Til read my transcript and I'll make notes. I may

think of other things, and add that if you want. I would also be willing to

give you copies ofpictures I have, if you want, andI haveotherthings for

you. I said I found the roster from the 1966Governors' Conference. The

Aerostairs thing we talked about, I have that brochure. I have some other

things that relate to Jerry Brown and Pat Brown you may find of interest.

YATES: OK. We'll talk, and then maybe those are some things we can make copies

of and either include with the transcript or be part of the file.

CULLEN: Fine. I'll give them to you. And there's a lot ofmy stuff and a lot of

Governor Brown's stuffup in the [California] State Archives.

YATES: Ofcourse, yes. And this will add tremendously to the record.

CULLEN: And you can ask Nancy Zimmelman,who, you know, I think, was

responsible.

The only thing I think you should keep in mind is that Pat Brown was

always a political force nationally, once he became governor of California,

and from 1960 to 1990, that thirty years, he was the person people would turn

to, whether it be Mario Cuomo, governor ofNew York, or Daley, the mayors

of Chicago, both father [Richard M. Daley] and son [Richard J. Daley],

[Calvin] Cal Rampton, the governor of Utah. I could go on and on and on, I

mean, and he befriended many, many people, and helped many, many people.
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We got involvedin the Democratic SenateCampaignCommitteeof the

United States Senate in 1979, the same year we started the Pat Brown

Institute, and between 1979 and 1992, raised $12 million for Democratic

senators.

YATES: That's incredible.

CULLEN: It really is. I mean, and he never charged a nickel. It was all pro bono. Pat

paid for the whole thing. So that's why all the senators love me, becauseI

never charged anythingto raise money. I mean, I'm serious. I'm serious.

YATES: OK. Well, thank you, Mr. Cullen, to formally end the interview.

CULLEN: Thank you.

[End Tape 10, Side B]
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1. Governor Edmund G. "Pat" Brown working the crowd at the 1966 announcement
of his third term bid against Ronald W. Reagan. Frank Cullen is identifying the
people he will talk to.

2. Governor Pat Brown with Dr. Simon Ramo, founder of TRW, Redondo Beach
plant and executive office building dedication, spring 1965. Frank Cullen is on
the left reaching for the scroll.

3. Secretary General of the United Nations U Thant, Governor Pat Brown, and Judge
William Keane at UCLA. Frank Cullen is behind Govemor Brown on the left.


